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ĐVOD 
 

PŚedstavuji v§m jiģ des§tĨ roļn²k kroniky, kterou za mŊsto Opavu p²ġi. Jubilejn² roļn²k 

je pestrĨ nejen co do vĨbŊru ud§lost², ale tak® co do volby spolupracovn²kŢ. Za pomoc 

dŊkuji ZdeŔku Fr®lichovi (Ud§losti ve svŊtŊ a v ĻR, PolitickĨ ģivot, Samospr§va, Voj§ci 

a Ģivotn² prostŚed²), Vlastimilu Koļvarovi (Kultura a ļ§st Ġkolstv²) a Martinu KŢsovi 

(Sport a ļ§st Ġkolstv²). PŚ²jemn® ļten²!  

 

Milan Freiberg 
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UDĆLOSTI V ĻESK£ REPUBLICE 

V ROCE 2016 

 

Leden 

 
1. ledna ï Byla zaloģena nov§ chr§nŊn§ krajinn§ oblast Brdy, a to na ¼zem² zruġen®ho 

vojensk®ho ¼jezdu Brdy a nŊkolika st§vaj²c²ch brdskĨch pŚ²rodn²ch parkŢ. PŚedmŊtem 

ochrany mŊlo bĨt pŚ²rodn² bohatstv² s cennĨmi lesn²mi porosty, loukami, mokŚady, 

vŚesoviġti a des²tkami potokŢ. Tato nov§ CHKO m§ rozlohu 330 kmĮ.1 

 

22. ledna ï Ve vŊku 62 let zemŚel ļeskĨ komunistickĨ europoslanec Miloslav Ransdorf. 

PŚ²ļinou ¼mrt² byla mozkov§ pŚ²hoda. V Evropsk®m parlamentu jej nahradil Jarom²r 

Kohl²ļek.2 

 
 

Đnor 

 
2. ¼nora ï MŊstskĨ soud v Praze nepravomocnŊ odsoudil lobbistu Marka Dal²ka k pŊti 

letŢm odnŊt² svobody za korupļn² jedn§n² v kauze n§kupu transport®rŢ Pandur II pro 

ļeskou arm§du. Dal²k m§ tak® zaplatit penŊģitĨ trest pŊt milionŢ korun. Ģalobce 

pŢvodnŊ navrhoval sedmiletĨ trest a pokutu 22 milionŢ. 

 

6. ¼nora ï Praģsk® autonomn² soci§ln² centrum Klinika, kter® pom§h§ bŊģencŢm, 

napadla v sobotu v podveļer skupina maskovanĨch lid². ZpŢsobili poģ§r a zranili 

jednoho z n§vġtŊvn²kŢ. Na m²stŊ zasahovali hasiļi, policie po pachatel²ch p§tr§. 

Ud§lost se odehr§la ve stejnĨ den, kdy na nŊkolika m²stech v Praze demonstrovaly 

tis²ce lid² proti imigrantŢm. ĂZhruba dvacet maskovanĨch osob vhodilo do objektu 

nŊkolik z§palnĨch lahv² a n§slednŊ z m²sta uteklo,ñ uvedla mluvļ² praģsk® policie Iveta 

Mart²nkov§.3 

 

 

BŚezen 

 
19. bŚezna ï Ļesk§ biatlonistka Gabriela Soukalov§ si v z§vodŊ v sibiŚsk®m Chanty-

Mansijsku zajistila prvenstv² ve SvŊtov®m poh§ru ģen v sez·nŊ 2015/16. Soukalov§ se 

stala druhou Ļeġkou, kter§ opanovala celkov® hodnocen² SvŊtov®ho poh§ru. PŚed 26 

lety, kdy byl ģenskĨ biatlon jeġtŊ v plenk§ch, toho dos§hla JiŚ²na Adam²ļkov§-Pelcov§.4 

 

                                                 
1
   https://cs.wikipedia.org/wiki/Chr%C3%A1n%C4%9Bn%C3%A1_krajinn%C3%A1_oblast_Brdy   

2
   https://www.novinky.cz/domaci/392618-miloslav-ransdorf-zemrel.html  

3
   http://zpravy.idnes.cz/utok-na-centrum-klinika-0sf-/krimi.aspx?c=A160206_195931_krimi_ane  

4
   https://www.sport.cz/ostatni/biatlon/clanek/760121-parada-soukalova-ziskala-svetovy-pohar-a-vedle-

nej-ma-i-maly-globus-za-stihacku.html#hp-sez  

https://cs.wikipedia.org/wiki/Chráněná_krajinná_oblast_Brdy
https://www.novinky.cz/domaci/392618-miloslav-ransdorf-zemrel.html
http://zpravy.idnes.cz/utok-na-centrum-klinika-0sf-/krimi.aspx?c=A160206_195931_krimi_ane
https://www.sport.cz/ostatni/biatlon/clanek/760121-parada-soukalova-ziskala-svetovy-pohar-a-vedle-nej-ma-i-maly-globus-za-stihacku.html#hp-sez
https://www.sport.cz/ostatni/biatlon/clanek/760121-parada-soukalova-ziskala-svetovy-pohar-a-vedle-nej-ma-i-maly-globus-za-stihacku.html#hp-sez


7 
 

Duben 

 
7. dubna ï Ļeska vl§da ukonļila program Nadaļn²ho fondu Generace 21 na pŚes²dlen² 

uprchl²kŢ z Śad ir§ckĨch kŚesŠanŢ pot®, co 25 uprchl²kŢ poģ§dalo o azyl v NŊmecku. 

Z Ļeska odcestovala skupina osmi ir§ckĨch kŚesŠanŢ, kter§ dosud pobĨvala v BrnŊ. 

OdletŊli z Prahy do Istanbulu, odtamtud zam²Śili zpŊt do Ir§ku. Dalġ² ir§ļt² kŚesŠan®, 

kteŚ² mŊli do Ļeska pŚiletŊt v r§mci programu organizovan®ho nadaļn²m fondem 

Generace 21, jiģ nepŚicestuj². ĂNa mŢj n§vrh vl§da bez n§hrady zruġila projekt 

nadaļn²ho fondu Generace 21 na pŚes²dlen² 153 Ir§ļanŢ. Nen² moģn® podporovat 

projekt, kterĨ nepln² svŢj ¼ļel,ñ uvedl ministr vnitra Milan Chovanec (ĻSSD).5 

 

30. dubna ï TĨm FC Viktoria PlzeŔ po vĨhŚe 2:0 nad FC Ban²k Ostrava poprv® obh§jil 

titul v nejvyġġ² ļesk® soutŊģi a stal se se ļtyŚmi tituly druhĨm nej¼spŊġnŊjġ²m klubem 

samostatn® ļesk® prvoligov® historie. Rekordn² 16. vĨhra v ŚadŊ z§roveŔ urļila, ģe 

ostravskĨ klub po pades§ti letech sestupuje.6 

 

 

KvŊten 

 
2. kvŊtna ï Vl§da Ļesk® republiky schv§lila doplnŊn² jednoslovn®ho n§zvu Ļesko 

v ciz²ch jazyc²ch do datab§z² OSN. Konkr®tnŊ jde o oznaļen² Czechia (ang.), Tch®quie 

(fr.), Chequia (ġp.), ʏʝʭʠʷ (rus.) a jejich ekvivalenty v arabġtinŊ a ļ²nġtinŊ. Oznaļen² 

Ļesk§ republika i nad§le zŢst§v§ platn®. Jedn§ se o politickĨ n§zev zemŊ a nic se na 

nŊm nemŊn². Z§leģ² vģdy na dan®m subjektu, zda se rozhodne uģ²vat delġ² verzi, tj. 

Ļesk§ republika/Czech Republic nebo kratġ² verzi Ļesko/Czechia. Jakkoli si uģivatel® 

mohou svobodnŊ zvolit kr§tkĨ ļi form§ln² n§zev zemŊ, doporuļuje se uģ²vat 

jednoslovnĨ n§zev v ciz²ch jazyc²ch tam, kde nen² nutn® pouģ²vat form§ln² n§zev 

zemŊ.7 

 

3. kvŊtna ï TŊģebn² spoleļnost OKD podala n§vrh na insolvenci z dŢvodu 

neschopnosti spl§cet sv® finanļn² z§vazky ve vĨġi 17 miliard korun. Jej² majetek pŚitom 

nedosahuje ani sedmi miliard. Podnik od t® doby bŊģ² d§l v obvykl®m provozu 

a v dolech se norm§lnŊ tŊģ². V n§sleduj²c²ch mŊs²c²ch prob²hala reorganizace 

spoleļnosti. 

 

22. kvŊtna ï Ve vŊku 85 let zemŚel ļeskĨ mal²Ś, kresl²Ś, ilustr§tor, anim§tor, 

karikaturista a kostĨmn² vĨtvarn²k Adolf Born. Born byl napŚ²klad spolutvŢrcem 

legend§rn²ho Macha a Ġebestov®, ilustr§torem v²ce neģ 250 knih a autorem 

nezamŊnitelnĨch grafickĨch listŢ.8 

                                                 
5   http://www.ceskatelevize.cz/ct24/domaci/1747483-vlada-ukoncila-program-presidlovani-irackych-

krestanu  
6
   https://www.sport.cz/fotbal/synot-liga/clanek/772118-plzen-vyhrou-nad-banikem-stvrdila-mistrovsky-

titul-ostrava-po-padesati-letech-sestupuje-z-ligy.html  
7
   

http://www.mzv.cz/jnp/cz/udalosti_a_media/tiskove_zpravy/x_2016_05_02_vlada_schvalila_czechia.html  
8
   http://www.ceskatelevize.cz/ct24/1793497-ve-veku-85-let-zemrel-vytvarnik-adolf-born-tvurce-macha-a-

sebestove  

http://www.ceskatelevize.cz/ct24/domaci/1747483-vlada-ukoncila-program-presidlovani-irackych-krestanu
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/domaci/1747483-vlada-ukoncila-program-presidlovani-irackych-krestanu
https://www.sport.cz/fotbal/synot-liga/clanek/772118-plzen-vyhrou-nad-banikem-stvrdila-mistrovsky-titul-ostrava-po-padesati-letech-sestupuje-z-ligy.html
https://www.sport.cz/fotbal/synot-liga/clanek/772118-plzen-vyhrou-nad-banikem-stvrdila-mistrovsky-titul-ostrava-po-padesati-letech-sestupuje-z-ligy.html
http://www.mzv.cz/jnp/cz/udalosti_a_media/tiskove_zpravy/x_2016_05_02_vlada_schvalila_czechia.html
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/1793497-ve-veku-85-let-zemrel-vytvarnik-adolf-born-tvurce-macha-a-sebestove
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/1793497-ve-veku-85-let-zemrel-vytvarnik-adolf-born-tvurce-macha-a-sebestove
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Ļerven 

 

9. ļervna ï Robert Ġlachta, Śeditel Đtvaru pro odhalov§n² organizovan®ho zloļinu, 

rezignoval na svou funkci. Rezignoval tak® jeho n§mŊstek a nŊkolik vedouc²ch odborŢ 

podalo ģ§dost o odchod do civilu. Ġlo o reakci na chystan® vytvoŚen² N§rodn² centr§ly 

boje proti organizovan®mu zloļinu. BŊhem ļtvrteļn²ho jedn§n² na policejn²m prezidiu 

ozn§mil Ġlachta veden² policie, ģe se zmŊnami nesouhlas².9 

 

22. ļervna ï ĻeskĨ filozof a teolog Tom§ġ Hal²k pŚevzal ļestnĨ doktor§t Oxfordsk® 

univerzity. Po prezidentech Masarykovi, Beneġovi a Havlovi je teprve ļtvrtĨ Ļech, kterĨ 

z²skal toto ocenŊn². Hal²k na jedn® z nejstarġ²ch univerzit svŊta pŢsobil v roce 2001 

jako hostuj²c² profesor a v roce 2014 po nŊm byla pojmenov§na pŚedn§ġkov§ s²Ŕ 

v are§lu ġkoly. Titul v origin§le zn² ĂDoctor of Divinity, honoris causañ. ĻestnĨ 

akademickĨ titul obecnŊ udŊluje univerzita jako vĨraz uzn§n².10 

 

 

Ļervenec 

 
7. ļervence ï ĻeskĨ vĨrobce antivirovĨch programŢ AVAST Software ozn§mil z§mŊr 

koupit za 32 miliard korun konkurenļn² spoleļnost AVG Technologies. Spoleļnost 

AVG Technologies vznikla stejnŊ jako Avast v Ļesku, nyn² ale s²dl² v Amsterodamu 

a s jej²mi akciemi se obchoduje na newyorsk® burze. Firma Avast si od transakce 

slibuje pŚedevġ²m vŊtġ² z§bŊr, technologickou hloubku a otevŚen² novĨch trhŢ.11 

 

 

Srpen 

 
17. srpna ï Soġka VŊstonick® Venuġe byla za policejn²ho dozoru pŚevezena 

z Moravsk®ho zemsk®ho muzea v BrnŊ do laboratoŚ², kde bude podrobena analĨze 

poļ²taļovou tomografi² s vysokĨm rozliġen²m. AnalĨzy by mŊly objasnit pŚesn® sloģen² 

materi§lu soġky a odhalit dosud nezn§m® podrobnosti jej² struktury. Soġku, pŚivezenou 

z Moravsk®ho zemsk®ho muzea v BrnŊ hl²dali policist® ozbrojen² samopaly.12  

 

25. srpna ï NŊmeck§ kancl®Śka Angela Merkelov§ pŚijela na st§tn² n§vġtŊvu do Prahy. 

Ona i premi®r Bohuslav Sobotka (ĻSSD) si bŊhem n§vġtŊvy pochvalovali, jak dobr® 

jsou vztahy mezi Ļeskou republikou a NŊmeckem. Jedn²m z t®mat rozhovoru byla 

migrace a povinn® kv·ty pro uprchl²ky.13 

 

                                                 
9
   http://www.ceskatelevize.cz/ct24/domaci/1811735-line-slachta-chce-rezignovat-koalice-se-obvinuje-z-

utoku-na-policii#live  
10

   http://technet.idnes.cz/halik-cestny-doktorat-oxford-djm-/veda.aspx?c=A160622_174956_veda_pka  
11

   http://www.rozhlas.cz/zpravy/domaciekonomika/_zprava/cesky-avast-kupuje-konkurenta-avg-

technologies-zaplati-temer-32-miliard-korun--1630722  
12

   https://www.novinky.cz/veda-skoly/412161-vestonicka-venuse-znovu-pod-skenerem-na-zkoumani-ji-

doprovodili-policiste-se-samopaly.html  
13

   https://www.novinky.cz/domaci/412881-vztah-nemecka-s-cr-je-vyborny-libovala-si-merkelova-v-praze-

neshoda-na-kvotach-ale-trva.html  

http://www.ceskatelevize.cz/ct24/domaci/1811735-line-slachta-chce-rezignovat-koalice-se-obvinuje-z-utoku-na-policii#live
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/domaci/1811735-line-slachta-chce-rezignovat-koalice-se-obvinuje-z-utoku-na-policii#live
http://technet.idnes.cz/halik-cestny-doktorat-oxford-djm-/veda.aspx?c=A160622_174956_veda_pka
http://www.rozhlas.cz/zpravy/domaciekonomika/_zprava/cesky-avast-kupuje-konkurenta-avg-technologies-zaplati-temer-32-miliard-korun--1630722
http://www.rozhlas.cz/zpravy/domaciekonomika/_zprava/cesky-avast-kupuje-konkurenta-avg-technologies-zaplati-temer-32-miliard-korun--1630722
https://www.novinky.cz/veda-skoly/412161-vestonicka-venuse-znovu-pod-skenerem-na-zkoumani-ji-doprovodili-policiste-se-samopaly.html
https://www.novinky.cz/veda-skoly/412161-vestonicka-venuse-znovu-pod-skenerem-na-zkoumani-ji-doprovodili-policiste-se-samopaly.html
https://www.novinky.cz/domaci/412881-vztah-nemecka-s-cr-je-vyborny-libovala-si-merkelova-v-praze-neshoda-na-kvotach-ale-trva.html
https://www.novinky.cz/domaci/412881-vztah-nemecka-s-cr-je-vyborny-libovala-si-merkelova-v-praze-neshoda-na-kvotach-ale-trva.html
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Z§Ś² 

 

1. z§Ś² ï MŊstskĨ soud v Praze pravomocnŊ rozhodl, ģe se Kancel§Ś prezidenta 

republiky mus² omluvit Terezii Kaslov® za ur§ģliv® vĨroky, kter® prezident Miloġ Zeman 

pronesl na adresu jej²ho dŊdy Ferdinanda Peroutky. Jde o vĨrok, ve kter®m Peroutku 

oznaļil za autora ļl§nku Hitler je gentleman. Hrad se naopak nemus² omlouvat za 

tvrzen², ģe Peroutka napsal ĂnemŢģeme-li zp²vat s andŊly, mus²me vĨti s vlkyñ, ani za 

¼vahu o fascinaci intelektu§lŢ zrŢdnĨm uļen²m.14  

 

6. z§Ś² ï VysokĨ komisaŚ OSN pro lidsk§ pr§va Za²d Husajn oznaļil ļesk®ho 

prezidenta Miloġe Zemana za demagoga, populistu a politick®ho fantastu. Spolu 

s nizozemskĨm politikem Geertem Wildersem, republik§nskĨm kandid§tem na 

prezidenta USA Donaldem Trumpem ļi francouzskou politiļkou Marinou Le Penovou 

prĨ maj² podobnĨ styl vyjadŚov§n² jako tzv. Isl§mskĨ st§t.15 

 

 

ř²jen 

 
7.ï8. Ś²jen ï Ve tŚetinŊ sen§tn²ch obvodŢ (s ļ²sly o jedno vŊtġ² neģ n§sobky tŚ²) se 

konaly volby do Sen§tu Parlamentu Ļesk® republiky a souļasnŊ v cel® republice 

kromŊ Prahy volby do zastupitelstev krajŢ. Absolutn²m v²tŊzem voleb se stalo ANO, 

kter® z²skalo celkovŊ pŚes 21 % odevzdanĨch hlasŢ. 15 % hlasŢ z²skalo ĻSSD, okolo 

10 % se pohybovaly vĨsledky KSĻM a ODS. ANO vyhr§lo ve vŊtġinŊ krajŢ s vĨjimkou 

kraje Jihoļesk®ho a Vysoļiny, kde vyhr§la ĻSSD, a kraje Zl²nsk®ho, kde vyhr§la KDU-

ĻSL.16 

 

17. Ś²jna ï Do Prahy pŚijel tibetskĨ duchovn² vŢdce 14. dalajl§ma Jeho Svatost Tªndzin 

Gjamccho, kterĨ se zde z¼ļastnil 20. roļn²ku konference Forum 2000. Dalajl§mu pŚiġla 

uv²tat zhruba tis²covka lid² na Hradļansk® n§mŊst². Des²tky z nich pŚinesly tibetsk® 

vlajky, nŊkteŚ² mŊli v rukou transparenty s n§pisy ĂFree Tibetò (SvobodnĨ Tibet). 

Dalajlama ve sv® Śeļi pŚipomnŊl bĨval®ho prezidenta V§clava Havla a vyzval, aby lid® 

udrģovali jeho odkaz. ĂV§clav Havel tu nyn² uģ nen² s n§mi. Po lidskĨch bytostech ale 

nŊco zŢst§v§, myġlenky, ide§ly,ò Śekl. ĂVġichni bychom mŊli pokraļovat v udrģov§n² 

Havlova odkazu, v myġlence pravdy a l§sky,ò uvedl dalajlama. Dalajlama tak® ve sv® 

Śeļi zdŢraznil, ģe se nesnaģ² o odtrģen² Tibetu od Ļ²ny, z ļehoģ ho obviŔuje Peking.17  

 

 
 
 
 

                                                 
14   http://www.ceskatelevize.cz/ct24/domaci/1894142-prezidentska-kancelar-se-definitivne-musi-za-

peroutku-omluvit  
15

   https://www.novinky.cz/zahranicni/413831-zeman-je-populista-a-pouziva-stejne-metody-jako-islamsky-

stat-rekl-komisar-osn.html  
16

   https://cs.wikipedia.org/wiki/Volby_do_zastupitelstev_kraj%C5%AF_v_%C4%8Cesku_2016  
17

   https://www.novinky.cz/domaci/417784-dalajlamu-privitalo-v-praze-tisic-lidi-duchovni-vudce-tibetu-

vzpominal-na-havla.html  

http://www.ceskatelevize.cz/ct24/domaci/1894142-prezidentska-kancelar-se-definitivne-musi-za-peroutku-omluvit
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/domaci/1894142-prezidentska-kancelar-se-definitivne-musi-za-peroutku-omluvit
https://www.novinky.cz/zahranicni/413831-zeman-je-populista-a-pouziva-stejne-metody-jako-islamsky-stat-rekl-komisar-osn.html
https://www.novinky.cz/zahranicni/413831-zeman-je-populista-a-pouziva-stejne-metody-jako-islamsky-stat-rekl-komisar-osn.html
https://cs.wikipedia.org/wiki/Volby_do_zastupitelstev_krajů_v_Česku_2016
https://www.novinky.cz/domaci/417784-dalajlamu-privitalo-v-praze-tisic-lidi-duchovni-vudce-tibetu-vzpominal-na-havla.html
https://www.novinky.cz/domaci/417784-dalajlamu-privitalo-v-praze-tisic-lidi-duchovni-vudce-tibetu-vzpominal-na-havla.html
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Listopad 

 
13. listopadu ï Ļesk® reprezentantky ve sloģen² Petra Kvitov§, Karol²na Pl²ġkov§, 

Barbora StrĨcov§ a Lucie Hradeck§ zv²tŊzily ve ġtrasbursk®m fin§le Fed Cupu nad 

Franci² 3:2. Ļesk® tenistky obh§jily v²tŊzstv² z roku 2015. Rozhodla aģ z§vŊreļn§ 

ļtyŚhra stejnŊ jako ve tŚech pŚedchoz²ch utk§n²ch ļesk® reprezentace. Jako druh® 

druģstvo zv²tŊzily bez z§pasu odehran®ho na dom§c² pŢdŊ a zopakovaly svŢj vĨkon ze 

sez·ny 2011. Petra Kvitov§ se s p§tou trofej² stala nej¼spŊġnŊjġ² ļeskou 

reprezentantkou pot®, co pŚekonala ļtyŚi vavŚ²ny Heleny Sukov®. Petr P§la dos§hl jako 

prvn² nehraj²c² kapit§n v historii Fed Cupu na pŊt titulŢ.18 

 

22. listopadu - ĻeskĨ lezec Adam Ondra v rekordn²m ļase zdolal volnĨm stylem stŊnu 

Dawn Wall v Yosemitsk®m n§rodn²m parku povaģovanou za jednu z nejtŊģġ²ch 

v²ced®lkovĨch cest svŊta. Ġlo teprve o druhĨ volnĨ pŚelez na svŊtŊ. V t®mŊŚ kilometr 

vysok® kolm® stŊnŊ str§vil spoleļnŊ se spolulezcem Pavlem Blaģkem celkem osm dn². 

Dosud jedinĨ pŚelez tak zkr§til o 11 dn².19 

 

 

Prosinec 

 

1. prosince ï Finanļn² spr§va Ļesk® republiky zah§jila provoz elektronick® evidence 

trģeb. Elektronick§ evidence trģeb (EET) ļi online registrace trģeb je zpŢsob evidence 

trģeb, pŚi kter® jsou ¼daje o kaģd® transakci obchodn²ka online pos²l§ny na st§tn² 

spr§vu. Syst®m EET byl jiģ dŚ²ve zaveden v dalġ²ch zem²ch: v roce 2013 v Chorvatsku, 

v MaŅarsku od roku 2015 funguje hybridn² syst®m registraļn²ch pokladen a online 

pŚipojen², ve Slovinsku funguje online evidence od zaļ§tku roku 2016; na Slovensku je 

online evidence trģeb nepovinn§. V dalġ²ch zem²ch Evropy funguje offline evidence 

trģeb vyuģ²vaj²c² registraļn² pokladny, k roku 2016 existovala evidence trģeb 

v 15 zem²ch EU.20 

 

23. prosince ï ĻeskĨ hokejista Jarom²r J§gr dos§hl 1888. bodu (755+1133) v hokejov® 

lize NHL a dostal se tak na historicky druh® nejlepġ² m²sto kanadsk®ho bodov§n² 

v americk® hokejov® lize. PŚekonal tak Marka Messiera.21 

                                                 
18

   https://cs.wikipedia.org/wiki/Fed_Cup_2016  
19

   http://www.ceskatelevize.cz/sport/ostatni/344222-ondra-to-dokazal-za-osm-dni-prelezl-brutalni-dawn-
wall/  
20

   https://cs.wikipedia.org/wiki/Elektronick%C3%A1_evidence_tr%C5%BEeb  
21

   https://www.sport.cz/hokej/nhl/clanek/838749-jagr-prekonal-messiera-a-je-druhy-nejproduktivnejsi-v-
historii-nhl.html  

https://cs.wikipedia.org/wiki/Fed_Cup_2016
http://www.ceskatelevize.cz/sport/ostatni/344222-ondra-to-dokazal-za-osm-dni-prelezl-brutalni-dawn-wall/
http://www.ceskatelevize.cz/sport/ostatni/344222-ondra-to-dokazal-za-osm-dni-prelezl-brutalni-dawn-wall/
https://cs.wikipedia.org/wiki/Elektronická_evidence_tržeb
https://www.sport.cz/hokej/nhl/clanek/838749-jagr-prekonal-messiera-a-je-druhy-nejproduktivnejsi-v-historii-nhl.html
https://www.sport.cz/hokej/nhl/clanek/838749-jagr-prekonal-messiera-a-je-druhy-nejproduktivnejsi-v-historii-nhl.html
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UDĆLOSTI VE SVŉTŉ V ROCE 2016 

 

Leden 

 

1. ledna ï Bavorsku vyprġela autorsk§ pr§va manifestu Adolfa Hitlera. Autorsk§ pr§va 

na knihu nacistick®ho vŢdce Adolfa Hitlera Mein Kampf po v§lce pŚipadla Bavorsku. Na 

konci roku 2015 vġak uplynulo 70 let od smrti autora a tato pr§va tak vyprġela. Spis je 

proto od tohoto data moģn® volnŊ ġ²Śit po cel®m svŊtŊ. V Izraeli je i pŚesto vyd§v§n² 

t®to knihy zak§z§no.22  

 

10. ledna ï Ve vŊku 69 let zemŚel britskĨ rockovĨ zpŊv§k David Bowie. Rocker tŚi dny 

pŚed smrt² vydal ke svĨm narozenin§m 8. ledna nov® album. Nov§torskĨ zpŊv§k, 

skladatel a herec bojoval rok a pŢl s rakovinou.23 

 

 

Đnor 

 

1. ¼nora ï SvŊtov§ zdravotnick§ organizace (WHO) kvŢli viru zika, kterĨ je spojov§n 

s vĨvojovĨmi poruchami mozku lidskĨch plodŢ, vyhl§sila celosvŊtovĨ stav nouze. 

Vyzvala k tomu expertn² komise. StejnĨ stav nouze WHO naposledy vyhl§sila v roce 

2014 kvŢli epidemii eboly, kter§ propukla v z§padn² Africe.24 

 

12. ¼nora ï VŢbec poprv® v dŊjin§ch se na KubŊ setkala hlava katolick® c²rkve, papeģ 

Frantiġek, a hlava rusk® pravoslavn® c²rkve, patriarcha Kirill. Setk§n² pŚedstavovalo 

z§sadn² krok k pŚekon§n² rozporŢ, kter® dvŊ vĨznamn® svŊtov® c²rkve dŊl² uģ tis²c let. 

Oba ļinitel® se na uv²tanou objali a tŚikr§t pol²bili na tv§Ś.25 

 

 

BŚezen 

 
22. bŚezna ï Belgick® hlavn² mŊsto Brusel se v ¼terĨ stalo terļem teroristickĨch ¼tokŢ. 

Nejprve otŚ§sly dva vĨbuchy letiġtŊm Zaventem a n§slednŊ pŚeruġila exploze provoz 

metra v centru, v bl²zkosti unijn²ch instituc². BruselskĨ starosta potvrdil, ģe obŊt² pŚi 

¼toc²ch je 34, zranŊnĨch t®mŊŚ 200. Ļtrn§ct lid² zemŚelo na letiġti, 20 ve stanici 

metra.26 

 

25. bŚezna ï PŚes pŢl milionu Kub§ncŢ i zahraniļn²ch fanouġkŢ pŚiġlo na prvn² koncert 

britsk® rockov® skupiny The Rolling Stones v kub§nsk® metropoli HavanŊ. ZpŊv§k 

                                                 
22

   http://zahranicni.ihned.cz/blizky-vychod/c1-65043600-autorska-prava-na-mein-kampf-vyprsela-v-

izraeli-ho-presto-vydavat-nebudou  
23

   http://www.rozhlas.cz/zpravy/hudba/_zprava/zemrel-david-bowie-britske-hudebni-legende-bylo-69-let--

1572606  
24

   http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/1679893-who-kvuli-viru-zika-vyhlasila-celosvetovy-stav-nouze  
25

   https://www.novinky.cz/zahranicni/394587-papez-frantisek-a-patriarcha-kirill-se-poprve-setkali.html  
26

   https://www.novinky.cz/zahranicni/evropa/398303-on-line-pachatele-teroru-v-bruselu-meli-podle-usa-

vazby-na-dopadeneho-abdeslama.html  

http://zahranicni.ihned.cz/blizky-vychod/c1-65043600-autorska-prava-na-mein-kampf-vyprsela-v-izraeli-ho-presto-vydavat-nebudou
http://zahranicni.ihned.cz/blizky-vychod/c1-65043600-autorska-prava-na-mein-kampf-vyprsela-v-izraeli-ho-presto-vydavat-nebudou
http://www.rozhlas.cz/zpravy/hudba/_zprava/zemrel-david-bowie-britske-hudebni-legende-bylo-69-let--1572606
http://www.rozhlas.cz/zpravy/hudba/_zprava/zemrel-david-bowie-britske-hudebni-legende-bylo-69-let--1572606
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/1679893-who-kvuli-viru-zika-vyhlasila-celosvetovy-stav-nouze
https://www.novinky.cz/zahranicni/394587-papez-frantisek-a-patriarcha-kirill-se-poprve-setkali.html
https://www.novinky.cz/zahranicni/evropa/398303-on-line-pachatele-teroru-v-bruselu-meli-podle-usa-vazby-na-dopadeneho-abdeslama.html
https://www.novinky.cz/zahranicni/evropa/398303-on-line-pachatele-teroru-v-bruselu-meli-podle-usa-vazby-na-dopadeneho-abdeslama.html
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kapely Mick Jagger oznaļil vystoupen² za zn§mku skuteļnĨch zmŊn na ostrovŊ, kde 

zahraniļn² rockov® kapely bĨvaly po des²tky let zakazov§ny.27  

 

 

Duben 

 
2. dubna ï Intenzivn² boje propukly na linii dotyku mezi arm®nskĨmi 

a §zerb§jdģ§nskĨmi silami na hranic²ch mezin§rodnŊ neuznan® N§hornŊ-karabaġsk® 

republiky, pŚi kterĨch bylo zabito nejm®nŊ 193 lid², a t²m doġlo k nejtŊģġ²mu poruġen² 

pŚ²mŊŚ² z roku 1994.28 

 

4. dubna ï SvŊtov® den²ky zveŚejnily v²ce neģ 11 milionŢ dokumentŢ pr§vn² 

spoleļnosti Mossack Fonseca, takzvan® Panama Papers, kter® zmiŔuj² pŚes 214 tis²c 

firem operuj²c²ch v daŔovĨch r§j²ch. Skand§l spojenĨ s novin§ŚskĨm odhalen²m 

rozs§hl® s²tŊ firem v daŔovĨch r§j²ch, kter® bŊhem v²ce neģ 30 let pom§hala zakl§dat 

panamsk§ poradensk§ firma Mossack Fonseca, nabral v ŚadŊ zem² svŊta obrovskĨch 

rozmŊrŢ a pŚ²sluġn® ¼Śady uģ mnohde zah§jily vyġetŚov§n² tĨkaj²c² se moģnĨch 

daŔovĨch ¼nikŢ ļi dalġ²ch deliktŢ.29 

 

 

KvŊten 

 
12. kvŊtna ï Brazilġt² sen§toŚi po dvacetihodinov® debatŊ odsouhlasili doļasn® 

sesazen² prezidentky Dilmy Rousseffov®. Rousseffov§ oznaļila sv® sesazen² za puļ. 

PŚed odchodem z prezidentsk®ho pal§ce vyj§dŚila pŚesvŊdļen², ģe v dalġ²m hlasov§n² 

bude oļiġtŊna a do ¼Śadu se vr§t². Ve funkci ji doļasnŊ nahradil viceprezident Michel 

Temer, kterĨ je ovġem stejnŊ jako Rousseffov§ vinŊn z manipulac² s ¼daji o rozpoļtu.30 

 

27. kvŊtna ï řeļt² archeologov® ozn§mili n§lez pravdŊpodobn® hrobky staroŚeck®ho 

filosofa Aristotela. Jeden z nejvŊtġ²ch myslitelŢ svŊta pomohl formovat vŊdu po stovky 

let. Doposud se ale nevŊdŊlo, kde Aristoteles, kterĨ v roce 322 pŚed Kristem zemŚel, 

leģ². Nyn² archeologov® tvrd², ģe znaj² m²sto jeho posledn²ho odpoļinku a ģe se nal®z§ 

pŚ²mo ve starovŊk®m mŊstŊ Stagira, kde se student Plat·na a uļitel Alexandra 

Velik®ho narodil.31 

 

 
 
 
 

                                                 
27

   https://www.novinky.cz/kultura/398678-na-historicky-koncert-rolling-stones-v-havane-prislo-pres-pul-
milionu-lidi.html  
28

   http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/1742740-azerbajdzan-zautocil-v-nahornim-karabachu-putin-
vyzyva-ke-klidu-zbrani  
29

   http://www.lidovky.cz/skandal-panama-papers-hybe-svetem-rada-zemi-zahajila-vysetrovani-ph8-
/zpravy-svet.aspx?c=A160404_173929_ln_zahranici_msl  
30

   http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/1783172-pad-brazilske-prezidentky-jeji-docasne-odvolani-
odsouhlasil-po-snemovne-i-senat  
31

   http://veda-a-technika.eurozpravy.cz/veda/156742-hrobka-aristotela-nalezena-hlasaji-archeologove/  

https://www.novinky.cz/kultura/398678-na-historicky-koncert-rolling-stones-v-havane-prislo-pres-pul-milionu-lidi.html
https://www.novinky.cz/kultura/398678-na-historicky-koncert-rolling-stones-v-havane-prislo-pres-pul-milionu-lidi.html
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/1742740-azerbajdzan-zautocil-v-nahornim-karabachu-putin-vyzyva-ke-klidu-zbrani
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/1742740-azerbajdzan-zautocil-v-nahornim-karabachu-putin-vyzyva-ke-klidu-zbrani
http://www.lidovky.cz/skandal-panama-papers-hybe-svetem-rada-zemi-zahajila-vysetrovani-ph8-/zpravy-svet.aspx?c=A160404_173929_ln_zahranici_msl
http://www.lidovky.cz/skandal-panama-papers-hybe-svetem-rada-zemi-zahajila-vysetrovani-ph8-/zpravy-svet.aspx?c=A160404_173929_ln_zahranici_msl
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/1783172-pad-brazilske-prezidentky-jeji-docasne-odvolani-odsouhlasil-po-snemovne-i-senat
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/1783172-pad-brazilske-prezidentky-jeji-docasne-odvolani-odsouhlasil-po-snemovne-i-senat
http://veda-a-technika.eurozpravy.cz/veda/156742-hrobka-aristotela-nalezena-hlasaji-archeologove/
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Ļerven 

 
1. ļervna ï ĠvĨcarsko otevŚelo nejdelġ² a nejhlubġ² vlakovĨ tunel na svŊtŊ. MŊŚil pŚes 

57 kilometrŢ, coģ je zhruba vzd§lenost mezi Prahou a PŚ²bram². Stavba pod Alpami 

mŊla zkr§tit a zlevnit n§kladn² dopravu mezi severem a jihem Evropy, nŊkteŚ² odborn²ci 

vġak upozorŔovali, ģe prŢlom v evropsk® ģelezniļn² dopravŊ od n² ļekat nelze. 

PravidelnĨ provoz zaļal v prosinci.32 

 

21. ļervna ï Kolumbijsk§ vl§da a povstalci z Revoluļn²ch ozbrojenĨch sil Kolumbie 

(FARC) se dohodli na definitivn²m klidu zbran². O m²ru se jednalo v HavanŊ 3,5 roku. 

Nejdelġ² v§lka v Latinsk® Americe si vyģ§dala na 220 tis²c obŊt². Miliony KolumbijcŢ 

nav²c donutila opustit domovy. Konflikt zaļal v roce 1964.33 

 

24. ļervna ï Brit§nie si v referendu odhlasovala odchod z Evropsk® unie. Po seļten² 

hlasŢ ve vġech 382 volebn²ch obvodech se s koneļnou platnost² pro brexit vyslovilo 

celkem 51,9 procenta hlasuj²c²ch, proti 48,1 procenta. S prvn²m odhadem v²tŊzstv² 

stoupencŢ odchodu z EU pŚiġla uģ kolem 5:40 hodin britsk§ televizn² stanice BBC. 

Hlasov§n² se z¼ļastnilo nebĨval® mnoģstv² voliļŢ ï 72 procent, coģ je podstatnŊ v²ce 

neģ pŚi m²stn²ch a parlamentn²ch volb§ch. BritskĨ premi®r David Cameron ozn§mil 

z§mŊr rezignovat.34 

 

 

Ļervenec 

 
2. ļervence ï ZemŚel v New Yorku ve vŊku 87 let ģidovskĨ prozaik, dramatik a esejista, 

nositel Nobelovy ceny m²ru Elie Wiesel, kterĨ poprv® pŚiġel s term²nem holokaust. 

Wiesel pŚeģil pobyt v koncentraļn²ch t§borech OsvŊtim a Buchenwald.35 

 

14. ļervence ï 85 lid² zemŚelo pot®, co Śidiļ n§klaŅ§ku vjel do davu ve francouzsk® 

Nice. K ¼toku doġlo na promen§dŊ, kde v tu chv²li stovky lid² slavily vĨroļ² p§du Bastily. 

Ud§lost se odehr§la na Promenade des Anglais, odkud toho veļera ¼ļastn²ci oslav 

pozorovali ohŔostroj. Atent§t si vyģ§dal 85 mrtvĨch a v²ce neģ 202 potvrzenĨch 

zranŊnĨch. Ke konci ¼toku se rozpoutala pŚestŚelka mezi Śidiļem vozu a polici², pŚi n²ģ 

pachatel zloļinu zahynul. Podle dokladŢ j²m byl 31letĨ Francouz tunisk®ho pŢvodu, 

Mohamed Lahouaiej Bouhlel.36 

 

15. ļervence ï V Turecku probŊhl pokus o puļ. Ne¼spŊġnĨ pokus o vojenskĨ pŚevrat 

byl zah§jen tureckou arm§dou 15. ļervence 2016 veļer a jiģ po nŊkolika hodin§ch 

skonļil por§ģkou puļistŢ. N§sledovala odpovŊŅ Erdoganovy administrativy v podobŊ 

                                                 
32

   http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/1803488-nejdelsi-tunel-sveta-otevira-brany-svycari-prekonali-

japonce-o-tri-kilometry  
33

   http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/1825424-mirova-dohoda-udelala-tecku-za-nejdelsi-valkou-v-

latinske-americe  
34

   http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/1826735-historicke-rozhodnuti-pro-brexit-hlasovalo-519-

procenta-britu-proti-481  
35

   Mlad§ Fronta DNES 4.ï7. ļervence 2016, s. 1 a 6 
36

   https://cs.wikipedia.org/wiki/Teroristick%C3%BD_%C3%BAtok_v_Nice_2016  

http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/1803488-nejdelsi-tunel-sveta-otevira-brany-svycari-prekonali-japonce-o-tri-kilometry
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/1803488-nejdelsi-tunel-sveta-otevira-brany-svycari-prekonali-japonce-o-tri-kilometry
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/1825424-mirova-dohoda-udelala-tecku-za-nejdelsi-valkou-v-latinske-americe
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/1825424-mirova-dohoda-udelala-tecku-za-nejdelsi-valkou-v-latinske-americe
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/1826735-historicke-rozhodnuti-pro-brexit-hlasovalo-519-procenta-britu-proti-481
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/1826735-historicke-rozhodnuti-pro-brexit-hlasovalo-519-procenta-britu-proti-481
https://cs.wikipedia.org/wiki/Teroristický_útok_v_Nice_2016


14 
 

rozs§hlĨch ļistek, pŚi kterĨch bylo v²ce neģ 125 000 lid² propuġtŊno nebo postaveno 

mimo sluģbu a 36 000 lid² skonļilo ve vŊzen².37 

 
 

Srpen 

 
5.ï21. srpna ï Konaly se letn² olympijsk® hry 2016 v brazilsk®m Rio de Janeiro.38 

 

20. srpna ï Dlouho ohlaġovanĨ Ănejdelġ² a nejvyġġ² sklenŊnĨ most na svŊtŊñ byl 

otevŚen pro veŚejnost v ļ²nsk® provincii Chu-nan, prefektuŚe Ļang-Šia-Šie v n§rodn²m 

parku Wu-ling-j¿an. PŚibliģnŊ 430 metrŢ dlouhĨ most byl sloģen z 99 obd®ln²kŢ 

z tŚ²vrstv®ho skla ve vĨġce 300 metrŢ nad zem².39 

  

 

Z§Ś² 

 
18. z§Ś² ï V ruskĨch parlamentn²ch volb§ch s 47% ¼ļast² podle ofici§ln²ch vĨsledkŢ 

zv²tŊzila a pos²lila vl§dn² strana Jednotn® Rusko. Podle pozorovatelŢ OBSE volby 

nebyly skuteļnŊ svobodn®.40 

 

18. z§Ś² ï Ve volb§ch do Poslaneck® snŊmovny Berl²na zv²tŊzila velk§ koalice 

kancl®Śky Merkelov®, jej²ģ strany SPD a CDU vġak ztratily v berl²nsk® snŊmovnŊ 

vŊtġinu. NovŊ z²skala kŚesla AfD a vr§tili se svobodn², naopak vypadli pir§ti.41 

 

 

ř²jen 

 
11. Ś²jna ï Jihokorejsk§ spoleļnost Samsung Electronics nejprve zastavila prodej 

vġech chytrĨch telefonŢ Galaxy Note 7 a n§slednŊ ozn§mila, ģe jejich vĨrobu zcela 

ukonļ². Majitele tohoto typu telefonu z§roveŔ vyzvala, aby sv® pŚ²stroje vypnuli 

a pŚestali pouģ²vat. U Galaxy Note 7 se totiģ objevily pŚ²pady vzn²cen² telefonu.42 

 

17. Ś²jna ï Raketa DlouhĨ pochod vynesla na obŊģnou dr§hu kosmickou loŅ Ġen-ļou 

11 s dvŊma tchajkonauty na palubŊ. C²lem mise byla vesm²rn§ stanice Tchien-kung 2. 

Do vesm²ru v pondŊl² odletŊli devŊtaļtyŚicetiletĨ şing Chaj-pcheng, kterĨ byl v kosmu 

jiģ dvakr§t, a sedmatŚicetiletĨ Ļchen Tung. Jejich 30denn² cesta se mŊla st§t zat²m 

nejdelġ²m pobytem ļ²nskĨch kosmonautŢ ve vesm²ru.43 

                                                 
37

   https://cs.wikipedia.org/wiki/Pokus_o_vojensk%C3%BD_p%C5%99evrat_v_Turecku_2016  
38

   https://cs.wikipedia.org/wiki/Srpen_2016  
39

   https://www.novinky.cz/zahranicni/412426-cina-konecne-otevrela-nejvetsi-skleneny-most-na-

svete.html  
40

   https://zpravy.aktualne.cz/zahranici/obse-moskva/r~193838487e5411e6bff10025900fea04/  
41

   https://cs.wikipedia.org/wiki/Z%C3%A1%C5%99%C3%AD_2016 
42

   http://www.ceskatelevize.cz/ct24/ekonomika/1933636-samsung-vzdal-boj-o-galaxy-note-7-mobil-ktery-

muze-zacit-horet-prestane-vyrabet 
43

   http://www.ceskatelevize.cz/ct24/veda/1937698-video-cina-vyslala-dalsi-dva-astronauty-k-nebeskemu-

palaci  

https://cs.wikipedia.org/wiki/Pokus_o_vojenský_převrat_v_Turecku_2016
https://cs.wikipedia.org/wiki/Srpen_2016
https://www.novinky.cz/zahranicni/412426-cina-konecne-otevrela-nejvetsi-skleneny-most-na-svete.html
https://www.novinky.cz/zahranicni/412426-cina-konecne-otevrela-nejvetsi-skleneny-most-na-svete.html
https://zpravy.aktualne.cz/zahranici/obse-moskva/r~193838487e5411e6bff10025900fea04/
https://cs.wikipedia.org/wiki/Září_2016
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/ekonomika/1933636-samsung-vzdal-boj-o-galaxy-note-7-mobil-ktery-muze-zacit-horet-prestane-vyrabet
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/ekonomika/1933636-samsung-vzdal-boj-o-galaxy-note-7-mobil-ktery-muze-zacit-horet-prestane-vyrabet
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/veda/1937698-video-cina-vyslala-dalsi-dva-astronauty-k-nebeskemu-palaci
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/veda/1937698-video-cina-vyslala-dalsi-dva-astronauty-k-nebeskemu-palaci
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28. Ś²jna ï Komise pro zachov§n² ģivĨch moŚskĨch zdrojŢ Antarktidy prohl§sila 

Rossovo moŚe u Antarktidy za moŚskou pŚ²rodn² rezervaci. NejvŊtġ² moŚsk§ pŚ²rodn² 

rezervace tak vznikla po letech jedn§n². Na jej²m vzniku se na vĨroļn²m zased§n² 

v australsk®m Hobartu shodli ļlenov® Komise pro zachov§n² ģivĨch moŚskĨch zdrojŢ 

v AntarktidŊ (CCAMLR). Tu tvoŚ² ļtyŚiadvacet st§tŢ a Evropsk§ unie. Dohody se podle 

agentury AFP podaŚilo dos§hnout pot®, co s n² jako posledn² z ļlenŢ komise vyslovilo 

souhlas Rusko.44 

 
 

Listopad 

 
8. listopadu ï Donald Trump zv²tŊzil v americkĨch prezidentskĨch volb§ch. Ovl§dl 

tradiļn² republik§nsk® baġty a z²skal i vŊtġinu kl²ļovĨch st§tŢ vļetnŊ Floridy ļi Ohia. 

Demokratka Hillary Clintonov§ sice zv²tŊzila ve st§tech na vĨchodn²m i z§padn²m 

pobŚeģ² USA a tak® v Nov®m Mexiku ļi Coloradu, ale na v²tŊzstv² to nestaļilo.45 

 

30. listopadu ï Mezin§rodn² unie pro ļistou a uģitou chemii ozn§mila ofici§ln² jm®na 

novŊ objevenĨch prvkŢ nihonia (113), moscovia (115), tennessinu (117) a oganessonu 

(118).46 

 
 

Prosinec 

 

19. prosince ï Doġlo k ¼toku kamionem na v§noļn² trhy v Berl²nŊ. TeroristickĨ ¼tok se 

ud§l na berl²nsk®m n§mŊst² Breitscheidplatz, kde se v t® dobŊ konaly tradiļn² adventn² 

trhy. Đtoļn²k najel s kamionem naloģenĨm ocel² do davu lid². K ¼toku se druhĨ den 

pŚihl§sila teroristick§ organizace Isl§mskĨ st§t. Zahynulo 12 osob, mezi nimi i jedna 

Ļeġka, dalġ²ch 48 bylo zranŊno, z toho 30 v§ģnŊ.47 

 

20. prosince ï V tureck®m Istanbulu byl slavnostnŊ otevŚen silniļn² EuroasijskĨ tunel, 

kterĨ spojuje evropskĨ a asijskĨ kontinent. DvoupatrovĨ tunel pod BosporskĨm 

prŢlivem je dlouhĨ 14,5 km, jeho vĨstavba trvala necelĨch 5 let a n§klady dos§hly vĨġe 

1,2 miliardy dolarŢ.48 

 

22. prosince ï V boj²ch syrsk® obļansk® v§lky doġlo k obratu. Syrsk§ arm§da 

definitivnŊ pŚevzala kontrolu nad Aleppem, ļtyŚlet§ bitva o Aleppo skonļila evakuac² 

posledn²ch obkl²ļenĨch povstalcŢ.49 

 

                                                 
44

   http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/1945880-u-antarktidy-vznikne-nejvetsi-morska-prirodni-

rezervace-na-svete  
45

   http://zpravy.idnes.cz/scitani-hlasu-volby-usa-0sm-

/zahranicni.aspx?c=A161108_230734_zahranicni_ert  
46

   http://tass.com/science/915690 
47

https://cs.wikipedia.org/wiki/%C3%9Atok_kamionem_na_v%C3%A1no%C4%8Dn%C3%ADch_trz%C3%

ADch_v_Berl%C3%ADn%C4%9B  
48

   https://www.novinky.cz/ekonomika/424233-z-evropy-do-asie-za-ctvrt-hodiny-v-turecku-otevreli-

euroasijsky-tunel.html  
49

   https://cs.wikipedia.org/wiki/Prosinec_2016  

http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/1945880-u-antarktidy-vznikne-nejvetsi-morska-prirodni-rezervace-na-svete
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/1945880-u-antarktidy-vznikne-nejvetsi-morska-prirodni-rezervace-na-svete
http://zpravy.idnes.cz/scitani-hlasu-volby-usa-0sm-/zahranicni.aspx?c=A161108_230734_zahranicni_ert
http://zpravy.idnes.cz/scitani-hlasu-volby-usa-0sm-/zahranicni.aspx?c=A161108_230734_zahranicni_ert
http://tass.com/science/915690
https://cs.wikipedia.org/wiki/Útok_kamionem_na_vánočních_trzích_v_Berlíně
https://cs.wikipedia.org/wiki/Útok_kamionem_na_vánočních_trzích_v_Berlíně
https://www.novinky.cz/ekonomika/424233-z-evropy-do-asie-za-ctvrt-hodiny-v-turecku-otevreli-euroasijsky-tunel.html
https://www.novinky.cz/ekonomika/424233-z-evropy-do-asie-za-ctvrt-hodiny-v-turecku-otevreli-euroasijsky-tunel.html
https://cs.wikipedia.org/wiki/Prosinec_2016
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25. prosince ï Po startu v Soļi se do Ļern®ho moŚe zŚ²tilo rusk® letadlo Tu-154 

s 91 lidmi na palubŊ, vļetnŊ ļlenŢ pŊveck®ho souboru Alexandrovci a dev²ti novin§ŚŢ. 

Letadlo letŊlo do SĨrie. Letoun m²Śil z Moskvy na leteckou z§kladnu Hm²m²m v syrsk® 

provincii Lat§k²ja a u Soļi mŊl mezipŚist§n² kvŢli dotankov§n² paliva.50 

                                                 
50

   https://www.novinky.cz/zahranicni/evropa/424598-na-palube-zriceneho-ruskeho-letadla-bylo-64-clenu-

skupiny-alexandrovci-nikdo-zrejme-neprezil.html  

https://www.novinky.cz/zahranicni/evropa/424598-na-palube-zriceneho-ruskeho-letadla-bylo-64-clenu-skupiny-alexandrovci-nikdo-zrejme-neprezil.html
https://www.novinky.cz/zahranicni/evropa/424598-na-palube-zriceneho-ruskeho-letadla-bylo-64-clenu-skupiny-alexandrovci-nikdo-zrejme-neprezil.html
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OBYVATELSTVO 

  

Opava mŊla k 1. lednu 2016 celkem 57 676 obyvatel (ve stejn®m obdob² roku 2015 to 

bylo 57 772). Z toho bylo 27 744 muģŢ a 29 932 ģen. DŊt² ve vŊku do 14 let bylo 8 503 

a seniorŢ nad 65 let 10 803. PrŢmŊrnĨ vŊk obyvatel mŊsta byl na zaļ§tku roku 42,3 let. 

 

NovŊ narozenĨch dŊt² evidoval ĻeskĨ statistickĨ ¼Śad bŊhem roku 2016 v OpavŊ 577, 

zemŚelo 572 osob a 962 se pŚistŊhovalo. VystŊhovalo se naproti tomu 1 256 obyvatel. 

PŚirozenĨ pŚ²rŢstek ļinil tedy 5, pŚ²rŢstek migraļn² ī294 a celkovĨ ī289.51  Posledn²m 

rokem v OpavŊ, kdy vġechny pŚ²rŢstky obyvatel byly v kladnĨch ļ²slech, byl rok 1990 

(pŚirozenĨ pŚ²rŢstek tehdy ļinil 259 osob, migraļn² 19 a celkovĨ 278). Opava mŊla ke 

konci roku 1990 celkem 63 531 obyvatel). Ke konci n§sleduj²c²ho roku jeġtŊ poļet 

obyvatel vzrostl na 63 548 a to i pŚesto, ģe se od n² oddŊlilo 649 osob pod samostatnou 

obec Chval²kovice. Od roku 1992 poļet obyvatel Opavy trvale klesal. 

 

Đbytek obyvatelstva netr§pil vġak jen Opavu. Statistici varovali, ģe se m§lo dŊti rod² 

v cel® Ļesk® republice. ĂénapŚ²klad v roce 2013 byl poļet ģivŊ narozenĨch dŊt² v ĻR 

o 2 409 menġ² neģ poļet zemŚelĨch,ñ uvedl server Novinky.cz. Nebyl to vġak podle 

ļl§nku jednor§zovĨ vĨkyv, podle statistikŢ a demografŢ tato nedobr§ situace mŊla trvat 

po nŊkolik dalġ²ch desetilet². V roce 2014 se sice narodilo o 4 195 dŊt² v²ce, neģ kolik 

lid² zemŚelo, ale uģ v prvn²m ļtvrtlet² roku 2015 poļet zemŚelĨch pŚevĨġil narozen® 

dokonce o 4919 osob.52 

 

Prvn²m miminkem roku 2016 ve Slezsk® nemocnici byla Roz§lie FrĨļkov§. Ta se 

narodila 1. ledna v 5:02. Roz§lka v§ģila 3420 gramŢ a mŊŚ² 50 centimetrŢ. Maminka 

z Branky u Opavy i holļiļka se podle slov mluvļ²ho Slezsk® nemocnice Daniela 

Svobody tŊġily dobr®mu zdrav².53  

 

V roce 2016 pŚiġlo ve Slezsk® nemocnici v OpavŊ na svŊt celkem 1120 dŊt², z toho 

594 klukŢ a 526 dŊvļ§tek. To bylo o 36 v²ce neģ v roce 2015 a o 84 v²ce oproti roku 

2014.  

 

U jmen dŊt² pŚevaģovala ta ļesk§. Narodilo se ġestadvacet JakubŢ a sedmadvacet 

Eliġek. Opavsku vloni d§le pŚibylo pŊtadvacet ĠimonŢ, ļtyŚiadvacet AdamŢ, tŚiadvacet 

Tom§ġŢ, jedenadvacet MatŊjŢ, stejnĨ poļet JanŢ a dvacet DavidŢ. 

Z d²vļ²ch jmen zde d§le bylo dvaadvacet Terezek a stejnĨ poļet Nat§lek, sedmn§ct 

Ad®lek, ġestn§ct Viktorek a stejnĨ poļet Sofi² i Juli², ļtrn§ct Aniļek i Nelinek a jeden§ct 

Karol²nek. NŊkteŚ² rodiļe se vġak ļesk® klasiky nedrģeli, a tak se v roce 2016 poprv® 

v OpavŊ pod²vali na svŊt tŚeba chlapeļci Timothy, Rafael, Zolt§n, Noe, Mateo, Aron 

nebo Brandon. Z opomenutĨch jmen to pak byl BartolomŊj, Mikeġ ļi Maxmili§n.54 

Uļitel Rudolf KostŚiba oslavil 100 let. K ģivotn²mu vĨroļ² pŚiġel jubilantovi Rudolfu 

KostŚibovi poblahopŚ§t tak® prim§tor Radim KŚupala. Oslavenec se r§d d²val na televizi 

                                                 
51

   Datab§ze demografickĨch ¼dajŢ za obce ĻR, Opava, viz ĻeskĨ statistickĨ ¼Śad: 
https://www.czso.cz/csu/czso/databaze-demografickych-udaju-za-obce-cr 
52

   http://www.novinky.cz/domaci/376212-cesko-strasi-hrozba-vymirani.html, publikov§no 31. 7. 2015 
53

   http://opavsky.denik.cz/miminka/prvni-miminko-rozalie-fryckova01012016.html  
54

   http://opavsky.denik.cz/miminka/miminka-jmena06012017.html  

https://www.czso.cz/csu/czso/databaze-demografickych-udaju-za-obce-cr
http://www.novinky.cz/domaci/376212-cesko-strasi-hrozba-vymirani.html
http://opavsky.denik.cz/miminka/prvni-miminko-rozalie-fryckova01012016.html
http://opavsky.denik.cz/miminka/miminka-jmena06012017.html
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a ļasto komentoval i souļasn® ud§losti. Narodil se 22. ledna 1916 v MalĨch Hoġtic²ch. 

Poch§zel z pŊti dŊt². Vystudoval gymn§zium a chtŊl se st§t knŊzem, ale kvŢli sv® 

budouc² manģelce Vlastimile se j²m nestal a nakonec absolvoval pedagogickou fakultu. 

V roce 1939 nechtŊl nastoupit do wehrmachtu, tak odeġel do protektor§tu, konkr®tnŊ 

do Blatniļky pod sv. Anton²nkem. Oģenil se a uļil v SuchovŊ, Borġic²ch a posl®ze 

i v Blatniļce. Tam se jim narodila dcera Marie (1941) a syn Josef (1943). 

Po osvobozen² se vr§til do Opavy a s§m opravoval v§lkou poġkozenĨ rodinnĨ domek. 

Manģelka s dŊtmi se sem vr§tila v roce 1947 a Rudolf KostŚiba zaļal uļit na Z§kladn² 

ġkole v OpavŊ-JaktaŚi. O jeden§ct let pozdŊji byl pro sv® n§boģensk® pŚesvŊdļen² 

zbaven st§tn²ho souhlasu a musel nastoupit do vĨrobn²ho procesu do n§rodn²ho 

podniku Ostroj, kde musel vykon§vat ty nejhrubġ² pr§ce - pracoval na nejtŊģġ²ch 

oborech, svaŚoval kryty na p§sovĨ dopravn²k uhl². V roce 1968 byl rehabilitov§n 

a nastoupil jako uļitel do BĨkova, pŚiļemģ o rok pozdŊji byl opŊt derehabilitov§n 

a zaŚazen zpŊt do vĨrobn²ho procesu. V roce 1978 odeġel do dŢchodu. Ģivot Rudolfa 

KostŚiby obohacovalo 5 vnouļat a celkem 14 pravnouļat.55 

 

Ļern§ vlajka na budovŊ Slezsk®ho divadla pŚipomnŊla, ģe 21. leda zemŚel dlouholetĨ 

ļlen souboru Emanuel KŚenek. Na opavsk® kulturn² sc®nŊ pŢsobil v²ce neģ 60 let. 

V roce 1998 se stal laure§tem Ceny Petra Bezruļe za umŊleck® z§sluhy v oblasti 

dramatick®ho umŊn². ĂJeho odchodem ztr§c² opavsk§ kulturn² sc®na mimoŚ§dnou 

osobnost a laskav®ho ļlovŊka, kterĨ plnŊ ģil celĨ ģivot svĨmi m¼zami a sv® mimoŚ§dn® 

nad§n² a talent vģdy a ochotnŊ pŚed§val mladĨm n§stupcŢm, a nejenom jim,ñ uvedl ve 

zpravodaji Hl§ska tajemn²k Tom§ġ Elis.56 

 

V kvŊtnu oslavila 101 let pan² Edeltrauda Ļechov§. K tomuto vĨroļ² j² za cel® veden² 

mŊsta poblahopŚ§l tak® prim§tor Radim KŚupala. Velmi vit§ln² ģena jej pŚiġla pŚiv²tat 

s ¼smŊvem, pŚevzala si kvŊtinu i d§rky a pŚipila si na zdrav². Recept na svou 

dlouhovŊkost ¼dajnŊ nemŊla. PŚed lety prodŊlala operaci oļ² a snad i d²ky n² velmi 

dobŚe vidŊla a nepouģ²vala brĨle. Jubilantka r§da ļetla i sledovala televizi. DŚ²v r§da 

ġila a pochlubila se tak®, ģe vyr§bŊla klobouky. Na svŊt pŚivedla tŚi dŊti, mŊla celkem 

ġest vnouļat a ġest pravnouļat. Pracovala jako ¼ļetn² a jej²m posledn²m pracoviġtŊm 

bylo Melioraļn² druģstvo Opava. Manģel Edeltraudy byl stolaŚ. T®mŊŚ celĨ ģivot proģila 

s rodinou v OpavŊ. V dobŊ druh® svŊtov® v§lky museli slezskou metropoli opustit. Pot® 

se vr§tili.57  

 

V srpnu v DomovŊ pro seniory B²l§ Opava oslavila jedna z jeho obyvatelek - pan² 

KvŊtoslava Xaverov§ - 100 let. Tato neuvŊŚitelnŊ vit§ln² d§ma poch§zela z Brna, ale 

v OpavŊ proģila vŊtġinu sv®ho ģivota. Pamatovala tak® setk§n² s prezidentem 

Masarykem. Na oslavŊ si pŚipila ġampaŔskĨm a hosty bavila sv®r§znĨm humorem. 

VŊtġinu sv®ho produktivn²ho ģivota pracovala jako kuchaŚka a dodnes r§da pom§h§ 

s peļen²m v§noļn²ho cukrov². Sama tak® dohl²ģela na pŚ²pravu oslavy, kterou 

nachystaly pracovnice z domova B²l§ Opava. Mezi gratulanty nechybŊl ani prim§tor 

                                                 
55

   Hl§ska ļ. 2, 2016, s. 9 
56

   Hl§ska ļ. 2, 2016, s. 20 
57

   Hl§ska ļ. 6, 2016, s. 11 
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Opavy Radim KŚupala (ĻSSD). A jakĨ je recept pan² Xaverov® na dlouhovŊkost? 

Pr§ce, zpŊv a dobr® j²dlo.58 

 

                                                 
58

   https://polar.cz/zpravy/opavsko/opava/11000005131/kvetoslava-xaverova-slavila-100-let - publikov§no 

9. srpna 2017 
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VħROBA 

 

PrŢmyslov§ vĨroba 
 

AKZO NOBEL 

 

Opavsk§ firma byla souļ§st² celosvŊtov®ho koncernu, vĨrobce pr§ġkovĨch barev. 

Firma vyk§zala trģby za prodej vĨrobkŢ a sluģeb ve vĨġi 695,390 mili·nu korun a trģby 

za prodej zboģ² ve vĨġi 817,312 mili·nu korun. VĨsledek hospodaŚen² po zdanŊn² ļinil 

82,043 mili·nu korun, v roce 2015 to bylo 81,806 mili·nu korun.  

 

 

FEMONT OPAVA, s. r. o. 
 
Firma se zabĨvala vĨrobou a mont§ģemi veġkerĨch ocelovĨch konstrukc² a hal vļetnŊ 

vġech dod§vek jako gener§ln² dodavatel staveb. K t®to mont§ģi vyuģ²vala vlastn² 

projekļn² a vĨrobn² syst®m nazvanĨ VEDE. ĂZ§kladn²m znakem VEDE syst®mu je 

Śeġen² pŚ²hradovĨch stŚeġn²ch nosn²kŢ, kter® jsou uloģeny kloubovŊ na pŚ²ļnŊ vetknut® 

sloupy,ñ p²ġe se ve vĨroļn² zpr§vŊ.59 Dalġ²m pŚedmŊtem jej²ho podnik§n² byla silniļn² 

motorov§ doprava, z§meļnictv², n§stroj§Śstv² nebo projektov§ ļinnost ve vĨstavbŊ 

a dalġ² oblasti. Pod²ln²ky ve spoleļnosti s 25 procentn²m pod²lem byli Pavel Schreiber, 

Pavel Manderla, Milan Hos a Miroslav Ziegler. 

 

Co se tĨļe hospodaŚen², firma FEMONT vyk§zala za rok 2016 trģby z prodeje vlastn²ch 

vĨrobkŢ v tuzemsku ve vĨġi 367,346 mili·nu korun a v zahraniļ² ve vĨġi 23,988 mili·nu 

korun. V roce 2016 zaznamenala oproti pŚedchoz²mu roku o nŊco menġ² popt§vku po 

vĨrobŊ a mont§ģi. Byly realizov§ny pr§ce v objemu zhruba 388 mili·nu korun, coģ 

znamenalo pokles asi o 10 procent. CelkovĨ vĨsledek hospodaŚen² ale i tak tvoŚil 3,923 

mili·nu pŚed zdanŊn²m a 3,296 mili·nu korun po nŊm, oproti pŚedchoz²mu roku doġlo 

tedy k n§rŢstu zhruba o 1,2 mili·nu.60 

 

Poļet pracovn²kŢ ve spoleļnosti (evidenļn²) ļinil 154, coģ znamen§ pŚepoļtenĨ stav 

ve vĨġi 151,8 pracovn²kŢ. Spoleļnost nemŊla ve sledovan®m roce ģ§dnou organizaļn² 

sloģku v zahraniļ², ale st§le uvaģovala o zŚ²zen² poboļky na Slovensku. 

 

 

FERRAM 
 

Spoleļnost mŊla dvŊ ļ§sti: FERRAM a. s. a FERRAM STROJĉRNA s. r. o. Z§kladn²m 

pŚedmŊtem podnik§n² spoleļnosti FERRAM v roce 2016 byl pron§jem majetku. Hlavn² 

ļinnosti spoleļnosti FERRAM STROJĉRNA byla stroj²rensk§ vĨroba. S²dla obou ļ§st² 

spoleļnosti byly v roce 2012 pŚeneseny do Prahy. V roce 2016 spoleļnost investovala 

do technick®ho zhodnocen² vĨrobn²ch hal s c²lem zlepġen² pracovn²ch podm²nek 
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a zvĨġen² efektivity vĨroby. VĨsledek hospodaŚen² spoleļnosti za rok 2016 po zdanŊn² 

ļinil 3,372 mili·nu korun a ļistĨ obrat tvoŚil 13,365 mili·nu korun.61 

 

 

INGE Opava, spol. s. r. o. 

 

V roce 2016 mŊla spoleļnost 92 zamŊstnancŢ, coģ byl pokles o 4 pracovn²ky oproti 

pŚedchoz²mu roku. Trģby z prodeje vĨrobkŢ a sluģeb za rok 2016 ļinily 116,8 mili·nu 

korun. VĨsledek hospodaŚen² pŚed zdanŊn²m tvoŚil 6,7 mili·nu korun a po zdanŊn² 5,5 

mili·nu korun. 62 

 
 

KOMAS, s. r. o. 
 

Dosavadn² jedinĨ vlastn²k spoleļnosti, JiŚina Hajdukov§, prodala 21. listopadu 

stoprocentn² pod²l ve spoleļnosti KOMAS s. r. o. Rudolfu Bochenkovi. Majitelem firmy 

se tak stala spoleļnost BR Group a. s. z Moravsk® Ostravy. Rudolf Bochenek kromŊ 

jin®ho ovl§dal i firmy Lanex Bolatice nebo PF Plasty Chucheln§. ředitelem spoleļnosti 

se stal Marek Kloupar a tak® on byl autorem ¼vodn²ho slova k vĨroļn² zpr§vŊ 

spoleļnosti. V oblasti dod§vek d²lŢ pro automobilovĨ prŢmysl vyk§zala spoleļnost 

KOMAS za rok 2016 trģby ve vĨġi 31,9 mili·nŢ korun, coģ tvoŚilo z celkovĨch trģeb 

pod²l 55 procent. Spoleļnost nad§le spolupracovala s firmami jako Continental, Bentley 

a dalġ². KOMAS se taky snaģil znovu oslovovat z§kazn²ky, se kterĨmi byla v minulosti 

ukonļena spolupr§ce, napŚ²klad VW nebo Ġkoda Auto. VĨrobn² kapacity totiģ nebyly 

v roce 2016 zcela naplnŊny. Dalġ² oblast² produkce spoleļnosti bylo stavebn² kov§n². 

Na celkovĨch trģb§ch spoleļnosti se pod²lelo ļ§stkou 20,5 mili·nu korun, coģ bylo 

zhruba 35 procent. KOMAS dod§val tak® d²ly pro elektroprŢmysl a tyto dod§vky se 

pod²lely na celkovĨch trģb§ch 2,8 mili·ny korun, coģ bylo zhruba 5 procent. N§stroj§rna 

vytvoŚila za rok 2016 asi 2 miliony korun trģeb, coģ ļinilo 3,5 procenta.63  

 

Celkov® trģby za prodej vĨrobkŢ a sluģeb tvoŚily 57,6 mili·nu korun. VĨsledek 

hospodaŚen² po zdanŊn² spadl do z§pornĨch ļ²sel na ī13,548 mili·nŢ korun. ĻistĨ 

obrat ļinil 59,8 mili·nu korun. PrŢmŊrnĨ poļet zamŊstnancŢ ke konci roku 2016 byl 86, 

zat²mco ke konci pŚedchoz²ho roku to bylo 106 zamŊstnancŢ. 

 
 

MODEL Obaly, a. s. 

 

Spoleļnost MODEL Obaly, a. s. dos§hla v roce 2016 obratu ve vĨġi 4,3 miliardy korun, 

export do zahraniļ² ļinil 35 procent a firma investovala 410 mili·nu korun. Pracovalo 

v n² prŢmŊrnŊ 1 340 zamŊstnancŢ.64 Ke konci tohoto roku spoleļnost zamŊstn§vala 

1 297 zamŊstnancŢ v pracovn²m pomŊru, na konci pŚedchoz²ho roku to bylo 1 296 

pracovn²kŢ. MuģŢ v roce 2016 ve spoleļnosti pracovalo 843 a ģen 473. PrŢmŊrnĨ vŊk 

                                                 
61

   VĨkaz zisku a ztr§ty 2016. FERRAM a. s., s. 2 
62

   VĨroļn² zpr§va 2016. INGE s. r. o., s. 12 
63

   KOMAS s. r. o. VĨroļn² zpr§va 2016, s. 6 a 7 
64

   VĨroļn² zpr§va 2016. MODEL OBALY, a. s., s. 2 



22 
 

zamŊstnancŢ ļinil 41,53 let. VĨsledek hospodaŚen² za rok 2016 po zdanŊn² se dostal 

na 296,149 mili·nu, zat²mco v pŚedchoz²m roce to bylo zhruba 226,5 mili·nu korun.65 

 

Z funkce pŚedsedy pŚedstavenstva odstoupil k 31. prosinci 2015 Walo Hinterberger 

a zmŊna byla zaps§na v obchodn²m rejstŚ²ku 17. dubna 2016. Na toto m²sto byl od 

31. ledna 2016 jmenov§n Daniel Model. V opavsk®m z§vodŊ spoleļnost doġlo 

k pŚ²stavbŊ expedice skladov® haly.  

 

 

OSTROJ, a. s. 

 

Spoleļnost zaznamenala n§rŢst kmenovĨch pracovn²kŢ o 7,1 procent oproti roku 2016. 

Dalġ² potŚebn® pracovn²ky pak spoleļnost z²sk§vala prostŚednictv²m agenturn²ch 

pracovn²kŢ, jejichģ poļet se pohyboval okolo 4 % vġech zamŊstnancŢ. V prŢmŊru firmŊ 

ale chybŊlo okolo 30 zamŊstnancŢ se speci§ln²mi kvalifikaļn²mi poģadavky.  

 

V roce 2016 byla ¼spŊġnŊ uvedena do provozu nov§ lakovna divize Stroj²rna, kde 

prob²haj² procesy odmaġŠov§n², trysk§n² a lakov§n² vĨrobkŢ z diviz² Stroj²rna 

a Hydraulika.  

 

Spoleļnost investovala z vlastn²ch zdrojŢ ļ§stku ve vĨġi 148 mili·nŢ korun 

a financovala stavebn² projekty v hodnotŊ 20,4 mili·nu korun.  

 

Divize Hydraulika pŚevzala do provozu Śadu novĨch strojŢ jako soustruhy, obr§bŊc² 

centrum ļi novĨ hydraulickĨ agreg§t pro zkouġen² hydraulickĨch v§lcŢ a tak® 

zarovn§vac² a navrt§vac² centrum. 

 

Divize Kov§rna a kal²rna z²skala historicky prvn² robot ABB s pŚedkovac²mi v§lci 

Eumuco, financovanĨ leasingem.   

 

N§stroj§rna zprovoznila ve sv® nov® vĨrobn² hale pŊtios® obr§bŊc² centrum Trimill VM 

5535. D§le pak byly do provozu uvedeny nov§ tŚ²os§ obr§bŊc² centra typu Tajmac 

a dvŊ obr§bŊc² centra Countour. 

 

BŊhem roku pak prob²hala vĨmŊna ļeln²ch vysokozdviģnĨch voz²kŢ. Bylo poŚ²zeno pŊt 

naftovĨch voz²kŢ o nosnosti 3,5 tuny a jeden elektrickĨ voz²k. 

 

Byly tak® instalov§ny dva nov® mostov® jeŚ§by o nosnosti 15 tun v hale 1Ch a ļtyŚi 

jeŚ§by o nosnosti 5 tun ve vĨrobn² hale 1Ah. 

 

Trģby spoleļnosti se zvĨġily oproti pŚedchoz²mu roku o 12,4 procent na 1,204 miliardy 

korun. Export dos§hl 75procentn²ho pod²lu na trģb§ch a vzrostl o 15,2 procent na 

885,303 mili·nu korun. Hospod§ŚskĨ vĨsledek pŚed zdanŊn²m vzrostl o 42,5 procent na 

66,483 mili·nu korun. Po zdanŊn² to ļinilo 56,861 mili·nu korun.  

 

                                                 
65

   VĨroļn² zpr§va 2016. MODEL OBALY, a. s., s. 7 



23 
 

V dobŊ pokraļuj²c² krize cen uhl², kter§ se zaļala jen m²rnŊ zlepġovat, a vzhledem ke 

komplikovan® politick® situaci na UkrajinŊ a v Rusku se spoleļnosti nepodaŚilo z²skat 

ģ§dnou velkou zak§zku na dod§vku dobĨvac²ch komplexŢ do leģmovĨch ani do 

strmĨch sloj². Tento vĨpadek spoleļnost ļ§steļnŊ vykryla zvĨġenĨm prodejem menġ²ch 

celkŢ a n§hradn²ch d²lŢ na dom§c²m trhu.66  

 

 

Prestar, s. r. o. 
 

Podle vĨroļn² zpr§vy mŊlo na celkovĨ chod spoleļnosti pozitivn² vliv ukonļen² projektu 

u klienta v Rusku a tak® vzrŢstaj²c² oģiven² popt§vky po vĨrobc²ch firmy. Spoleļnost 

tak® z²skala vŊtġ² zak§zku na vĨrobu automatizaļn² linky. Trģba za tuto zak§zku se 

vġak mŊla prom²tnout do hospodaŚen² spoleļnosti aģ v roce 2018.67 

 

Trģby z prodeje vĨrobkŢ a sluģeb ļinily v roce 2016 celkem 287 mili·nu korun. 

V pŚedchoz²m roce to bylo 190 mili·nŢ. VĨsledek hospodaŚen² firmy po zdanŊn² se 

vyġplhal na 7,8 mili·nu korun, v roce 2015 to bylo 959 tis²c korun.68 

 
 

Slezsk§ tvorba, v. d. 
 

Druģstvo zamŊstn§valo v tomto roce 31 lid². Slezsk§ tvorba hospodaŚila s vĨsledkem 

2,125 mili·nu korun. V roce 2015 to bylo 1,634 mili·nu. Trģby za prodej vlastn²ho zboģ² 

ļinily 15,606 mili·nu korun, z toho v tuzemsku 15,181 mili·nu korun. V pŚedchoz²m 

roce tvoŚily trģby celkem 12,177 mili·nu korun.69 

 

 

TEVA Czech Industries, s. r. o. 
 
OpavskĨ z§vod byl od roku 2006 souļ§st² mezin§rodn²ho koncernu Teva 

Pharmaceutical Industries Ltd. neboli pŚedn²ho svŊtov®ho vĨrobce generickĨch l®kŢ. 

Teva zast§vala pozici pŚedn²ho svŊtov®ho l²dra v oblasti modern²ch terapi², poruch 

centr§ln²ho nervov®ho syst®mu, vļetnŊ bolesti, a rovnŊģ disponuje silnĨm portfoliem 

respiraļn²ch produktŢ. Teva integrovala moģnosti generik a speciality ve sv®m 

glob§ln²m oddŊlen² vĨzkumu a vĨvoje, kde se tvoŚily nov® moģnosti Śeġen² 

nesplnŊnĨch potŚeb pacientŢ t²m, ģe se kombinovaly vĨvojov® moģnosti novĨch l®kŢ se 

zaŚ²zen²mi, sluģbami a technologiemi.  

 

Pro opavskou spoleļnost pracovalo ke konci roku 2016 celkem 1 500 zamŊstnancŢ. 

Celkov® trģby za prodej zboģ² v roce 2016 ļinily 8,218 miliardy korun.70 VĨsledek 

hospodaŚen² po zdanŊn² ļinil celkem 1,848 miliardy korun, zat²mco v roce 2015 to bylo 

2,865 miliardy korun.71 
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StŊģejn²m ¼kolem pro opavskou spoleļnost byl n§bor novĨch zamŊstnancŢ. 

Pokraļovala ve spolupr§ci se stŚedn²mi a vysokĨmi ġkolami a nad§le vyv²jela velkou 

podporu oboru Chemik-oper§tor, kterĨ je jiģ osm let otevŚen na MasarykovŊ stŚedn² 

zemŊdŊlsk® ġkole a Vyġġ² odborn² ġkole v OpavŊ. VŊtġina zamŊstnancŢ se i v tomto 

roce ¼ļastnila prŢzkumu spokojenosti, na kterĨ firma kladla velkĨ dŢraz a jehoģ 

vĨstupy umoģŔovaly urļit dalġ² smŊr ve zlepġov§n² podm²nek zamŊstnanosti. 

 

Mezin§rodn² koncern Teva Pharmaceutical Industries Ltd. v tomto roce dokonļil 

akvizici ļ§sti koncernu Allergan plc, celosvŊtov®ho farmaceutick®ho vĨrobce generik, 

vļetnŊ jej² ļ§sti Actavis Generics. Spoleļnost o tom informovala v tiskov® zpr§vŊ 

2. srpna 2016. ĂTato strategick§ akvizice spojuje dvŊ pŚedn² obchodn² spoleļnosti 

s generiky, kter® se vz§jemnŊ doplŔuj² d²ky svĨm silnĨm str§nk§m, vĨzkumnĨm 

a vĨvojovĨm schopnostem, produktov®mu portfoliu, zemŊpisn®mu rozloģen², vĨrobn² 

s²ti a kultuŚe. VĨsledkem tohoto ¼sil² je silnŊjġ², konkurenceschopnŊjġ² Teva, ve 

vĨhodn® pozici uspŊt v mŊn²c²m se glob§ln²m prostŚed² trhu, reagovat na atraktivn² 

pŚ²leģitosti generick®ho trhu ve SpojenĨch st§tech i na cel®m svŊtŊ tak, aby mohla 

nab²dnout vysoce kvalitn² l®ļiva za nejlepġ² konkurenceschopn® ceny a otevŚ²t tak 

nov® hodnoty pro pacienty, zdravotnick® syst®my a investory po cel®m svŊtŊ,ñ uvedla 

tiskov§ zpr§va. D²ky akvizici mŊla od t®to chv²le spoleļnost Teva v²ce neģ 338 

registrovanĨch produktŢ, kter® ļekaj² na schv§len² od Food and Drug Administration. 

Teva tak byla v EvropŊ po vġech odprodej²ch pŚipravena na v²ce neģ 5000 uveden² 

l®ļiv na trh, vļetnŊ trhŢ rostouc²ch v Asii, Africe, Latinsk® Americe, StŚedn²m VĨchodŊ, 

Rusku a CIS ï tady bylo v²ce neģ 600 ģ§dost² ļekaj²c²ch na vyŚ²zen². ĂTato akvizice 

bude m²t pŚ²mĨ dopad i na lok§n² trhy. V Ļesk® republice posune Tevu na pozici ļtvrt® 

nejsilnŊjġ² spoleļnosti na celkov®m farmaceutick®m trhu a nab²dne z§kazn²kŢm 

komplexn² portfolio generik, speci§ln²ch i OTC l®ļiv,ñ uvedl Juan Carlos Conde, 

gener§ln² Śeditel Teva Pharmaceuticals CR. Teva podle nŊj mŊla i nad§le hr§t kl²ļovou 

roli na generick®m trhu, kde byla v t® doby druhou nejsilnŊjġ² spoleļnost² a d²ky akvizici 

mohla tuto pozici d§le posilovat nejen v oblasti generik, ale i volnŊ prodejnĨch l®ļiv. 

ĂNav²c d²ky spojen² budeme moci d§le plnit n§ġ z§vazek vŢļi pacientŢm i cel® 

zdravotnick® komunitŊ v Ļesk® republice,ñ dodal Juan Carlos Conde. Proces akvizice 

mezi Teva a Actavis Generics trval od ļervence 2015.72 

 
 

TISKĆRNA GRAFICO s. r. o. 
 
Jedna z nejvĨznamnŊjġ²ch tiskaŚskĨch firem nejen v OpavŊ, ale i v cel® Ļesk® 

republice se zabĨvala vĨrobn²m procesem od roku 2011. Pro firmu byl rok 2016 

pŚedevġ²m rokem upevŔov§n² pozic. Velmi pozitivnŊ se podle vĨroļn² zpr§vy projevily 

investice z pŚedchoz²ch let. V lednu firma ¼spŊġnŊ absolvovala 2. stupeŔ certifikaļn²ho 

auditu ISO 9001 a ISO 1400. V dubnu byly poŚ²zeny nov® automobily na dopravu 

zak§zek. V druh® polovinŊ roku pak byla poŚ²zena nov§ vĨrobn² technologie pro dalġ² 

zuġlechtŊn² povrchu tiskovin.  

 

Trģby spoleļnosti narostly z 293,673 mili·nu v roce 2015 na 334,900 mili·nu korun 

v roce 2016. Firma tak® dos§hla vĨsledku hospodaŚen² ve vĨġi 18,7 mili·nu korun 
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oproti 8,1 mili·nu v roce 2015. PrŢmŊrnŊ pŚepoļtenĨ poļet jej²ch zamŊstnancŢ stoupl 

v roce 2016 na 66 oproti 51 zamŊstnancŢm v roce 2015. Ke konci roku 2016 ve 

spoleļnosti pracovalo 73 pracovn²kŢ. 73 
 

 

Potravin§Śsk§ vĨroba 

 

Do t®to podkapitoly jsem znovu zaŚadil napŚ²klad spoleļnost ZemŊdŊlsk§ a.s., 
protoģe patŚ² k vĨznamnĨm firm§m v oblasti rostlinn® a ģivoļiġn® vĨroby na 
Opavsku. Naopak uģ druhĨm rokem se v t®to ļ§sti kroniky neobjevuj² aktu§ln² 
informace o firmŊ MlĨn Herber Palhanec, protoģe firma ¼daje na port§lu 
www.justice.cz dod§v§ se zpoģdŊn²m. PodobnŊ neaktu§ln² listiny mŊla na 
port§le i dalġ² vĨznamn§ opavsk§ firma Bivoj, a.s. 
 

 

Bidvest Opava, s. r. o.  
 

Spoleļnost Bidvest (do roku 2012 NOWACO Opava, s. r. o.) ¼ļtuje v obdob² od 

1. ļervence do 30. ļervna. Pro rok 2016 proto vych§z²me z vĨroļn² zpr§vy za obdob² 

od 1. 7. 2015 do 30. 6. 2016. VĨsledek hospodaŚen² za sledovan® obdob² byl 76,971 

mili·nu korun, za pŚedchoz² obdob² to bylo 82,975 mili·nu. Spoleļnost mŊla ve 

sledovan®m ¼ļetn²m obdob² 354 zamŊstnancŢ, v minul®m to bylo 318. Trģby z prodeje 

vlastn²ch vĨrobkŢ a sluģeb k 30. ļervnu 2016 firma evidovala ve vĨġi 1,035 miliardy, 

v pŚedchoz²m roce to bylo 974 mili·nŢ.74 

 
 

Mondelez International (Opavia ï LU, s. r. o.) 
 

V roce 2013 doġlo ke slouļen² spoleļnosti Opavia-LU, s. r. o. se spoleļnost² Mondelez 

International. Ta byla souļ§st² koncernu s nejvyġġ² Ś²d²c² osobou Mondelez, Inc. z USA. 

Nositelem tohoto n§zvu byla skupina od roku 2012, pŢvodnŊ se jmenovala Kraft Food 

a byla zn§m§ obchodn²mi znaļkami napŚ²klad Cadbury Diary Milk, LU, Milka, Oreo. 

 

VĨrobky spoleļnosti Opavia ï LU, s. r. o., se prod§valy pod obchodn² znaļkou 

Kolon§da. Od roku 2014 fungovala spoleļnost pouze jako vĨrobce l§zeŔskĨch oplatkŢ 

Kolon§da v Mari§nskĨch L§zn²ch a pŚ²jemce licenļn²ch poplatkŢ od prodejcŢ znaļky 

Opavia. Spoleļnost Opavia ï LU, s. r. o. zaznamenala trģby z prodeje vĨrobkŢ 

a sluģeb ve vĨġi 159 mili·nŢ korun, v pŚedchoz²m roce to bylo 176 mili·nŢ. VĨsledek 

hospodaŚen² po zdanŊn² ļinil 40,754 mili·nu korun, zat²mco v pŚedchoz²m roce to bylo 

112,892 mili·nu. ĻistĨ obrat za rok 2016 tvoŚil 159,842 mili·nu korun, v pŚedchoz²m 

roce to bylo 249,749 mili·nu korun.75 

 

Vġechny kl²ļov® znaļky skupiny mŊla pod sebou spoleļnost Mondelez Czech 

Republic. Jeden z jej²ch z§vodŢ s²dlil v OpavŊ-V§vrovic²ch. Spoleļnost vyk§zala trģby 
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za prodej zboģ² ve vĨġi t®mŊŚ 3,2 miliardy korun, zat²mco v roce pŚedchoz²m to bylo 1,6 

miliardy korun.76 Po zdanŊn² ļinil vĨsledek hospodaŚen² firmy 31,049 mili·nu, v roce 

2015 to bylo 14,046 mili·nu. 

 

Od roku 2014 se spoleļnost Mondelez Czech Republic stala distributorem zboģ² 

vlastnŊn®ho spoleļnost² Mondelez Europe GmbH pro ļeskĨ trh.  

 

Spoleļnost mŊla ke konci roku 2016 celkem 136 089 zamŊstnancŢ, z toho 5 957 jich 

bylo ve veden² spoleļnosti.77 

 

Do opavsk® tov§rny se v tomto roce podle novin E15 mŊla pŚesunout vĨroba suġenek 

BelVita z Portugalska. Opavsk§ tov§rna tak® rozġ²Śila v polovinŊ roku 2015 vĨrobu 

suġenek a investovala okolo 2 miliard korun. Investice mŊla vytvoŚit 200 novĨch 

pracovn²ch m²st. DŢvodem rozġ²Śen² byl n§rŢst popt§vky po suġenk§ch Oreo nebo 

BeBe Dobr® r§no. Produkty byly urļeny pŚedevġ²m pro evropskĨ trh, ale velk§ ļ§st 

z nich se mŊla objevit tak® v tuzemsku.78 

 
 

ZemŊdŊlsk§, a. s. Opava-Kyleġovice 
 

Trģby z prodeje vĨrobkŢ a sluģeb spoleļnost vykazovala ve vĨġi 103,946 mili·nu 

korun, v roce 2015 to bylo 139,149 mili·nu. VĨsledek hospodaŚen² po zdanŊn² dos§hl 

v tomto obdob² 5,131 milionu, zat²mco v minul®m roce to bylo 12,564 mili·nu korun.79 

 

Pro spoleļnost pracovalo v roce 2016 celkem pŚepoļtenĨch 111,9 zamŊstnancŢ, 

z toho 104,72 na Ś§dnou pracovn² smlouvu a na dohody 7,18 zamŊstnancŢ. Fyzicky 

pro spoleļnost pracovalo 5 Ś²d²c²ch pracovn²kŢ, 82 vĨkonnĨch zamŊstnancŢ 

a 18 administrativn²ch zamŊstnancŢ. 

 

Trģby z prodeje vlastn²ch vĨrobkŢ ļinily 94 503 mili·nŢ a celkov® vĨnosy 147,822 

mili·nu. V roce 2015 to bylo 129,126 mili·nu za prodej vlastn²ch vĨrobkŢ a celkov® 

vĨnosy tvoŚily ļ§stku 178,915 mili·nu korun.80 

 

NejvŊtġ² produkci v rostlinn® vĨrobŊ spoleļnost zaznamenala v kategorii cukrovky. Na 

ploġe v²ce neģ 372 ha vypŊstovala 274 176 metr§kŢ, coģ znamenalo vĨnos 736,74 

metr§kŢ na hektar. Pġenici ozimou pŊstovali zamŊstnanci spoleļnosti na 672 ha 

a sklidili j² 47 344 metr§kŢ. D§le se pak vŊnovali pŊstov§n² pġenice jarn², jeļmenu, 

Śepky a dalġ²ch plodin. 

 

Co se ģivoļiġn® vĨroby tĨļe, prŢmŊrn§ dod§vka ml®ka na jednu dojnici se pohybovala 

od 23,67 litrŢ v prvn²m kvart§le roku, pŚes 23,32 litrŢ ve druh®m, 20,40 ve tŚet²m 

                                                 
76

   VĨroļn² zpr§va za rok 2016. Mondelez Czech Republic s. r. o., s. 16  
77

   VĨroļn² zpr§va za rok 2016. Mondelez Czech Republic s. r. o., s. 31 
78

   https://www.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/susenkovy-gigant-mondelez-investuje-v-opave-dve-

miliardy-zamestna-200-lidi-1098865 a tak® viz: https://www.e15.cz/byznys/prumysl-a-
energetika/mondelez-prestehuje-do-opavy-vyrobu-susenek-z-portugalska-1243361 
79

   Đļetn² uz§vŊrka za rok 2016, ZEMŉDELSKĆ a. s. Opava-Kyleġovice, s. 12 
80

   ZEM£D£LSKĆ a. s. Opava-Kyleġovice. PŚ²loha k ¼ļetn² uz§vŊrce za rok 2016, s. 29 

https://www.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/susenkovy-gigant-mondelez-investuje-v-opave-dve-miliardy-zamestna-200-lidi-1098865
https://www.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/susenkovy-gigant-mondelez-investuje-v-opave-dve-miliardy-zamestna-200-lidi-1098865
https://www.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/mondelez-prestehuje-do-opavy-vyrobu-susenek-z-portugalska-1243361
https://www.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/mondelez-prestehuje-do-opavy-vyrobu-susenek-z-portugalska-1243361
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a 21,28 v posledn²m kvart§le roku 2016.81 Cena ml®ka za jeden litr se v tomto roce 

pohybovala mezi 6,74 a 7,52 korunami.  

 

 

Tempo, obchodn² druģstvo 
 

Ke konci roku 2016 druģstvo provozovalo 97 prodejen. Maloobchodn² obrat dos§hl 

1,087 miliardy korun a ve srovn§n² s minulĨm rokem byl vyġġ² t®mŊŚ o 12 mili·nŢ. 

Druģstvo vyprodukovalo zisk ve vĨġi 7,171 mili·nu korun, po zdanŊn² to ļinilo 6,028 

mili·nu korun. V roce 2015 byl tento zisk 6,641 mili·nu.82 

 

Tempo i nad§le provozovalo velkoobchodn² logistick® centrum v Hluļ²nŊ a tak® 

velkoobchodn² sklad ovoce a zeleniny v OpavŊ.  

 

V roce 2016 druģstvo oproti pl§nu realizovalo stavebn² pr§ce po poģ§ru bufetu 

v supermarketu Terno. Naopak realizovat se nepodaŚila vĨstavba l®k§rny v tomto 

supermarketu a vĨmŊna vĨtahu na prodejnŊ 207 v OpavŊ. Na opavsk®m supermarketu 

Terno byla tak® provedena oprava zbylĨch dvou tŚetin stŚeġn²ho pl§ġtŊ ve vĨġi 2,055 

mili·nu. OpavskĨ supermarket Terno dos§hl maloobchodn²ho obratu ve vĨġi 149,841 

mili·nu korun.  

 

Ke konci roku 2016 bylo v druģstvu zamŊstn§no 663 pracovn²kŢ, z toho 626 ģen. 

CelkovŊ to bylo o 20 v²ce neģ v pŚedchoz²m roce. Na mateŚsk® a rodiļovsk® bylo 

19 ģen. PŚepoļtenĨ poļet zamŊstnancŢ dos§hl ļ²sla 585, coģ bylo o 8 v²ce neģ v roce 

pŚedeġl®m.  

 

PrŢmŊrn§ mzda ļinila 15 621 korun, coģ znamenalo oproti pŚedchoz²mu roku narŢst 

o 606 korun.  

 

Druģstvo evidovalo ke konci roku 2016 celkem 7 760 ļlenŢ. Oproti minul®mu roku 

doġlo ke sn²ģen² ļlensk® z§kladny o 197 ļlenŢ. PrŢmŊrn§ vĨġe vkladŢ na jednoho 

ļlena dos§hla 499 korun.83 
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   ZEM£D£LSKĆ a. s. Opava-Kyleġovice. PŚ²loha k ¼ļetn² uz§vŊrce za rok 2016, s. 30 
82

   Tempo, obchodn² druģstvo. VĨroļn² zpr§va za rok 2016, s. 11 
83

   Tempo, obchodn² druģstvo. VĨroļn² zpr§va za rok 2016, s. 9 
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NEZAMŉSTNANOST 

 

Podle statistiky ¼Śadu pr§ce se nezamŊstnanost na Opavsku vyv²jela v roce 2016 

pŚ²znivĨm smŊrem: stejnŊ jako po uplynul® tŚi roky m²rnŊ klesala a tak se poļet lid² bez 

pr§ce na Opavsku sn²ģil bŊhem roku o 1800. NezamŊstnanĨch je nyn² nejm®nŊ od 

poļ§tku ekonomick® krize. A jejich poļet by mŊl i nad§le klesat. 

V z§Ś² a v prosinci doġlo k m²rn®mu navĨġen² poļtu nezamŊstnanĨch, avġak celkovŊ 

byla situace lepġ² neģ v roce pŚedchoz²m. ĂJe tomu tak v cel® republice a souvis² to 

s ekonomikou, kter® se daŚ² a nezamŊstnanost kles§.ñ konstatovala Jarmila 

MateŚ§nkov§, Śeditelka ĐP Opava. 

Pod²l nezamŊstnanĨch, kterĨ v prosinci tvoŚil 5,6 %, byl jen o ļtyŚi desetiny vyġġ² neģ 

republikovĨ prŢmŊr. Poļet lid² bez pr§ce byl v t® dobŊ stejnĨ jako v roce 2008. Ļesk§ 

republika mŊla v Evropsk® unii nejniģġ² nezamŊstnanost. PŚedļila tak tŚeba NŊmecko 

ļi MaŅarsko.  Lidem se daŚilo l®pe uplatŔovat na trhu pr§ce tak® d²ky rekvalifikaļn²m 

kurzŢm, kterĨmi si mohli rozġ²Śit svou profesn² kvalifikaci. ĂNejvŊtġ² z§jem je 

o rekvalifikace doplŔkov®, kter® doplŔuj² nŊjakou kvalifikaci. Jedn§ se o kurzy, kterĨmi 

naġi klienti z²sk§vaj² vŊtġ² dovednosti v oblasti vĨpoļetn² techniky, ļili kurzy poļ²taļŢ.ñ 

sdŊlila KateŚina Hallov§ z oddŊlen² poradenstv² a dalġ²ho vzdŊl§v§n² z opavsk®ho 

¼Śadu pr§ce. 

 

Vyhl²dky na rok 2017 vypadaly ke konci roku pŚ²znivŊ. ĂNem§me ģ§dnĨ dŢvod 

domn²vat se, ģe by se nezamŊstnanost mŊla dramaticky zvyġovat. Firmy naopak hl§s², 

ģe potŚebuj² dalġ² zamŊstnance," uvedla MateŚ§nkov§. VolnĨch pracovn²ch m²st 

nab²zej² firmy na Opavsku hodnŊ, chyb² zejm®na dŊlnick® profese do vĨroby. Pak tak® 

strojaŚi, Śidiļi nebo i zdravotn² sestry.84 

 

Poļet uchazeļŢ o zamŊstn§n² klesl ve vġech okresech kraje. Nejvyġġ² pokles byl 

zaznamen§n pr§vŊ v okrese Opava, kde se poļet uchazeļŢ sn²ģil o 812 osob.85  

 

Z hlediska mŊsta Opavy lze srovnat zaļ§tek a konec roku 2016, vĨvoj je zachycenĨ 

v tabulce. Na zaļ§tku roku zde bylo t®mŊŚ 3000 dosaģitelnĨch uchazeļŢ o zamŊstn§n² 

ve vŊkov®m rozmez² 15ï64 let. Do konce roku jejich poļet poklesl o t®mŊŚ 700. Pod²l 

nezamŊstnanĨch osob se sn²ģil ze 7,7 % na 6,0 % a s t²m klesl i poļet volnĨch m²st ze 

706 na 570.86  

 

MŊs²c 
Dosaģiteln² 

uchazeļi 15ï64 let 

Obyvatelstvo  

15ï64 let 

Pod²l nezamŊstnanĨch 

osob 
Voln§ m²sta 

leden 2 989 38 937 7,7% 706 

prosinec 2 301 38 370 6,0% 570 

 

Pozn§mka: Dosaģiteln² uchazeļi 15ï64 let - Jedn§ se o uchazeļe o zamŊstn§n² ve 

vŊku 15ï64 let, kteŚ² mohou bezprostŚednŊ nastoupit do zamŊstn§n² pŚi nab²dce 
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   https://polar.cz/zpravy/opavsko/opava/11000006919/nezamestnanost-na-opavsku-v-r-2016-klesala 
85

   http://ostrava.idnes.cz/nezamestnanost-na-ostravsku-klesa-dt9-/ostrava-

zpravy.aspx?c=A160510_2245288_ostrava-zpravy_woj  
86

   Dle statistickĨch ¼dajŢ MPSV  
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vhodn®ho pracovn²ho m²sta, tj. evidovan² nezamŊstnan², kteŚ² nemaj² ģ§dnou objektivn² 

pŚek§ģku pro pŚijet² zamŊstn§n². Za dosaģiteln® se nepovaģuj² uchazeļi o zamŊstn§n² 

ve vazbŊ, ve vĨkonu trestu, uchazeļi v pracovn² neschopnosti, uchazeļi, kteŚ² jsou 

zaŚazeni na rekvalifikaļn² kurzy, nebo uchazeļi, kteŚ² vykon§vaj² kr§tkodob® 

zamŊstn§n², a d§le uchazeļi, kteŚ² pob²raj² penŊģitou pomoc v mateŚstv² nebo kterĨm 

je poskytov§na podpora v nezamŊstnanosti po dobu mateŚsk® dovolen®. 

 
PŚipomeŔme, ģe ke konci prosince 2015 bylo v opavsk®m okrese evidov§no 8 868 

uchazeļŢ o zamŊstn§n². Ve srovn§n² se stejnĨm obdob²m roku 2014 byl tento stav 

uchazeļŢ o 1 361 uchazeļŢ niģġ². Pod²l nezamŊstnanĨch klesl v z§vŊru roku aģ t®mŊŚ 

na hranici 7 %, coģ bylo o 1,1 procentn²ho bodu m®nŊ neģ na konci roku 2014. Klesl 

tak® poļet ģen v evidenci, absolventŢ a mladistvĨch i osob se zdravotn²m postiģen²m. 

Pokles byl zaznamen§n tak® u poļtu uchazeļŢ s n§rokem na podporu 

v nezamŊstnanosti.  
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VEřEJNħ ĢIVOT 
 
V lednu si mohli Opavan® i n§vġtŊvn²ci mŊsta zabruslit na kluziġti pŚed Hl§skou na 

Horn²m n§mŊst². VĨstavbu kluziġtŊ a jeho provoz zajiġŠoval Martin ĢiģlavskĨ. Jeho 

vybudov§n² ļ§steļnŊ podpoŚilo i mŊsto a provoz byl hrazen kromŊ jin®ho 

i z listopadov®ho prodeje punļe. KluziġtŊ mŊlo rozmŊry 12 x 18 metrŢ a mŊlo kapacitu 

40 lid² na hodinu. Ledov§ plocha byla v provozu od 11. ledna do 22. ¼nora.87 

 

Na slavnostn²m veļeru ve ĠpanŊlsk®m s§le Praģsk®ho hradu byly ocenŊny Technick® 

sluģby Opava s. r. o., a to Cenou za spoleļenskou odpovŊdnost ï podnik§me 

odpovŊdnŊ za rok 2015. OcenŊn² pŚevzali provoznŊ-technickĨ n§mŊstek Martin 

Gir§ġek spolu s Śeditelem Janem Hazuchou. ĂZisk tak vĨznamn®ho ocenŊn² mŊ 

samozŚejmŊ velice potŊġil. Moc si toho v§ģ²me. VŊŚ²m, ģe to bude pro n§s impulz do 

dalġ² pr§ce,ñ poznamenal mimo jin® pŚi pŚeb²r§n² ceny Martin Gir§ġek.88 Technick® 

sluģby pak pŚevzaly v roce 2016 jeġtŊ jedno ocenŊn² za spoleļenskou odpovŊdnost, 

a to 5. dubna v Clarion Congress Hotelu Ostrava z rukou hejtmana Moravskoslezsk®ho 

kraje Miroslava Nov§ka. OcenŊn² si pŚevzal opŊt Martin Gir§ġek.89 

 

TŚ²kr§lov§ sb²rka na Opavsku opŊt vytvoŚila novĨ rekord. V lednu 2016 se vybralo 

1 901 016 korun, tedy o 200 tis²c korun v²ce, neģ v pŚedchoz²m roce. V samotn® OpavŊ 

se vybralo 612 564 korun, tedy o 108 tis²c korun v²ce, neģ v roce 2015.90  

 

Dlouholetou pr§ci loutkoherce Leo Heina ocenil prim§tor mŊsta Radim KŚupala. Leo 

Hein se v²ce neģ pŢl stolet² vŊnoval loutkov®mu divadlu. Za svŢj pŚ²nos kultuŚe obdrģel 

Cenu statut§rn²ho mŊsta Opavy. ĂNesm²rnŊ si ocenŊn² v§ģ²m. Do posledn² chv²le jsem 

si myslel, ģe je to vtip,ñ poznamenal v Hl§sce loutkoherec.91 

 

Do opavskĨch ulic se v tomto roce poprv® vypravil Masopustn² trolejbus. Stalo se tak 

v nedŊli 7. ¼nora na lince 201. Jedn²m z akt®rŢ masopustn²ho vesel² ve veŚejn® 

dopravŊ byl i mluvļ² dopravn²ho podniku Jarom²r Ġim§nek odŊnĨ do kostĨmu vodn²ka. 

BŊhem j²zdy lidem kromŊ jin®ho vysvŊtloval masopustn² tradice u n§s. NechybŊlo ani 

vodŊn² medvŊda. Masopustn² trolejbus budil po sv® trase pozdviģen² a ģivĨ z§jem 

cestuj²c²ch i pŚihl²ģej²c²ch.92  

 

V tomto roce slavilo 65 let od sv®ho zaloģen² Loutkov® divadlo v OpavŊ. Od roku 

2005 bylo souļ§st² StŚediska voln®ho ļasu a jeho vedouc² byla Jana Vond§lov§.93  

 

Opava se i v tomto roce pŚipojila k HodinŊ zemŊ. U mnoha veŚejnĨch budov (MŊstskĨ 

dŢm kultury Petra Bezruļe, Obecn² dŢm, Hl§ska nebo DŢm umŊn²) bylo 19. bŚezna 

vypnuto veŚejn® osvŊtlen².94 
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   https://www.opava-city.cz/de/technicke-sluzby-ziskaly-dalsi-oceneni, publikov§no 6. 4. 2016 
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Obraz zdob²c² pracovnu prim§tora putoval do Olomouce. Z§stupci olomouck®ho 

arcibiskupstv² poģ§dali mŊsto Opava o zapŢjļen² obrazu nazvan®ho PŚed§n² vl§dy 

rakouskĨm c²saŚem Ferdinandem I. sv®mu synovci Frantiġkovi Josefu I. dne 2. 12. 

1848 v Olomouci. Tento obraz jiģ deset let zdobil pracovnu opavsk®ho prim§tora. 

Obraz se stal souļ§st² vĨstavy, kterou poŚ§dalo Arcibiskupstv² olomouck® 

v Arcibiskupsk®m pal§ci u pŚ²leģitosti 100. vĨroļ² ¼mrt² c²saŚe Frantiġka Josefa I. 

VĨstava se konala od bŚezna do Ś²jna 2016.95 

 

Velikonoļn² trhy, poprv® v reģii mŊsta Opavy jakoģto poŚadatele, zav²taly do Opavy 

od 10. do 24. bŚezna. Jejich souļ§st² byly tvoŚiv® d²lniļky (napŚ²klad 11. bŚezna 

v pod§n² kvŊtinov®ho studia Decuss nebo 15. bŚezna pleten² poml§zek), rockov® 

koncerty (11. bŚezna Laura a jej² tygŚi) a tak® napŚ²klad vystoupen² dechovek 

(14. bŚezna Prajzovanka). NechybŊlo ani řemesln® mŊsteļko Agripa (od 16. do 

18. bŚezna) a z§vŊr trhŢ 24. bŚezna patŚil vystoupen² folk-rockov®ho Fleretu.96 

 

BŚezen se nesl ve znamen² upevŔov§n² vztahŢ Opavy se zahraniļ²m. Jako prvn² 

zav²tal prim§tor Radim KŚupala do Liptovsk®ho Mikul§ġe, kde se setkal s veden²m 

mŊsta, vļetnŊ prim§tora J§na Blch§ļe. ObŊ strany jednaly pŚedevġ²m o moģn® 

spolupr§ci pŚi ļerp§n² ļesko-slovenskĨch dotac² z evropskĨch fondŢ. TradiļnŊ pŚiġla 

Śeļ tak® na spoleļn® aktivity v oblasti sportu a kultury. Dalġ² dvŊ setk§n² se uskuteļnila 

v OpavŊ. NejdŚ²ve Opavu navġt²vili z§stupci z ŧywiece v ļele se starostou Antoni 

Szlagorem a n§sledovala n§vġtŊva prezidenta Marcina Krupy spolu se z§stupci 

Katowic, se kterĨmi Opavy spolupracuje bez partnersk® smlouvy. 

V polovinŊ bŚezna pak opavsk§ delegace v ļele s prim§torem Radimem KŚupalou 

navġt²vila americk® mŊsto Kearney, se kterĨm podepsala dohodu o spolupr§ci v l®tŊ 

roku 2015. Oļek§vala se zejm®na spolupr§ce se Slezskou univerzitou v OpavŊ.97    

 

Andulky Ladislava Grody uspŊly v Portugalsku. Na 64. mistrovstv² svŊta 

v portugalsk®m mŊstŊ Matosinhos se seġlo zhruba 20 tis²c kusŢ pt§kŢ z dvaceti ġesti 

zem². Ļesk§ republika tu mŊla sv® ļtyŚi z§stupce, kteŚ² vystavovali pades§tku pt§kŢ. 

Za sv® vĨstavn² andulky z²skal Opav§k Ladislav Groda celkem osm zlatĨch, devŊt 

stŚ²brnĨch a tŚi bronzov® medaile. Ladislav Groda vystavuje na svŊtovĨch 

ġampion§tech od roku 1999 a za tu dobu z²skal nejv²ce medail² ze vġech jednotlivcŢ na 

cel®m svŊtŊ.98 

 

Farm§Śsk® trhy zaļaly v tomto roce 1. dubna a konaly se pravidelnŊ ve stŚedu, p§tek 

a sobotu. 

 

Z Opavy o OpavŊ vys²lala 9. dubna stanice Ļesk®ho rozhlasu Vltava. PoŚad pŚipravila 

opavsk§ rodaļka Renata Spisarov§ a ke spolupr§ci si pŚizvala Evu Lenartovou. 

Prostory pro pŚenosov® studio nab²dla Opavsk§ kulturn² organizace, a tak se vys²lalo 

z Obecn²ho domu. Posluchaļi se mohli sezn§mit s nejstarġ²m muzeem v ļeskĨch 
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zem²ch, Institutem tvŢrļ² fotografie Slezsk® univerzity nebo si tak® mohli vyslechnout 

Hudebn² galerii v reģii Petra Hanouska, tajemn²ka soutŊģe BeethovenŢv Hradec. 

Souļ§st² odpoledn²ho programu na VltavŊ byla rozhlasov§ hra Bezruļ?! autorŢ Ivana 

MotĨla a Jana Balab§na. N§sledovala napŚ²klad proch§zka Opavou nazvan§ OpavskĨ 

chodec s prŢvodci Martinem Strakoġem a Romanou Rosovou. Od 19 hodin stanice 

Vltava vys²lala ģivĨ koncert skupiny LadŊ z Caf® Evģen v BeethovenovŊ ulici. Chv²li 

pŚed 23. hodinou zaznŊl opavskĨ SvŊt poezie v pod§n² OndŚeje Hloģka a Noļn² 

ļajovna s Martinem Klimeġem zaļala pŢl hodiny pŚed pŢlnoc².99  

 

Oslava Dne zemŊ pŚipadla v tomto roce v OpavŊ na nedŊli 17. dubna od 14 do 18 

hodin.100 

 

Po zvolen² Radima KŚupaly prim§torem mŊsta se uvolnilo kŚeslo Śeditele opavsk®ho 

Seniorcentra, kter® nŊkolik let vedl pr§vŊ on. Do vĨbŊrov®ho Ś²zen² na tento post se 

pŚihl§silo celkem tŚin§ct uchazeļŢ, z nichģ do dalġ²ho kola postoupilo osm. Ti proġli 

psychologickĨmi testy a ¼stn²mi pohovory, pŚedloģili tak® Koncepci Ś²zen² pŚ²spŊvkov® 

organizace Seniorcentrum Opava a jej²ho rozvoje do roku 2018. NejvŊtġ² znalosti 

a celkovĨ pŚehled v dan® oblasti prok§zal podle kvŊtnov® Hl§sky Michal Jedliļka, 

doporuļen² na jeho jmenov§n² do funkce Śeditele schv§lili i radn² mŊsta. PŊtatŚicetiletĨ 

Michal Jedliļka pŢsobil nŊkolik let jako ekonomickĨ Śeditel stavebn² firmy se 

specializac² na vodohospod§Śsk® pr§ce a geologickĨ prŢzkum.101 

 

MŊstskĨ zpravodaj Hl§ska oslavil v tomto roce dvacetiny. Jeho prvn² ļ²slo vyġlo v roce 

1996. U jeho zrodu st§la tehdejġ² n§mŊstkynŊ prim§tora JiŚina Bouchalov§ 

s Jarom²rem Breuerem, kterĨ byl jeho prvn²m redaktorem. Prvotn² myġlenkou bylo 

zprostŚedkovat OpavanŢm informace o chodu magistr§tu, ļinnosti rady 

a zastupitelstva, zpr§vy z dŊn² v kultuŚe, ġkolstv² ļi sportu. Zpravodaj zaļ²nal jako 

osmistr§nkovĨ, postupnŊ obsah narŢstal a jeho podoba se mŊnila. V roce 2004 poprv® 

vyġla Hl§ska barevn§ a na 32 stran§ch. Jej² Ăduġ²ñ byla vģdy Silvie Vltavsk§. Novou 

grafickou podobu dostal zpravodaj i od dubnov®ho ļ²sla letoġn²ho roku. ĻtyŚikr§t do 

roka vych§z² i rozġ²Śen® ļtyŚicetistr§nkov® vyd§n². Redakļn² radu Hl§sky zastupovali: 

tajemn²k Tom§ġ Elis a pracovn²ci kancel§Śe prim§tora: Anna KŢsov§ Sotol§Śov§ jako 

ġ®fredaktorka, Petr Rotrekl, Silvie Vltavsk§, Eva Hrdliļkov§, Magdal®na H§jkov§, Lada 

Dobrovoln§ a Roman KoneļnĨ.102 

 

Report®r Ļesk®ho rozhlasu Ostrava Martin Knitl podnikl cestu za ļestnĨm obļanem 

Opavy, Iraklijem Levanoviļem Kandarelim, tehdy 92letĨm v§leļnĨm veter§nem, 

kterĨ ģil ve mŊsteļku Gori, asi 80 kilometrŢ od hlavn²ho mŊsta Gruzie Tbilisi. Byl v t® 

dobŊ uģ jedinĨm ģij²c²m ļestnĨm obļanem mŊsta, kterĨ se ¼ļastnil osvobozov§n² 

Opavy na konci 2. svŊtov® v§lky. Martin Knitl odvys²lal z t®to n§vġtŊvy v dubnu 2016 

pŊtid²lnĨ seri§l report§ģ² s n§zvem Uniforma plukovn²ka Kandareliho. PŚi n§vġtŊvŊ 
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v Gori mu totiģ plukovn²k Kandareli vŊnoval svou uniformu i s vyznamen§n²mi, kterou 

pak Martin Knitl pŚedal Vojensk®mu historick®mu ¼stavu v Praze.103 

 

Otev²r§n² turistick® sez·ny se v tomto roce uskuteļnilo 7. kvŊtna na z§mku v Hradci 

nad Moravic². Akce se v tomto roce poprv® uskuteļnila bŊhem jednoho dne. 

V minulĨch letech totiģ prob²hala v rŢznĨch term²nech na nŊkolika m²stech. ĂTentokr§t 

jsme se rozhodli pro ucelenou akci, na n²ģ by se prezentovaly vġechny turistick® oblasti 

v r§mci opavsk®ho regionu," uvedl za destinaļn² management Opavsk® Slezsko hlavn² 

poŚadatel Jan ĻernĨ.104 

 

Opavġt² radn² na sv®m jedn§n² ve stŚedu 11. kvŊtna posvŊtili doporuļen² vĨbŊrov® 

komise a jmenovali do funkce Śeditele pŚ²spŊvkov® organizace Slezsk® divadlo Opava 

Ilju Racka. ĂPan Racek pŚedloģil vyv§ģenou koncepci, kter§ reflektuje roli Slezsk®ho 

divadla v naġem mŊstŊ a podle n§zoru komise nejl®pe vystihuje potŚeby opavsk®ho 

div§ka,ñ uvedl prim§tor mŊsta Radim KŚupala, kterĨ byl pŚedsedou vĨbŊrov® komise 

s t²m, ģe ¼stn²ch pohovorŢ se z¼ļastnil tak® psycholog, aby u kaģd®ho uchazeļe 

posoudil osobnostn² vlastnosti. PŊtaġedes§tiletĨ Ilja Racek ģil v OstravŊ a je synem 

zn§m®ho ļesk®ho herce stejn®ho jm®na.105 

 

F®rov§ sn²danŊ se v OpavŊ uskuteļnila 14. kvŊtna na n§mŊst² OsvoboditelŢ. Byl to 

jej² ġestĨ roļn²k v OpavŊ.106 

 

Silesia Bike Maraton odstartoval prim§tor Opavy Radim KŚupala pŚed budovou Hl§sky 

21. kvŊtna.107 

 

Dny brannosti v DukelskĨch kas§rn§ch probŊhly od 23. do 25. kvŊtna. Ġlo o vojensko-

historickou ud§lost vŊnovanou slavn® vojensk® minulosti slezsk® metropole. Pro ģ§ky 

opavskĨch ġkol bylo pŚipraveno napŚ²klad Śeġen² krizovĨch situac², brannĨ z§vod, 

prezentace integrovan®ho z§chrann®ho syst®mu ļi arm§dy a dalġ² uk§zky. V p§tek 

23. kvŊtna tak® probŊhl slavnostn² n§stup opavsk® vojensk® pos§dky 53. pluku 

prŢzkumu a elektronick®ho boje.108 

 

Cenu mŊsta Opavy obdrģel 25. kvŊtna dlouholetĨ tren®r basketbalistŢ Vladim²r Klimt. 

Zaļ§tky jeho tren®rsk® kari®ry by se daly poļ²tat od pov§leļn®ho obdob² 

Ļeskoslovenska. Mezi jeho nej¼spŊġnŊjġ² odchovance patŚil napŚ²klad Petr Czudek, 

souļasnĨ tren®r extraligov® Opavy a n§rodn²ho tĨmu muģŢ do dvaceti let.109  

 

Opava zaģila v tomto roce multiģ§nrovĨ festival Landscape festival. SlavnostnŊ byl 

odstartov§n v sadech Svobody pod Ptaļ²m vrchem 28. kvŊtna a sest§val z nŊkolika 

projektŢ: umŊn² ve veŚejn®m prostoru, oģiven² n§bŚeģ² Śeky Opavy pod n§zvem 

N§plavka nebo dalġ²ch souļ§st² a d²lļ²ch projektŢ. Akci pŚedch§zela vĨstava 
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Czechscape neboli prezentace souļasn® ļesk® krajin§Śsk® architektury v Obecn²m 

domŊ, kter§ trvala do 3. ļervence. Slavnostn² zah§jen² cel®ho festivalu prov§zel open 

air festival Ptaļ§k 2016 v sadech Svobody. ĂAkce navazuje na tradici hudebn²ch 

festivalŢ, kter® se na pŚelomu tis²cilet² na Ptaļ²m vrchu s velkĨm ¼spŊchem konaly. 

PŚipraven je bohatĨ program plnĨ hudebn²ch lahŢdek. Vystoup² The Prostitutes, BratŚi 

Orffov®, Dva, Munroe, Psychonaut, Nvmeri,ñ uvedl v pozv§nce na akci spolupoŚadatel 

Jan Kunze, dramaturg a kur§tor Opavsk® kulturn² organizace.110 

 

Respekt k porodu ï respekt k ģivotu. Tak se jmenoval festival, kterĨ uģ podruh® 

v OpavŊ uspoŚ§dal Spolek pro rodinu. ProbŊhl v r§mci celosvŊtov®ho TĨdne respektu 

k porodu 29. kvŊtna. Souļ§st² bohat®ho programu v Matiļn²m domŊ a pŚilehl® 

AlģbŊtinŊ zahradŊ byly pŚedn§ġky neonatoloģky Soni Krejļ² s n§zvem Miminko 

v bezpeļ² nebo vystoupen² laktaļn² poradkynŊ T§ni Jaġġov® nebo duly Michaely 

Sedl§ļkov®. Hlavn² organiz§torkou za Spolek pro rodinu byla Milada Nov§kov§. 

Odpoledne nab²dla arteterapii ï imaginac² napojen² se na miminko a kreslen² miminka 

v bŚ²ġku. Vystoupil tak® Aleġ SuġickĨ s t®matem neplodnosti z hlediska tradiļn² ļ²nsk® 

medic²ny.111 

 

Opava se pŚipojila jiģ potŚet² ke SvŊtov®mu dni bez tab§ku, kterĨ se kaģdoroļnŊ 

pŚipom²n§ 31. kvŊtna. Preventivn² akce urļen§ ģ§kŢm 4. tŚ²d z§kladn²ch ġkol se 

uskuteļnila ve dnech 26. a 27. kvŊtna v Obecn²m domŊ v OpavŊ. Jej²mi 

spolupoŚadateli byli StŚedn² zdravotnick§ ġkola v OpavŊ a sdruģen² SebeRevolta 

Opava. ĂĢ§ci pracovali ve skupink§ch, kde z²skali mnoho informac² o probl®mech 

spojenĨch s kouŚen²m. Jako odmŊnu za svou ¼ļast obdrģel kaģdĨ ģ§k malou 

omalov§nku, placku a plastovou hru s protikuŚ§ckou tematikou a na z§vŊr jsme si 

vġichni trochu zasportovali. Do cel® akce se zapojilo celkem 383 ģ§kŢ z t®mŊŚ vġech 

opavskĨch z§kladn²ch ġkol,ñ uvedl web statut§rn²ho mŊsta Opavy.112 

 

Hl§sku navġt²vili elitn² sportovci. Veden² mŊsta v ļele s prim§torem Radimem 

KŚupalou pŚijalo na radnici atlety Jakuba Holuġu a Jana Kudliļku a tak® v²tŊzku Zlat® 

tretry JiŚinu Pt§ļn²kovou, Janovu partnerku. Doprov§zel je i tren®r Jan Ġkrabal. ĂJste 

velkou motivac² zejm®na pro opavsk® dŊti a ml§deģ a za to v§m chceme podŊkovat,ñ 

uvedl na setk§n² Radim KŚupala.113  

 

VeŚejn® projedn§n² s vĨkladem zpracovatele nov®ho ¼zemn²ho pl§nu se uskuteļnilo 

22. ļervna od 16 hodin v Kulturn²m domŊ Na Rybn²ļku. Jeho ¼ļelem bylo podat 

odbornĨ vĨklad a vysvŊtlen² k pŚedloģen®mu n§vrhu a umoģnit tak obļanŢm uplatnŊn² 

n§mitky ļi pŚipom²nky, a to nejpozdŊji do letoġn²ho 29. ļervna. Podle vedouc² oddŊlen² 

¼zemn²ho pl§nu odboru hlavn²ho architekta a ¼zemn²ho pl§nu opavsk® radnice Moniky 

Pazderov® se obļan® s n§vrhem nov®ho Đzemn²ho pl§nu Opavy mohli sezn§mit na 

webu mŊsta, kde bylo moģn® do n§vrhu nahl²ģet tak® prostŚednictv²m mapov®ho 
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port§lu. N§vrh byl tak® vystaven na odboru hlavn²ho architekta a ¼zemn²ho pl§nu, kde 

byli poŚizovatel® pŚipraveni odpovŊdŊt na dotazy.114 

 

Noc kostelŢ se letos uskuteļnila v ostravsko-opavsk® diec®zi 10. ļervna. K akci se 

opŊt pŚipojila ř²mskokatolick§ farnost svat®ho Petra a Pavla v OpavŊ-JaktaŚi.115 

 

RovnŊģ 10. ļervna se uskuteļnila Slezsk§ muzejn² noc, a to od 18 do 23 hodin ve 

vġech souļ§stech Slezsk®ho zemsk®ho muzea v OpavŊ. ZpŚ²stupnŊna byla i knihovna 

muzea a objekty Opavsk® kulturn² organizace.116 

 

Zastupitel® na sv®m zased§n² 20. ļervna zruġili povŊŚen² Śeditele MŊstsk® policie 

Opava (MPOL) Pavla Ġuransk®ho Ś²dit tuto organizaci. N§vrh na jeho odvol§n² 

pŚedloģil prim§tor mŊsta Radim KŚupala. ĂV r§mci mĨch kompetenc² jsem pŢl roku 

i velitelem mŊstsk® policie a mus²m konstatovat, ģe nejsem spokojen s vĨsledky pr§ce 

pana Śeditele, zejm®na pak shled§v§m nedostatky ve veden² kolektivu str§ģn²kŢ 

a absenci krokŢ vedouc²ch ke stabilizaci situace na mŊstsk® policii," uvedl prim§tor. 

Zastupitel® z§roveŔ vzali na vŊdom², ģe odvolan®ho Śeditele bude i nad§le zastupovat 

v souladu s Organizaļn²m Ś§dem MPO a se svou pracovn² n§pln² vedouc² ¼seku 

vĨkonu sluģby MPO ZdenŊk Zabloudil, a to do doby ukonļen² vĨbŊrov®ho Ś²zen².117 

V z§Ś² se pak zastupitel® shodli na vĨbŊru sedmaļtyŚicetilet®ho Petera Horv§tha. 

Horv§th pracoval od roku 2003 v Śad§ch MŊstsk® policie Olomouc, od roku 2006 jako 

vedouc² oddŊlen² a od roku 2009 jako z§stupce Śeditele. K 31. prosinci 2015 vġak z Śad 

str§ģn²kŢ odeġel a nastoupil na odbor dopravy Magistr§tu mŊsta Olomouce.118 

 

TĨden divŢ se v OpavŊ uskuteļnil jiģ po ļtyŚic§t® tŚet². Akce zaļala tradiļn²m 

Seznamovac²m veļ²rkem, tentokr§t ve StŚedovŊkĨch pivn²ch sklepech 29. ļervence 

a ukonļil ji Ples Ugandy 6. srpna ve Chval²kovic²ch. V²tŊzem se stal tĨm University of 

Tyrshac.119 

 

Sedmiļlenn§ vĨbŊrov§ komise doporuļila na konci srpna jmenovat do funkce Śeditele 

MŊstskĨch lesŢ Opava Radom²ra Draġ§ka. Tuto volbu posvŊtili tak® opavġt² radn². 

DvaatŚicetiletĨ Draġ§k doposud pracoval v MŊstskĨch les²ch jako vedouc² lesn² ġkoly 

a manipulaļn²ho skladu, pŚedt²m ve spoleļnosti Opavsk§ lesn², a. s. zast§val funkci 

vedouc²ho Obory Jelenice a stŚediska myslivosti. Do funkce nastoupil 1. z§Ś².120 

 

Do Opavy poprv® dorazil Legiovlak. Na n§draģ² Opava vĨchod setrval od 23. do 

29. z§Ś². N§vġtŊvn²ci si v nŊm mohli prohl®dnout napŚ²klad expozici vojensk®ho 

lazaretu a z datab§ze v§leļnĨch z§znamŢ si mohli nechat dohledat sv® rodinn® 

pŚ²sluġn²ky pŢsob²c² v legi²ch. Legiovlak byl projektem Ļeskoslovensk® obce 

legion§Śsk® a mŊl pŚipom²nat 100. vĨroļ² boje ļeskoslovenskĨch legion§ŚŢ za 
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samostatnĨ st§t. Ļeskou republiku kŚiģoval od roku 2015 a svou pouŠ mŊl skonļit 

v roce 2020.121 

 

Novou unik§tn² zbraŔ mŊl od letoġn²ho l®ta pevnostn² srub OP-S 25 ĂU Trigonometruñ 

v OpavŊ-Milostovic²ch. Ġlo o ļeskoslovenskĨ kanon Ġkoda L1 vyrobenĨ pro 

ļeskoslovensk® opevnŊn². Za druh® svŊtov® v§lky se dostal aģ na AtlantickĨ val 

a nŊmeck§ arm§da jej pouģila v boj²ch proti SpojencŢm. Kanon se dostal do bunkru 

v Angoulins-sur-Mer, kde byl um²stŊn aģ do l®ta tohoto roku, kdy ho majitel, 

departement Eure vŊnoval opavsk®mu Klubu vojensk® historie. Kanon byl pak 

v polovinŊ ļervence instalov§n v Milostovic²ch a n§slednŊ 18. ļervence slavnostnŊ 

odhalen za pŚ²tomnosti prim§tora Opavy Radima KŚupaly a z§stupcŢ francouzsk® 

delegace pŚedsedy Rady departementu Eure S®bastiena Lecornu a prefekta Philippe 

Gustina, doprov§zenĨmi Denisou P§nkovou z Francouzsk®ho velvyslanectv² a ļleny 

Klubu vojensk® historie Pavlem Chr§skou a V§clavem Lebedou.122  

 

MŊsto se rozhodlo modernizovat kamerovĨ syst®m. St§vaj²c² syst®m byl totiģ uģ 

zastaralĨ a nebylo moģno pŚid§vat dalġ² kamery. Modernizace spoļ²vala ve dvou 

etap§ch, prvn² z nich probŊhla v letn²ch mŊs²c²ch rekonstrukc² dohledov®ho centra 

a st§la 2,5 mili·nu korun. Druh§ etapa mŊla zaļ²t na podzim a mŊla zahrnovat 

zakoupen² ļtyŚ digit§ln²ch kamer. Jedna z nich byla pouģita na vybudov§n² nov®ho 

kamerov®ho bodu na kŚiģovatce ulic RatiboŚsk§, Vrchn² a F¿gnerova a dalġ² tŚi mŊly 

nahradit st§vaj²c² analogov® kamery. KamerovĨ syst®m je v OpavŊ vyuģ²v§n od roku 

2001 a na bezpeļnost obyvatel dohl²ģelo 14 kamerovĨch bodŢ.123  

 

Evģen Trupar pŚevzal z rukou prim§tora mŊsta Radima KŚupaly Cenu Petra Bezruļe 

v kostele sv. V§clava. PŚevzal ji pŚi pŚ²leģitosti slavnostn²ho zah§jen² 59. roļn²ku 

festivalu Bezruļova Opava z rukou prim§tora za umŊleckou, organizaļn² a osvŊtovou 

ļinnost. V²ce neģ tŚicet pŊt let rozd§val radost div§kŢm z prken Slezsk®ho divadla 

svĨm nezamŊnitelnĨm basem, zd§rnŊ se vġak uplatŔoval i jako barytonista. Opavsk® 

veŚejnosti byl zn§m nejen jako opern² pŊvec, operetn² a estr§dn² umŊlec, ale i jako 

moder§tor nejrŢznŊjġ²ch kulturn²ch a spoleļenskĨch akc². Za dobu sv®ho pŢsoben² 

v divadle odehr§l pŚibliģnŊ 120 vŊtġ²ch i menġ²ch rol² a stejn® mnoģstv² estr§dn²ch 

a klubovĨch pŚedstaven², k nimģ si s§m psal sc®n§Śe. Uv§dŊl jiģ 55 hudebn²ch matin® 

ve foyeru divadla spolu s Libuġ² Vondr§ļkovou. Je zn§m svou perfektn² pŚ²pravou 

nejen po str§nce odborn®, vģdy byl naladŊn tak® pobavit div§ky nŊjakou pikantnost², 

zaj²mavost² nebo vzpom²nkou.124 

 

Prvn² burļ§kov§ stezka se konala 9. z§Ś². Po ¼spŊchu s vinnou stezkou nab²dli 

organiz§toŚi i moģnost ochutnat kvalitn² burļ§k. Tematicky stezka navazovala na 

Chodn²ļky k domovu, kter® se uskuteļnily na Doln²m n§mŊst². Vin§rny a dalġ² podniky 

nab²zely burļ§k od 16 do 21.30 hodin. Zapojila se napŚ²klad Vinot®ka U Ļ§reļky na 
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   Hl§ska ļ. 9, 2016, s. 4 a tak®: http://www.csol.cz/legiovlak/legiovlak-2016/legiovlak-v-opave-2016 
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   Hl§ska ļ. 9, 2016, s. 4 a https://cz.ambafrance.org/Navrat-ztraceneho-kanonu, publikov§no 18. 
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 http://www.divadlo-opava.cz/tiskove-zpravy/2016/09/evzen-trupar-prevzal-cenu-petra-bezruce/ 
publikov§no dne 2. z§Ś² 2016 a tak® Hl§ska ļ. 10, 2016, s. 14  

http://www.csol.cz/legiovlak/legiovlak-2016/legiovlak-v-opave-2016
https://cz.ambafrance.org/Navrat-ztraceneho-kanonu
http://www.divadlo-opava.cz/tiskove-zpravy/2016/09/evzen-trupar-prevzal-cenu-petra-bezruce/


37 
 

Krnovsk® ulici, Vinot®ka U Sudu, Gastrocentrum Slezsk® univerzity nebo Myslivna na 

MasarykovŊ tŚ²dŊ.125  

 

OpavskĨ vinnĨ trh se uskuteļnil 14. Ś²jna v OC Breda. 

 

Do mŊsta v Ś²jnu opŊt zav²taly oslavy Dne stromŢ. Stalo se tak 16. Ś²jna a souļ§st² 

6. roļn²ku oslav v OpavŊ bylo i nŊkolik doprovodnĨch akc².126  

 

F·rum Zdrav®ho mŊsta 2016 se uskuteļnilo 24. Ś²jna v Kulturn²m domŊ Na Rybn²ļku. 

Ġlo jiģ o ļtvrt® f·rum v poŚad². Obļan® a ¼Śedn²ci mŊsta diskutovali u ġesti stolŢ nad 

t®maty ĐŚad, komunikace s veŚejnost², Sport, kultura a cestovn² ruch, Ģivotn² prostŚed², 

zdrav², Soci§ln² problematika, bydlen², Podnik§n², ekonomika, vzdŊl§n² a Doprava). 

VĨsledky ovŊŚen® hlasov§n²m na internetu a prostŚednictv²m zpravodaje Hl§ska 

najdete n²ģe: 

 

Nadefinovan® probl®my pro rok 2016 
CelkovĨ poļet 

hlasŢ 
Priorita 

Zachov§n² parku za Slezankou 150 1 

Zlepġit dostupnost mŊsta pro cyklisty a 
bezpeļnost 

96 2 

Omezen² prŢjezdu mŊsta auty, jejich n§hrada za 
jin® m·dy dopravy 

92 3 

Pokraļov§n² v boji proti zhorġen® kvalitŊ ovzduġ² 66 4 

VyŚeġen² novĨch a st§vaj²c²ch prostorŢ 
Loutkov®ho divadla + SVĻ 

65 5 

VŊtġ² oģiven² centra 61 6 

Modernizace kina M²r 44 7 

VĨsadba zelenŊ do krajiny 41 8 

Rozġ²Śen² kapacity pobytovĨch sluģeb pro seniory 40 9 

Investice do ġkol 28 10 

Zdroj: https://zdravemestoopava.cz/forum-zdraveho-mesta/ 

 

V r§mci veŚejn®ho f·ra se tak® zaļala sb²rat data pro vznik tzv. pocitov® mapy. Do 

mapy zapisovali lid® m²sta, kde se ve mŊstŊ c²t² pŚ²jemnŊ, nepŚ²jemnŊ nebo kter§ 

dokonce povaģuj² za nebezpeļn§. Ļasto ta sam§ m²sta hodnotili rŢzn² 
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respondenti jako pŚ²jemn§, nepŚ²jemn§ ļi nebezpeļn§. PŚ²kladem mŢģe bĨt napŚ²klad 

Ryb² trh, o kter®m respondenti tvrdili, ģe je pŚ²jemnĨm m²stem, ģe tam r§di tr§v² volnĨ 

ļas, ale dalġ² prozradili, ģe se tam nec²t² pŚ²jemnŊ a ģe jej povaģuj² i za nebezpeļnĨ. 

U n§mŊst² OsvoboditelŢ se vyskytly tak® vġechny druhy odpovŊd², nejv²ce ale 

pŚevaģoval pohled, ģe n§mŊst² je pŚ²jemnĨm prostorem a lid® se tam c²t² dobŚe 

a bezpeļnŊ. Do tvorby pocitov® mapy se zapojilo celkem 928 respondentŢ.127 

 

Opava z²skala dalġ² kulturn² st§nek. Stala se j²m novŊ opraven§ vod§rensk§ vŊģ 

pojmenovan§ jako KUPE neboli kulturnŊ-umŊleckĨ prostor s trvalou expozic² dŊl Kurta 

Gebauera. Jej² provoz byl ofici§lnŊ zah§jen 26. Ś²jna otevŚen²m jmenovan® st§l® 

expozice a vĨstavou fotografi² JiŚ²ho Ġtencka.128 

 

 Noc otevŚenĨch dveŚ² na Hl§sce, kter§ obvykle prob²hala okolo 28. Ś²jna, probŊhla 

v tomto roce 5. listopadu, tentokr§t zamŊstnanci Magistr§tu mŊsta Opavy pŚipravili 

v kostĨmech sc®nky na t®ma sport.  

 

Opava pŚiv²tala i v tomto roce pŚ²jezd svat®ho Martina. Destinaļn² management 

Opavsk® Slezsko ve spolupr§ci s mŊstem Opavou a Slezskou univerzitou pŚipravili 

Svatomartinsk® slavnosti, jejichģ zaļ§tek 11. listopadu v 11:11 odtroubili z vŊģe Hl§sky 

trubaļi. Na Horn²m n§mŊst² byl pŚipraven st§nek se svatomartinskĨm v²nem. Od 

15. hodiny do ulic mŊsta vyrazil svatomartinskĨ prŢvod v ļele se svatĨm Martinem na 

koni. Od 16. hodiny se otevŚely vin§rny a lid® si mohli proj²t vinnou stezku, tentokr§t 

s mladĨm svatomartinskĨm v²nem. Zapojily se napŚ²klad podniky, restaurace a vinot®ky 

jako Gustissimo, Vinot®ka U Ļ§reļky, Vinot®ka Na Ryb§Śsk® ļi Vinot®ka U Sudu.129  

 

Cena 17. listopadu byla letos udŊlena studentce Tereze Krystynov®. Na Horn²m 

n§mŊst² zahr§l Vaġek Koubek s kapelou ve sloģen² Jaroslav JeŚ§bek, Honza PonocnĨ 

a Martin Rychta.130 

 

Noc divadel se konala 19. listopadu.131 

 

NovĨ portr®t prim§tora byl odhalen 21. listopadu. Galerii purkmistrŢ v kancel§Śi 

prim§tora rozġ²Śil portr®t Martina V²teļka, kterĨ st§l v ļele mŊsta Opavy od listopadu 

2014 do prosince 2015. Jeho autorkou byla opŊt Blanka Valch§Śov§.132 

 

V§noļn² trhy v OpavŊ od 26. listopadu, kdy byl slavnostnŊ rozsv²cen v§noļn² strom na 

Doln²m n§mŊst², pŚinesly hned nŊkolik novinek. Koule pŚed Hl§skou se zmŊnila poprv® 

na ĂBaŔkuñ - byla totiģ ozdobena svŊtelnĨmi p§sy a ģ§rovkami. Poprv® se v§noļnŊ 

rozsv²tila i budova radnice. Dalġ² novinkou byl betl®m, kterĨ vyrobili studenti StŚedn² 

ġkoly prŢmyslov® a umŊleck® a StŚedn²ho odborn®ho uļiliġtŊ stavebn²ho v OpavŊ. 

Studenti StŚedn² ġkoly prŢmyslov® a umŊleck® navrhli vizu§ln² podobu betl®mu. Figury 

do betl®mu navrhla Pavla V§clav²kov§ a n§slednŊ je do dŚeva v ģivotn² velikosti 
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i vytesala. PŚ²stŚeġ² navrhly Alena Rejkubov§ a KristĨna Martin²kov§, vġechny d²vky 

studovaly obor Design hraļek. Zhotoven² pŚ²stŚeġku si vzali za ¼kol studenti StŚedn²ho 

odborn®ho uļiliġtŊ stavebn²ho. Pod²leli se na nŊm studenti prvn²ho, druh®ho a ļtvrt®ho 

roļn²ku oborŢ truhl§Ś a oper§tor dŚevaŚsk® vĨroby pod veden²m uļitele odborn®ho 

vĨcviku Luboġe Fialy. Pro vĨrobu betl®mu a figur bylo vybr§no smrkov® a lipov® 

dŚevo.133 

 

V Ś²jnu 2016 byla otevŚena nov§ budova Fakulty veŚejnĨch politik Slezsk® univerzity 

v OpavŊ spolu s Univerzitn² knihovnou.134 Celkov® n§klady na rekonstrukci 

a dostavbu are§lu na BezruļovŊ n§mŊst² 14 vļetnŊ projektov® pŚ²pravy a interi®rov®ho 

vybaven² se vyġplhaly na zhruba 295 milionŢ korun.135  

 

Do Opavy se naļas vr§tily makety tŚ² pŢvodn²ch historickĨch bran, kterĨmi se aģ do 

19. stolet² vstupovalo do j§dra mŊsta. Ocelov® pylony vyrostly na pŚelomu z§Ś² a Ś²jna 

pr§vŊ na m²stech, kde od stŚedovŊku br§ny st§valy. Opavan® i n§vġtŊvn²ci mŊsta si tak 

mohli pŚipomenout RatiboŚskou br§nu, kterou pŚedstavovala maketa na dneġn²m 

n§mŊst² OsvoboditelŢ, Hradeckou br§nu, jej²ģ maketa st§la v sadech Svobody pobl²ģ 

Obecn²ho domu, a JaktaŚskou br§nu na dneġn²m n§mŊst² Republiky. PŢvodn² br§ny 

zde vydrģely aģ do zbour§n² mŊstsk®ho opevnŊn² poļ§tkem 19. stolet². ĂBr§ny jsou 

jednou z instalac² vzeġlĨch z Landscape festivalu Opava 2016. Autorem je 

architektonick§ kancel§Ś Atelier 38, a to Tom§ġ Doleģal a Tom§ġ Bindr. Materi§l na 

br§ny a jejich realizaci poskytla firma Ferram," Śekl n§mŊstek opavsk®ho prim§tora 

Dalibor Hal§tek. Br§ny tvoŚily dva ocelov® pylony, kter® byly spojeny p§sem 

zapuġtŊnĨm do dlaģby v ¼rovni chodn²ku. Na p§su byla vyŚez§na silueta pŢvodn² 

historick® br§ny a jej² n§zev. Na pylonech v jejich horn² ļ§sti byla zak·dov§na 

vzd§lenost v kilometrech od Hradce, RatiboŚe a JaktaŚe. Od p§tku 30. z§Ś² byly br§ny 

veļer i nasv²ceny.136 

 

V Ś²jnu byl pŚed Domem umŊn² um²stŊn veŚejnĨ ġachovĨ stolek. Pokud z§jemci 

nevlastnili ġachy, mohli si je zapŢjļit v pokladnŊ Domu umŊn².137 

 

Koncem roku vydalo mŊsto Opava novĨ soupis ulic centr§ln²ho mŊsta a mŊstskĨch 

ļ§st² nazvanĨ OpavskĨ uliļn²k. Posledn² takov§ publikace nazvan§ N§mŊst² a ulice 

mŊsta Opavy totiģ vyġla pŚed pŊtadvaceti lety a jej²mi autory byli Josef Gebauer 

a Pavel Ġr§mek. Nov§ kniha OpavskĨ uliļn²k mapovala v²ce neģ 330 souļasnĨch ulic 

mŊsta vļetnŊ JaktaŚe, KateŚinek a Kyleġovic. Jej² vyd§n² doprovodil i kalend§Ś a triļko. 

Texty sestavili historikov® Zemsk®ho archivu Opava ZdenŊk Kravar a Jarom²ra 

Knap²kov§.138 

 

Opava se pŚipojila k mŊstŢm, o kterĨch jste mohli z²sk§vat informace pomoc² chytrĨch 

telefonŢ. Zaļala totiģ vyuģ²vat mobiln² aplikaci InCity od firmy Intelis. Aplikace 
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vyuģ²vala potenci§lu chytrĨch telefonŢ jako GPS, kalend§Ś ļi dalġ². Uģivatel v n² mohl 

naj²t informace od pŚehledu kulturn²ch akc² aģ po dŢleģit® zpr§vy z radnice, dopravn² 

omezen² nebo kontakty na dŢleģit® instituce.139 
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POLITICKħ ĢIVOT 

 
Politick§ situace ve mŊstŊ byla v roce 2016 o nŊco stabilnŊjġ² neģ v roce pŚedchoz²m. 

MŊsto v prŢbŊhu roku vedla stejn§ koalice, kter§ byla zvolena v roce 2015 ï ta byla 

tvoŚena zastupiteli bĨval®ho hnut² ANO kolem Martina V²teļka (ļ§st roku Sdruģen² 

nez§vislĨch zastupitelŢ ï SNZ, pozdŊji STAN), ĻSSD, ZmŊny pro Opavu a KDU-ĻSL. 

Prim§torem statut§rn²ho mŊsta Opavy byl soci§ln² demokrat Radim KŚupala, Martin 

V²teļek byl jeho prvn²m n§mŊstkem. Dalibor Hal§tek (ZmŊna pro Opavu) a Josef 

StiborskĨ (KDU-ĻSL) zŢstali na svĨch postech n§mŊstkŢ.   

 

Radim KŚupala mŊl odpovŊdnost za ¼seky: finance, MŊstsk§ policie Opava, intern² 

audit, vnŊjġ² vztahy, reprezentace mŊsta a kultura. Martinu V²teļkovi n§leģely tyto 

oblasti: majetek mŊsta, informatika, sport, MŊstsk® lesy Opava, p. o., spolupr§ce 

s mŊstskĨmi ļ§stmi. Pod Dalibora Hal§tka spadaly tyto oblasti: rozvoj mŊsta, pŚ²prava 

a realizace investic, ģivotn² prostŚed², technick® sluģby, odbor hlavn²ho architekta 

a turistickĨ ruch. Josef StiborskĨ zodpov²dal za oblasti: ġkolstv², prevence kriminality, 

soci§ln² vŊci, doprava a MŊstskĨ dopravn² podnik Opava. Nov§ rada mŊsta mŊla 

tradiļnŊ 11 ļlenŢ. TvoŚili ji ļtyŚi ļlenov® za ĻSSD - Radim KŚupala, Tom§ġ Ļvanļara, 

Jan Sedl§ļek a Libor Moravec. StejnĨ poļet radn²ch mŊlo i bĨval® hnut² ANO, kter® 

v radŊ zasedlo ve sloģen² Martin V²teļek, Milan NŊmec, Adam Ludv²k Kwiek a Luk§ġ 

KovaŚ²k. DvŊ kŚesla obsadili Dalibor Hal§tek a Alexandr Burda za ZmŊnu pro Opavu, 

jeden radn², a to Josef StiborskĨ, zastupoval KDU-ĻSL. Koalice v zastupitelstvu 

disponovala celkem 21 hlasy z celkovĨch 39. ĻSSD a SNZ mŊli shodnŊ 7 hlasŢ, 

ZmŊna pro Opavu 4 a KDU-ĻSL 3 zastupitele. 

 

Nutno dodat, ģe poļty zastupitelŢ jednotlivĨch vĨġe uvedenĨch subjektŢ se v prŢbŊhu 

roku mŊnily. V z§Ś² 2016 zaloģilo hnut² ANO v OpavŊ novou m²stn² organizaci. Jej²m 

pŚedsedou byl majitel vĨrobce autod²lŢ Brano Group Pavel JuŚ²ļek, kterĨ se stal novĨm 

ļlenem hnut². Do novŊ vznikl® opavsk® organizace ANO vstoupili tŚi zastupitel® z klubu 

nez§vislĨch n§mŊstka prim§tora V²teļka. TŊmi byli Milan a Miroslava Kol§Śovi a tak® 

Romeo Doupal, kterĨ v zastupitelstvu v prŢbŊhu roku nahradil Martina Sedl§Śe. 

 

Situace eskalovala na prosincov®m jedn§n² zastupitelstva, kdy vl§dn² koalice pŚeģila 

pokus o odvol§n². V zastupitelstvu jiģ nemŊla vŊtġinu a chybŊly j² k n² minim§lnŊ dva 

hlasy. Ļ§st opozice veden§ Markem VeselĨm z ODS toho na jedn§n² chtŊla vyuģ²t 

a pokusila se radn² odvolat. To se nakonec nepodaŚilo. N§vrhy na zmŊnu programu 

a odvol§n² prim§tora a jeho n§mŊstkŢ nez²skaly dostateļnou podporu. ĂDŢvodem 

snahy odvolat veden² radnice je pŚedevġ²m neļinnost. Pan prim§tor KŚupala na moje e-

maily neodpov²d§ od ¼nora. Sekretari§t pŚestal odpov²dat v z§Ś²,ñ Śekl VeselĨ. Dodal, 

ģe v pr§ci radn²ch vid² z§sadn² chyby. ĂBytostnŊ se n§m nel²b² i to, ģe pokus o odvol§n² 

pŚeģili jen d²ky podpoŚe komunistŢ,ñ uvedl VeselĨ. Opozice nakonec neuspŊla, 

k odvol§n² radn²ch potŚebovala 20 hlasŢ. VeselĨ v t® souvislosti naznaļil, ģe 

v budoucnu se pokus o odvol§n² mŢģe opakovat a bude hledat dalġ² hlasy. Naopak 

prim§tor KŚupala uģ dŚ²ve Śekl, ģe vŊŚ² v ¼spŊġnou menġinovou vl§du. 

Na konci roku 2016 mŊla tedy ĻSSD ġest jistĨch mand§tŢ. ĻtyŚi kŚesla patŚila 

Nez§vislĨm n§mŊstka V²teļka, ļtyŚi zastupitele mŊla ZmŊna pro Opavu a tŚi KDU-ĻSL. 

Z opozice byl na konci roku nejsilnŊjġ² blok nazvanĨ Osmiļka tvoŚenĨ ODS, Starosty 
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a Opavany, kterĨ mŊl osm mand§tŢ. PŊt zastupitelŢ mŊlo ANO 2011, tŚi KSĻM, tŚi 

Zelen§ pro Opavu. Jako samostatnĨ ļl§nek v zastupitelstvu pŢsobila bĨval§ 

n§mŊstkynŊ prim§tora a ļlenka ANO Simona Bierhausov§ a jeden zastupitel zvolenĨ 

za ĻSSD.140 

 

Hnut² ANO pŚedstavilo v listopadu sv® pl§ny. Jejich ofici§ln² program ļ²tal devŊt bodŢ, 

kter® by podle pŚedstav ļlenŢ hnut² mŊly vytvoŚit z Opavy nejlepġ² m²sto pro ģivot 

v kraji. BŊhem konference jednotliv² stran²ci zauj²mali dva rozd²ln® postoje. Prvn² z nich 

pŚedstavoval jejich pl§ny na pozvednut² komun§ln² prestiģe mŊsta, ten druhĨ byl 

postaven na kritice souļasn®ho veden² Opavy. ĂDŊlat finanļn² hazardy v podobŊ 

vĨstavby aquaparku by mohlo mŊsto velmi rychle uvrhnout do insolvence," Śekl JuŚ²ļek 

k jednomu z hlavn²ch t®mat ve mŊstŊ Opava.141 

 

V Ś²jnu probŊhly v ĻR tak® krajsk® volby. Z opavskĨch obļanŢ volilo nejv²ce lid² 

(27 %) ANO 2011, ĻSSD z²skala 15 % voliļŢ, KDU 9 %, KSĻM 8 %, TOP 09 7,7 %, 

ODS 7,3 % a Koalice SPD a SPO 5,6 %.142 

 

Opavu v listopadu navġt²vil prezident Miloġ Zeman. Prezident se v r§mci sv® tŚ²denn² 

n§vġtŊvy Moravskoslezsk®ho kraje setkal se studenty Slezsk® univerzity v OpavŊ. 

PŚedn§ġkov§ m²stnost, kam Zeman zav²tal, byla pln§. ĂNa debatŊ v aule vysok® ġkoly 

bylo kolem 150 studentŢ,ñ upŚesnila redaktorka Ļesk® televize Mark®ta Radov§. Kolem 

ġesti des²tek studentŢ vġak besedu se Zemanem bojkotovalo. Zaplnili opavskou 

kav§rnu Cafe Evģen na BeethovenovŊ ulici, vyslechli si koncert skupiny LadŊ a tak® 

zhl®dli kr§tkĨ film o V§clavu Havlovi. PŚed univerzitou demonstrovalo s transparenty asi 

deset lid², kromŊ jin®ho galerista Martin Klimeġ, kterĨ protestoval svĨm transparentem 

pro patol²zalstv² a vulgaritŊ prezidenta, a tak® Tom§ġ Ott, kterĨ prezidenta Zemana 

v²tal v OpavŊ v roce 2014 vĨkŚiky ĂRuskĨ ġv§b!ñ a ĂHanba OpavŊñ, tentokr§t spolu s 

dalġ²mi kolegy, napŚ²klad autorem t®to kroniky drģel transparent s n§pisem ĂPane 

prezidente, dŊkujeme, ģe n§s spojujete (proti sobŊ)ñ. Proti tomu, aby naġi zemi zavlekl 

do Ruska, protestovala napŚ²klad l®kaŚka Eva Dratvov§ s pŚ§teli.143 

 

Z opavskĨch osobnost² se n§mŊstkem hejtmana stal Ing. Jaroslav Kania za ANO 

2011, kterĨ je kvestorem Slezsk® univerzity v OpavŊ. Ten m§ na starosti finance, 

majetek a investice.144 

 

V polovinŊ listopadu tak® vznikl spoleļnĨ opoziļn² zastupitelskĨ klub Osmiļka tvoŚenĨ 

hnut²m Opavan® (Pir§ti a nez§visl²), ODS a hnut²m Starostov®. O jeho vzniku 

informovala na str§nk§ch prosincov®ho zpravodaje Hl§ska Hana BrŔ§kov§, 

zastupitelka za Opavany.145 
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SAMOSPRĆVA 

 
Celkem probŊhlo devŊt jedn§n² zastupitelstva mŊsta Opavy, z toho 5 Ś§dnĨch 

a 4 mimoŚ§dn®. Zastupitelstvo zasedalo 27. ledna, 8. ¼nora, 25. dubna, 16. kvŊtna, 

20. ļervna, 19. z§Ś², 14. Ś²jna, 19. Ś²jna a 12. prosince.  

 

Dotaļn² programy pro rok 2016 schv§lili zastupitel® na sv®m ¼norov®m zased§n². Na 

sportovn² dotace byly vyļlenŊny 4 miliony 350 tis²c, na kulturn² oblast pŚipadl 1 milion 

800 tis²c korun a na dotace z oblasti ģivotn²ho prostŚed² a EVVO pŚipadlo 500 tis²c 

korun. Letos byl novŊ otevŚen i dotaļn² program Prevence kriminality, na kterĨ bylo 

vyļlenŊno 350 tis²c korun. O dotace mohli z§jemci ģ§dat do 17. bŚezna.146 

 

Prvn² OtevŚen§ radnice se uskuteļnila 11. dubna. 

 

Romeo Doupal nahradil v zastupitelstvu Martina Sedl§Śe. ZastupitelskĨ slib v pondŊl² 

16. kvŊtna sloģil novĨ ļlen Zastupitelstva mŊsta Opavy Romeo Doupal. Ten nahradil 

Martina Sedl§Śe, kterĨ 13. kvŊtna na zastupitelskĨ mand§t rezignoval s odŢvodnŊn²m, 

ģe u nŊj dojde ke zmŊnŊ trval®ho bydliġtŊ mimo Opavu. Romeo Doupal byl 

n§hradn²kem v r§mci volebn²ho subjektu ANO 2011, za kterĨ byl Martin Sedl§Ś 

v komun§ln²ch volb§ch 2014 zvolen.147 

 

Tajemn²k opavsk®ho magistr§tu Tom§ġ Elis pŚevzal v ¼terĨ 7. ļervna v BeneġovŊ 

u Prahy z rukou n§mŊstkynŊ ministra vnitra Jany Vildumetzov® ocenŊn² v r§mci 

prvn²ho roļn²ku soutŊģe PŚ²vŊtivĨ ¼Śad. Tu letos poprv® vyhl§silo ministerstvo vnitra 

ĻR. Opava se v r§mci Moravskoslezsk®ho kraje um²stila na tŚet²m m²stŊ, za Karvinou 

a Ostravou. ĂC²lem soutŊģe bylo zmapovat a zhodnotit kvalitu a pŚ²vŊtivost nab²zenĨch 

sluģeb ¼ŚadŢ obc² s rozġ²Śenou pŢsobnost².  Prob²hala formou dotazn²kov®ho ġetŚen², 

v nŊmģ bylo hodnoceno celkem 42 krit®ri² rozdŊlenĨch do tŚ² oblast² - pŚ²stupnost ¼Śadu 

pro obļany, transparentnost ¼Śadu a komunikace,ñ vysvŊtlil tajemn²k Tom§ġ Elis. ĂChtŊl 

bych velice podŊkovat vġem zamŊstnancŢm magistr§tu i veden² a ļlenŢm org§nŢ 

mŊsta, a to i z pŚedeġlĨch let, protoģe bez nich bychom tŊchto vĨsledkŢ nemohli 

dos§hnout. Je to pro n§s velkĨ z§vazek a vĨzva pro l®ta budouc², abychom kvalitu 

a dostupnost sluģeb obļanŢm udrģeli a d§le se zlepġovali,ñ uvedl Tom§ġ Elis.148 

 

Tom§ġ Elis v roce 2016 z²skal tak® ocenŊn² Person§ln² manaģer ¼zemn² samospr§vy 

v Ļesk® republice v soutŊģi, kterou vyhlaġuje Klub personalistŢ.149 

 

MŊsto zakoupilo novĨ elektronickĨ informaļn² kiosek, kterĨ byl um²stŊn pŚed vstup 

do budovy C do are§lu magistr§tu z Krnovsk® ulice, kde se pohybuje nejvŊtġ² poļet 

klientŢ ¼Śadu. ĂĐŚedn² deska mus² bĨt obļanŢm k dispozici 7 dn² v tĨdnu a 24 hodin 

dennŊ. Ta souļasn§, klasick§, pŚed radnic² na Horn²m n§mŊst², m§ jiģ sv® odģito. 

Zhruba co pŊt let mus² proj²t gener§ln² opravou, kter§ stoj² vģdy okolo 80 tis²c korun. 

Jej² dalġ² nevĨhodou je mal§ rozmŊrov§ kapacita. ZveŚejŔujeme st§le v²ce dokumentŢ, 
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kter® pro nedostatek m²sta mus²me zmenġovat. Pro star® ļi handicapovan® lidi se tak 

st§vaj² prakticky neļitelnĨmi,ñ vysvŊtlil tajemn²k magistr§tu Tom§ġ Elis. 

NovĨ elektronickĨ kiosek je oboustrannĨ a disponuje neomezenou kapacitou dat, kter§ 

lze archivovat, kapacita je prakticky bezedn§. Kiosek funguje nez§visle na klimatickĨch 

podm²nk§ch a je kvalitnŊ chr§nŊnĨ proti vandalŢm. Vyroben je z ocelovŊ hlin²kov® 

konstrukce a je opatŚen speci§ln²m tvrzenĨm, bezpeļnostn²m a antireflexn²m sklem. Za 

jeho n§kup zaplatilo mŊsto 747 tis²c korun bez DPH. ĂJeho software lze kdykoliv doplnit 

o inovaļn² programy, kter® zvĨġ² komfort pro uģivatele,ñ dodal tajemn²k. 

KromŊ ¼Śedn² desky panel zobrazuje i aktu§ln² vyd§n² Hl§sky, tipy na kulturn² akce ve 

mŊstŊ, j²zdn² Ś§dy, mapovĨ port§l, adresy a ¼Śedn² hodiny instituc² v OpavŊ ļi popul§rn² 

server men²ļko.cz. Na tabuli najdou obļan® tak® aktu§ln² datum a ļas, informace 

o stavu ovzduġ² ļi vybran® dŢleģit® zpr§vy z magistr§tu.150 

 

Opava se zapojila do projektu Smart Cities. MoravskoslezskĨ kraj spoleļnŊ s mŊstem 

Ostravou, ministerstvem prŢmyslu a ministerstvem ģivotn²ho prostŚed² podepsal v roce 

2015 deklaraci o spolupr§ci na pŚ²pravŊ konceptu chytr®ho mŊsta (Smart city) 

a chytr®ho regionu (Smart region). Na jaŚe letoġn²ho roku se k t®to deklaraci pŚipojilo 

i mŊsto TŚinec. 

Na sv®m zased§n² 19. z§Ś² odsouhlasili zapojen² Opavy zastupitel® a slezsk§ 

metropole se tak vydala na cestu k tomu st§t se tŚet²m chytrĨm mŊstem v naġem kraji. 

Smart Cities je Evropskou komis² podporovanĨ koncept udrģiteln®ho rozvoje mŊst 

a obc². PŚedstavuje dalġ² n§stroj pro zlepġen² ģivotn²ho prostŚed² v Ļesk® republice 

a pro z²sk§n² dalġ²ch finanļn²ch prostŚedkŢ na kvalitn² projekty zamŊŚen® na sn²ģen² 

energetick® n§roļnosti, udrģitelnou dopravu, sniģov§n² emis² a podporu novĨch 

technologi². 

ĂNen² pŚitom prim§rn², aby vġechno fungovalo chytŚe pouze za pomoc² 

nejmodernŊjġ²ch technologi², i to nejjednoduġġ² Śeġen², kter® funguje, je smart. C²lem 

je, aby byl region d²ky inteligentn²m technologi²m a inteligentn²m procesŢm ekologicky 

ġetrnĨ i energeticky ¼spornĨ, protoģe pokud jdou ruku v ruce ekologie, energetick§ 

¼spornost a technologick§ vyspŊlost, je to urļitŊ cesta k modern²mu, chytr®mu mŊstu 

i cel®mu regionu,ñ vysvŊtlil n§mŊstek Hal§tek. 

Do konce roku 2017 by mŊlo m²t mŊsto zpracovanou koncepci Smart City Opava, kter§ 

by mŊla obsahovat n§vrhy efektivn²ch krokŢ pro jeho fungov§n² a to zejm®na 

v oblastech mobility a dopravy, energetiky, spr§vy a Ś²zen² budov a p®ļe o obļany, 

vļetnŊ jejich aktivn²ho zapojen² do procesŢ. 

Partnery mŊsta pŚi realizaci projektu byli Slezsk§ univerzita, Vysok§ ġkola b§Ŕsk§ -

Technick§ univerzita v OstravŊ,  Smart City Technologie Brno, E.ON Ļesk§ republika, 

Porsenna o.p.s. a Krajsk§ energetick§ agentura.151 

 

Zastupitel® na sv®m z§Śijov®m zased§n² schv§lili dotaļn² okruhy pro rok 2017. 

Z§jemci mohli ģ§dat o finanļn² podporu v oblastech: kultura, ģivotn² prostŚed², 

enviroment§ln² vĨchova a prevence kriminality. Sv® ģ§dosti mohli zas²lat od 24. z§Ś² do 

31. Ś²jna.152 
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MŊsto Opava a spoleļnost Crestyl se rozhodli ukonļit smlouvu ohlednŊ Slezanky. 

Investor avizoval ochotu svŢj z§mŊr nerealizovat za podm²nek, ģe mu mŊsto zaplat² 

28,5 milionŢ korun jako vyrovn§n² za vĨdaje, kter® za deset let na pŚ²pravu projektu 

vynaloģil. Uveden§ ļ§stka se skl§d§ z ¼hrady pŚ²spŊvku na zajiġtŊn² demolice budovy 

ministerstva zemŊdŊlstv² ve vĨġi 4,5 milionu, ¼hrady zaplacen®ho n§jemn®ho za 

pozemky ve vĨġi 1,385 milionu a z ostatn²ch n§kladŢ ve vĨġi 22,615 milionu korun. Na 

zased§n² zastupitelstva 19. z§Ś² se zastupitel® usnesli, ģe smlouva s developerem 

bude definitivnŊ ukonļena. ĂV r§mci koalice m§me obecnou shodu na tom, ģe by toto 

¼zem² urļitŊ nemŊlo bĨt cel® zastavŊno, ģe by zde mŊl bĨt zcela jistŊ prostor pro zeleŔ. 

Nicm®nŊ nechceme dŊlat ģ§dn§ ukvapen§ rozhodnut², tato ot§zka si urļitŊ zaslouģ² 

ļas a prostor na projedn§n², do kter®ho chceme zapojit architekty i veŚejnost," Śekl na 

zased§n² zastupitelstva prim§tor Radim KŚupala.153 

 

V prŢbŊhu roku 2016 se zaļal pŚipravovat projekt nov®ho baz®nu. PŚ²prava tohoto 

velk®ho projektu budila Śadu emoc² ï zat²mco ļ§st obyvatel a zastupitelŢ mŊsta baz®n 

povaģovala za prioritu, nŊkteŚ² se ob§vali pŚ²liġ vysok® finanļn² n§roļnosti. Des§t®ho 

Ś²jna se obļan® Opavy mohli sezn§mit s n§vrhem nov®ho mŊstsk®ho baz®nu. 

Zastupitel® mŊsta byli po zahajovac² prezentaci zasyp§ni dotazy nespokojenĨch 

¼ļastn²kŢ debaty. PŚed zah§jen²m samotn® debaty sezn§mil pŚ²tomn® s pilotn²m 

n§vrhem projektu nov®ho baz®nu architekt Jan Chlup. PŚi sv®m vĨkladu pak kladl velkĨ 

dŢraz na modern² zpŢsob zach§zen² s energiemi, kter® budou potŚebn® k provozu 

nov®ho sportoviġtŊ. Nespokojenost zpŢsobila cena 343 milionŢ korun, za kolik m§ bĨt 

stavba zhotovena. V diskuzi vystoupil tak® Pavel JuŚ²ļek, ļlen ANO. Ten ve sv®m 

pŚ²spŊvku apeloval na obļany, aŠ nemysl² jen na sv® vlastn² z§jmy, ale hlavnŊ na 

z§jmy mŊsta. Podle nŊho nebude mŊsto schopno tento projekt zafinancovat a trvale 

udrģet.154 

 

Druh§ OtevŚen§ radnice probŊhla 28. listopadu. 

 

Odbor hlavn²ho architekta a ¼zemn²ho pl§nu magistr§tu dostal nov®ho ġ®fa. Na 

z§kladŊ vĨbŊrov®ho Ś²zen² se j²m stal tŚiaļtyŚicetiletĨ Petr Stanjura. Ten doposud 

pŢsobil v architektonick®m Studiu Road2, kter® zaloģil spoleļnŊ se svou manģelkou, 

rovnŊģ architektkou Zuzanou Mateciucovou Stanjurovou. Do funkce nastoupil 

1. prosince.155 

 

Na str§nk§ch zpravodaje Hl§ska se i nad§le objevovaly pŚ²spŊvky psan® opoziļn²mi 

zastupiteli. Zejm®na zastupiteli z klubu Zelen§ pro Opavu nebo Opavan® ļi nez§vislou 

Simonou Bierhausovou.156 

                                                 
153

   http://www.opava-city.cz/cs/obchodni-centrum-za-slezankou-se-stavet-nebude, publikov§no dne 
19. z§Ś² 2016 
154

   http://opavsky.denik.cz/zpravy_region/opava-bazen-prezentace12102016.html, publikov§no 12. Ś²jna 
2016 
155

   Hl§ska ļ. 12, 2016, s. 5 
156

   Hl§ska ļ. 12, 2015, s. 22 

http://www.opava-city.cz/cs/obchodni-centrum-za-slezankou-se-stavet-nebude
http://opavsky.denik.cz/zpravy_region/opava-bazen-prezentace12102016.html
http://opavsky.denik.cz/zpravy_region/opava-bazen-prezentace12102016.html%20-%20Publikováno%2012


46 
 

HOSPODAřENĉ MŉSTA 
 

Rozpoļet mŊsta na rok 2016 byl schv§len usnesen²m zastupitelstva mŊsta na jeho 

zased§n² v prosinci 2015. Dle schv§len®ho rozpoļtu mŊlo statut§rn² mŊsto Opava 

pracovat v roce 2016 s rozpoļtem, kterĨ na str§nce pŚ²jmŢ i vĨdajŢ poļ²tal s ļ§stkou 

924 milionŢ korun. Kl²ļovĨ dokument pro hospodaŚen² mŊsta schv§lili zastupitel® 26 

hlasy z 39 moģnĨch. Oproti roku 2015 byl rozpoļet niģġ² o necelĨch 40 milionŢ korun 

a nepoļ²tal se zapojen²m ¼vŊrŢ. Na investiļn² akce v nŊm byla vyhrazena ļ§stka 

necelĨch 47 milionŢ. O pŚ²padnĨch dalġ²ch projektech veden² radnice rozhodovala 

v prŢbŊhu roku, podle aktu§ln² finanļn² situace mŊsta. 

Finanļn² ļ§stky urļen® pro jednotliv® oblasti, jako byly napŚ²klad ġkolstv² ļi kultura, 

byly na podobn® ¼rovn² jako loni, na soci§ln² granty bylo pŚid§no bezm§la 4,5 milionu. 

Provoz technickĨch sluģeb vyġel mŊsto na 110 milionŢ, Slezsk®mu divadlu pŚipadlo 

69 milionŢ. Opavsk§ kulturn² organizace hospodaŚila s ļ§stkou 14 milionŢ a dopravn² 

podnik se 70 miliony. Celkem 8 mŊstskĨch ļ§st² si rozdŊlilo ļ§stku ve vĨġi 33,7 milionu 

korun, do rozpoļtu mŊstsk® policie putovalo 36 milionŢ korun.157 

 

Mezi hlavn² pl§novan® investiļn² akce patŚily nŊkter® d²lļ² stavby souvisej²c² s vĨchodn² 

ļ§st² severn²ho obchvatu (ve spolupr§ci s řSD), rekonstrukce mostu na ul. 

Slavkovsk§, rekonstrukce budovy obecn²ho ¼Śadu a zbrojnice v PodvihovŊ, vĨstavby 

pŚ²stŚeġkŢ na zast§vk§ch MHD, doplnŊn² stezky pro chodce a cyklisty v Kom§rovŊ 

(II. etapa) nebo projektov§ pŚ²prava nŊkterĨch akc².158  

 

V roce 2016 bylo nutn® Śeġit spl§tky jistin ¼vŊrŢ. Pravideln® spl§tky jistin byly 

pl§nov§ny ve vĨġi 69.769.400,00 Kļ, na tvorbu fondŢ bylo nutn® vyļlenit 3.520.000,00 

Kļ. Schv§lenĨ rozpoļet pŚ²jmŢ pŚedstavoval daŔov® pŚ²jmy ve vĨġi 758.632.700,00 Kļ, 

nedaŔov® pŚ²jmy ve vĨġi 112.796.400,00 Kļ, kapit§lov® pŚ²jmy ve vĨġi 72.084.000,00 

Kļ a pŚijat® dotace ve vĨġi 54.200.000,00 Kļ, kter® pŚedstavuj² neinvestiļn² pŚijatĨ 

transfer ze st§tn²ho rozpoļtu v r§mci souhrnn®ho dotaļn²ho vztahu na vĨkon 

v pŚenesen® pŢsobnosti. Schv§lenĨ rozpoļet vĨdajŢ 924.423.700,00 Kļ se ļlenil na 

bŊģn® vĨdaje ve vĨġi 841.878.120,00 Kļ a kapit§lov® vĨdaje 82.545.580,00 Kļ. 

V prŢbŊhu roku 2016 doġlo na z§kladŊ rozpoļtovĨch opatŚen² schv§lenĨch radou nebo 

zastupitelstvem mŊsta Opavy k navĨġen² pŚ²jmov® i vĨdajov® ļ§sti rozpoļtu. PŚ²jmy se 

zvĨġily na 1.123.264.411,21 Kļ, vĨdaje na 1.147.610.528,49 Kļ a financov§n² bylo 

upraveno na minus 24.346.117,28 Kļ.  

Na konci roku 2016 byl zŢstatek bankovn²ch ¼ļtŢ 428.563.807,70 Kļ, z toho z§kladn² 

bŊģnĨ ¼ļet (ZBĐ) vykazoval zŢstatek 338.952.329,86 Kļ a bŊģn® ¼ļty fondŢ 

89.611.477,84 Kļ.159  
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EUROREGION SILESIA 

 

V lednu 2016 byly Valnou hromadou schv§leny zmŊny v org§nech ļesk® ļ§sti 

Euroregionu Silesia. Bylo schv§leno nov® sloģen² Rady a do funkce pŚedsedy Rady byl 

zvolen Ing. Radim KŚupala, prim§tor Statut§rn²ho mŊsta Opavy, kterĨ nahradil Martina 

V²teļka.  

Tajemnic² ļesk® ļ§sti ER Silesia byla od ļervence 2000 Jana Novotn§ Galuszkov§, 

manaģery Roman Tom§nek, Olga Km²nkov§ Sobotkov§ a KateŚina Lindovsk§.  

 

Ke konci roku 2016 mŊl Euroregion Silesia rozlohu 2776 km2, pŚiļemģ ļesk§ ļ§st 

tvoŚila 1547 km2. Ģilo zde 766 000 obyvatel, v ļesk® ļ§sti 480 000. Poļet ļlenskĨch 

obc² na ļesk® stranŊ byl 48. 

 

Mezi pŚidruģen® ļlensk® organizace patŚily mimo jin® tak® Slezsk§ univerzita v OpavŊ, 

Hospod§Śsk§ komora Opava, Matice slezsk§ Opava, M²stn² akļn² skupina Opavsko 

a M²stn² akļn² skupina Hluļ²nsko. S²dlem Euroregionu bylo mŊsto Opava, sekretari§t 

s²dlil v budovŊ Hl§sky.  

 

Po celĨ rok pokraļovala spolupr§ce Statut§rn²ho mŊsta Opavy a ER Silesia 

v z§leģitostech cestovn²ho ruchu Turistick® oblasti Opavsk® Slezsko.160 
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DOPRAVA  
 

Oprava viaduktu na Olomouck® ulici zkomplikovala dopravu automobilŢm i pŊġ²m. 

Podjezd pod ģelezniļn² trat² byl uzavŚen od 10. kvŊtna do 30. listopadu. VĨjimku pro 

prŢjezd mŊli pouze z§chran§Śi a vozidla mŊstsk® hromadn® dopravy. řidiļi museli 

pouģ²t obj²zdn® trasy. Znaļky je nav§dŊly ze Slavkova pŚes Otice na Hradeckou ulici 

popŚ²padŊ na jiģn² obchvat mŊsta. Stejn§ trasa platila i pro auta pŚij²ģdŊj²c² od Ostravy 

ļi z Hluļ²nska. Pro auta jedouc² jenom po mŊstŊ vedla obj²ģŅka po vedlejġ²ch ulic²ch, 

napŚ²klad pŚes Otickou ļi Engliġovu. Most, kterĨ uģ d§vno nevyhovoval souļasnĨm 

poģadavkŢm, musel bĨt kompletnŊ pŚestavŊn. NovŊ nad n²m vedla jen jedna kolej na 

tr§mov® prost® kolejov® konstrukci. Na dvojn§sobnou ġ²Śi byly rozġ²Śeny i chodn²ky. 

Rekonstrukce byla provedena v r§mci revitalizace ģelezniļn² trati Opava ï Krnov.161 

NovĨ ģelezniļn² most byl usazen na m²sto 13. srpna. BŊhem rekonstrukce viaduktu 

mŊli cestuj²c² moģnost se pŚepravit zdarma mezi zast§vkami U Soudu a Horovo 

n§mŊst².162 

 

EvropskĨ tĨden mobility prob²hal od 16. do 22. z§Ś². Prvn² jeho pŚedzvŊst² v OpavŊ 

byla j²zda na koleļkovĨch brusl²ch Blade Night 10. z§Ś². N§sleduj²c² den se pak 

uskuteļnilo fin§le Moravsk® inline tour 2016 v MŊstskĨch sadech. CyklistŢm byla 

urļena akce 17. z§Ś². Mohli se vydat do Opavy na fidorku a do Krnova na kofolu. Pro 

ġkoly byla pŚipravena celoevropsk§ dopravn² soutŊģ Obl®k§me hada Edu a tak® Den 

na koleļk§ch, coģ byl inlinovĨ z§vod v podzemn²ch gar§ģ²ch obchodn²ho centra Breda 

& Weinstein, kterĨ se konal 21. z§Ś². ZamŊstnanci Magistr§tu mŊsta Opavy se ve stejnĨ 

den zapojili do akce Na ¼Śad bez aut a ti, kteŚ² se k akci pŚidali, mŊli ten den na sobŊ 

triko limetkov® barvy. Ġirok§ veŚejnost se do t®to akce mohla zapojit o den pozdŊji, 

22. z§Ś². EvropskĨ tĨden mobility zavrġila cykloj²zda Opavou 24. z§Ś² pŚipraven§ ve 

spolupr§ci se SlezskĨm gymn§ziem.163   

 

Od Ś²jna mŊsto zaļalo poskytovat novou sluģbu SMS parkovn® v z·n§ch placen®ho 

st§n². řidiļi tak mohli pohodlnŊ parkovn® platit pomoc² mobiln²ch telefonŢ. JedinĨm 

pŚedpokladem pro pouģit² t®to sluģby byl telefon s pŚedplacenou sluģbou Premium 

SMS. Parkovn® t²mto zpŢsobem nebylo moģno platit jen na parkoviġti U Jelena, kde 

fungoval z§vorovĨ syst®m. PŢlhodina parkov§n² st§la 13 korun a hodina 25 korun, ļili 

o nŊco v²ce neģ parkovn® placen® v hotovosti platbou v parkovac²m automatu.164 

 

 

Hromadn§ doprava 

 

MŊstsk®mu dopravn²mu podniku se podaŚilo zajistit financov§n² rekonstrukce vozovny 

z fondŢ Evropsk® unie. Vozovna byla v roce 2013 v§ģnŊ poġkozena poģ§rem a proġla 

n§kladnou obnovou, do provozu byla znovu uvedena v roce 2015. Dopravn²mu 
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podniku se podaŚilo zajistit financov§n² rekonstrukce Evropskou uni², a to ve vĨġi t®mŊŚ 

100 procent zpŢsobilĨch vĨdajŢ, kter® ļinily 5,6 milionu korun.165  

 

V ļervnov® Hl§sce se ptala zastupitelka Simona Bierhausov§ (Nez§visl²), kam a proļ 

zmizel z Horn²ho n§mŊst² prodejn² automat dopravn²ho podniku. Na jej² ot§zky 

odpov²dal pŚedseda pŚedstavenstva MDPO Adam Ludv²k Kwiek. Tzv. automatick§ 

pokladna (AuPo) byla podle jeho slov poŚ²zena v roce 2010 za 110 tis²c korun. PŚ²stroj 

vġak byl po dobu provozu znaļnŊ nespolehlivĨ a z§kazn²ci si na nŊj stŊģovali. 

NapŚ²klad v roce 2012 byl mimo provoz dokonce 62 dn². Byl m§lo uģ²v§n, v roce 2015 

dokonce jen ze 4,8 procent. KvŢli pŚechodu na novĨ typ karet (ODISka) bylo nutno 

pŚ²stroj softwarovŊ upravit. Jen tato ¼prava by vyġla na 60 tis²c korun. ĂVeden² MDPO 

tedy logicky povaģovalo za iracion§ln² investovat takovou ļ§stku do nespolehliv®ho 

zaŚ²zen²,ñ p²ġe v Hl§sce pŚedseda pŚedstavenstva.166 

 

BŊhem pr§zdnin nainstaloval MŊstskĨ dopravn² podnik ve vybranĨch vozidlech USB 

z§suvky. ĂTŚi dvojz§suvky v kaģd®m vozidle jsou um²stŊny na sloupc²ch madel, 

podobnŊ jako tlaļ²tka sign§lu pro vĨstup,ñ referoval ļl§nek ve zpravodaji Hl§ska. 

Vozidla, kter§ takov® z§suvky maj², byla viditelnŊ oznaļena piktogramy.167  

 

Celkem jeden§ct zast§vek MHD dostalo od listopadu nov® pŚ²stŚeġky. Stalo se tak 

hlavnŊ u zast§vek, kde nastupovalo v²ce neģ 100 cestuj²c²ch lid² za den. Zast§vky 

vyrostly napŚ²klad na ulic²ch Vrchn², MaŚ§dkova, Vanļurova, Olbrichova, Partyz§nsk§, 

Holasick§ ļi B²loveck§. CelkovŊ si tato investice vyģ§dala 1,250 milionu korun a stavby 

realizovaly Technick® sluģby Opava s. r. o.168  

 
 

Automobilov§ doprava 

 
Đnorov§ Hl§ska informovala o tom, ģe stavba vĨchodn² ļ§sti severn²ho obchvatu 

Opavy zaļne zŚejmŊ v l®tŊ. Nakonec se tak nestalo a stavŊt se zaļalo aģ v bŚeznu 

n§sleduj²c²ho roku. ředitelstv² silnic a d§lnic Ļesk® republiky zveŚejnilo na sv®m webu 

jiģ v roce 2015 kr§tkĨ film, kde n§zornŊ celĨ severn² obchvat pŚibl²ģilo.169 

 

Na MasaŚsk® ulici vyrostla nab²jec² stanice pro elektromobily. Jako vŢbec prvn² 

v Ļesk® republice byla integrov§na do sloupu veŚejn®ho osvŊtlen². Na vzniku stanice 

se pod²lel i podnikatel Pavel Br²da, jehoģ firma uv§d² elektromobily na ļeskĨ trh. MŊsto 

do t®to stanice investovalo pŚibliģnŊ 10 tis²c korun a poļ²talo s t²m, ģe podobnĨch 

nab²jec²ch stanic bude v budoucnu pŚibĨvat. Z§jemci mohou elektŚinu ze stanice 

odeb²rat bez poplatkŢ, mus² se vġak Ś²dit pravidly uvedenĨmi na stanici. Radnice nyn² 

jedn§ s nŊkolika firmami o moģnosti zapŢjļen² elektromobilŢ. ĂJednalo by se o vozy, 

kter® by byly vyuģ²v§ny jen na pohyb po mŊstŊ, pŚ²padnŊ na cestu do Ostravy. Pokud 
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jedn§n² dopadnou dobŚe, tak jeden ļi dva vozy pro potŚeby magistr§tu poŚ²d²me,ñ 

vysvŊtlil n§mŊstek Hal§tek.170 

 
Jeden§ctka se stala Ļeskou dopravn² stavbou. NovĨ ¼sek silnice I/11 od MokrĨch 

LazcŢ po hranici okresŢ Opava ï Ostrava vyhr§l prvn² m²sto v soutŊģi Ļesk§ dopravn² 

stavba, technologie a inovace roku 2015 v hlavn² kategorii Silniļn² a d§lniļn² stavby. 

Slavnostn² vyhl§ġen² soutŊģe se odehr§lo 16. ļervna v Betl®msk® kapli v Praze. 

SoutŊģ kaģdoroļnŊ vyhlaġuje Ministerstvo dopravy Ļesk® republiky spolu se St§tn²m 

fondem dopravn² infrastruktury, ředitelstv²m silnic a d§lnic ĻR, ředitelstv²m vodn²ch 

cest ĻR a Spr§vou ģelezniļn² dopravn² cesty.171 V tomto 13. roļn²ku soutŊģe porota 

pod veden²m prof. Dr. Ing. Miroslava Sv²tka, jmenovan§ na n§vrh odbornĨch garantŢ 

soutŊģe hodnotila rekordn² poļet 52 pŚihl§ġek.172  

 

V z§Ś² 2016 vznikl m²sto kŚiģovatky ulic Krnovsk§ a Vanļurova novĨ kruhovĨ objezd. 

Do pŚedļasn®ho uģ²v§n² byl pŚed§n 1. z§Ś². V n§sleduj²c²ch dnech prob²haly jeġtŊ 

dokonļovac² pr§ce a 13. z§Ś² byl rondel zkolaudov§n. Stavbu realizovalo ředitelstv² 

silnic a d§lnic a pŚiġla na 24,7 mili·nu korun vļetnŊ DPH, dvaceti procenty se pod²lelo 

mŊsto Opava a 16 % procent pŚispŊla spoleļnost Benzina, kter§ u kŚiģovatky 

vybudovala novou ļerpac² stanici.173  

 
 

Cyklistick§ doprava 

 
Celkov§ d®lka cyklistickĨch komunikac² v OpavŊ ke konci roku 2016 ļinila 22,128 

kilometrŢ.174 

 

V tomto roce byla kromŊ jin®ho prodlouģena kom§rovsk§ cyklostezka. Ġlo o 290 

metrŢ dlouhĨ ¼sek, kterĨ by se napojil od ulice U Ļern®ho mlĨna aģ ke spojce smŊrem 

na Kyleġovice. Tento ¼sek vyġel mŊstskĨ rozpoļet na 6,65 milionu korun. Stavba byla 

realizov§na od srpna do z§Ś².175 

 

Pivovar Bernard poskytl mŊstu Opava na z§kladŊ vĨsledkŢ prodeje za rok 2015 

finanļn² dar ve vĨġi 6 598 korun. Tyto prostŚedky mŊly bĨt opŊt pouģity na dobudov§n² 

cyklistick® infrastruktury ve mŊstŊ, zejm®na na poŚ²zen² stojanŢ na kola. Za l®ta 2010 

aģ 2015 pivovar mŊstu vŊnoval jiģ 55 261 korun.176 
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Ģelezniļn² doprava 

 

TraŠ z Opavy do Krnova se doļkala velk® rekonstrukce. Od 1. bŚezna do 7. prosince 

vlakovou dopravu na trati nahradily autobusy. Doġlo k rekonstrukci cel® tratŊ, n§stupiġŠ 

a zast§vek, ģelezniļn²ch pŚejezdŢ a modernizace se doļkalo i zabezpeļovac² zaŚ²zen². 

PŢvodnŊ se traŠ mŊla elektrifikovat, k tomu vġak nedoġlo. Rekonstrukce se doļkalo 

i n§draģ² Opava-z§pad. Byl kompletnŊ rekonstruov§n ģelezniļn² svrġek a spodek, 

n§stupiġtŊ, byly zŚ²zeny bezbari®rov® pŚ²stupy na n§stupiġtŊ a byly provedeny 

i ļ§steļn® ¼pravy vĨpravn² budovy. Rekonstrukc² proġel i viadukt na Olomouck® ulici, 

jak p²ġeme v jin®m odd²le t®to kapitoly. CelkovŊ pŚiġla modernizace trati na 863 mili·nŢ 

korun.177 

 

HvozdnickĨ expres vyrazil i v tomto roce opŊt na traŠ. Od poloviny ļervna do konce 

z§Ś² pŚev§ģel cestuj²c² mezi Opavou a SvobodnĨmi HeŚmanicemi. Na jeho provoz 

pŚispŊlo i mŊsto Opava, a to ļ§stkou 75 tis²c korun.178  
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CESTOVNĉ RUCH 

 
MŊsto Opava spoleļnŊ s MAS Opavsko a MAS Hluļ²nsko zaloģilo spolek Turistick§ 

oblast Opavsk® Slezsko. ĂJeho c²lem je rozv²jet a zkvalitŔovat cestovn² ruch na ¼zem² 

mŊsta Opavy a ġirġ²ho Opavska, vytv§Śet vazby mezi veŚejnou sf®rou, podnikateli 

a neziskovĨmi subjekty a posilovat image regionu,ñ uvedl v Hl§sce n§mŊstek prim§tora 

Dalibor Hal§tek. Spolek zaļal fungovat poļ§tkem tohoto roku ve spolupr§ci 

s Destinaļn²m managementem Moravian-Silesian Tourism, s. r. o. Aktivn²m partnerem 

spolku bylo tak® opavsk® MŊstsk® informaļn² centrum. Spolek navazoval na 

dosavadn² ļinnost destinaļn²ho managementu Opavsk® Slezsko a mŊl v pl§nu 

pokraļovat v obl²benĨch TĨdnech Slezsk® kuchynŊ, zah§jen² turistick® sez·ny 

a pŚebral tak® spolupr§ci na region§ln² znaļce Opavsk® Slezsko.179  

 

Kulin§Śskou pŚ²pravou na turistickou sez·nu byl i v tomto roce TĨden slezsk® 

kuchynŊ. Zaļal v p§tek 15. dubna a trval do 24. dubna.180  

 

OtevŚen² turistick® sez·ny se letos uskuteļnilo v jednom term²nu, a sice 7. kvŊtna 

v Hradci nad Moravic² pod kŚ²dly destinaļn²ho managementu Opavsk® Slezsko. Stalo 

se tak vŢbec poprv®, kdy byla turistick§ sez·na slavnostnŊ otevŚena na jednom m²stŊ 

za ¼ļasti z§stupcŢ rŢznĨch regionŢ Opavsk®ho Slezska, jako je V²tkovsko, 

Budiġovsko, Opavsko a dalġ² ļ§sti. 

O akci informoval napŚ²klad OpavskĨ a Hluļ²nskĨ den²k. ĂS§zka na jednotu ļasu 

a prostoru, v nŊmģ se sezona zah§j², organiz§torŢm vyġla. Na hradeckĨ z§mek 

v prŢbŊhu cel® soboty dorazily tis²covky lid² z ġirok®ho okol²,ñ psal z§stupce 

ġ®fredaktora Petr Duġek. Ti, kteŚ² nechtŊli v§ģit cestu autem, se mohli do Hradce 

dopravit tŚeba historickĨm vlakem, jenģ v 8.15 vyr§ģel z Ostravy a n§slednŊ pendloval 

pr§vŊ mezi Hradcem a Opavou. Cestuj²c² obdrģeli pam§teļn² j²zdenky a pŚ²mo na 

z§mek se pak nechali vyv®zt kyvadlovou autobusovou dopravou. Souļ§st² pestr®ho 

programu byly uk§zky vĨroby taġek z bŚidlice v ļ§sti vŊnovan® Budiġovsku, spŚ§d§n² 

ovļ² vlny v pod§n² Pavly Lindovsk® z Kyjovic a dalġ² atrakce a rukodŊln® vĨroby. Na 

n§dvoŚ² B²l®ho z§mku se mimo jin® uskuteļnila expozice Opavsk®ho a Hluļ²nsk®ho 

Den²ku. Vystavovaly se nejlepġ² fotografie poŚ²zen® v z§meck®m are§lu, kter® lid® 

mohli ohodnotit.  

Podle Petra Duġka byly tis²covky spokojenĨch n§vġtŊvn²kŢ z§mku v Hradci nad 

Moravic² pro poŚadatele jasnou zn§mkou toho, ģe Otev²r§n² turistick® sezony 

v Opavsk®m Slezsku se letos nadm²ru vydaŚilo. ĂVyġel jim zejm®na organiz§torskĨ tah 

neļlenit zah§jen² do nŊkolika turistickĨch oblast², ale naopak vyslat jejich z§stupce, aby 

se prezentovali v are§lu jedn® z nejnavġtŊvovanŊjġ²ch pam§tek cel®ho kraje, kde se 

dalo oļek§vat, ģe to lidi bude t§hnout,ñ psal Petr Duġek. Ve svĨch st§nc²ch se 

pŚedstavilo napŚ²klad Budiġovsko ļi V²tkovsko. Zat²mco tyto oblasti v minulĨch letech 

zahajovaly sezonu v BudiġovŊ nad Budiġovkou anebo V²tkovŊ, kde se akce z¼ļastnili 

zejm®na lid® z okol², tentokr§t byly na oļ²ch tis²covek n§vġtŊvn²kŢ z jinĨch ļ§st² nejen 

opavsk®ho okresu, ale i kraje, a tedy i novĨch potenci§ln²ch turistŢ. Novinka 

prezentace vġech turistickĨch oblast² na jednom m²stŊ a v jednom ļase urļitŊ obrovsky 
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zkvalitnila tak® celou akci na Hradci. ĻlovŊk u nespoļtu st§nkŢ mohl str§vit i nŊkolik 

hodin. Program byl nav²c velmi pestrĨ a doslova ide§ln² pro rodiny s dŊtmi. ĂMŊ kromŊ 

jin®ho potŊġila moģnost ochutnat lok§ln² speciality, a to podotĨk§m, ģe TĨden slezsk® 

kuchynŊ skonļil celkem ned§vno. ZelŔaļka z otick®ho zel² anebo tŚeba frg§l tvoŚenĨ 

povidly z jeŚabin, delik§tn² z§leģitost. Na sv® si rovnŊģ pŚiġli milovn²ci piva. NechybŊlo 

zastoupen² snad vġech okresn²ch pivovarŢ. VĨbŊr byl tak ġirokĨ, ģe by dost moģn§ 

zast²nil i nŊkter® pivn² festivaly, na nichģ je pivo to hlavn²,ñ uzavŚel ve sv® pozn§mce 

Petr Duġek.181 
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OBCHOD, SLUĢBY A PODNIKĆNĉ 
 
Spoleļnost Severomoravsk® vodovody a kanalizace zvedla od ledna cenu vodn®ho 

pro z§kazn²ky na Opavsku na 40,70 korun za metr krychlovĨ, a to vļetnŊ 

patn§ctiprocentn² DPH. Nov§ cena za odv§dŊn² a ļiġtŊn² odpadn²ch vod byla 

stanovena na 37,18 korun vļetnŊ DPH. Jednalo se o navĨġen² o 1,66 korun, meziroļn² 

rozd²l u vodn®ho vych§zel na 1,14 korun a u stoļn®ho 52 hal®ŚŢ.182 

 

V²ce neģ ļtyŚicet podnikatelŢ se seġlo s prim§torem Radimem KŚupalou na 

pravideln®m setk§n² s pŚedstaviteli mŊsta. Uskuteļnilo se tentokr§t 7. bŚezna v S§le 

purkmistrŢ Obecn²ho domu. Prim§tor pŚedstavil podnikatelŢm pl§ny nov®ho veden² 

mŊsta a sezn§mil je se z§mŊry na vĨstavbu plaveck®ho baz®nu, opravou zimn²ho 

stadionu, rozġiŚov§n²m prŢmyslov® z·ny i ploch pro bydlen². N§mŊstek prim§tora 

Dalibor Hal§tek pak prezentoval d²lļ² vĨsledky pr§ce realizovan® v r§mci projektu 

Destinaļn² management pro turistickou oblast Opavsk® Slezsko a podtrhl vĨznam 

znaļky region§ln² produkt Opavsk® Slezsko. Z§stupci Okresn² hospod§Śsk® komory 

pak rozproudili diskusi na t®ma spolupr§ce zamŊstnavatelŢ a stŚedn²ch technickĨch 

ġkol. Upozornili vġak tak® na nedostatek kvalifikovanĨch absolventŢ technickĨch 

oborŢ.183   

 

TĨden slezsk® kuchynŊ nechybŊl v restaurac²ch v OpavŊ i ġirġ²m okol² ani v tomto 

roce. Akci pŚipravil destinaļn² management Opavsk® Slezsko ve spolupr§ci se 

Slezskou univerzitou od 15. do 24. dubna. Tohoto roļn²ku se ¼ļastnilo pŚes pŊtadvacet 

provozovatelŢ. N§vġtŊvn²ci tak mohli ochutnat napŚ²klad slezsk® nebe, slezskou 

kachnu, brotku nebo tak® binenġtyk. Letoġn² rok pŚiġli poŚadatel® s novinkou - kromŊ 

soutŊģe restaurac² pŚipravili i soutŊģ fotografi² na Facebooku. Jej²m c²lem bylo vyfotit 

se v restauraci s pokrmem a fotku odeslat poŚadatelŢm. KromŊ toho bŊģela i tradiļn² 

soutŊģ mezi restauraļn²mi podniky, ve kter® hlasovali ¼ļastn²ci o svĨch favoritech 

pomoc² SMS. V roce 2016 tuto soutŊģ vyhr§l Motorest R11 ve Skrochovic²ch a rok 

pŚedt²m MlĨn u vodn²ka Sl§my ve LhotŊ u Opavy.184  

 
V²ce¼ļelov§ hala v MŊstskĨch sadech oģila ve dnech 28. a 29. kvŊtna OpavskĨm 

veletrhem s podtitulem Autosalon ï Stavba ï Bydlen² ï Zahrada ï Z§bava, kterĨ tu 

prob²hal oba dny od 9 do 18 hodin. N§vġtŊvn²ci tu naġli vġe potŚebn® pro stavbu, 

renovaci i ¼drģbu domu, bytu, d²lny i zahrady, ale tak® pŚehl²dku automobilŢ m²stn²ch 

prodejcŢ s mnoha region§ln²mi premi®rami. Souļ§st² veletrhu byl i bohatĨ doprovodnĨ 

program pro dŊti i dospŊl® a nav²c kaģdĨ pŚ²choz² mŊl opŊt ġanci vyhr§t nŊkterou 

z t®mŊŚ tis²ce cen vŊnovanĨch partnery veletrhu. Akci poŚ§dala spoleļnost Olomouc 

Omnis, a. s. 185 

 

Netradiļn² kav§rna vyrostla v z§Ś² d²ky festivalu Landscape v budovŊ Slezanky. 

Obsluhovali v n² klienti terapeutick® d²lny Radost, kterou provozuje Charita Opava. 
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Byla nazv§na Re-use a vyuģ²vala uģ doslouģilĨch vŊc², jako napŚ²klad starĨch 

pneumatik.186 

 

Nov® naŚ²zen² mŊsta zaļalo v ļervenci platit v centru mŊsta. NaŚ²zen²m se vyd§val 

trģn² Ś§d. Ten kromŊ jin®ho reguloval provozn² dobu restauraļn²ch pŚedzahr§dek. Ty 

mohly bĨt otevŚeny v obdob², kdy plat² letn² ļas, v p§tek a v sobotu do 23 hodin. Bylo 

vġak nad§le nutn® od 22. hodiny respektovat noļn² klid.187 

 

Charita otevŚela na zaļ§tku srpna novĨ obchŢdek v Obchodn²m centru Breda & 

Weinstein. Lid® si v nŊm mohli zakoupit vĨrobky Chr§nŊn® d²lny Vlaġtoviļky, origin§ln² 

keramick®, tkan® a ġit® vĨrobky, kter® byly do jednoho vytv§Śeny obļany se zrakovĨm, 

tŊlesnĨm nebo duġevn²m znevĨhodnŊn²m.188 A nejen to. ObchŢdek slouģil z§roveŔ 

jako informaļn² centrum vġech stŚedisek Charity Opava a n§vġtŊvn²ci jej naġli pobl²ģ 

hlavn² poboļky Ļesk® poġty.  

 

V Krnovsk® ulici v OpavŊ od z§Ś² zaļala fungovat vĨdejna potravin. Prostor se 

jmenoval Help Food a provozovala ho spoleļnost EKIPA v ļele s Lubom²rem 

Stoklasou. Do projektu se zapojil hlavnŊ hypermarket TESCO. Dobrovoln²ci odtud 

dennŊ sv§ģeli potraviny, kter® jiģ proġly minim§ln² dobou spotŚeby a byly by jinak 

vyhozeny, a nab²zeli je pak ve vĨdejnŊ na Krnovsk® pŚev§ģnŊ soci§lnŊ potŚebnĨm. 

K jejich z²sk§n² bylo nutn® m²t l²stek z ¼Śadu pr§ce nebo tŚeba odboru soci§ln²ch vŊc². 

Nevztahovalo se to vġak na veġker® zboģ², kter® zde bylo moģno poŚ²dit. Za prvn² tŚi 

mŊs²ce provozu v roce 2016 bylo vyd§no zhruba osm tun potravin.189 

 

Z§Śijov§ Hl§ska informovala o tom, ģe pobl²ģ V§vrovic mŊla vzniknout prŢmyslov§ 

z·na. V srpnu jednal prim§tor Radim KŚupala s hejtmanem Miroslavem Nov§kem 

o tom, ģe by projekt podpoŚil i kraj. Z rozpoļtu mŊsta Opavy mŊlo j²t na prvn² ļ§st 

vĨkupu pozemkŢ aģ 24 mili·nŢ korun. PŢl milionu pŚidal na studii proveditelnosti 

krajskĨ ¼Śad. CelkovŊ mohla prŢmyslov§ z·na zab²rat plochu okolo pades§ti hektarŢ, 

a to v troj¼heln²ku mezi vĨpadovkami na Krnov a Brunt§l. V prvn² f§zi mŊlo bĨt 

zastavŊno asi okolo 10-15 hektarŢ.190 

 

S farm§ŚskĨmi trhy, kter® prob²haly v OpavŊ od roku 2011, poļ²talo mŊsto i do 

budoucna. Radnice pouze uvaģovala, zda pŚevezme jejich provozov§n² sama nebo je 

znovu svŊŚ² do rukou extern²ho provozovatele, tomu souļasn®mu totiģ koncem roku 

2016 vyprġela smlouva. Od 16. ļervence 2015 mŊly Farm§Śsk® trhy svŢj facebookovĨ 

profil, na kter®m se objevovaly veġker® novinky z trhŢ, medailonky jednotlivĨch 

prodejcŢ a tak® kulturn² program Velikonoļn²ch i V§noļn²ch trhŢ.191 
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MAJETEK MŉSTA A BYDLENĉ 
 
Na str§nk§ch dubnov® Hl§sky probŊhla vĨmŊna n§zorŢ mezi opoziļn²mi zastupiteli 

z klubu Zelen§ pro Opavu a 1. n§mŊstkem prim§tora Martinem V²teļkem. Ġlo 

o MŊstsk® lesy Opava a o to, zda je pronaj²mat nebo sp²ġe propachtovat, prodat ļi 

nechat si je ve spr§vŊ. Opozice tak® kritizovala odvol§n² Śeditele spoleļnosti Ren® 

Binara. MŊstsk® lesy Opava hospodaŚily na ploġe 2247,20 ha pozemkŢ, z toho 

2162,44 ha tvoŚila porostn² pŢda.192 

 

BŊhem roku mŊsto nab²zelo ve ļtyŚech vln§ch k pron§jmu celkem dvacet uvolnŊnĨch 

mŊstskĨch bytŢ. O adresy v centru mŊsta (Horn² a Doln² n§mŊst², Hrnļ²Śsk§) mŊlo 

vŊtġinou z§jem minim§lnŊ 20 uchazeļŢ, o byty na Krnovsk® ulici nebo na Jateļn² byl 

z§jem podstatnŊ menġ². VŊtġinou to byly byty kategorie 2+1 (10 bytŢ), ale objevily se 

i byty 3+1 (1 byt) nebo 1+1 (6 bytŢ).193  

 

O nov® bytov® vĨstavbŊ naproti Albertu na Olomouck® ulici se diskutovalo v prvn² 

polovinŊ roku 2016. MŊsto mŊlo z§jem pozemky o rozloze okolo 26 tis²c ļtvereļn²ch 

metrŢ prodat investorovi, kterĨ by zde vybudoval bytov® jednotky. SoutŊģ o pozemky 

bŊģela do 15. dubna. Z n² vzeġli nakonec dva z§jemci: spoleļnost KP Real Solicitation, 

zastoupen§ Romanem KoġŠ§lem a Jaroslavem P²rkem, a Venkato Invest, za kterou 

jednali Pavel Odloģil²k a Rudolf Skoļek. Transakci posvŊtili i zastupitel®. NŊkteŚ² z nich 

se vġak pozastavovali nad znŊn²m navrhovan® smlouvy. ĂPozemek mŢģe bĨt koupen 

na ¼vŊr, za kterĨ by ruļilo mŊsto. D§le tam nen² Śeļeno, ģe by tam vyrostly bytov® 

domy. HovoŚ² se tam o ġesti aģ patn§cti objektech odpov²daj²c²ch ¼zemn²mu 

rozhodnut². MŢģe tam tedy vyrŢst shopping centrum jako je u Kauflandu," citoval 

OpavskĨ a Hluļ²nskĨ den²k zastupitele a architekta Jana Zelinku (ODS). Podle 

vedouc²ho odboru majetku mŊsta Pavla Vltavsk®ho vġak vyuģit² objektŢ smlouva 

oġetŚuje dostateļnŊ. ĂVe smlouvŊ je naps§no, ģe stavby budou v souladu se 

zveŚejnŊnĨm z§mŊrem, coģ jsou bytov® jednotky. Pokud nŊkter§ z firem uplatn² 

z§stavn² pr§vo, bude to vyloģenŊ za ¼hrady kupn² ceny,ñ uvedl Pavel VltavskĨ. 

Smlouva nakonec byla schv§lena.194 

 

OpuġtŊn§ hrobov§ m²sta pŚeġla do majetku mŊsta. Do vlastnictv² mŊsta pŚeġla 

hrobov§ m²sta, na kter§ nebyly Ś§dnŊ uzavŚeny n§jemn² smlouvy, anebo jejichģ 

n§jemci se v z§konn® lhŢtŊ nepŚihl§sili k uzavŚen² nov® n§jemn² smlouvy. MŊsto 

avizovalo na sv®m webu seznam tŊchto m²st vļetnŊ Protokolu o pŚivlastnŊn² si 

opuġtŊnĨch vŊc².195 
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ROZVOJ A VħSTAVBA 

 
Tato kapitola zdaleka neobsahuje vġechny realizace na ¼zem² mŊsta Opavy a jeho 

mŊstskĨch ļ§st² za rok 2016. Vybral jsem jen ty nejdŢleģitŊjġ², o kterĨch hlavnŊ 

informoval zpravodaj Hl§ska. ZmiŔuji se tak® o sportovn²m are§lu v MŊstskĨch sadech, 

kterĨ ļasovŊ spad§ do roku minul®ho, ale do loŔsk® kroniky zahrnut nebyl.  

 

Na konci roku 2015 zaļal slouģit veŚejnosti multifunkļn² sportovn² are§l v MŊstskĨch 

sadech. VĨstavba haly s umŊlĨm tr§vn²kem zaļala ve druh® polovinŊ kvŊtna 

a dokonļena byla v polovinŊ listopadu. Prvn²ho prosince si are§l pŚevzal do spr§vy 

SlezskĨ fotbalovĨ klub. N§klady na vĨstavbu se vyġplhaly na 37 mili·nu korun, aģ 

29 mili·nŢ bylo financov§no z dotace z region§ln²ho operaļn²ho programu NUTS II 

Moravskoslezsko 2007ï2013. ZbĨvaj²c² ļ§st hradilo mŊsto ze sv® pokladny.196  

 

NovŊ postaven§ tŊlocviļna byla slavnostnŊ otevŚena 7. ledna u Z§kladn² ġkoly Opava-

Kom§rov. Ġkola do t® doby ģ§dnou tŊlocviļnu nemŊla a musela si pŢjļovat k tŊmto 

¼ļelŢm m²stn² orlovnu. N§klady na vybudov§n² nov® tŊlocviļny se vyġplhaly na 26,3 

mili·nu korun. MŊsto ļerpalo dotaci ve vĨġi 23,454 mili·nu z Region§ln²ho operaļn²ho 

programu NUTS II Moravskoslezsko 2007ï2013 a 2,84 mili·nu uhradilo ze sv®ho 

rozpoļtu.197 

 

Lednov§ Hl§ska informovala o tom, ģe prob²h§ pŚ²prava na investiļn² akci Rekreaļn² 

oblast StŚ²brn® jezero. Investorem projektu bylo Ministerstvo financ² Ļesk® republiky 

a celkov® odhadovan® n§klady ļinily 98 mili·nŢ korun. MŊsto mŊlo ze sv®ho rozpoļtu 

odhadem uhradit asi 4 mili·ny. V r§mci stavby mŊla bĨt proveden® revitalizace okol² 

StŚ²brn®ho jezera, vybudov§n podchod pod komunikac² Rolnick§ a l§vka pŚes Opavu 

s napojen²m na MŊstsk® sady.198  

 

V PodvihovŊ probŊhla vĨstavba nov® budovy ¼Śadu a souļasnŊ hasiļsk® zbrojnice. 

Celkov® n§klady na vĨstavbu dos§hly vĨġe 6,8 mili·nu korun. Z toho 3,34 mili·nu 

pouģila ze sv®ho rozpoļtu mŊstsk§ ļ§st.199 

 

V tomto roce byla kromŊ jin®ho prodlouģena kom§rovsk§ cyklostezka. Ġlo 

o 290 metrŢ dlouhĨ ¼sek, kterĨ se napojil od ulice U Ļern®ho mlĨna aģ ke spojce 

smŊrem na Kyleġovice. Tento ¼sek vyġel mŊstskĨ rozpoļet na 6,65 mili·nu korun. 

Stavba byla realizov§na od srpna do z§Ś².200 

 

K dŊtsk®mu hŚiġti pod Ptaļ²m vrchem s hrac²mi prvky pŚibylo na z§kladŊ pŚipom²nek 

maminek i p²skoviġtŊ.201 
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Opravy ġkol a ġkolek prob²haly i o pr§zdnin§ch. Pracovalo se na nov® fas§dŊ ZĠ 

MaŚ§dkova, kter§ pŚiġla na 850 tis²c korun, na ZĠ Edvarda Beneġe proġlo rekonstrukc² 

atrium pro vĨuku a odpoļinek ģ§kŢ za celkem 1,2 mili·nu korun. Bylo nutno opravit 

i z²dku kolem hŚiġtŊ na ZĠ Boģeny NŊmcov®, coģ vyġlo na zhruba 800 tis²c korun, 

a tak® se opravovala soci§ln² zaŚ²zen² na Z§kladn² ġkole Ġr§mkova, rekonstrukce si 

vyģ§dala 1,25 mili·nu korun.202 

 

V polovinŊ ļervence zah§jila Slezsk§ univerzita dlouho oļek§vanou rekonstrukci 

bĨval®ho pavilonu Slezsk®ho spolku pro chov ryb v are§lu na HauerovŊ ulici. 

Objekt byl nejprve rozebr§n, byla snesena i vŊģiļka. Pot® zaļala rekonstrukce do 

pŢvodn²ho dobov®ho stavu, kterou zn§me z historickĨch fotografi². Na rekonstrukci 

bylo vyļlenŊno 2,5 milionu korun.203 

 

Ministerstvo kultury Ļesk® republiky uvolnilo celkem 818 tis²c korun na obnovu 

kulturn²ch pam§tek na Opavsku. Dotace byly pŚidŊleny napŚ²klad na II. etapu obnovy 

kostela NejsvŊtŊjġ² Trojice v Raduni, restaurov§n² sakristie v jaktaŚsk®m kostele 

svat®ho Petra a Pavla nebo sanaci zdiva v kapli ZvŊstov§n² Panny Marie v Otic²ch. 

Dotace pomohly tak® s opravami v z§meck®m are§lu ve VelkĨch Heraltic²ch, v kostele 

NejsvŊtŊjġ²ho Vykupitele v Brumovic²ch nebo v kostele svat®ho Michaela 

v Bohdanovic²ch ļi v z§mku v Jezdkovic²ch. Od zah§jen² tohoto programu v roce 2008 

bylo ve spr§vn²m obvodu Opavy obnoveno 45 kulturn²ch pam§tek. Na jejich obnovu 

st§t uvolnil celkem ļ§stku 6,953 mili·nu korun.204 

 

V listopadu prob²haly pr§ce na pŚedl§ģdŊn² chodn²kŢ na dvou ¼sec²ch Olomouck® 

ulice. Opravy si vyģ§daly ļ§stku 800 tis²c korun a prov§dŊli je pracovn²ci technickĨch 

sluģeb. Oprava dlaģby probŊhla v tomto roce i na ulic²ch Almuģnick§ a Matiļn² a st§la 

okolo 630 tis²c korun.205  
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ZDRAVOTNICTVĉ 
 

Opava se poprv® stala souļ§st² SvŊtov®ho dne zdrav². Ten se uskuteļnil 7. dubna 

a jeho hlavn² opavskĨ poŚadatel ï Slezsk§ nemocnice v OpavŊ pŚipravila pro obyvatele 

Opavy a okol² konferenci, na kter® vystoupili z§stupci nemocnice se svĨmi 

prezentacemi jednotlivĨch oddŊlen² a tak® s pŚ²spŊvky a programy podporuj²c²mi 

zdrav². Akce se konala v zamŊstnaneck® j²delnŊ pavilonu V. Jej² souļ§st² bylo 

i otevŚen² Muzea oġetŚovatelstv² v pavilonu A a Muzea patologie v pavilonu O.206  

 
 

Slezsk§ nemocnice 
 
V ļele nemocnice st§l Ladislav V§clavec. Ekonomicko-person§ln²m n§mŊstkem byl 

Karel Siebert, provoznŊ-technickĨm n§mŊstkem Jan Kr§l²ļek, n§mŊstkem Śeditele pro 

l®ļebnou p®ļi JiŚ² H§jek a n§mŊstkyn² pro oġetŚovatelskou p®ļi Lenka Hankov§. 

 

VŊnujme se vĨznamnĨm ud§lostem, kterĨmi nemocnice v tomto roce proġla. 

 

Prvn²m miminkem roku 2016 ve Slezsk® nemocnici byla Roz§lie FrĨļkov§. Ta se 

narodila 1. ledna v 5:02. Roz§lka v§ģila 3420 gramŢ a mŊŚila 50 centimetrŢ. Maminka 

z Branky u Opavy i holļiļka se podle slov mluvļ²ho Slezsk® nemocnice Daniela 

Svobody tŊġila dobr®mu zdrav².207  

 

Slezsk§ nemocnice z²skala ocenŊn² v celost§tn² soutŊģi Bezpeļn§ nemocnice, kterou 

poŚ§dal kraj Vysoļina spolu s dalġ²mi partnery. Opavsk§ nemocnice zaujala celkovŊ 

ļtvrtou pŚ²ļku v soutŊģi.208 

 

DŊtsk® oddŊlen² na zaļ§tku bŚezna otevŚelo laktaļn² poradnu, kter§ nab²zela 

konzultace i po telefonu a kter§ dosud fungovala pŚi Baby klubu Kaļka. Z§jemkynŊ 

mohly poradnu naj²t v jedn® z gynekologickĨch ambulanc² v pavilonu V.209   

 

V bŚeznov®m magaz²nu Medic²na TV medic²na speci§l na TV Polar vystupovala 

v pravideln® debatŊ prim§Śka oddŊlen² hemodialĨzy Slezsk® nemocnice Opava Lucia 

Butela, kter§ hovoŚila o poskytov§n² peritone§ln² dialĨzy a hemodialĨzy v opavsk® 

nemocnici.210 

 

MoravskoslezskĨ hejtman Miroslav Nov§k pŚedal ceny za spoleļenskou 

odpovŊdnost za rok 2015. Slavnostn² vyhl§ġen² soutŊģe se konalo v ¼terĨ 5. dubna 

v ostravsk®m Clarion Congress hotelu. Do sedm®ho roļn²ku soutŊģe, kterou vyhl§sila 

Rada Moravskoslezsk®ho kraje spolu s Radou kvality ĻR, se pŚihl§silo rekordn²ch 

70 uchazeļŢ ï firmy, obce a spoleļnosti veŚejn®ho sektoru. Slezsk§ nemocnice 
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v OpavŊ se um²stila na 2. aģ 5. m²stŊ v kategorii Organizace veŚejn®ho sektoru 

a z²skala Ļestn® uzn§n².211 

 

SlezskĨ den sester se konal v kvŊtnu, a to jiģ podevaten§ct®. Hlavn²m jeho t®matem 

byli l®kaŚi a sestry neboli tĨmov§ p®ļe o geriatrick®ho pacienta.212 

 

Muzeum patologie na oddŊlen² Patologick® anatomie Slezsk® nemocnice Opava se 

letos poprv® zapojilo do celorepublikov® akce Muzejn² noc. V p§tek 10. ļervna po 

20. hodinŊ zavedlo sv²ļkami osvŊtlen® schodiġtŊ do prvn²ho patra pavilonu O celkem 

ļtyŚi stovky n§vġtŊvn²kŢ. ĂTak obrovskĨ z§jem jsme opravdu neļekali. PŚiġly se pod²vat 

vġechny vŊkov® kategorie od dŊt² aģ po seniory,ò neskrĨvala pŚekvapen² prim§Śka 

oddŊlen² patologie Eva Sehn§lkov§. PŚi komentovan® prohl²dce se n§vġtŊvn²ci 

dozvŊdŊli mnoho novĨch informac² nejen o historii muzea, ale i o pr§ci patologa. 

ĂNejvŊtġ² z§jem projevovali o historick® prepar§ty nemocemi zmŊnŊnĨch org§nŢ ve 

sklenŊnĨch n§dob§ch, napŚ²klad ģluļov® kameny, cirh·zu jater, kouŚen²m postiģen® 

pl²ce, n§dory a vĨvojov® vady,ñ uvedl Ġpit§ln²k. DŊti skl§daly tematick§ puzzle nebo 

vybarvovaly pŚipraven® obr§zky lebky a kostry, kter® si pak mohly odn®st domŢ jako 

suvenĨr.213  

 

SvŊtovĨ den d§rcŢ krve se slavil 17. ļervna i na hematologicko-transfuzn²m oddŊlen² 

Slezsk® nemocnice v OpavŊ. Uskuteļnila se tu akce tentokr§t ve spolupr§ci 

s Divadlem GAFA nazvan§ ĂJ§ jsem dala! Dej taky...ñ. Jiģ od roku 2010 se opavsk§ 

nemocnice snaģila v r§mci t®to akce pŚesvŊdļit dalġ² obļany k darov§n² krve a z§roveŔ 

podŊkovat vġem, kteŚ² jiģ takto neziġtnŊ pom§haj². ĂV letoġn²m roce se akce z¼ļastnilo 

v²ce neģ sedm des²tek d§rcŢ, z toho osm jich darovalo krev poprv®,ñ pochvalovala si 

¼spŊch akce z§stupce prim§Śe Simona Kudl²kov§ a pokraļovala: ĂTakto darovan§ 

krev, nebo jej² sloģky, slouģ² pŚi vĨrobŊ l®ļiv, pŚi operac²ch nebo k l®ļbŊ z§vaģnĨch 

onemocnŊn².ñ Na organizaci a propagaci Dne d§rcŢ se vĨznamnŊ pod²lelo divadlo 

GAFA, jeho ļlenov® pak v prŢbŊhu cel®ho dne bavili vġechny pŚ²tomn® nekoneļnĨm 

seri§lem sc®nek, skeļŢ, hudebn²ch vystoupen² i p²sniļek.214 

 

Tak® opavsk§ nemocnice se zaļala potĨkat s nedostatkem zdravotnickĨch 

pracovn²kŢ v nŊkterĨch kategori²ch. ĂPŚedevġ²m se jedn§ o kategorii vġeobecnĨch 

sester a zdravotnickĨch asistentŢ, kter® po odchodech st§vaj²c²ch zamŊstnancŢ jiģ 

nelze nahradit, neboŠ uveden§ povol§n² nejsou na trhu pr§ce,ñ uvedl zpravodaj 

Slezsk® nemocnice Opava Ġpit§ln²k ve sv®m z§Śijov®m ļ²sle. V§ģnost situace si 

uvŊdomovalo tak® veden² opavsk® nemocnice. ĂPr§ce naġich sester a zdravotn²ch 

asistentŢ si velice v§ģ²me, a proto chyst§me opatŚen², abychom tomu mohli 

pŚedch§zet. Jedn²m z nich je tak® novĨ motivaļn² syst®m odmŊŔov§n² tŊchto 

pracovn²kŢ,ñ uvedl Śeditel nemocnice MUDr. Ladislav V§clavec.215  

Slezsk§ nemocnice mŊla sv® ģel²zko v ohni pŚi soutŊģi Moravskoslezsk§ sestra roku 

2016. Nemocnice slavila ¼spŊch v kategorii Porodn² asistentka. Vrchn² sestra VŊra 
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VaŔkov§ postoupila v hodnocen² mezi tŚi finalistky. V nemocnici pracovala 33 let 

a nominov§na byla do soutŊģe za svou lidskost a empatiļnost, s jakou se chovala 

k pacientk§m i kolegyn²m v nemocnici.216 

V z§Śijov®m Ġpit§ln²ku psal Śeditel Slezsk® nemocnice Ladislav V§clavec 

o ekonomick® situaci nemocnice a pl§nu investic. ĂT®mŊŚ osm des²tek milionŢ 

korun bude proinvestov§no nejen do modernizace pŚ²strojov®ho vybaven² ï n§kupu 

nov® magnetick® rezonance, ale chyst§ se tak® rekonstrukce pavilonu H, centr§ln²ho 

vyt§pŊn², zaļ²n§ vĨstavba nov® ļistiļky odpadn²ch vod a v neposledn² ŚadŊ se 

pŚipravuje rekonstrukce Domovu sester,ñ zm²nil Śeditel nemocnice. 

 

O n§kupu nov®ho pŚ²stroje prov§dŊj²c²ho magnetickou rezonanci se zm²nil i zpravodaj 

Hl§ska a tak® web Slezsk® nemocnice Opava. Nov§ magnetick§ rezonance za v²ce 

neģ 35 milionŢ korun mŊla podstatnŊ zvĨġit moģnosti, rozsah, kvalitu i komfort 

realizovanĨch vyġetŚen². Nov® zaŚ²zen² Philips Ingenia 1,5T Omega nahradilo 

dosavadn² pŚ²stroj poŚ²zenĨ v roce 2005, kterĨ byl jiģ za hranic² sv® ģivotnosti a velmi 

poruchovĨ, coģ znaļnŊ omezovalo vyġetŚov§n² pacientŢ a z§roveŔ navyġovalo n§klady 

na opravy a ¼drģbu pŚ²stroje.217 Jak uvedl zpravodaj Hl§ska, necelou polovinu ceny 

pŚ²stroje financovalo Ministerstvo zdravotnictv².  

 

Dalġ² modern² pŚ²stroj z²skalo infekļn² oddŊlen². Ġlo o novĨ pŚ²stroj na vyġetŚen² jater, 

kterĨ nahradil st§vaj²c² vyġetŚov§n² pomoc² biopsie. NovĨ pŚ²stroj prov§dŊl jatern² testy 

pomoc² mechanick® vlny. Tuto bezbolestnou metodu vyuģ²valo pouze pŊt nemocnic 

v Ļech§ch, na MoravŊ a ve Slezsku byl pŚ²stroj pouze jeden, a to pr§vŊ ve Slezsk® 

nemocnici. Tzv. sken pŚiġel na 1,8 mili·nu korun, jeden milion nemocnici pŚispŊlo 

Statut§rn² mŊsto Opava.218 

 

Nov§ HIV/AIDS poradna byla otevŚena v are§lu Slezsk® nemocnice v OpavŊ v Ś²jnu. 

Jej²m zŚizovatelem byl Zdravotn² ¼stav se s²dlem v OstravŊ. Poradnu mohli z§jemci 

naj²t na ambulanci infekļn²ho oddŊlen² (pavilon S). Poradna nab²zela bezplatn® 

anonymn² testov§n² na HIV a bezplatn® screeningov® testovan² na ģloutenky typu B 

a C a syfilis.219 

 

Slezsk§ nemocnice dostala v roce 2016 velkĨ prostor i v poŚadu Magaz²nu TV 

medic²na speci§l. V Ś²jnu napŚ²klad vedla redaktorka televize rozhovor s prim§Śem 

radiologick®ho oddŊlen² nemocnice Milanem Cvekem. HovoŚil hlavnŊ o pokroku, kterĨ 

obor za ļtyŚicet let jeho profesion§ln² ®ry zaznamenal.220 

Hostem poŚadu TV medic²na speci§l 17. Ś²jna byla MUDr. Ingrid RĨznarov§, prim§Śka 

geriatrick®ho a dol®ļovac²ho oddŊlen² SNO.221 Prim§Ś plicn²ho oddŊlen² Slezsk® 

nemocnice MUDr. ZdenŊk Nykel byl hostem poŚadu 24. Ś²jna.222 MUDr. ZdeŔka 

Wandrolov§, prim§Śka oļn²ho oddŊlen² nemocnice, pŚijala pozv§n² do poŚadu 
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31. Ś²jna.223 Prim§Śka dŊtsk®ho oddŊlen² Dagmar Prejdov§ debatovala v poŚadu 

7. listopadu, napŚ²klad i na t®ma oļkov§n² dŊt².224 

 
 

Psychiatrick§ nemocnice 

 

Podle vĨroļn² zpr§vy Psychiatrick® nemocnice Opava (PN) bylo v roce 2016 pŚijato 

celkem 5 184 pacientŢ, zat²mco v roce pŚedchoz²m to bylo 5 275. K ochrann® ¼stavn² 

l®ļbŊ bylo pŚijato 46 pacientŢ (v roce 2016 jen 30). PropuġtŊnĨch nebo zemŚelĨch 

v tomto roce bylo 5 228 (v roce pŚedchoz²m 5 242) a prŢmŊrn§ obloģnost lŢģek, 

kterĨch bylo celkem 863, ļinila 95,65 procent (v roce 2015 to bylo 96,27 procent). 

Nemocnice mŊla ke konci roku 2016 celkem 792 zamŊstnancŢ, z toho bylo 598 ģen. 

L®kaŚŢ mezi nimi bylo 63 a vġeobecnĨch sester 260.225 

 

Nemocnice v tomto roce obdrģela investiļn² dotace urļen® na pŚ²strojov® dovybaven² 

oddŊlen² rehabilitace (575 877 Kļ ze st§tn²ho rozpoļtu), na vestavbu WC pro imobiln² 

obļany v objektu bufetu (150 000 Kļ z rozpoļtu mŊsta Opavy) a na vytvoŚen² 

podm²nek pro implementaci transformace psychiatrick® p®ļe v Moravskoslezsk®m kraji 

z NorskĨch fondŢ ve vĨġi 135 616 Kļ. Neinvestiļn² dotace obdrģela nemocnice ve 

vĨġi v²ce neģ 10,245 mili·nu korun. CelkovŊ hospodaŚila PN s kladnĨm hospod§ŚskĨm 

vĨsledkem ve vĨġi 20,675 mili·nu korun.226 

 

Psychiatrick§ nemocnice otevŚela v ļervenci novĨ denn² stacion§Ś nazvanĨ Osmiļka, 

kterĨ byl urļen pro pacienty s organickou poruchou nebo takov® pacienty, u kterĨch 

doġlo k psychick® poruġe na z§kladŊ poġkozen² mozku.227 

 

ředitel vojvodsk® psychiatrick® a neurologick® nemocnice v Opole Mgr. Nazimek 

a pan Ruzciewski z ¼Śadu vl§dy chtŊli ocenit spolupr§ci a kontakty psychiatrickĨch 

zaŚ²zen² sv®ho mŊsta i Opavy a letos v srpnu bylo MUDr. Liboru Chv²lovi, CSc. 

propŢjļeno vyznamen§n² vl§dy Polsk® republiky: Medaile za z§sluhy o vojvodstv² 

opolsk®. Slavnostn² pŚed§n² vyznamen§n² bylo vlastnŊ odbornĨm semin§Śem, na 

kter®m mŊl Libor Chv²la pŚedn§ġky s prof. Dr. Habratem z Varġavy. Nav²c v tomto roce 

(1. srpna) oslavil Libor Chvila 40 let pŢsoben² v opavsk® psychiatrick® nemocnici.228  

 

Posledn² srpnovĨ den se v are§lu PN uskuteļnil bazar. Jeho hlavn² poŚadatelkou byla 

psychoterapeutka Eva Klimeġov§. Na bazaru se kromŊ jin®ho prezentovaly organizace 

zajiġŠuj²c² n§slednou p®ļi jako napŚ²klad Anima Viva nebo Fokus. K tanci a poslechu 

mimo jin® zahr§la opavsk§ trampsk§ kapela Opavsk§ ļtyŚka.229 
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V Kulturn²m domŊ v are§lu Psychiatrick® nemocnice se uskuteļnil 21. z§Ś² odbornĨ 

semin§Ś na t®ma Ter®nn² multidisciplin§rn² tĨm - zkuġenosti z praxe.230 

 

V r§mci TĨdne duġevn²ho zdrav² se uskuteļnil 11. Ś²jna v nemocnici poŚad Dialog 

dvou svŊtŢ neboli duchovn² rozhovor o herectv² a hudbŊ mezi hercem Janem 

PotmŊġilem a houslistou a skladatelem V§clavem N§vratem. V ļasopise Posel 

komentoval vystoupen² obou protagonistŢ peer konzultant PN Opava Martin Ok§ļ. 

ĂCel® vystoupen² mŊlo nesm²rnŊ pozitivn² a ozdravnĨ n§boj. Oba interpreti mŊli co 

pŚedat a my, publikum, jsme to vdŊļnŊ pŚijali. Dovedu si pŚedstavit, ģe bych na tuto 

dvojici ġel podruh® ļi potŚet² a vģdy bych podobnŊ nadġenŊ odch§zel,ñ uvedl Ok§ļ.231 

 

BĨvalĨ Śeditel a v t® dobŊ ambulantn² l®kaŚ Psychiatrick® nemocnice Opava Ivan 

Dr§bek byl v roce 2016 ocenŊn za podporu rozvoje psychiatrick® p®ļe a obdrģel 

Heverochovu medaili. K ocenŊn² i ģivotn²mu jubileu mu prostŚednictv²m obļasn²ku 

Posel gratulovali zamŊstnanci PN Opava.232 
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SOCIĆLNĉ P£ĻE 
 

Tradiļn² souļ§st² dŊn² v oblasti soci§ln²ch sluģeb je PonoģkovĨ den. I v roce 2016 se 

v OpavŊ uskuteļnil, a to znovu d²ky pedagogŢm Z§kladn² a Praktick® ġkoly na n§mŊst² 

Slezsk®ho odboje, zejm®na ZuzanŊ Meleck®, kter§ byla hlavn² organiz§torkou akce. 

Akce mŊla letos dvŊ ļ§st². Tou prvn² byl den otevŚenĨch dveŚ² na ZĠ Slezsk®ho odboje 

s uk§zkou terapi², kter® byly vyuģ²v§ny ve speci§ln²ch tŚ²d§ch ġkoly. N§vġtŊvn²ci tak 

mohli Ăochutnatñ canisterapii, hipoterapii ļi terapii loutkou nebo muzikoterapii. Druh§ 

ļ§st akce pak prob²hala v Loutkov®m divadle a nab²dla ¼ļastn²kŢm pŚehl²dku 

taneļn²ch, sportovn²ch, pŊveckĨch a dramatickĨch vystoupen².  

 
Sedm®ho bŚezna byl slavnostnŊ po rekonstrukci otevŚen Domov pro seniory B²l§ 

Opava na RooseveltovŊ ulici. Jeho oprava prob²hala od z§Ś² 2014 do listopadu 2015. 

Ļ§stkou osmatŚiceti mili·nŢ byla oprava spolufinancov§na z Programu ġvĨcarsko-

ļesk® spolupr§ce, sedm mili·nŢ poskytl ze sv®ho rozpoļtu MoravskoslezskĨ kraj.233 

 

Duben byl i v OpavŊ modrĨ. Modr§ barva totiģ symbolizuje porozumŊn² s autismem. 

SvŊtovĨ den porozumŊn² autismu slav²me 2. dubna. Tento den v OpavŊ pŚipomnŊli 

pedagogov® ZĠ Opava, Slezsk®ho odboje, p. o. ředitel ġkoly JiŚ² Kupka pŚipomnŊl, ģe 

pŚipom²nkou toho dne chtŊj² tak® vzd§l hold rodiļŢm, kteŚ² odv§dŊj² velkĨ kus pr§ce 

v p®ļi o autistick® dŊti. ModrĨ duben ġkola zah§jila projekty ve tŚ²d§ch, vstup do ġkoly 

byl osvŊtlen modrĨm svŊtlem. Pro rodiļe byla pŚipravena beseda s psychologem 

a speci§ln²m pedagogem.234  

 

Nov®ho Śeditele mŊlo od 16. kvŊtna opavsk® Seniorcentrum. M²sto Śeditele se totiģ 

uvolnilo pot®, co byl zvolen do funkce prim§tora Radim KŚupala, jeho dosavadn² Śeditel. 

VĨbŊrovou komisi zaujal nejv²ce pŊtatŚicetiletĨ Michal Jedliļka, kter®ho vz§pŊt² radn² 

tak® jmenovali do funkce.235 

 
Uģ jeden§ctĨ Den soci§ln²ch sluģeb probŊhl 15. ļervna v OpavŊ na Horn²m n§mŊst². 

V programu vystoupily kromŊ jinĨch maģoretky Ama Opava, dŊti ze Z§kladn² 

a Praktick® ġkoly na n§mŊst² Slezsk®ho odboje a Z§kladn² ġkoly Ijli Hurn²ka nebo tak® 

ģ§ci Z§kladn² umŊleck® ġkoly V§clava K§lika. Sv® vystoupen² pŚedvedla tak® 

talentovan§ gymnastka Vanes, kter§ reprezentovala DŊtskĨ domov Opava, a dalġ² 

vystupuj²c² ļi uģivatel® sluģeb.  

 
V sobotu 1. Ś²jna v 18 hodin nab²dlo Slezsk® divadlo v OpavŊ pŚedstaven² nazvan® 

Duġe v pohybu obļansk®ho sdruģen² Balet Globa. PŚedstaven² pln® inspirativn²ch 

kol§ģ² a terapi² bylo vŊnov§no psychobaletu, dramaterapii. Ļlenov® Baletu Globa 

pŚedvedli sv® umŊn² na jeviġti Slezsk®ho divadla jiģ poļtvrt®. Soubor tvoŚ² lid® 

s rŢznĨm hendikepem pod veden²m Moniky a Valerije Globy. Nad akc² pŚevzal z§ġtitu 

prim§tor statut§rn²ho mŊsta Opavy Radim KŚupala.236 
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SenioŚi oslavili svŢj sv§tek 4. Ś²jna na Horn²m n§mŊst². MŊstskĨ Den seniorŢ 

zahrnoval nŊkolik pŚedn§ġek ļi uk§zek napŚ²klad na t®mata z§klady prvn² pomoci, 

akutn² stavy seniorsk®ho vŊku, bezpeļnost v silniļn² dopravŊ, ochrana zdrav² 

a majetku nebo kriminalistick§ technika a soci§ln² pr§ce a sluģby pro seniory.237 

 

Studenti oboru Soci§ln² patologie a prevence pod z§ġtitou dŊkana Fakulty veŚejnĨch 

politik v OpavŊ uspoŚ§dali besedu s mladĨmi lidmi, kteŚ² se perou s nepŚ²zn² osudu. 

Akce se jmenovala BoŚ²me mĨty, stav²me mosty a uskuteļnila 18. Ś²jna od 16 hodin 

v uļebnŊ Slezsk® univerzity C308 na BezruļovŊ n§mŊst² 14. Setk§n² nab²dlo pŚ²bŊhy 

ġesti mladĨch lid² s rŢznĨmi handicapy, kteŚ² se navzdory pŚek§ģk§m nevzd§vali a ģili 

sv® ģivoty naplno a vynikali aŠ uģ ve zpŊvu, malbŊ nebo byli nadŊjnĨmi sportovci. 

Besedu poŚ§dali studenti druh®ho roļn²ku oboru Soci§ln² patologie a prevence 

Vendula Ļerm§kov§ a David AmbrŢz, kteŚ² akci tak® moderovali. Podle Venduly 

Ļerm§kov® mŊla beseda za c²l pŚedstavit lidi s postiģen²m z jin® perspektivy. ĂMysl²me 

si, ģe nejvŊtġ² pŚek§ģkou k porozumŊn² je strach. Handicapovan² lid® jsou pro svou 

jinakost naġ² spoleļnost² vn²m§n² st§le stereotypnŊ. Oslovili jsme sv® kamar§dy 

a pozvali je do Opavy, aby se vġichni spoleļnŊ podŊlili o sv® ģivotn² pŚ²bŊhy,ñ uzavŚela 

Vendula Ļerm§kov§.238  

 

D²ky Asociaci studentŢ a pŚ§tel Slezsk® univerzity se od 28. listopadu do 4. prosince 

uskuteļnil v OpavŊ charitativn² TĨden dobr® vŢle. Jeho souļ§st² byla potravinov§ 

sb²rka ve spolupr§ci s Charitou Opava a obchodn²m centrem Breda & Weinstein, 

hromadn® darov§n² krve ve Slezsk® nemocnici a tematick® pŚedn§ġky.239 

 

Nyn² se zastavme u jednotlivĨch organizac² pŢsob²c²ch v soci§ln² sf®Śe. 

 

 

ANIMA VIVA, o. s. 

 

ZapsanĨ spolek fungoval jiģ 14. rokem. Posl§n²m organizace bylo poskytovat podporu 

lidem s duġevn²m onemocnŊn²m, ment§ln²m postiģen²m a jinĨm zdravotn²m 

postiģen²m, jejich rodinnĨm pŚ²sluġn²kŢm a osob§m bl²zkĨm v pŚijet² ģivota s duġevn² 

nemoc² ļi ment§ln²m a jinĨm zdravotn²m handicapem. ZamŊstnanci ANIMA VIVA 

pom§hali tŊmto skupin§m klientŢ zvl§dnout zapojen² se do bŊģn®ho ģivota a zamezit 

jejich soci§ln²mu vylouļen².240 

Ve vĨboru organizace doġlo k 30. z§Ś² k person§ln² zmŊnŊ. Petru TesaŚovou nahradila 

Pavl²na Halamov§. V revizn² komisi pak ke stejn®mu datu vystŚ²dala Pavl²nu 

Halamovou Silvie V§lkov§.  

 

Souļ§st² organizace byla Soci§ln² poradna ANIMA VIVA na SuġilovŊ ulici v OpavŊ, 

kter§ poskytovala odborn® soci§ln² poradenstv² lidem s duġevn²m onemocnŊn²m 

a lidem v krizov® situaci spojen® s trvaj²c²mi psychickĨmi a soci§ln²mi obt²ģemi, d§le 

jejich rodin§m nebo lidem bl²zkĨm, aby dok§zali nal®zt vĨchodisko z jejich obt²ģn® 
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soci§ln² situace.241 V ambulantn² formŊ evidovala poradna 101 klientŢ (49 ģen a 52 

muģŢ), kterĨm poskytla 651 intervenc² a 231 kontaktŢ. V ter®nn² formŊ se soci§ln² 

poradna vŊnovala 5 klientŢm a jej² pracovn²ci provedli na pracoviġti klientŢ 199 n§vġtŊv 

a celkem 1 184 intervenc² v ter®nu.  

 

Dalġ² souļ§st² organizace bylo Centrum ANIMA Opava ï soci§ln² rehabilitace, kter® 

s²dlilo na Liptovsk® 21 v OpavŊ. Posl§n²m Centra bylo podporovat a posilovat osoby se 

zkuġenost² s duġevn²m onemocnŊn²m, s ment§ln²m postiģen²m a jinĨm zdravotn²m 

postiģen²m pŚi jejich snaze zapojit se do bŊģn®ho ģivota. DŢraz byl kladen zejm®na na 

respektov§n² individu§ln²ch potŚeb klientŢ. Centrum evidovalo 73 klientŢ, kterĨm 

poskytlo 9 442 intervenc², uskuteļnilo 1 296 kontaktŢ a 5 932 n§vġtŊv.242 

 

Jedn²m z projektŢ realizovanĨch v r§mci sluģby Soci§ln² rehabilitace byl napŚ²klad 

projekt Ģ²t zdravŊ. Ġlo o skupinovou aktivitu a neġlo jen o pŚed§v§n² teoretickĨch 

znalost² z oblasti skladby j²deln²ļku a dŢleģitosti aktivn²ho pohybu. ĂPraktick® uk§zky 

sestavov§n² vyv§ģenĨch j²deln²ļkŢ, n§cvik pŚ²pravy zdravĨch pokrmŢ, n§cvik 

jednoduchĨch cvikŢ, kter® si kaģdĨ mŢģe n§slednŊ pravidelnŊ procviļovat doma, se 

stŚ²d§ se zaŚazen²m dechovĨch a relaxaļn²ch cviļen² pro uvolnŊn² napŊt² a stresu,ñ 

popisovala aktivitu vĨroļn² zpr§va.243 Dalġ² aktivitou byl n§cvik chov§n² ve 

spoleļenskĨch situac²ch. ĂV roce 2016 jsme se v n§cviku zamŊŚili na n§vġtŊvu divadla 

a knihovny. N§cvik jsme pojali formou hran² rol², kdy jsme se uļili, jak se usadit v kinŊ 

nebo v divadle na sv® m²sto, kdyģ mus²m proj²t aģ do stŚedu Śady, jak se chovat bŊhem 

pŚedstaven², o pŚest§vce, na konci pŚedstaven², jak podrģet kab§t partnerce pŚi 

odchodu ze ġatny atd. Podobnou formu mŊl tak® n§cvik chov§n² v knihovnŊ,ñ pŚibl²ģila 

vĨroļn² zpr§va. 

 

Novou skupinovou aktivitou bylo Ļten² na pokraļov§n². Tato aktivita pro osoby 

s duġevn²m onemocnŊn²m byla zamŊŚena na rozvoj komunikaļn²ch dovednost², n§cvik 

asertivn²ho chov§n² a sn²ģen² ¼zkosti pŚi vyjadŚov§n² vlastn²ch pocitŢ a n§zorŢ ve 

skupinŊ. PŚedļ²t§n² textŢ z knihy zamŊŚen® na tematiku duġevn²ho onemocnŊn² bylo 

z§kladem pro dalġ² rozvoj diskuze, pŚ²padnŊ sd²len² vlastn²ch zkuġenost². DŢraz byl 

vģdy kladen na dodrģov§n² stanovenĨch pravidel, dŢvŊrn®ho prostŚed² a respektov§n² 

osobn²ch hranic kaģd®ho jednotlivce ve skupinŊ.244  

  

K dalġ²m aktivit§m soci§ln² rehabilitace patŚil jeġtŊ napŚ²klad n§cvik PC dovednost², 

Jak z²skat pr§ci a tak® Muzikoterapie. V ļervenci roku 2016 byla otevŚena pro klienty 

s duġevn²m onemocnŊn²m dalġ² muziko-terapeutick§ aktivita s n§zvem MuzikoladŊn², 

do kter® se postupnŊ zapojilo 5 klientŢ. BŊhem aktivity si ¼ļastn²ci zaļali zkouġet hru 

na buben djembe a dalġ² zaj²mav® n§stroje, zp²vali si s kytarou, odreagov§vali se 

a uvolŔovali pŚi relaxaļn² hudbŊ.245   

 

Samostatnou kapitolou v ļinnosti muzikoterapie byla existence ANIMA BANDu. 

Hudebn² skupina sloģen§ z klientŢ spolku Anima Viva vznikla v roce 2013. V roce 2016 
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ji tvoŚili ļlenov®: Jan Hon (kytara/zpŊv; zakladatel souboru), Vratislava Musilov§ 

(zpŊv/kytara/djembe; vedouc² souboru), Jana Pol§chov§ (zpŊv/kytara; autorka textŢ 

a hudby), Luk§ġ Vojvod²k (kytara/zpŊv; kytarov§ s·la a technick§ podpora). Za rok 

odehr§la skupina 19 vystoupen². ĂV roce 2016 vznikl z pera Jany Pol§chov® tak® 

origin§ln² text na n§pŊv p²snŊ Roberta KŚesŠana, kterĨ m§ n§zev P²seŔ pro ANIMU. 

Z p²snŊ se stala takov§ Ăneform§ln² hymnañ ANIMA VIVA z. s.,ñ pochlubila se vĨroļn² 

zpr§va. Bezesporu nejvŊtġ²m z§ģitkem pro ļleny souboru byl z§ŚijovĨ vĨlet do Prahy na 

pozv§n² Psychiatrick® nemocnice v Praze Bohnic²ch, kde se BAND aktivnŊ ¼ļastnil 

27. roļn²ku festivalu Bohnick® bab² l®to.246  

 

Hned od poļ§tku roku 2016 se podaŚilo otevŚ²t dveŚe komunitn²ho centra ġirġ² 

komunitŊ, nejen uģivatelŢm sluģeb spolku ANIMA VIVA. Prostory zrekonstruovan® 

kav§rny slouģily nejen k pravideln®mu setk§v§n² Pracovn² skupiny komunitn²ho 

pl§nov§n² zamŊŚen® na osoby s duġevn²m onemocnŊn²m, neform§ln²mu setk§v§n² 

maminek s malĨmi dŊtmi, ale tak® dalġ²mu vzdŊl§v§n² zamŊstnancŢ z jinĨch 

organizac².247 

 

V prŢbŊhu cel®ho roku prob²hala v Tr®ninkov® kav§rnŊ ANIMA VIVA Śada spoleļnĨch 

setk§n². ĂS denn²m stacion§Śem MOST jsme ġli za spoleļnĨm c²lem - zapojen² osob 

s chronickĨm duġevn²m onemocnŊn²m do bŊģn®ho ģivota. Prostor tr®ninkov® kav§rny 

a pŚilehl§ zahrada se stala dŊjiġtŊm sportovn²ch kl§n², zaj²mavĨch pŚedn§ġek, besed, 

hudebn²ch vystoupen² a autorsk®ho ļten²,ñ uvedla vĨroļn² zpr§va.248  

 

D²ky finanļn² podpoŚe dotaļn²ch programŢ Krajsk®ho ¼Śadu Moravskoslezsk®ho kraje 

a Statut§rn²ho mŊsta Opava se podaŚilo vytvoŚit bylinkovou a kvŊtinovou o§zu 

a zvelebit tak rekonstruovanou budovu Komunitn²ho centra Liptovsk§.249 

 

V ļervnu pŚijali zamŊstnanci ANIMA VIVA pozv§n² k ¼ļasti na konferenci 

v Psychiatrick® nemocnici v OpavŊ poŚ§dan® v souvislosti s transformac² psychiatrick® 

p®ļe.250 

 

V listopadu do ANIMA VIVA zav²tala vz§cn§ n§vġtŊva. Byla j² ministrynŊ pr§ce 

a soci§ln²ch vŊc² Michaela Marksov§ v doprovodu sv® tajemnice Marie Richterov® 

a ļlenŢ z§konod§rnĨch org§nŢ ĻR, poslance Miroslava Op§lky a sen§tora Vladim²ra 

Plaļka. ĂPan² ministryni jsme provedli Centrem Anima Opava a pŚedstavili aktivity, 

prostŚednictv²m kterĨch pracujeme na zapojen² osob se zdravotn²m postiģen²m zpŊt do 

bŊģn®ho ģivota. PŚi drobn®m obļerstven², kter® opŊt pŚipravovali naġi zamŊstnanci se 

zdravotn²m postiģen²m, zbyl ļas na debatu nejen kolem problematiky duġevn²ho 

onemocnŊn², ale tak® dalġ²ch soci§ln²ch ot§zek,ñ uvedla vĨroļn² zpr§va.251  

 

Pozv§n² spolku pŚijaly tak® sestry z Kongregace milosrdnĨch sester III. Ś§du 

sv. Frantiġka, sestra gener§ln² Frantiġka a sestra Noemi. D²ky zm²nŊn®mu Ś§du mŢģe 
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ANIMA VIVA poskytovat odborn® soci§ln² poradenstv² v pronajatĨch prostor§ch budovy 

Franciscanea.252 

 

Od dubna roku 2016 se ANIMA VIVA z. s. stala zamŊstnavatelem v²ce neģ 50 % osob 

se zdravotn²m postiģen²m. UplatnŊn² na chr§nŊn®m pracovn²m trhu pr§ce naġly osoby 

se zdravotn²m postiģen²m jak v Centru ANIMA Opava, tak u smluvn²ch partnerŢ na 

pozic²ch pomocnĨch provozn²ch pracovn²kŢ. ĂZ vĨġe uveden®ho vyplĨv§, ģe mŢģeme 

nab²dnout tzv.n§hradn² plnŊn². Konkr®tn² podoba n§hradn²ho plnŊn² jiģ z§vis² na 

individu§ln²ch poģadavc²ch a moģnostech ANIMA VIVA z. s. a pŚedevġ²m pracovn²kŢ 

se zdravotn²m postiģen²m tyto poģadavky naplnit,ñ psalo se ve vĨroļn² zpr§vŊ. V roce 

2016 odbŊru sluģeb ANIMA VIVA a nab²dky n§hradn²ho plnŊn² vyuģilo Slezsk® zemsk® 

muzeum, detaġovan® pracoviġtŊ Arboretum NovĨ dvŢr. ĂDruhem vykon§van® ļinnosti 

byly, jako pŚi spolupr§ci jiģ z minulĨch let, pomocn® pr§ce pŚi ¼klidu a ¼drģbŊ are§lu 

Arboreta (zamet§n², hrab§n² list², tr§vy, plet², okop§v§n², ¼klid veŚejn®ho prostranstv², 

veŚejnŊ pŚ²stupnĨch ploch, nat²r§n² laviļek, plotŢ ļi z§bradl², aj.),ñ pŚibl²ģila vĨroļn² 

zpr§va.253  

 

Ļinnosti v r§mci n§hradn²ho plnŊn² prob²haly s podporou odborn® pracovnice ANIMA 

VIVA, kter§ komunikovala s urļenĨm kontaktn²m zamŊstnancem Arboreta v r§mci 

pl§nov§n² konkr®tn²ch pracovn²ch ļinnost² a koordinovala pracovn² ļinnost 

zamŊstnancŢ. Do tohoto programu se zapojila rovnŊģ Psychiatrick§ nemocnice 

v OpavŊ. KromŊ ļinnost², se kterĨmi mŊli klienti ANIMA VIVA z. s. zkuġenosti jiģ 

z Arboreta, a kter® z¼roļili ve prospŊch are§lu pŚilehl® zahrady a pozemkŢ v PNO, 

obst§li na vĨbornou tak® pŚi pomocnĨch vykl²zec²ch a stŊhovac²ch prac²ch a zvl§dli 

tak® pomocn® pr§ce v pr§delnŊ. ĂTŊġ² n§s, ģe veden² Psychiatrick® nemocnice ocenilo 

pŚ²nos naġich OZP zamŊstnancŢ prodlouģen²m smlouvy o spolupr§ci i pro n§sleduj²c² 

obdob²,ñ uv§dŊla vĨroļn² zpr§va.254  

 

Podle pŚepoļtenĨch ¼vazkŢ zamŊstn§vala ANIMA VIVA v roce 2016 1 pracovn²ho 

asistenta, 2 dalġ² pracovn²ky, 7,9 pracovn²kŢ v pŚ²m® p®ļi a 5,85 pracovn²kŢ se 

zdravotn²m postiģen²m.255 

 

V roce 2016 konalo v organizaci odbornou praxi 5 studentŢ vysokĨch a vyġġ²ch 

odbornĨch ġkol. Ġlo pŚev§ģnŊ o studenty Slezsk® univerzity v OpavŊ, Filozoficko-

pŚ²rodovŊdeck® fakulty a Fakulty veŚejnĨch politik.256 

 

V roce 2016 s ANIMA VIVA spolupracovalo celkem 12 dobrovoln²kŢ, kteŚ² spolku 

pom§hali aŠ jiģ v r§mci soci§ln²ch sluģeb, nebo pom§hali zvl§dat dalġ² nutn® zajiġtŊn² 

chodu spolku.257 

 

Co se hospodaŚen² tĨļe, pracoval rozpoļet ANIMA VIVA v roce 2016 s pŚ²jmy ve vĨġi 

5 085 961 korun a s vĨdaji ve vĨġi 4 823 981 korun.258  Spolek z²skal z rozpoļtu mŊsta 
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Opavy dotaci ve vĨġi 97 tis²c korun na podporu sluģby odborn® soci§ln² poradenstv² ï 

Soci§ln² poradna ANIMA VIVA, d§le pak dotaci ve vĨġi 200 tis²c korun na podporu 

projektu Chr§nŊn® zamŊstn§v§n² OZP v ANIMA VIVA z. s. Spolek z²skal od mŊsta 

Opavy i ¼ļelovou dotaci ve vĨġi 40 000 Kļ na podporu programu Ģivotn² prostŚed² 

a EVVO 2016.259  

  

V organizaci prob²halo od 25. ledna do 19. ¼nora dotazn²kov® ġetŚen² zamŊŚen® na 

spokojenost uģivatelŢ se sluģbou soci§ln² rehabilitace, kterou poskytuje Centrum 

ANIMA Opava. ĠetŚen² probŊhlo prostŚednictv²m strukturovanĨch dotazn²kŢ. Dotazn²ky 

byly rozd§ny 45 uģivatelŢm, vr§ceno bylo 42 vyplnŊnĨch dotazn²kŢ, n§vratnost ļinila 

93 %. Dotazn²ky byly vyplŔov§ny anonymnŊ. ĠetŚen² se z¼ļastnilo 11 ģen a 10 muģŢ. 

Podle drtiv® vŊtġiny uģivatelŢ byla nab²dka centra dostateļn§ (95 %). Celkem 75 % 

uvedlo, ģe by bylo ochotno pŚisp²vat na aktivity soci§ln² rehabilitace. Celkem 95 % 

uģivatelŢ uvedlo, ģe se v centru c²t² pŚ²jemnŊ. Podle vġech dotazovanĨch bylo centrum 

dostateļnŊ vybaven®. DŢvŊru v terapeuta mŊlo celĨch 95 % uģivatelŢ, kteŚ² potvrdili, 

ģe terapeut si vģdy naġel ļas na to, aby je vyslechl. Terapeuti byli vesmŊs 

v dotazn²kov®m ġetŚen² hodnoceni kladnŊ a uģivatel® si je pochvalovali. ĂJe tu moc 

pŚ²jemnĨ kolektiv, vģdy se vrac²m domŢ zklidnŊn§,ñ tak znŊla napŚ²klad jedna 

z odpovŊd². PŚi ot§zce, v ļem uģivatelŢm doch§zka do Centra ANIMA nejv²ce 

pomohla, se objevovaly odpovŊdi, ģe si uģivatel® naġli nov® pŚ§tele (71 %) a tak® ģe se 

nauļili nŊco nov®ho (57 %).260  

 

 

Arm§da sp§sy 
 
Souļ§st² opavsk® poboļky Arm§dy sp§sy byl AzylovĨ dŢm pro matky s dŊtmi, AzylovĨ 

dŢm pro muģe a Farma Strahovice.  

 

AzylovĨ dŢm pro matky s dŊtmi pŚijal v roce 2016 nov®ho soci§ln²ho pracovn²ka. 

Byla zde tak® dokonļena sanace zd² suter®nu v objektu azylov®ho domu. AzylovĨ dŢm 

tak® uspoŚ§dal DobrovolnickĨ den, bŊhem kter®ho dobrovolnice str§vila celĨ den 

s maminkami a dŊtmi, prostŚednictv²m volnoļasovĨch aktivit inspirovala maminky 

k tomu, aby vyhled§valy pro sv® dŊti rŢzn® podnŊty a tr§vily s nimi ļas aktivnŊ. 

Vġechny pokoje v azylov®m domŊ byly vybaveny novĨmi sklokeramickĨmi varnĨmi 

deskami. Pro klienty byla tak® uspoŚ§d§na akce Hur§ pr§zdniny, kter§ byla urļen§ 

i jejich rodin§m, veŚejnosti a klientŢm ostatn²ch neziskovĨch organizac² (ve spolupr§ci 

se ļleny Mission team). Byla tak® rekonstruov§na stŚecha zahradn²ho alt§nu. Byla tak® 

uspoŚ§d§na akce Noc venku spojen§ s vĨstavou fotografi² Zuzany Samary a sb²rkou 

potravin. Z§jem o pŚesp§n² pod ġirĨm nebem nebyl valnĨ. PŚed Domem umŊn² na 

PekaŚsk® ulici nakonec nocovali jen tŚi lid® (vļetnŊ kronik§Śe mŊsta). Byl tak® 

uspoŚ§d§n Mikul§ġskĨ veļer, v§noļn² posezen² s koncertem, n§vġtŊva z§stupcŢ firmy 

Model Obaly, a. s., (kteŚ² pŚedali klientŢm v§noļn² d§rky), ļlenŢ Rotary club Opava ï 

uvaŚili pro vġechny uģivatele pol®vku a dŊti i dospŊl® obdarovali d§rky. 
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AzylovĨ dŢm pro muģe. V lednu byl pŚed§n Arm§dŊ sp§sy novĨ byt pro tŚi uģivatele. 

Ve Strahovic²ch bylo poskytov§no n§jemn² bydlen² s trvalĨm pobytem ve dvou bytech 

s celkem tŚemi lŢģky. Od ¼nora do dubna a pak v z§Ś² probŊhla v azylov®m domŊ praxe 

studentŢ Slezsk® univerzity v OpavŊ. Od ¼nora do z§Ś² prob²hala spolupr§ce 

s neziskovou organizac² JINAK, o.p.s.  Celkem osm uģivatelŢ pŚeġlo do n§jemn²ch 

bytŢ. ZamŊstn§n² se podaŚilo nal®zt 12 uģivatelŢm sluģeb Azylov®ho domu 

a 5 uģivatelŢm z bytŢ Arm§dy sp§sy (napŚ²klad ve firm§ch KSR, Technick® sluģby 

Opava, LUNA-OVO, a.j.). V z§Ś² byl rekonstruov§n byt Arm§dy sp§sy. ProbŊhlo tak® 

V§noļn² setk§n² s uģivateli Na Rybn²ļku a v azylov®m domŊ. AzylovĨ dŢm se tak® 

¼ļastnil N§rodn² potravinov® sb²rky. 

 

Soci§ln² rehabilitace. V roce 2016 proġlo touto sluģbou 22 lid², z toho 12 osob z²skalo 

zamŊstn§n². Sluģbu zaļali vyuģ²vat i lid® z veŚejnosti, dŚ²ve byla urļena pouze pro 

uģivatele azylov®ho domu. 

 

FarmŊ Strahovice se povedlo z²skat finance na projekt SĨr§rny. Byly zakoupeny dvŊ 

kr§vy jako vlastn² zdroj ml®ka na vĨrobu sĨrŢ. ZprovoznŊna byla tak® suġiļka na piliny 

a zkoulaudov§na byla i peletk§rna.261 Na podporu projektu farmy se konal 18. ļervna 

BŊģeckĨ happening. ĂUskuteļnil se v n§dhern®m prostŚed² rodinn®ho parku Amerika 

v obci Radonice,ñ uvedla ve vĨroļn² zpr§vŊ fundraiserka Mirka Janouġkov§. Poļas² 

cel® akci pŚ§lo a pŚiġlo v²ce jak 70 ¼ļastn²kŢ. Na bŊģeck® trati o medaile bojovalo 

26 dŊt² a 36 dospŊlĨch. ĂĐģasn® dopoledne pln® z§bavy se vydaŚilo a pŚ²mo na m²stŊ 

se pro farmu vybralo 6 515 Kļ,ñ dodala Mirka Janouġkov§.262 

 

 

Centrum pro zdravotnŊ postiģen® 
Moravskoslezsk®ho kraje 

 
V r§mci sv® ļinnosti zajiġŠovalo Centrum pro zdravotnŊ postiģen® Moravskoslezsk®ho 

kraje (CZP MSK) sluģby ve prospŊch osob se zdravotn²m postiģen²m a seniorŢ. 

Jednalo se o osobn² asistenci, individu§ln² bezbari®rovou dopravu, soci§ln² 

poradenstv², soci§lnŊ aktivizaļn² sluģby pro seniory a osoby se zdravotn²m postiģen²m, 

pŢjļovnu kompenzaļn²ch a rehabilitaļn²ch pomŢcek, informaļn² a vzdŊl§vac² akce 

a poradensk® programy, kter® umoģŔovaly z²sk§n² pracovn²ho m²sta, n§vrat ļi udrģen² 

na trhu pr§ce. 

 

Jak uv§d² vedouc² detaġovan®ho pracoviġtŊ Ostrava Libor Schenk ve vĨroļn² zpr§vŊ, 

rok 2016 pŚinesl organizaci zmŊny syst®mu podpory poskytovatelŢm soci§ln²ch sluģeb 

zaveden²m institutu tzv. vyrovn§vac² platby. Pro vġechny poskytovatele zaveden² 

tohoto institutu znamenalo zvĨġen® administrativn² n§roky. ĂV naġ² organizaci jsme se 

na tuto avizovanou zmŊnu pŚipravili pos²len²m tĨmu pracovn²ku, zajiġŠuj²c²ch 

administrativn² chod organizace,ñ uvedl Libor Schenk.  
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Organizaci jako celku se podle vĨroļn² zpr§vy v tomto roce podaŚilo rozġ²Śit a zkvalitnit 

poskytovan® sluģby. ĂD²ky podpoŚe Moravskoslezsk®ho kraje a nadaci Konta Bari®ry 

jsme rozġ²Śili pŢjļovny kompenzaļn²ch pomŢcek, kterĨch m§ nyn² naġe organizace pro 

uģivatele t®mŊŚ 100 kusŢ rŢznĨch druhŢ,ñ uvedl Libor Schenk.263 MoravskoslezskĨ kraj, 

Nadace Agrofert a firma TEVA organizaci pŚispŊli na poŚ²zen² vozidel, d²ky kterĨm se 

zvĨġila dostupnost osobn² asistence pro uģivatele t®to sluģby. S podporou 

Moravskoslezsk®ho kraje a Konta Bari®ry se podaŚilo upravit dalġ² vozidlo na 

bezbari®rov®, kter® zajist² i pŚepravu imobiln²ch osob na invalidn²m voz²ku. VĨznamnou 

podporu CZP MSK poskytli tak® ¼Śady pr§ce, mŊsta, mŊstsk® obvody a Śada obc². 

ĂD²ky t®to podpoŚe se n§m podaŚilo udrģet vysokĨ poļet uģivatelŢ osobn² asistence, 

kteŚ² naġich sluģeb vyuģ²vaj². Celkem zamŊstnanci v roce 2016 poskytli podporu 212 

uģivatelŢm osobn² asistence, coģ je nejv²ce od vzniku organizace,ñ uv§d² se ve vĨroļn² 

zpr§vŊ. 

 

Opavsk® pracoviġtŊ bylo jedn²m z detaġovanĨch pracoviġŠ CZP MSK. Jeho vedouc² 

byla Dagmar Slaninov§. Bylo tu napŚ²klad poskytov§no poradenstv² ambulantn² formou. 

Z§jem o sluģbu byl nejen z Śad samotnĨch osob se zdravotn²m postiģen²m, ale i z Śad 

jejich pŚ²buznĨch, rodiļŢ ļi opatrovn²kŢ. Pracovn²ci poradny poskytli sluģby 

595 uģivatelŢm individu§ln² nebo skupinovou formou. ĂNejļastŊji se na n§s uģivatel® 

obraceli s dotazy z oblasti invalidn²ch dŢchodŢ, d§vek pro osoby se zdravotn²m 

postiģen²m a uplatnŊn² osob se zdravotn²m postiģen²m na trhu pr§ce,ñ uv§d² se ve 

vĨroļn² zpr§vŊ.264 

 

V roce 2016 se uskuteļnilo celkem 8 pŚedn§ġek, jejichģ c²lem bylo zvĨġen² 

informovanosti osob se zdravotn²m postiģen²m v oblasti syst®mu soci§ln²ho 

zabezpeļen², d§vek pro osoby se zdravotn²m postiģen²m, uplatnitelnosti na trhu pr§ce 

a legislativn²ch zmŊn v soci§ln² oblasti. Poradna pro osoby se zdravotn²m postiģen²m 

se tak® zamŊŚila na zvyġov§n² schopnosti osob se zdravotn²m postiģen²m a seniorŢ 

pŚekon§vat fyzick® bari®ry, a to jak prostŚednictv²m poradensk® ļinnosti (poskytov§n² 

informac² o existuj²c²ch kompenzaļn²ch pomŢck§ch, bezbari®rovĨch ¼prav§ch, pomoc 

pŚi z²sk§n² pomŢcky apod.), tak prostŚednictv²m pŢjļovny kompenzaļn²ch pomŢcek. 

ĂV prŢbŊhu roku 2016 bylo zapŢjļeno celkem 21 pomŢcek. NejvŊtġ² z§jem byl zejm®na 

o zapŢjļen² mechanickĨch voz²kŢ, chod²tek a vanovĨch sedaļek,ñ uvedla vĨroļn² 

zpr§va.265 Poļet intervenc² nad 30 minut ļinil 634. 

 

Posl§n²m dalġ² soci§ln² sluģby opavsk®ho pracoviġtŊ, osobn² asistence, bylo 

individu§lnŊ pom§hat osob§m se zdravotn²m postiģen²m a seniorŢm pŚekon§vat jejich 

nepŚ²znivou soci§ln² situaci zpŢsobenou zmŊnou zdravotn²ho stavu nebo vysokĨm 

vŊkem, a to prostŚednictv²m sluģeb kvalifikovan®ho osobn²ho asistenta. ĂV roce 2016 

vyuģilo sluģeb osobn² asistence celkem 68 uģivatelŢ,ñ doplnila vĨroļn² zpr§va.266 

 

Mezi dalġ² realizovan® projekty patŚila napŚ²klad Individu§ln² bezbari®rov§ doprava 

pro osoby se zdravotn²m postiģen²m. C²lem projektu bylo zvĨġit mobilitu osob, kter® 

jsou odk§z§ny pŚi dopravŊ na pomoc rodinnĨch pŚ²sluġn²kŢ, zn§mĨch, nebo nemaj² sv§ 
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vlastn² vozidla. Sluģba byla zajiġŠov§na vozidly Ġkoda Roomster a Citro±n Berlingo, 

kter® bylo upraveno vĨklopnou ploġinou pro dopravu osob na invalidn²m voz²ku. 

Vozidla umoģŔovala z§roveŔ pŚevoz dalġ²ch osob jako doprovodu ļi pŚevoz 

kompenzaļn²ch pomŢcek. Celkem byly v roce 2016 poskytnuty sluģby 40 uģivatelŢm. 

V prŢbŊhu roku 2016 se uģivatel® nejļastŊji dopravovali do zdravotnickĨch zaŚ²zen², 

instituc² veŚejn® a st§tn² spr§vy, zaŚ²zen² soci§ln²ch sluģeb ļi obchodn²ch center. 

 

Centrum pro zdravotnŊ postiģen® Moravskoslezsk®ho kraje se prezentovalo 30. srpna 

v Psychiatrick® nemocnici v OpavŊ. Po prezentaci sluģeb organizace n§sledovala 

pŚedn§ġka zamŊŚen§ na tematiku invalidn²ch dŢchodŢ, zamŊstn§v§n² osob se 

zdravotn²m postiģen²m a novinky v soci§ln² oblasti. V z§vŊru setk§n² byl vŊnov§n 

prostor pro dotazy ¼ļastn²kŢ. C²lem setk§n² bylo sezn§mit pacienty psychiatrick® 

nemocnice se soci§ln²mi sluģbami a nab²dnout pomocnou ruku pŚi Śeġen² jejich 

probl®mŢ.267 

 

Opavsk® detaġovan® pracoviġtŊ obdrģelo na ļinnost v roce 2016 provozn² dotace 

v t®to vĨġi: od Ministerstva pr§ce a soci§ln²ch vŊc² 325 000 korun, d§le od t®hoģ 

ministerstva na osobn² asistenci 1,150 mili·nu, od mŊsta Opavy na soci§ln² poradnu 97 

000 a na osobn² asistenci rovnŊģ od mŊsta Opavy 1 mili·n, coģ celkem ļinilo 2,572 

mili·nu korun.268 Statut§rn² mŊsto Opava podpoŚilo sluģby opavsk®ho pracoviġtŊ o 20 

% vyġġ² ļ§stkou neģ v pŚedchoz²m roce. Rozhodlo o tom Zastupitelstvo mŊsta Opavy 

dne 8. ¼nora 2016.269 Opavsk® pracoviġtŊ tak® obdrģelo dar od spoleļnosti Teva 

Czech Industries s.r.o. ve vĨġi 125 000 korun, kterĨ byl pouģit na mzdy osobn²ch 

asistentek a ļ§steļnou ¼hradu nov®ho vozu Ġkoda Citigo pro ter®nn² sluģby.270 

 
 

ELIM Opava 

 
V tomto roce doġlo ke zmŊnŊ ve veden² spoleļnosti. Funkci Śeditelky pŚedala Pavl²na 

NŊmcov§ Ivo VanŊļkovi, a to od 1. z§Ś². ĂK pŚed§n² veden² Elimu pŚistoupila bĨval§ 

pan² Śeditelka Mgr. Pavl²na NŊmcov§ s pŚ²kladnou zodpovŊdnost² a c²lem pŚedat Elim 

tak, aby sluģby v Elimu neutrpŊly a pokraļovaly nad§le ve stejn®m reģimu a rozsahu, 

coģ se podaŚilo,ñ p²ġe novĨ Śeditel ve vĨroļn² zpr§vŊ.271 I nad§le mŊl Elim pokraļovat 

v pr§ci s rodinami s dŊtmi, N²zkoprahovĨm klubem pro dŊti a ml§deģ, v pr§ci 

s pŊstounskĨmi rodinami, s krizovĨm centrem a dobrovolnictv²m. Z§leģelo pŚedevġ²m 

na finanļn² podpoŚe mŊsta, kter® sluģby chtŊlo udrģovat a kter® naopak rozġiŚovat, coģ 

bylo n§znakem pŚi tvorbŊ nov®ho komunitn²ho pl§nu koncem roku ï rozġ²Śen² 

N²zkoprahov®ho klubu pro dŊti a ml§deģ o ter®nn² pr§ci. ĂDalġ² budoucnost Elimu vid²m 

ve zkvalitŔov§n² souļasnĨch sluģeb, kter® maj² spoleļnĨ jmenovatel ï pr§ce s rodinou, 

s dŊtmi a ml§deģ². Dalġ² prohlubov§n² spolupr§ce mezi jednotlivĨmi sluģbami bude 

jedinŊ pŚ²nosem pro celĨ chod organizace,ñ uvedl novĨ Śeditel.  
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Byla tak® jmenov§na nov§ spr§vn² a dozorļ² rada od 4. listopadu na nov® tŚ²let® 

funkļn² obdob². Do nov®ho funkļn²ho obdob² jmenoval zakladatel Elim Opava o.p.s., 

Sbor C²rkve bratrsk® v OpavŊ n§sleduj²c² ļleny. Spr§vn² radu novŊ tvoŚili: pŚedseda: 

Mat¼ġ Kuġn²r a ļlenov®: Tom§ġ Kolman a KateŚina Gebauerov§. Dozorļ² rada vznikla 

v tomto sloģen²: pŚedsedkynŊ: Petra H§jkov§ a ļlenov®: Hana Hanzlov§ a AlģbŊta 

Kub²ļkov§.272  

 

Souļ§st² ELIM byly i nad§le tato zaŚ²zen² ļi sluģby: N²zkoprahov® zaŚ²zen² pro dŊti 

a ml§deģ Magnet, N²zkoprahov® zaŚ²zen² Na HranŊ ï Hluļ²n, Soci§lnŊ aktivizaļn² 

sluģby pro rodiny s dŊtmi (SAS), Krizov§ pomoc, Doprov§zen² pŊstounskĨch rodin 

a Dobrovolnick® centrum.  

 

Nyn² se zamŊŚ²me na jednotliv® sluģby, vyjma NZ Na HranŊ, kter® bylo situov§no 

v Hluļ²nŊ.  

 

N²zkoprahovĨ klub Magnet byl registrovanou soci§ln² sluģbou, kter§ pracovala 

s dŊtmi a ml§deģ² ve vŊku 6ï19 let. V roce 2016 vyuģilo sluģbu 53 klientŢ, evidov§no 

bylo 771 kontaktŢ a 737 intervenc². V roce 2016 byla dŊtem a ml§deģi poskytnuta 

podpora a pomoc v n§sleduj²c²ch oblastech: vzdŊl§v§n², pr§ce, vrstevnick® vztahy, 

partnersk® probl®my, situace v rodinŊ a poradenstv² pŚi vyŚizov§n² osobn²ch z§leģitost². 

ĂAktivity zamŊŚen® na prevenci zahrnovaly tematick® programy, kter® byly doplnŊny 

projekc² dokumentŢ a diskusemi. Programy byly zamŊŚeny na lidsk§ pr§va, kulturn² 

odliġnosti mezi jednotlivĨmi n§rody, pr§va ģen, bezpeļnost na soci§ln²ch s²t²ch, 

rizikov® chov§n²,ñ uvedla vĨroļn² zpr§va.273 D§le probŊhly diskuse a programy 

zamŊŚen® na dŢleģitost vzdŊl§n² jako z§kladu pro zvĨġen² ġance nalezen² zamŊstn§n², 

diskuse o mezilidskĨch vztaz²ch a pŚ§telstv² a reflexe aktu§ln²ch spoleļenskĨch t®mat, 

kter§ se objevovala v prŢbŊhu roku. ĂV prŢbŊhu roku prob²hal krouģek beatboxu pod 

veden²m lektora, krouģek prob²hal v prostor§ch klubu Magnet,ñ upŚesnila vĨroļn² 

zpr§va. TŚi ¼ļastn²ci krouģku vystoupili spoleļnŊ s lektorem na Dni soci§ln²ch sluģeb, 

kterĨ se konal 15. ļervna. V ļervnu se pracovn²ci z¼ļastnili Kulat®ho stolu poŚ§dan®ho 

organizac² EUROTOPIA.CZ, o.p.s., kterĨ byl zamŊŚen na problematiku vzdŊl§v§n² a 

ġkoln² pŚ²pravu dŊt² se soci§ln²m a kulturn²m znevĨhodnŊn²m. N²zkoprahov® zaŚ²zen² 

bylo v polovinŊ roku 2016 dofinancov§no, proto mohla bĨt otev²rac² doba znovu 

rozġ²Śen§ na 5 dnŢ v tĨdnu.  

 

Dalġ² nab²zenou sluģbou byly Soci§lnŊ aktivizaļn² sluģby pro rodiny s dŊtmi (SAS). 

V roce 2016 soci§ln² pracovnice v ter®nn²m programu Pro rodinu poskytovaly podporu 

a poradenstv² v oblasti vĨchovy dŊt², rodiļovskĨch kompetenc², bydlen², veden² 

dom§cnosti, hospodaŚen² s financemi, vypisov§n² ģ§dost², n§cviky komunikace 

s institucemi (ġkola, ¼Śady, zamŊstnavatel...), doprov§zen² na prohl²dky bytŢ, na ¼Śady, 

pomoc s materi§ln²m vybaven²m dom§cnosti aj. Kl²ļov® pracovnice navġtŊvovaly 

klienty v jejich dom§cnostech, doprov§zely je na ¼Śady, k soudn²m jedn§n²m, pracovaly 

s klienty na plnŊn² jejich individu§ln²ho pl§nu. 
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Dalġ² ļ§st programŢ prob²hala ve spolupr§ci s DobrovolnickĨm centrem (DC). 

Pom§haly pŚi zm²rnŊn² soci§ln² izolace dŊt² z klientskĨch rodin a ke zlepġen² ġkoln²ho 

prospŊchu a smyslupln®ho tr§ven² voln®ho ļasu. V programu DO-uļen² ġlo 

o individu§ln² pr§ci dobrovoln²ka s d²tŊtem, kdy se dobrovoln²k snaģil d²tŊti pomoci 

s jeho probl®my s uļen²m. Na programu spolupracovalo v roce 2016 celkem 

5 dobrovoln²kŢ, kteŚ² se individu§lnŊ vŊnovali 5 dŊtem z klientskĨch rodin na Opavsku. 

Douļov§n² prob²halo pŚev§ģnŊ v dom§cnostech tŊchto rodin. 

 

Program Kamar§d pro volnĨ ļas byl zaloģen na dlouhodob®m vztahu d²tŊte 

a dobrovoln²ka. Dvojice d²tŊ-dobrovoln²k se sch§zela jedno odpoledne v tĨdnu a tr§vila 

spolu volnĨ ļas. Na programu spolupracovali v roce 2016 celkem 3 dobrovoln²ci a byly 

zapojeny 3 dŊti z klientskĨch rodin na Opavsku. 

 

Rok 2016 pŚinesl novŊ tak® spolupr§ci s nadac² Agrofert, kter§ podpoŚila spoleļnĨ 

projekt SAS Elim Opava a DC Elim, v nŊmģ ġlo o propojen² dobrovoln²kŢ s klientskĨmi 

rodinami SAS pŚedevġ²m pŚi douļov§n² dŊt². Od 1. ļervence 2016 do 30. ļervna 2017 

ELIM realizoval projekt Komplexn² podpora rodin s dŊtmi pomoc² propojen² Soci§lnŊ 

aktivizaļn² sluģby pro rodiny s dŊtmi a Dobrovolnick®ho centra.  

 

ĂStejnŊ jako v pŚedchoz²ch letech prob²hala spolupr§ce s Potravinovou bankou 

Ostrava, d²ky n²ģ jsme mohli naġim klientskĨm rodin§m poskytnout pomoc ve formŊ 

potravin. Celkem Elim Opava rozdŊlil 1 698,977 kg potravin,ñ uvedla vĨroļn² zpr§va. 

PodpoŚenĨch osob bylo 72. Potravinov§ pomoc byla vġak tak® poskytov§na potŚebnĨm 

osob§m, kter® nebyly klienty SAS Elim Opava a kter® pŚiġly na doporuļen² OSPOD 

(Org§n soci§lnŊ-pr§vn² ochrany dŊt²) ĐP, ļi jinĨch poskytovatelŢ soci§ln²ch sluģeb. 

ĂTŊmto osob§m jsme v roce 2016 vydali celkem 17 bal²ļkŢ potravinov® pomoci,ñ 

upŚesnila vĨroļn² zpr§va. V Ś²jnu a listopadu 2016 se ELIM z¼ļastnil N§rodn² 

potravinov® sb²rky a tak® Krajsk® potravinov® sb²rky. Na podzim 2016 byl realizov§n 

pilotn² projekt s n§zvem Klub²k, takt®ģ ve spolupr§ci s DC Elim Opava a za finanļn² 

spolu¼ļasti mŊsta Opavy. Tato volnoļasov§ preventivn² aktivita byla urļena pro dŊti z 

klientskĨch rodin SAS Elim Opava a c²lem bylo vyuģit² voln®ho ļasu dŊt² smysluplnĨmi 

aktivitami, motivace dŊt² k ļinnostem potŚebnĨm pro jejich rozvoj. Klub²ku se pravidelnŊ 

¼ļastnilo 13 dŊt². Pro klientsk® rodiny bylo v roce 2016 uspoŚ§d§no tak® nŊkolik 

baz§rkŢ. CelkovŊ mezi klienty patŚilo 31 rodin (102 osob). KontaktŢ probŊhlo 366 a 

intervenc² 814.274 

 

Krizov® centrum (KC) Elim Opava o.p.s. nab²zelo pomoc konkr®tnŊ v oblastech 

rodiny a mezilidskĨch vztahŢ a v oblasti probl®mŢ dom§c²ho n§sil². Posl§n²m KC bylo 

poskytnout ¼ļinnou pomoc a podporu obŊtem a svŊdkŢm dom§c²ho n§sil² a osob§m, 

kter® se nach§zely ve stavu krize. Sluģba byla poskytov§na formou krizov® intervence, 

individu§ln²ho poradenstv², psychologick®ho a pr§vn²ho poradenstv². Sluģby byly 

poskytov§ny bezplatnŊ. Bezplatn® pr§vn² poradenstv² bylo poskytov§no pouze pro 

obŊti dom§c²ho n§sil². Sluģba Krizov§ pomoc byla souļ§st² Interdisciplin§rn²ho tĨmu pŚi 

Śeġen² pŚ²padŢ dom§c²ho n§sil². Mezi z§kladn² principy sluģby Krizov®ho centra patŚila 
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bezplatnost, naprost§ diskr®tnost, profesionalita. V roce 2016 vyuģilo sluģbu 

119 klientŢ. Evidov§no bylo 160 kontaktŢ a 885 intervenc².275  

Doprov§zen² pŊstounskĨch rodin. Pracovn²ci ELIM v roce 2016 spolupracovali 

celkem se 157 pŊstounskĨmi rodinami a uzavŚeli 38 novĨch Dohod o vĨkonu 

pŊstounsk® p®ļe. PŊstounskĨm rodin§m zamŊstnanci a spolupracovn²ci ELIM 

poskytovali dŢvŊrn®ho a bezpeļn®ho pracovn²ka, oporu v t²ģivĨch situac²ch, informace 

a poradenstv² tĨkaj²c² se n§hradn²ho rodiļovstv², vzdŊl§v§n² dle individu§ln²ch potŚeb 

rodiny, pomoc odbornĨch pracovn²kŢ (psychologŢ, terapeutŢ) a zprostŚedkov§n² 

podpŢrnĨch sluģeb a tak® zajiġtŊn² p®ļe o dŊti a asistovan® kontakty dŊt² s bl²zkĨmi 

osobami.276 Od z§Ś² 2016 rozġ²Śil Elim Opava sv® povŊŚen² k doprov§zen² 

pŊstounskĨch rodin na ¼zem² cel®ho Moravskoslezsk®ho kraje, doġlo k person§ln²m 

zmŊn§m, zanikla poboļka v Brunt§le a souļasnŊ byla zŚ²zena poboļka v OstravŊ na 

ulici V Z§tiġ² 1 v OstravŊ ï Mari§nskĨch Hor§ch. Na z§kladŊ person§ln²ch zmŊn doġlo 

mimo jin® tak® k ¼bytku pŊstounskĨch rodin. ĂK prosinci 2016 jsme doprov§zeli 

43 rodin s t²m, ģe 29 rodin bylo dlouhodobĨch s d²tŊtem v pŚ²buzensk®m vztahu, 

12 rodin bylo s d²tŊtem biologicky ciz²m a doprov§zeli jsme rovnŊģ 2 pŊstouny na 

pŚechodnou dobu,ñ uvedla vĨroļn² zpr§va. VŊtġina rodin byla lok§lnŊ um²stŊna 

v OstravŊ, OstravŊ-PorubŊ a okol², v OpavŊ a okol².277 

 

Dobrovolnick® centrum (DC) se zamŊŚovalo na rozvoj dobrovolnictv² a filantropie. 

ĂBohuģel v roce 2016 pracovala v dobrovolnick®m centru pouze 1 koordin§torka, a to 

na zkr§cenĨ ¼vazek, proto v tomto roce nebylo tolik jednor§zovĨch akc² a novĨch 

aktivit,ñ uvedla vĨroļn² zpr§va.278 V druh® polovinŊ roku, nastoupil do Dobrovolnick®ho 

centra novĨ zamŊstnanec. DC se prezentovalo v pŚedn§ġk§ch, prezentac²ch, ļl§nc²ch 

v tisku, n§borech na stŚedn²ch a vysokĨch ġkol§ch v cel®m kraji. CelkovŊ odpracovali 

dobrovoln²ci za tento rok 1795 hodin. NovŊ bylo v tomto roce podeps§no 75 smluv. Na 

smlouvu pracovalo celkem 153 dobrovoln²kŢ. Dobrovoln²ci spolupracovali napŚ²klad na 

z§vodŊ Heroes Race 17. ļervna nebo uskuteļnili dvŊ akce Free Hugs neboli Objet² 

zdarma (8. listopadu v DomovŊ B²l§ Opava a v prosinci v OC Breda). 

 

ELIM hospodaŚil s pŚ²jmy ve vĨġi 10,411 mili·nu, z toho ļinily dotace 9,835 mili·nu 

a celkov® n§klady 9,537 mili·nu. HospodaŚen² tedy skonļilo kladnĨm pŚebytkem ve 

vĨġi 874 tis²c korun. Tento kladnĨ vĨsledek byl podle vĨroļn² zpr§vy zpŢsoben 

nespotŚebovanĨm st§tn²m pŚ²spŊvkem na doprov§zen² pŊstounskĨch rodin, kterĨ byl 

pŚeveden jako rezerva pro dalġ² ļinnosti pŚi doprov§zen² pŊstounskĨch rodin v roce 

2017.279 
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EUROTOPIA.CZ, o.p.s. 

 
ředitelkou spoleļnosti byla Petra Veļerkov§. Organizace mŊla 13 zamŊstnancŢ. PŊt 

pracovn²kŢ pro ni pracovalo na dohody o pracovn² ļinnosti a spoleļnost uzavŚela tak® 

8 dohod s dobrovoln²ky. Spoleļnost se zabĨvala hlavnŊ soci§lnŊ znevĨhodnŊnĨmi 

skupinami lid². MŊla nŊkolik poboļek, od roku 2015 ke st§vaj²c²m pŚibyla i poboļka 

v Brunt§le a RĨmaŚovŊ. V OpavŊ byla soustŚedŊna ļinnost Poradensk®ho stŚediska, 

kter® nab²zelo bezplatn®ho pr§vn²ka, soci§ln² poradenstv² a terapeutickou podporu. 

D§le spoleļnost nab²zela sluģbu Asistenļn²ho, mediaļn²ho a terapeutick®ho centra 

v OpavŊ, KrnovŊ a Brunt§le a sluģbu SPOLU pro rodiny s dŊtmi v OpavŊ a v Brunt§le, 

jej²ģ n§pln² byla ter®nn² soci§ln² pr§ce s rodinami, poradenstv² a douļov§n² dŊt² se 

specifickĨmi potŚebami. V OpavŊ tak® Eurotopia provozovala n²zkoprahov® zaŚ²zen² 

pro dŊti od 6 do 15 let (NZDM) Klub Modr§ Koļka a tak® klub KoŠ§tko pro pŚedġkoln² 

dŊti.  

 

Eurotopia uspoŚ§dala 8. ļervna jiģ XIII. roļn²k Taneļn² pŚehl²dky. V Kulturn²m domŊ 

Na Rybn²ļku se pŚedstavilo 11 taneļn²ch souborŢ z cel®ho Moravskoslezsk®ho kraje. 

Sv® taneļn² umŊn² uk§zalo pŚes 120 dŊt² z n²zkoprahovĨch zaŚ²zen², neziskovĨch 

organizac² a z§kladn²ch ġkol. ĂMŊli jsme moģnost zhl®dnout rŢzn® taneļn² styly od 

tradiļn²ch romskĨch tancŢ pŚes bachatu, hip hop, street dance a modern² taneļn² styly. 

Taneļn² pŚehl²dka je mnohdy jedinou pŚ²leģitost² pro dŊti se veŚejnŊ prezentovat,ñ 

uvedla vĨroļn² zpr§va.280  C²lem spoleļnosti bylo podporovat aktivitu dŊt² a snaģit se je 

zapojit do smysluplnĨch ļinnost², kde maj² ġanci uk§zat sv® taneļn² schopnosti. 

DŢleģitĨm aspektem t®to akce byla kromŊ vlastn² ļinnosti dŊt² prezentace romsk® 

kultury a tak® rozvoj interkulturn² komunikace a vz§jemn®ho souģit² romsk® minority 

s majoritou. 

 

V prosinci se v Kulturn²m domŊ Na Rybn²ļku odehr§la tradiļn² PŊveck§ a vĨtvarn§ 

soutŊģ. ĂDŊti si vyb²raly p²snŊ, kter® je oslovuj² a bav², reperto§r byl velmi pestrĨ 

a zaj²mavĨ. Ve vĨtvarn® ļ§sti soutŊģe dŊti tvoŚily na t®ma ËSvŊt narubyË,ñ uvedla 

vĨroļn² zpr§va. SoutŊģ byla urļena pro dŊti od 6 do 15 let a probŊhla ve spolupr§ci se 

z§kladn²mi ġkolami a nest§tn²mi organizacemi z Moravskoslezsk®ho kraje. ĂPro mnoho 

dŊt² byla ¼ļast na soutŊģi jedineļnou pŚ²leģitost² k jejich prezentaci a v neposledn² ŚadŊ 

tak® pŚispŊla k rozvoji talentu a sebevŊdom² dŊt²,ñ poznamenala vĨroļn² zpr§va.281 

SoutŊģe se z¼ļastnilo t®mŊŚ 70 dŊt². 

 

Sluģby SPOLU byly urļeny rodin§m s dŊtmi v OpavŊ a Brunt§le. Ġlo pŚev§ģnŊ 

o ter®nn² pr§ci, pracovn²ci Eurotopie se snaģili, aby tyto sluģby byly zpŚ²stupnŊny c²lov® 

skupinŊ v co nejvŊtġ² moģn® m²Śe bez ohledu na prostorov®, psychologick® a finanļn² 

bari®ry. ĂTer®nn² pracovnice tak nab²zej² a poskytuj² sluģbu rodin§m v jejich pŚirozen®m 

prostŚed² v dom§cnostech, coģ n§m umoģŔuje pracovat se vġemi ļleny rodiny,ñ uvedla 

vĨroļn² zpr§va.282   

Sluģby byly realizov§ny tak® nad r§mec provozn² doby v rŢznĨch ļasech dle aktu§ln²ch 

potŚeb klientŢ. Ļinnost sluģeb SPOLU v OpavŊ a v Brunt§le se soustŚedila do nŊkolika 
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hlavn²ch oblast²: ter®nn² soci§ln² pr§ce s rodinami a poradenstv² pro rodiny s dŊtmi, 

podpora rodin v oblasti vzdŊl§v§n² dŊt², podpora spolupr§ce rodiny se ġkolou, n§cvik 

rodiļovskĨch dovednost², podpora pŚi veden² dom§cnosti a hospodaŚen² s financemi 

apod., pomoc pŚi Śeġen² n§roļnĨch vĨchovnĨch situac², pomoc pŚi vyjedn§v§n² 

s institucemi v z§jmu rodiny, zprostŚedkov§n² komunikace mezi rodinami a z§kladn²mi 

ġkolami 

V OpavŊ sluģby SPOLU ï Pro rodiny s dŊtmi nav²c nab²zely douļov§n² dŊt² se 

specifickĨmi vzdŊl§vac²mi potŚebami (vŊtġinou pŚ²mo v rodin§ch dŊt² se zapojen²m 

rodiļŢ). Na tŊchto aktivit§ch Eurotopia spolupracovala se studenty Slezsk® univerzity 

v OpavŊ. CelkovŊ se podaŚilo zvĨġit poļet m²st, kter§ v r§mci spolupr§ce s rodinami 

ter®nn² pracovn²ci navġtŊvovali. Doġlo tak® k nav§z§n² spolupr§ce s organizacemi, 

kter® se zabĨvaj² inkluz², napŚ²klad se Slezskou univerzitou v OpavŊ.  

 

V r§mci ter®nn² soci§ln² pr§ce s rodinami spolupracovali zamŊstnanci Eurotopie 

s 81 rodinami z Opavy a okol². ĂPracovnice sluģby mezi jinĨm doch§zely do lokalit na 

ulic²ch U Cukrovaru, Mostn², Hradeck§, Ryb§Śsk§, Sadov§, Z§meckĨ okruh, Horn² 

n§mŊst² nebo Polanova,ñ upŚesnila vĨroļn² zpr§va.  NejļastŊji byla rodin§m 

poskytov§na pomoc a podpora v oblastech vĨchovy, vzdŊl§v§n² dŊt² a komunikace se 

ġkolami, hled§n² bydlen² a komunikace s pronaj²mateli, pomoc pŚi zvyġov§n² 

rodiļovskĨch kompetenc² v p®ļi o dŊti a Śeġen² vĨchovnĨch probl®mŢ nebo tak® Śeġen² 

dluhŢ, exekuc² a dojedn§n² spl§tkov®ho kalend§Śe s vŊŚiteli nebo douļov§n² dŊt² 

a podpora spolupr§ce.283 

 

Souļ§st² spoleļnosti Eurotopia bylo i N²zkoprahov® zaŚ²zen² pro dŊti a ml§deģ 

(NZDM) Klub Modr§ koļka, kterĨ s²dlil na Hradeck® ulici 16 v OpavŊ. Byl otevŚen 

147 dnŢ v roce. Jeho maxim§ln² okamģit§ kapacita byla 20 dŊt². Ļinnost klubu 

zajiġŠoval tĨm soci§ln²ch a pedagogickĨch pracovn²kŢ. NZDM bylo urļeno klientŢm, 

kteŚ² se ocitli v nepŚ²zniv® ģivotn² situaci, pŚedevġ²m zaģ²vali konfliktn² spoleļensk® 

situace, komplikovan® ģivotn² ud§losti anebo byly tŊmito jevy ohroģeni. Klienti se 

nejļastŊji na pracovn²ky obraceli s potŚebou svŊŚit se s probl®my, kter® plynou z jejich 

aktu§ln² ģivotn² situace, s ģ§dost² pomoci pŚi ġkoln² pŚ²pravŊ, s pomoc² Śeġen² 

vz§jemnĨch vztahŢ s rodiļi, ve ġkol§ch a se svĨmi vrstevn²ky. Ļasto vyhled§vali 

volnoļasov® aktivity, kter® NZDM nab²zel: vĨlety, stoln² fotbal, spoleļensk® hry, stoln² 

tenis a mnoho dalġ²ho. V prŢbŊhu roku 2016 navġt²vilo NZDM 75 klientŢ, z toho 

20 novĨch. CelkovŊ bylo v roce 2016 realizov§no 1566 kontaktŢ. Pracovn²ci NZDM 

uspoŚ§dali v tomto roce celkem 45 akc². DŊtem byly bŊhem roku nab²zeny vĨchovnŊ-

vzdŊl§vac² programy zamŊŚen® na prevenci rizikov®ho chov§n². Mezi nejobl²benŊjġ² 

ļinnosti se zaŚadilo kuchaŚsk® ok®nko, kter® bylo poprv® realizov§no v roce 2013, 

a d§le diskot®ky, kter® byly pŚ²leģitostnŊ poŚ§d§ny. V roce 2016 probŊhly tŚi vĨlety, dva 

pŚ²mŊstsk® t§bory a jeden letn² pobyt. Prvn² pŚ²mŊstskĨ t§bor probŊhl v r§mci jarn²ch 

pr§zdnin. DŊti mŊly moģnost navġt²vit z§mek v Brunt§le, muzeum Tatra a mnoho 

dalġ²ho. Celkem se pŚ²mŊstsk®ho t§bora z¼ļastnilo 24 dŊt². DruhĨ pŚ²mŊstskĨ t§bor byl 

realizov§n v obdob² letn²ch pr§zdnin a nesl se v duchu Zlat® horeļky. DŊti ve vŊku od 

6 do 15 let si vyzkouġely rĨģov§n² zlata ve ZlatĨch Hor§ch, uļily se j²zdu na kon²ch 

a dalġ² aktivity, d²ky kterĨm 21 dŊt² mohlo m²t nov® z§ģitky a zaģ²t dobrodruģstv². 
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V letn²ch mŊs²c²ch byl tak® realizov§n letn² pobyt pro 16 dŊt² ze soci§lnŊ vylouļenĨch 

lokalit. Pobyt byl na t®ma MimoŔov®.  

 
V roce 2016 tak® pokraļovala ļinnost taneļn²ho krouģku romskĨch tancŢ Bachtale 

ļhavore, kterĨ vznikl na konci roku 2011. Taneļn² krouģek byl urļen pro dŊti a ml§deģ 

z Opavy, se kterĨmi nacviļovala taneļn² sestavy jedna z romskĨch maminek. 

V prŢbŊhu roku nacviļovaly dŊti pravidelnŊ jednou tĨdnŊ v prostor§ch Eurotopie na 

Hradeck® ulici. Krouģek navġtŊvovalo 15 dŊt². V roce 2016 reprezentovali taneļn²ci 

organizaci na ŚadŊ veŚejnĨch akc², jako byl Den soci§ln²ch sluģeb poŚ§danĨ 

Statut§rn²m mŊstem Opava, dŊti se z¼ļastnily tak® Taneļn² pŚehl²dky poŚ§dan® 

spoleļnost² Eurotopia pro dŊti z cel®ho Moravskoslezsk®ho kraje ļi hudebn² a taneļn² 

pŚehl²dky poŚ§dan® Arm§dou Sp§sy Krnov.284  

 

V prŢbŊhu roku 2016 byl realizov§n Klub KoŠ§tko pro pŚedġkoln² dŊti ve vŊku od 3 do 

7 let a jejich rodiļe ze soci§lnŊ znevĨhodŔuj²c²ho prostŚed² a dŊti z rodin, kter® byly 

ohroģeny soci§ln²m vylouļen²m. V t®to aktivitŊ byla nav§z§na spolupr§ce 

s 10 rodinami, do klubu v prŢbŊhu roku doch§zelo 12 dŊt² z tŊchto rodin. Ļinnost klubu 

se zamŊŚovala na zvĨġen² motivace rodiļŢ a dŊt² k zah§jen² ġkoln² doch§zky v bŊģn® 

ġkole a na podporu rodin v zaļlenŊn² dŊt² do hlavn²ho vzdŊl§vac²ho proudu. 285 V r§mci 

klubu byla s dŊtmi realizov§na pracovnŊ vĨchovn§ ļinnost smŊŚuj²c² k rozvoji 

a upevnŊn² jejich schopnost² a dovednost² (zejm®na motorickĨch, psychickĨch 

a soci§ln²ch). Pro dŊti a jejich rodiļe pracovnice klubu KoŠ§tko pŚipravily v roce 2016 

Den ml§Ņat, Minizoo a n§vġtŊvu MŊstskĨch sadŢ. 

 

Eurotopia nab²zela tak® sluģbu Asistenļn²ch, mediaļn²ch a terapeutickĨch center 

v OpavŊ, KrnovŊ a Brunt§le (AMT). Centra se vŊnovala hlavnŊ Śeġen² situac² 

souvisej²c²ch s rozpadem rodiny. AMT centra vznikla pŢvodnŊ pŚi obļansk®m sdruģen² 

Fond ohroģenĨch dŊt² v roce 2007 v OpavŊ, v roce 2009 v KrnovŊ a v roce 2011 

v Brunt§le. V prŢbŊhu roku 2015 AMT centrum pŚevzala a zaļala provozovat 

EUROTOPIA.CZ, o.p.s. Posl§n²m AMT center byla snaha pŚispŊt ke komplexnŊjġ²mu 

pohledu a pŚ²stupu k Śeġen² aktu§ln² f§ze rozvodov®, rozchodov® situace rodin se 

zamŊŚen²m na komplexn² podporu rodinn®ho syst®mu.286 AMT Centrum Opava 

pracovalo celkem se 116 rodinami (z toho novĨch rodin bylo 80). CelkovŊ to 

znamenalo pr§ci s 387 osobami, z toho bylo 98 ģen, 94 muģŢ a 195 dŊt². Doġlo 

k 55 mediac²m, 224 individu§ln²m terapi²m, 32 p§rovĨm terapi²m a 398 poradenskĨm 

sezen²m.287 

 
Poradensk® stŚedisko s²dlilo v OpavŊ na ZacpalovŊ ulici. NaplŔovalo sv® posl§n² 

prostŚednictv²m soci§ln²ch pracovn²kŢ, bezplatn®ho pr§vn²ka a terapeuta. Spolupr§ce 

byla smŊŚov§na nejļastŊji k lidem ze sociokulturnŊ znevĨhodnŊn®ho prostŚed². ĂVelk§ 

snaha pracovn²kŢ byla zamŊŚena na posilov§n² zplnomocnŊn² jednotlivce, rodiny, 

partnerskĨch p§rŢ, klienty jsme informovali, jak§ maj² pr§va a pŚ²leģitosti v danĨch 

oblastech,ñ uvedla vĨroļn² zpr§va. Poradensk§ stŚediska reagovala v roce 2016 na 

zvyġuj²c² se poļet lid², kteŚ² se nach§zeli v n§roļn® ģivotn² situaci, kterou nedok§zali 
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sami pŚekonat ļi zm²rnit. Poradny nab²zely komplexn² pŚ²stup a poskytly lidem odborn® 

soci§lnŊ pr§vn² poradenstv². C²lem byla podpora a pomoc pŚ² Śeġen² obt²ģnĨch 

ģivotn²ch situac². Konkr®tnŊ se jednalo o zadluģen® obļany, obļany s exekuc², 

nezamŊstnan® nebo ohroģen® nezamŊstnanost², obļany maj²c² pot²ģe s bydlen²m ļi 

ģij²c² v nevyhovuj²c²ch podm²nk§ch a obļany maj²c² pot²ģe tĨkaj²c² se partnerskĨch 

vztahŢ a rodinn®ho souģit², kteŚ² potŚebuj² soci§ln² a zejm®na pr§vn² pomoc a finanļnŊ 

nedos§hnou na pomoc advok§tŢ. Poradensk§ stŚediska v prŢbŊhu roku 2016 mŊla 

k dispozici zkuġen®ho bezplatn®ho pr§vn²ka a d§le soci§ln² pracovnice a terapeuta. Ve 

vĨġe zm²nŊnĨch regionech je sluģba povaģov§na za jedineļnou ï jej² vznik umoģnil 

nab²zet klientŢm sluģby bezplatn®ho pr§vn²ka, kter® jsou klienty intenzivnŊ a ve velk®m 

poļtu vyuģ²v§ny a jsou specifikem poraden EUROTOPIA. 

 

V roce 2016 se pracovn²ci spoleļnosti nejļastŊji setk§vali s popt§vkou po dluhov®m 

poradenstv², kter® bylo zamŊŚeno pŚedevġ²m na Śeġen² exekuce a vypracov§n² 

insolvenļn²ho n§vrhu pro oddluģen². Jako jedin§ v regionu poskytovala EUROTOPIA 

soupis insolvenļn²ho n§vrhu bezplatnŊ. Jako v pŚedchoz²ch letech i v roce 2016 mŊlo 

Poradensk® stŚedisko 99% ¼spŊġnost pŚi schvalov§n² insolvenļn²ho n§vrhu. V tomto 

roce navġt²vilo Poradensk® stŚedisko v OpavŊ 214 klientŢ, z toho 189 novĨch. Doġlo 

celkem k 816 intervenc²m a k 723 kontaktŢm.  

 

Pracovn²ci PoradenskĨch stŚedisek se rovnŊģ zamŊŚili na pŚedch§zen² moģnĨm 

probl®mŢm pomoc² vzdŊl§v§n² klientŢ, zejm®na v oblasti finanļn² gramotnosti, nebo 

formou terapeutick® podpory. Đļelem bylo zvĨġit informovanost klientŢ v danĨch 

oblastech, pŚispŊt ke zm²rnŊn² obt²ģ² klienta, pŚispŊt k prevenci soci§ln²ho vylouļen² 

a zvyġovat pr§vn² povŊdom² klientŢ. PŚi poskytov§n² sluģeb PoradenskĨch stŚedisek byl 

dodrģov§n princip autonomie, respektu a rovnocenn®ho vztahu, dodrģov§n² pr§v 

klientŢ, nestrannosti a neutrality a bezplatnosti.288  

 
Zcela novou zkuġenost² pro Eurotopii v tomto roce bylo zah§jen² komunitn² pr§ce 

v OpavŊ v r§mci projektu podpoŚen®ho ĐŚadem vl§dy a Nadac² Via s n§zvem 

Spoleļnou cestou. Lokalitou vhodnou pro komunitn² pr§ci se stal obytnĨ dŢm, jenģ byl 

v majetku mŊsta Opavy. V t®to lokalitŊ bylo soustŚedŊno velk® mnoģstv² rodin ze 

sociokulturnŊ znevĨhodŔuj²c²ho prostŚed², pŚev§ģnŊ vġak komunita romsk§. C²lem 

projektu bylo prostŚednictv²m komunitn² pr§ce pŚispŊt k aktivizaci a zplnomocnŊn² 

obyvatel t®to lokality k vytvoŚen² kompetentn² komunity, kter§ si bude uvŊdomovat 

a formulovat sv® potŚeby a c²le a n§slednŊ na nich bude spoleļnĨmi silami pracovat. 

Snahou projektovĨch aktivit bylo podpoŚit obyvatele v aktivn²m pŚ²stupu k Śeġen² 

stanovenĨch t®mat s t²m, ģe po skonļen² projektu budou schopni samostatnŊ 

pokraļovat v zavedenĨch aktivit§ch a pŚich§zet s novĨmi n§pady. 

Projekt m§ umoģnit obyvatelŢm zaģ²t si pocit ¼spŊchu a vlastn² s²ly a pomoci tak 

zmŊnit okolnosti sv®ho ģivota. ĂV r§mci projektu jsme smŊŚovali ke dvŊma c²lŢm, kter® 

si obyvatel® ubytovny U Cukrovaru vybrali jako nejpodstatnŊjġ². Prvn²m c²lem bylo 

zveleben² okol² ubytovny, a to hlavnŊ vĨmalbou spoleļnĨch prostor. Ġpinav® a obit® 

spoleļn® prostory vn²mali obyvatel® jako palļivĨ probl®m pro kvalitnŊjġ² ģit² na 

ubytovnŊ,ñ uvedla vĨroļn² zpr§va. DruhĨm c²lem, ke kter®mu pracovn²ci spoleļnosti 

s obyvateli smŊŚovali, bylo uskuteļnŊn² spoleļn® akce, jej²mģ c²lem bylo navozen² 
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dialogu a sd²len² spoleļnĨch z§ģitkŢ mezi obyvateli. V prosinci byla uskuteļnŊna akce 

V§noļn² tvoŚen² a Mikul§ġsk§ nad²lka. Tato aktivita byla vn²m§na obyvateli ubytovny 

velmi pozitivnŊ. Zapojily se t®mŊŚ vġechny rodiny, kter® ģily na ubytovnŊ. Matky 

jednotliv® aktivity samy pl§novaly a pot® si je samostatnŊ s podporou pracovn²kŢ vedly. 

Mikul§ġsk§ nad²lka probŊhla obdobnĨm zpŢsobem, obyvatelŢm jsme zapŢjļili kostĨmy 

a celou nad²lku si samostatnŊ vedli. Obyvatel® vn²maj² komunitn² pr§ci jako velmi 

pŚ²nosnou. Projevili se jako soudrģn§ a c²levŊdom§ skupina, kter§ byla sebevŊdom§ pŚi 

rozhodov§n² a aktivn² ve snaze o zmŊnu. Obyvatel® mŊli moģnost zvelebit si spoleļn® 

prostory svĨmi silami, aniģ by dŚ²ve tuġili, ģe jsou toho sami schopni, a to bylo velkou 

motivac² pokraļovat d§le na jinĨch projektech.289  

 

Eurotopia hospodaŚila s n§klady 8,916 mili·nu korun. VĨnosy ļinily 8,6 mili·nu. Dotace 

ze st§tn² spr§vy tvoŚily 5,3 mili·nu, pŚiļemģ mŊsto Opava poskytlo ze sv®ho rozpoļtu 

v²ce neģ 1 mili·n korun. Od nadac² a nadaļn²ch fondŢ z²skala spoleļnost 2,7 mili·nu 

korun. Hospod§ŚskĨ vĨsledek ļinil 255 tis²c korun.290  

 

 

Charita Opava 

 

Charita Opava pro rok 2016 nachystala dvan§ct veŚejnĨch akc² pro obļany Opavska, 

nazvanĨch souhrnnŊ Dvan§ct inspirac² pro Opavsko. Z ġirok® nab²dky akc² pro 

pouļen² i z§bavu si mohl vybrat kaģdĨ ï byly pŚipraveny pŚedn§ġky zaj²mavĨch hostŢ, 

n§vody na to, jak peļovat doma o seniory, nebo koncerty a lidov® oslavy.  

 

TŚ²kr§lov§ sb²rka na Opavsku opŊt vytvoŚila novĨ rekord. V lednu 2016 se vybralo 

1 901 016 korun, tedy o v²ce neģ 200 tis²c korun v²ce neģ v pŚedchoz²m roce. 

V samotn® OpavŊ se vybralo 612 564 korun, tedy o 108 tis²c korun v²ce, neģ v roce 

2015. Opavsk§ Charita rozdala pro TŚ²kr§lovou sb²rku 2016 celkem 329 pokladniļek, 

tedy o 28 v²ce neģ loni. ĂSkupinek koledn²kŢ tak bylo v²ce neģ 300 a nŊkteŚ² z nich 

vyrazili do ulic hned 1. ledna 2016 a neodradil je ani silnĨ mr§z, kterĨ prvn² v²kend 

koledov§n² m²sty dosahoval aģ m²nus 20 stupŔŢ,ñ informoval charitn² Domovn²k.291  

Posledn²m dnem koledov§n² byla stŚeda 13. ledna, nŊkter® skupinky se ale jeġtŊ 

vracely k lidem, kter® nezastihli doma a kteŚ² volali na Charitu Opava s ģ§dost², aŠ je TŚi 

kr§lov® navġt²v². ĂVĨsledek je ¼ģasnĨ, protoģe jsme i pŚes to, ģe koledovalo v²ce 

skupinek, nemŊli Opavu zcela pokrytu,ñ hodnotila sb²rku jej² hlavn² opavsk§ 

koordin§torka Marie Gil²kov§. Podle Śeditele Charity Opava Jana Hanuġe patŚilo vġem, 

kteŚ² se na organizov§n² sb²rky pod²leli a tŊm, kteŚ² pŚispŊli, velk® uzn§n². ĂLetoġn² 

TŚ²kr§lovou sb²rku prov§zely pomluvy o tom, ģe vġechny vybran® pen²ze budou 

vŊnov§ny uprchl²kŢm. Nebylo to bohuģel poprv®, jiģ pŚed nŊkolika lety se soci§ln²mi 

s²tŊmi ġ²Śily vĨzvy k jej²mu bojkotu v souvislosti s c²rkevn²mi restitucemi,ñ poznamenal 

v ¼vodn²ku Jan Hanuġ.292  

VĨtŊģek roku 2016 byl urļen pŚedevġ²m pro nemocn® a seniory Opavska. Za vybran® 

pen²ze Charita Opava pl§novala nakoupit zdravotnickĨ materi§l pro mobiln² hospic 
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PokojnĨ pŚ²stav vļetnŊ potŚebn®ho kryt² pro vlhk® hojen², stacion§Śi pro seniory se 

chystala poŚ²dit auto na CNG s nainstalovanĨm otoļnĨm sedadlem pro klienty 

s omezenou hybnost², Chr§nŊn® a podporovan® bydlen² s n§slednou p®ļ² mohlo 

rekonstruovat sv® prostory a dostalo se i na provoz charitn²ho mateŚsk®ho centra 

Neġkola. Charita Opava letos poprv® vyhl§sila spolu s tĨden²kem REGION OPAVSKO 

pro koledn²ky soutŊģ O nejlepġ² TŚ²kr§lov® selfie, do kter® dorazilo skoro devades§t 

fotografi². Ceny si vĨherci pŚebrali 28. ledna 2016 v opavsk®m kinŊ M²r, kde probŊhlo 

prom²t§n² poh§dky Sedmero krkavcŢ jako podŊkov§n² koledn²kŢm a vedouc²m 

skupinek i oļek§van® losov§n² o ġest chytrĨch telefonŢ HTC Desire 510. V kategorii 

nejlepġ²ch fotek se na prvn²m m²stŊ um²stila skupinka Aneģky Rychl® z Vrġovic na 

fotografii VojtŊcha Rychl®ho, na druh®m m²stŊ skupinka Zuzany Osadn²kov® a Jana 

Schee a na tŚet²m Ondra Mludek, M²ġa Dr§bkov§ a Petr Navr§til na fotografii Andrey 

Mludkov®. V²tŊzov® byli odmŊnŊni poukazy na knihy.   

  

Na pozv§n² Charity Opava se v p§tek 12. ¼nora uskuteļnila akce ToulavĨ autobus 

pro pracovn²ky opavsk®ho ĐŚadu pr§ce. T®mŊŚ ļtyŚic²tka hostŢ si za doprovodu 

Śeditele Jana Hanuġe a jeho z§stupce, manaģera chr§nŊn®ho zamŊstn§v§n² Tom§ġe 

Schaffartzika, prohl®dla vġechna stŚediska Charity Opava.  

 

Vernis§ģ vĨstavy MŢj svŊt se uskuteļnila 22. ¼nora v historick® vĨstavn² budovŊ 

Slezsk®ho zemsk®ho muzea. VĨstava trvala do 9. bŚezna. ĂMezi letoġn²mi hosty 

a vĨherci soutŊģe MŢj svŊt byl i Richard Bouda, dobrovoln²k z Charity Brno. 

FotosoutŊģe se ¼ļastn² od 1. roļn²ku a jiģ nŊkolikr§t se ocitl mezi ocenŊnĨmi. Letos 

vyhr§l v kategorii Ģivot kolem n§s a z§roveŔ vŢbec poprv® dorazil i na vernis§ģ. TŚet² 

m²sto v kategorii Portr®t obsadil Petr Vlļek z Charity NovĨ Jiļ²n. Zan²cenĨ amat®rskĨ 

fotograf se soutŊģe ¼ļastn² od doby vzniku Charity NovĨ Jiļ²n a v kaģd®m roļn²ku se 

objevuje mezi prvn²mi tŚemi. Tak® jeho ocenŊn² odborn® poroty velmi potŊġilo. 

 

V²tŊzov® kategorie Portr®t: 

1. Alena Cmielov§, FrĨdek ï M²stek, 2. JiŚ² Pasz ï Olomouc, 3. Petr Vlļek, NovĨ Jiļ²n. 

 

V²tŊzov® kategorie Ģivot kolem n§s: 

1. Richard Bouda, Brno, 2. Eva MalŢġkov§, Hluk, 3. Jan BartoŔ, ĻervenĨ Kostelec. 

 

V²tŊzov® kategorie Jak to vid²m j§: 

1. Dita Valachov§, Pardubice, 2. Jana Bedn§Śov§, Rajhrad, 3. Jana Berkov§, Opava.293 

 

KateŚina Lachmanov§ pŚedn§ġela 25. ¼nora o t®matu Doba postn² ï ļas odtuļŔov§n² 

srdce. PŚedn§ġka zn§m® teoloģky o postn² dobŊ se uskuteļnila v SchºsslerovŊ 

sal·nku Obecn²ho domu. Podle bŚeznov®ho Domovn²ku ġlo o velmi zaj²mavou, t®mŊŚ 

dvŊ hodiny trvaj²c² pŚedn§ġku o tom, co vġe je, ale moģn§ pŚedevġ²m nen² postn² 

snaģen². ĂKateŚina Lachmanov§ na mnoha vĨstiģnĨch a obļas i velmi humornĨch 

pŚ²kladech dokazovala, ģe pŢst dnes nen² jen jakousi dietou, odŚ²k§n²m si obl²ben®ho 

j²dla, k nŊmuģ se posl®ze zase vr§t²me, ale pŚedevġ²m moģnost² uvŊdomit si sv® 

zlozvyky, coģ mŢģe bĨt prvn²m krokem na cestŊ k jejich n§pravŊ. ĂM§m pro v§s radu ï 

poģ§dejte sv® bl²zk®, kteŚ² v§s dobŚe znaj² a maj² v§s tak r§di, ģe k v§m budou upŚ²mn², 

                                                 
293

   Charitn² domovn²k ļ. 3, 2016, s. 5 



82 
 

aby v§m poradili, kam m§te smŊrovat sv® postn² snaģen²,ñ poradila KateŚina 

Lachmanov§ v z§vŊru sv® pŚedn§ġky spokojenĨm posluchaļŢm.294 

 

Ve stŚedu 16. bŚezna se uskuteļnila v Denn²m stacion§Śi pro seniory pŚedn§ġka o tom, 

jak peļovat na Opavsku o sv®ho bl²zk®ho seniora v dom§c²m prostŚed².  

 

VĨvoj pojet² kvality soci§ln²ch sluģeb v evropsk®m kontextu. Tak se jmenovala 

pŚedn§ġka Martina Bedn§Śe, Śeditele CARITAS ï VOĠs Olomouc, kterou si mŊli 

Opavan® moģnost vyslechnout 6. dubna v SchºsslerovŊ sal·nku Obecn²ho domu.  

 

StavŊn² m§jky se TŚemi kr§li se uskuteļnilo v are§lu Śeditelstv² Charity Opava v p§tek 

29. dubna. TŚi kr§lov® dorazili na stavŊn² m§jky novĨm autem VW Caddy, kterĨ byl 

poŚ²zen z vĨtŊģku TŚ²kr§lov® sb²rky pro Denn² stacion§Ś pro seniory.  

 

K devades§tin§m popŚ§li Olbramu Zoubkovi klienti Domu sv. Cyrila a MetodŊje pro 

zrakovŊ postiģen® a slabozrak® ve Vlaġtoviļk§ch. Olbram Zoubek totiģ patŚil jiģ 

sedmn§ct let mezi vĨznamn® sponzory tohoto stŚediska Charity Opava.295  

 

Pavel Helan vŊnoval charitŊ Tak trochu jinĨ koncert 9. kvŊtna. Pro pracovn²ky 

a pŚ²znivce Charity Opavy zp²val v Klubu Art v Obecn²m domŊ. Pavel Helan tak mohl 

na hodinov®m vystoupen² zp²vat nadġenĨm posluchaļŢm z charitn²ch stŚedisek 

Mraveneļek, Denn²ho stacion§Śe pro seniory, Radosti, Chr§nŊn®ho a podporovan®ho 

bydlen² i klientŢm Śady dalġ²ch organizac². ĂPŚijel jsem moc r§d, hr§t pro klienty Charity 

je pro mne sv§tek, uģ²v§m si to. Je to skuteļnŊ vdŊļn® publikum, smŊje se tŚeba na 

jinĨch m²stech, neģ jsem zvyklĨ, tak je to pro mne i inspirace,ñ pŚiznal se Pavel Helan, 

kterĨ s opavskou Charitou spolupracuje jiģdva roky.296  

 

PŚedn§ġku o tom, ģe komunitn² pl§n nesm² bĨt PotŊmkinova vesnice, uskuteļnila 

v OpavŊ 11. kvŊtna v SchºsslerovŊ sal·nku Obecn²ho domu Jana Ģ§ļkov§. Podle 

ļervnov®ho Domovn²ku vġak jej² prezentace moc lid² nepŚit§hla. 

 

V prostor§ch Slezanky na Horn²m n§mŊst² vznikla koncem kvŊtna v r§mci festivalu 

Landscape galerijn² kav§rna Re-use, ve kter® obsluhovali uģivatel® a pracovn²ci 

soci§lnŊ terapeutick® d²lny RADOST a Domu sv. Cyrila a MetodŊje ve Vlaġtoviļk§ch. 

PerfektnŊ neperfektn² pŚ²jemn® prostŚed² vytvoŚen® netradiļnŊ z pneumatik nebo 

obnoven®ho star®ho n§bytku vyb²zelo Opavany k zastaven² a obļerstven² od 

30. kvŊtna do 30. ļervna. Kav§rnu provozovala Mark®ta Sanioglu.297 

 

Na stŊboŚick®ho knŊze Joģku Motyku vzpom²nali zamŊstnanci a pŚ²znivci charity 

14. ļervna. Otec Joģka, kterĨ byl spiritu§lem Charity Opava a ¼zce spolupracoval tak® 

s mobiln²m hospicem PokojnĨ pŚ²stav, Mraveneļkem a dalġ²mi stŚedisky, tragicky 

zahynul v roce 2013 na dovolen® na Slovensku. 

 

                                                 
294

   Charitn² domovn²k ļ. 3, 2016, s. 2 
295

   Domovn²k ļ. 5, 2016, s. 2 
296

   Domovn²k ļ. 6, 2016, s. 2 
297

   Domovn²k ļ. 6, 2016, s. 5 



83 
 

Denn² stacion§Ś pro dŊti s kombinovanĨmi vadami Mraveneļek obdrģel d²ky voj§kŢm 

opavsk® pos§dky ļ§stku 34 452 korun. Tuto sumu pŚinesla charitativn² akce Sportem 

pro dŊti, kterou spoleļnŊ poŚ§dali ve Ġt²tinŊ 16. ļervna voj§ci 53. pluku prŢzkumu 

a elektronick®ho boje Gener§la Heliodora P²ky, 532. praporu elektronick®ho boje 

a Z§kladn² ġkola Gener§la Heliodora P²ky ve Ġt²tinŊ.  

 

Slun²ļkov® odpoledne pŚipravila charita na 24. ļervna v Charitn²m domŊ sv. Josefa 

v JaktaŚi. Letos se neslo v duchu OlympijskĨch her a podle Domovn²ku klima zde 

skuteļnŊ pŚipom²nalo Rio de Janeiro. Na dvŢr Śeditelstv² Charity dorazilo asi 200 lid². 

Program sest§val z vystoupen² dŊt² z jaktaŚsk® mateŚsk® ġkoly, klientŢ Radosti, malĨch 

bŚiġn²ch taneļnic Ġeherez§dy z Hlavnice ļi Ivety Dunkov® z Vlaġtoviļek. Pro dŊti bylo 

pŚipraveno divadeln² pŚedstaven² O kmotŚiļce duze a ļernoknŊģn²kovi v pod§n² 

Vladim²ra BŚichn§ļe. Hlavn²mi organiz§torkami akce byly Marie Gil²kov§ a Sv§Ša 

Bl§hov§. 

 

Na pomoc charitn²mu stŚedisku Mraveneļek se i v tomto roce uskuteļnilo fotbalov® 

utk§n² pod patron§tem Okresn²ho fotbalov®ho svazu. Hr§lo se na ve sportovn²m centru 

MFK  KravaŚe 25. ļervna a ġlo jiģ o patn§ctĨ roļn²k t®to charitativn² akce. Organiz§toŚi 

charitativn² akce pŚedali vedouc² Denn²ho stacion§Śe pro dŊti a ml§deģ Mraveneļek 

JanŊ Konopkov® v kravaŚsk® Bully ar®nŊ ġek na 366 tis²c korun. Tato charitativn² akce, 

kterou poŚ§dal Okresn² fotbalovĨ svaz Opava, jiģ za dobu sv®ho trv§n² pŚinesla 

Mraveneļku t®mŊŚ tŚi a pŢl milionu korun.298 

 

D²ky Nadaci ĻEZ se podaŚilo vybrat v r§mci projektu www.pomahejpohybem.cz ļ§stku 

74 370 korun. C²le nadace dos§hla 20. ļervna, pouhĨch deset dnŢ po spuġtŊn². Suma 

byla urļena na vybaven² Denn²ho stacion§Śe pro seniory Charity Opava. ĂStacion§Ś 

si tak bude moci za sesb²ranou ļ§stku poŚ²dit zahradn² n§bytek a hru rusk® kuģelky,ñ 

uvedl zpravodaj Domovn²k.299  

 

Chr§nŊn§ d²lna ve Vlaġtoviļk§ch zaznamenala n§rŢst prodeje svĨch vĨrobkŢ, 

zejm®na v supermarketu Terno v JaktaŚi. Tento trend zaļal uģ na konci roku 2015. 

V prvn² polovinŊ roku 2016 se prodeje dostaly dokonce na dvojn§sobek objemu ve 

stejn®m obdob² roku minul®ho. Chr§nŊn§ d²lna ve Vlaġtoviļk§ch nab²zela spousty 

vĨrobkŢ s novĨm designem, kter® byly po kvalitativn² str§nce velmi hezky 

vypracovan®.300  

 

Charita Opava se tak® prezentovala bŊhem turistick® sez·ny na z§mku 

v Neplachovic²ch. VĨstava o historii a souļasnosti charity byla k vidŊn² v pŚ²zem², 

v lev®m kŚ²dle z§mku. N§vġtŊvn²ci se tak mohli sezn§mit se vġemi osmn§cti stŚedisky, 

kter§ Charita Opava provozovala. Expozice pŚinesla i zaj²mavosti, napŚ²klad Ăelektro-

retro koutekñ se starĨmi nebo kuri·zn²mi televizemi ļi radiopŚij²maļi.301 

 

Tradiļn² CyrilometodŊjskou oslavu uspoŚ§dal v ¼terĨ 5. ļervence DŢm sv. Cyrila 

a MetodŊje pro zrakovŊ postiģen® spolu s obc² Vlaġtoviļky. LidovŊ pojat§ oslava 
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probŊhla v DomŊ pro zrakovŊ postiģen® a n§slednŊ tak® v bl²zk®m sportovn²m are§lu 

ve Vlaġtoviļk§ch. 

 

Person§ln² ¼sek Charity Opava prov§dŊl dotazn²kov® ġetŚen² zamŊŚen® na 

spokojenost zamŊstnancŢ. Dotazovan² odpov²dali napŚ²klad na ot§zky, jak se jim 

v charitŊ pracuje a jestli je bav² jejich pr§ce a zda si napŚ²klad rozum² s kolegy. 

Z celkov®ho poļtu 224 zamŊstnancŢ, kter® mŊla Charita Opava ke dni ġetŚen², jich 

odpovŊdŊlo 40, coģ bylo 18 %. Drtiv§ vŊtġina respondentŢ byla spokojena s vybaven²m 

sv®ho pracoviġtŊ. ĂCel§ tŚetina z nich by ale uv²tala, pokud by na nŊm byla m®nŊ 

ruġena a mohla se tak v²ce soustŚedit na pr§ci,ñ vyplynulo z dotazn²kov®ho ġetŚen². 

Mezi konkr®tn²mi podnŊty ke zlepġen² vybaven² ļi situace na pracoviġti se napŚ²klad 

objevily povzdechy nad nedostatkem poļ²taļŢ ļi prostoru na konzultaci s uģivateli 

z dŢvodu soukrom², horko ļi m§lo prostoru v kancel§Ś²ch. ĂVŊtġina z n§s je 

pŚesvŊdļena, ģe se svĨmi kolegy tvoŚ² jeden tĨm a mohou se na sebe vz§jemnŊ 

spolehnout, rozum² si a vz§jemnŊ se respektuj²,ñ uvedl k vĨzkumu Domovn²k. 

PotŊġuj²c² byl tak® fakt, ģe 38 respondentŢ ze 40 uvedlo, ģe je jejich pr§ce bav². A ļeho 

si v CharitŊ Opava nejv²ce v§ģ²? NapŚ²klad hodnot, kter® Charita Opava jako katolick§ 

organizace prezentuje, pŚ§telsk®ho prostŚed², benefitu ve formŊ stravenek ļi tĨdne 

dovolen® nav²c, lidsk®ho pŚ²stupu, moģnosti vyuģit² sluģebn²ho auta ļi vstŚ²cn®ho 

jedn§n² nadŚ²zenĨch. VŊtġina zamŊstnancŢ si posteskla nad vĨġ² mzdy a uv²tala by jej² 

n§rŢst. ĂVĨsledky naġeho prŢzkumu jsme pŚedali veden² Charity Opava, kter® s nimi 

bude d§le pracovat,ñ uzavŚela vĨzkum vedouc² person§ln²ho ¼seku Eva PospŊchov§, 

kter§ vĨzkum organizovala spolu se svou kolegyn² Milenou Pch§lkovou.302 

 

Prvn²ho z§Ś² obdrģel jmenovac² dekret z rukou Śeditele Charity Ļesk® republiky Luk§ġe 

Curyla dosavadn² Śeditel Charity Opava Jan Hanuġ. Ve sv® funkci pŢsobil jiģ dvan§ct 

let, nyn² vstoupil jiģ do ļtvrt®ho ļtyŚlet®ho funkļn²ho obdob².303  

 

Denn² stacion§Ś pro dŊti s kombinovanĨmi vadami Mraveneļek oslavil patn§ct let 

sv®ho trv§n² a souļ§st² oslav byl i den otevŚenĨch dveŚ² 21. z§Ś². Z§jemci se tak mohli 

sezn§mit nejen s prostorami na NeumannovŊ ulici v OpavŊ, kde toto stŚedisko pŢsob², 

ale tak® s pouģ²vanĨmi Montessori pomŢckami, metodami alternativn² komunikace, 

baz§ln² stimulace nebo z²skat informace o rehabilitaļn²m cviļen², canisterapii ļi 

z§kladn² oġetŚovatelsk® p®ļi, kter§ zde byla poskytov§na. Denn² stacion§Ś Mraveneļek 

jako ambulantn² soci§ln² sluģba byl urļen dŊtem a mladĨm lidem s ment§ln²m 

a tŊlesnĨm postiģen²m ve vŊku od 11 do 35 let ze sp§dov® oblasti Opavska. Posl§n²m 

stacion§Śe bylo poskytov§n² sluģeb smŊŚuj²c²ch k co moģn§ nejvyġġ²mu individu§ln²mu 

rozvoji a sobŊstaļnosti kaģd®ho uģivatele.304 

  

Dvacet let trv§n² si v tomto roce pŚipomnŊl Charitn² dŢm svatĨch Cyrila a MetodŊje pro 

nevidom® ve Vlaġtoviļk§ch 25. z§Ś². Hlavn²m bodem oslav byl akustickĨ koncert Petra 

Bendeho. Akce se z¼ļastnila pŚibliģnŊ tis²covka lid². Souļ§st² programu bylo tak® 

p§smo poezie z nov® sb²rky klientky Vlaġtoviļek Heleny Jomb²kov®.  
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Na podzim byla otevŚena nov§ prodejna Charity Opava a Chr§nŊn® d²lny Vlaġtoviļky 

v Obchodn²m centru Breda & Weinstein nedaleko Ļesk® poġty. ObchŢdek nab²zel 

ruļnŊ vytvoŚen® origin§ln² vĨrobky z textilu i keramiky. 

 

Klub svat® Aneģky oslavil v Ś²jnu deset let trv§n². Deset let ļinnosti si ļlenov® 

dobrovoln®ho sdruģen² Charity Opava pŚipomnŊli na slavnostn² schŢzce ve sv®m s²dle 

na Kyleġovsk® ulici. Klub si od roku 2009 nepŚetrģitŊ vedl kroniku. Historii klubu na 

slavnostn² schŢzce pŚedstavila jedna z jeho zakl§daj²c²ch ļlenek Marie Smolkov§.305  

 

D²ky projektu Nadaļn²ho fondu Ļesk®ho rozhlasu SvŊtluġka si poŚ²dili v DomŊ sv. 

Cyrila a MetodŊje pro zrakovŊ postiģen® ve Vlaġtoviļk§ch novou n§cvikovou 

kuchyŔ. V nov® kuchyni se podle Charitn²ku nacviļuj² postupy vaŚen², kter® vedou 

klienty k samostatnosti. ĂPod dohledem pracovn²ka se zde uļ² kr§jet, smaģit, cedit, 

mazat, strouhat a podobnŊ, coģ jsou ¼kony, kter® mus² m²t nevidomĨ skuteļnŊ 

nacviļen® a nauļen® v jemu zn§m®m prostŚed²,ñ vysvŊtlila vedouc² Domu sv. Cyrila 

a MetodŊje Zuzana JankŢ. KuchyŔ se vyuģ²vala i pro skupinov® vaŚen² ļi peļen² 

a bŊhem cel®ho dne slouģ² klientŢm k pŚ²pravŊ ļaje a k§vy. Celkov§ rekonstrukce 

pŢvodn² uģ nevyhovuj²c² kuchynŊ pŚiġla na 60 tis²c korun. Stavebn² ¼pravy provedla 

firma Staffa.306 

 

Zakladatelka hospicov® p®ļe Marie Svatoġov§ pŚijela 10. Ś²jna do Opavy, kde v aule 

Slezsk® univerzity mluvila na t®ma Hospice a umŊn² prov§zet. PŚedn§ġej²c² se podaŚilo 

univerzitn² aulu zaplnit do posledn²ho m²sta.  

 

ToulavĨ autobus pro zamŊstnance Magistr§tu mŊsta Opavy se uskuteļnil 11. Ś²jna. 

ĐŚedn²ci si tak bŊhem jednoho odpoledne mohli prohl®dnout t®mŊŚ vġechna stŚediska 

t®to organizace. Pracovn²ci opavsk®ho magistr§tu navġt²vili mimo jin® Chr§nŊnou 

technickou d²lnu ve VelkĨch Hoġtic²ch, Chr§nŊn® a podporovan® bydlen² pro duġevnŊ 

nemocn® v domŊ sv. Aneģky. Zav²tali tak® do stacion§Śe Mraveneļek a pak 

pokraļovali do Chr§nŊnĨch d²len sv. Josefa a soci§lnŊ terapeutick® d²lny Radost. Akce 

byla ukonļena ve Vlaġtoviļk§ch, kde host® z opavsk® radnice navġt²vili DŢm sv. Cyrila 

a MetodŊje pro zrakovŊ postiģen® a chr§nŊnou d²lnu. ĂTuto akci povaģuji za velmi 

dŢleģitou, protoģe s ¼Śedn²ky Odboru soci§ln²ch vŊc² intenzivnŊ spolupracujeme na 

Śeġen² Śady situac², kter® potk§vaj² obļany Opavy, je proto velmi pŚ²nosn®, kdyģ mohou 

vidŊt naġe stŚediska na vlastn² oļi a nav§zat zde tak® potŚebn® odborn® kontakty,ñ 

vysvŊtlil v Domovn²ku Śeditel Charity Opava Jan Hanuġ.307  

 

KravaŚskĨ duchovn² spr§vce Daniel V²cha pŚednesl opavsk® veŚejnosti 13. Ś²jna 

pŚedn§ġku na t®ma Strach jako nemoc naġ² doby. Akce se konala v Historick® 

vĨstavn² budovŊ Slezsk® zemsk®ho muzea.  

 

Jiģ podev§t® odstartovala v listopadu soutŊģ fotografi² se soci§ln² tematikou, kterou 

poŚ§d§ pod n§zvem MŢj svŊt Charita Opava pro zamŊstnance, dobrovoln²ky 

a uģivatele sluģeb Charit Ļesk® republiky. OpŊt se soutŊģilo ve tŚech kategori²ch, a to 

                                                 
305

   Domovn²k ļ. 10, 2016, s. 8 
306

   Domovn²k ļ. 11, 2016, s. 2 
307

   Domovn²k ļ. 10, 2016, s. 2 



86 
 

v kategorii Portr®t, v kategorii Ģivot kolem n§s a v kategorii Jak to vid²m j§, urļen® pro 

klienty Charit. 

 

Potravinovou sb²rku pro opavskou charitu poŚ§dali od 28. listopadu do 4. prosince 

studenti Slezsk® univerzity v OpavŊ. Sb²rka byla urļena pro stŚedisko Charity Opava 

Chr§nŊn® a podporovan® bydlen² pro duġevnŊ nemocn®. V r§mci TĨdne dobr® vŢle ji 

uspoŚ§dali ļlenov® Asociace studentŢ a pŚ§tel Slezsk® univerzity. Sb²rku pro charitu 

poŚ§dali jiģ potŚet². U zrodu sb²rky st§la studentka Andrea Morysov§. Potraviny nosili 

studenti na budovy opavskĨch fakult a vyvrcholen²m byla sb²rka 3. a 4. prosince 

v obchodn²m domŊ Breda. 

 

PŚedn§ġku a besedu na t®ma Spoleļensk§ odpovŊdnost firem uspoŚ§dala Charita 

Opava v ¼terĨ 29. listopadu ve 14 hodin v kongresov®m centru hotelu Iberia v OpavŊ. 

Akce byla souļ§st² cyklu 12 inspirac² pro Opavsko. Vystoupili na n² provoznŊ-technickĨ 

n§mŊstek Śeditele TechnickĨch sluģeb Opava Martin Gir§ġek a Olga Rosenbergerov§ ï 

zakladatelka a manaģerka ¼spŊġn®ho soci§ln²ho podniku Ml®ļnĨ bar NAPROTI 

v OstravŊ. 

 

O nŊkterĨch aspektech kŚesŠanstv² a pom§haj²c²ch profes² hovoŚil 6. prosince na 

pŚedn§ġce vedouc² Katedry kŚesŠansk® soci§ln² pr§ce CyrilometodŊjsk® teologick® 

fakulty UP Olomouc Jakub Doleģel. 

 

Charitn² stŚedisko Neġkola bylo k posledn²mu prosinci roku 2016 zruġeno. Souļ§st² 

opavsk® charity bylo deset let. Jeho vedouc² byla Svatava Bl§hov§. Souļ§st² ļinnosti 

Neġkoly byly tvoŚiv® d²lniļky, vĨuka angliļtiny ļi pŚedn§ġky a besedy nebo tak® 

baz§rek dŊtsk®ho obleļen². V roce 2013 Neġkola jiģ po druh® neobdrģela dotaci 

z MPSV a muselo se pŚikroļit k omezen² provozu na tŚi dny v tĨdnu a zvĨġen² cen za 

sluģby. Neġkola tak® musela zavŚ²t k 30. ļervnu 2013 poboļku v KravaŚ²ch. PrŢmŊrnŊ 

mŊla Neġkola za rok okolo 2500 n§vġtŊv, coģ znamenalo asi 75 rodin roļnŊ.308 

 

 

KAFIRA o. p. s.  

 

KAFIRA o.p.s. byla neziskovou organizac² zaloģenou Janem Hor§kem v roce 2002, se 

z§mŊrem pom§hat lidem s tŊģkĨm zrakovĨm postiģen²m v jejich zaļlenŊn² na trh pr§ce 

a do spoleļnosti. Jej² ¼zemn² pŢsobnost byla po cel®m Moravskoslezsk®m kraji. 

Posl§n²m spoleļnosti byla podpora nez§visl®ho a samostatn®ho ģivota dŊt² od 7 let 

a dospŊlĨch, kter® jejich poġkozen² zraku ovlivŔuje pŚi kaģdodenn²ch ļinnostech 

bŊģnĨch ve spoleļnosti. Spoleļnost s²dlila na adrese Horn² n§mŊst² 47, Opava. Sluģby 

soci§ln² rehabilitace spoleļnost poskytovala v OpavŊ, OstravŊ, FrĨdku-M²stku a Nov®m 

Jiļ²nŊ.  

 

ředitelem spoleļnosti byl Jan Hor§k, pŚedsedkyn² spr§vn² rady Daniela Hor§kov§, 

a pŚedsedkyn² dozorļ² rady Milena Proskeov§. 
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Podle slov vĨroļn² zpr§vy se vŊtġinu z c²lŢ stanovenĨch organizac² pro rok 2016 

podaŚilo naplnit. Po patn§cti letech se napŚ²klad zmŊnil vizu§ln² styl organizace. 

ĂProbŊhla modernizaci loga organizace, designu webovĨch str§nek s komplexnŊjġ²m 

rozsahem informac², zaloģili jsme FB str§nky s c²lem oslovit tak® dalġ² skupiny 

veŚejnosti, vytvoŚili jsme nov® let§ky, vizitky, propagaļn² tabule apod.ñ uv§d² vĨroļn² 

zpr§va.309  

 

V roce 2016 ļinil prŢmŊrnĨ pŚepoļtenĨ poļet pracovn²kŢ spoleļnosti 13,4. Mezi 

z§kladn² ļinnosti sluģby Soci§ln² rehabilitace patŚilo napŚ²klad z§kladn² soci§ln² 

poradenstv², n§cvik dovednost² pro zvl§d§n² p®ļe o vlastn² osobu, sobŊstaļnosti 

a dalġ²ch ļinnost² vedouc²ch k soci§ln²mu zaļlenŊn², zprostŚedkov§n² kontaktu se 

spoleļenskĨm prostŚed²m, vĨchovn®, vzdŊl§vac² a aktivizaļn² ļinnosti a pomoc pŚi 

uplatŔov§n² pr§v, opr§vnŊnĨch z§jmŢ a pŚi obstar§v§n² osobn²ch z§leģitost².310   

 

V OpavŊ t®to sluģby vyuģilo celkem 30 klientŢ, z toho 12 muģŢ a 18 ģen. Ambulantn²ch 

intervenc² v OpavŊ pŚitom bylo 2079, v ter®nu probŊhlo 376 intervenc² a 857 kontaktŢ. 

Celkem na vġech pracoviġt²ch se celkovĨ poļet klientŢ vyġplhal na 136, bylo s nimi 

provedeno 2 975 kontaktŢ a 10 387 intervenc². 

 

Opavsk® pracoviġtŊ uspoŚ§dalo pro sv® klienty celkem 10 jednor§zovĨch akc² 

(pozn§vac², sportovn², kulturn² a vzdŊl§vac² akce). Na poskytov§n² sluģby Soci§ln² 

rehabilitace dostalo opavsk® pracoviġtŊ 475 000 korun z rozpoļtu Moravskoslezsk®ho 

kraje. D§le poskytlo dotaci pro opavsk® pracoviġtŊ i mŊsto Opava ve vĨġi 250 tis²c 

korun ļeskĨch.  

 

Technickou podporu a konzultaci v oblasti kompenzaļn²ch pomŢcek pro osoby se 

zrakovĨm postiģen²m poskytovali spoleļnosti KAFIRA pracovn²ci firmy HT-Visual 

z Opavy, kter§ se zabĨvala vĨvojem a prodejem kompenzaļn²ch pomŢcek pro lidi 

nevidom®, slabozrak® a seniory od roku 1998. 

 

Spoleļnost hospodaŚila s vĨnosy ve vĨġi 6,297 mili·nŢ korun a pasivy ve vĨġi 3,647 

mili·nŢ korun.  

 

Krizov® a kontaktn² centrum 
Pod sluneļn²kem 

 
Krizov® a kontaktn² centrum Pod sluneļn²kem (KKC) spustilo na z§kladŊ zak§zky 

Statut§rn²ho mŊsta Opavy poradnu pro hazardn² hr§ļe, kter§ byla zajiġtŊna 

psychologem ï adiktologem. V Ś²jnu byla pŚijata nov§ kolegynŊ na pozici ter®nn² 

a kontaktn² pracovnice. Pracovn²ci KKC se tak® v tomto roce pod²leli na pŚ²pravŊ 

projektov® dokumentace rekonstrukce budovy, kde organizace s²dlila.311 
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KKC se v roce 2016 staralo o 191 klientŢ, z toho 122 bylo uģivatelŢ nealkoholovĨch 

drog, d§le pak evidovalo 6 uģivatelŢ alkoholu a 5 patologickĨch hr§ļŢ. PrŢmŊrnĨ vŊk 

klienta byl 29 let. V²ce informac² uv§d² vĨroļn² zpr§va.312 V r§mci vĨmŊnn®ho programu 

bylo pracovn²ky KKC pŚijato 13 997 injekļn²ch jehel a vyd§no 16 576 jehel. Poļet 

vĨkonŢ v p®ļi o uģivatele evidovalo KKC 2879 a kontaktŢ 2 032.  

 

Spoleļnost hospodaŚila celkem s n§klady 1 838 500 korun a vĨnosy ve vĨġi 1 838 250 

korun. Z rozpoļtu mŊsta obdrģela 780 tis²c korun. 

 

Co se tĨļe person§ln²ho zabezpeļen², Śeditelkou KKC byla Pavl²na Havl²ļkov§, kter§ 

souļasnŊ pŢsobila jako soci§ln² pracovnice, soci§ln²m pracovn²kem a vedouc²m 

kontaktn²ho centra byl Anton²n DanŊk, kontaktn²m a ter®nn²m pracovn²kem byl Jakub 

Raġ²n a ter®nn² a kontaktn² pracovnic² Michaela Proch§zkov§. D§le ve spoleļnosti 

pŢsobili externŊ psycholog, auditor a tak® webmaster.  

 

 

Marianum 
 

PŚedchoz² rok 2015 znamenal pro Marianum z§sadn² mezn²k. D²ky rozs§hl® 

a systematick® transformaci poskytovanĨch soci§ln²ch sluģeb schv§len® 

zastupitelstvem kraje v Ś²jnu 2015 opustilo koncem listopadu posledn²ch 10 uģivatelŢ 

¼stavn² prostŚed² hlavn² budovy a odstŊhovalo se do rekonstruovan®ho domu se 

dvŊma byty v OpavŊ.  

V roce 2016 transformace pokraļovala. ĂRok 2016 prob²hal ve znamen² pŚ²prav na 

vr§cen² hlavn² budovy jej²mu majiteli a souvisej²c² majetkov® vypoŚ§d§n², na zmŊnu 

s²dla Mariana, p.o. a zmŊnu v poskytov§n² sluģeb v souladu se z§mŊrem dlouhodob® 

koncepce organizace poskytov§n² soci§ln²ch sluģeb osob§m se zdravotn²m postiģen²m 

v oblasti Opavska, Brunt§lska a V²tkovska (d§le Koncepce),ñ p²ġe v ¼vodn²m slovu 

k vĨroļn² zpr§vŊ spoleļnosti Marianum Śeditel Anton²n JanĨġka.313 

Od ledna roku 2016 organizace vyuģ²vala k zajiġtŊn² poskytov§n² soci§ln²ch sluģeb 

nŊkter® ļ§sti hlavn² budovy, ve kterĨch byl um²stŊn stravovac² provoz a souvisej²c² 

prostory, kancel§Śe administrativy a z§zem² pro ¼drģbu, ¼klid, gar§ģov§ st§n² a d²lny 

¼drģby. Veġker® ubytovac² prostory v hlavn² budovŊ pro uģivatele pobytov® sluģby byly 

vyklizeny, uvedeny do pŢvodn²ho stavu a majitel budovy, Kongregace Dcer Boģsk® 

L§sky, je pŚevzal zpŊt do sv® p®ļe.  

 

Marianum ke konci tohoto roku poskytovalo tŚi druhy soci§ln²ch sluģeb na deseti 

pracoviġt²ch. Jednalo se o sluģbu Domov pro osoby se zdravotn²m postiģen²m 

(DOZP) na ġesti pracoviġt²ch, z toho pŊt pracoviġŠ v OpavŊ a jedno pracoviġtŊ 

v Jakartovic²chïDeġtn®, Sluģbu Chr§nŊn® bydlen² (CHB) na dvou pracoviġt²ch 

v OpavŊ a na jednom pracoviġti ve VelkĨch Hoġtic²ch a sluģbu Podpora 

samostatn®ho bydlen² (PSB) v osmi bytech na ¼zem² Opavy. C²lovou skupinou byly 

pro organizaci dospŊl® osoby s ment§ln²m nebo v²cen§sobnĨm postiģen²m. 
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Stravovac² provoz, um²stŊnĨ v hlavn² budovŊ, pŚevzala a provozovala od ļervence 

2016 Kongregace Dcer Boģsk® L§sky. V souladu s Koncepc² mŊla pŚipravit organizace 

Marianum sv® provozovan® sluģby, s vĨjimkou Domova pro osoby se zdravotn²m 

postiģen²m (DOZP) JakartoviceïDeġtn®, na pŚed§n² pŚ²spŊvkov® organizaci S²rius 

Opava ke konci roku 2016. Marianum mŊlo zajiġŠovat od ledna 2017 pouze sluģbu 

DOZP JakartoviceïDeġtn®. Pak by mŊla tato sluģba od ledna 2018 pŚej²t pod spr§vu 

pŚ²spŊvkov® organizace Z§mek Doln² Ģivotice. 

 

Schv§lenou kapacitu mŊlo Marianum ve vĨġi 150 uģivatelŢ a ke konci tohoto roku ji 

vyuģilo 148 klientŢ. Z tohoto poļtu bylo 86 ģen a 62 muģŢ. Pro srovn§n², za posledn²ch 

v²ce neģ deset let mŊlo Marianum nejv²ce uģivatelŢ v roce 2004, a to 226. Organizace 

zamŊstn§vala 127,22 pŚepoļtenĨch pracovn²kŢ.314 

   

Uģivatel® sluģeb Mariana vyuģ²vali v roce 2016 napŚ²klad sluģbu soci§ln² rehabilitace 

poskytovanou spoleļnost² Fokus. Tuto sluģbu vyuģ²valo 14 uģivatelŢ. Ļinnost 

jednotlivĨch uģivatelŢ t®to soci§ln² sluģby byla zamŊŚena na vĨrobu koġ²kŢ, n§cvik 

pracovn²ch dovednost² a pracovn²ch postupŢ vybranĨch ļinnost², n§cvik soci§ln²ch 

dovednost² pŚi komunikaci ve skupinŊ, z§kladn² n§cvik koncentrace, pozornosti, 

interakce ve skupinŊ, podporu uģivatelky pŚi n§cviku podpisu na smlouvy (pracovn² 

dohody, smlouva o poskytov§n² soci§ln²ch sluģeb, n§jemn² smlouva aj.). Dalġ² sluģbu 

soci§ln² rehabilitace nab²zela organizaci Marianum Anima Viva o.s., a navġtŊvovalo ji 

12 uģivatelŢ, kteŚ² se vŊnovali n§cviku vaŚen² jednoduchĨch j²del, tr®nov§n² pamŊti 

a rozvoji kognitivn²ch funkc².315 

 

HospodaŚen² spoleļnosti Marianum se pohybovalo za rok 2016 v kladnĨch ļ²slech. 

Marianum vyk§zalo n§klady ve vĨġi 59,657 mili·nu korun a vĨnosy ve vĨġi 59,658 

mili·nu. Nejv²ce n§kladŢ si vyģ§dalo stŚedisko DOZP v Deġtn®, a to ve vĨġi 17, 377 

mili·nu. Marianum celkovŊ obdrģelo pŚ²spŊvek v r§mci dotaļn²ho programu podpory 

soci§ln²ch sluģeb pro rok 2016.316 

 

S²rius 

 

ředitelkou organizace byla SoŔa Lichovn²kov§. Domov pro ment§lnŊ postiģen® dŊti 

s²dlil na M§nesovŊ ulici ļ. 5 a 7 v OpavŊ.  

 

Domov poskytoval celoroļn² pobytov® sluģby dŊtem a ml§deģi s tŊģkĨm ment§ln²m 

a kombinovanĨm zdravotn²m postiģen²m z Moravskoslezsk®ho kraje, kteŚ² vzhledem ke 

sv®mu postiģen² nemohli ģ²t ve sv®m pŚirozen®m prostŚed². V zaŚ²zen² dom§c²ho typu 

mohli bydlet chlapci i d²vky, domov mŊl 29 m²st. C²lovou skupinou zaŚ²zen² byly dŊti 

a ml§deģ od 3 do 26 let. TŊmto uģivatelŢm domov nab²zel ubytov§n², stravov§n², 

vĨchovu a vzdŊl§v§n², oġetŚovatelskou p®ļi, soci§ln² aktivizaci, soci§ln² poradenstv².  

 

D²ky studentŢm StŚedn² zdravotnick® ġkoly probŊhla 8. ledna Mikul§ġsk§ nad²lka 

a V§noce v S²riu. ĂMlad² lid®, kteŚ² se na ġkoln² praxi poprv® setk§vaj² s lidmi s tŊģkĨm 
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ment§ln²m a tŊlesnĨm postiģen²m, se rozhodli uspoŚ§dat Mikul§ġskou nad²lku spojenou 

se zp²v§n²m koled. V domovŊ se tak seġlo velk® mnoģstv² ļertŢ a andŊlŢ, hr§lo se 

a zp²valo. DŊti byly doslova nadġen®,ñ uvedl web organizace.317 

 

Od 15. bŚezna se S²rius stal certifikovanĨm pracoviġtŊm Baz§ln² stimulace. Tento den 

probŊhla v domovŊ supervize p®ļe v konceptu Baz§ln² stimulace. Supervizi provedla 

PhDr. Karol²na Riedlov§, Śeditelka a jednatelka spoleļnosti INSTITUT Baz§ln² 

stimulaceÈ s.r.o., certifikovan§ lektorka, supervizorka a odbornĨ garant vzdŊl§vac²ch 

programŢ. Na z§kladŊ ¼spŊġnŊ probŊhl® supervize za splnŊn² vġech podm²nek byl 

k 30. 3. 2016 vystaven certifik§t pracoviġtŊ Baz§ln² stimulace. 318 

 

Pracovn²ci a uģivatel® sluģeb se jiģ podruh® z¼ļastnili 23. dubna z§vodu Joy Run. 

ĂDubnov® sobotn² dopoledne jsme jiģ podruh® str§vili v MŊstskĨch sadech a z¼ļastnili 

se netradiļn²ho bŊģeck®ho z§vodu Joy Run. Tentokr§t jsme obl®kli zelen® trikoty, 

nalepili pŚidŊlen§ ļ²sla, nasedli do sportovn²ch voz²kŢ a hur§ se sezn§mit s naġimi 

bŊģci. Vġichni jsme z§vodili hned v prvn²m bŊhu a spoleļn²ky n§m dŊlaly tĨmy 

poskl§dan® ze studentŢ a profesorŢ m²stn²ch ġkol. Vġechny tĨmy byly stateļnŊ 

odhodl§ny ubŊhnout co moģn§ nejrychleji celĨch 6 kilometrŢ. KaģdĨ z§vodn²k po 

probŊhnut² c²le dostal medaili, jen my ve voz²ļc²ch jsme nav²c dostali i kr§snĨ poh§r. 

Spoleļn® foto si uģ²vali ¼plnŊ vġichni, na nŊkterĨch byla vidŊt ¼nava, ale dobr§ n§lada 

panovala poŚ§d,ñ psalo se na webu spoleļnosti.319 
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ĠKOLSTVĉ 

 

Kapitola pojedn§v§ o obecnĨch vŊcech souvisej²c²ch se ġkolstv²m, d§le pak 

o ocenŊnĨch uļitel²ch, ģ§c²ch a je rozdŊlena na jednotliv® vzdŊl§vac² stupnŊ: 

mateŚsk®, z§kladn², stŚedn² a vysok® ġkoly. 

 

 

Ģ§k roku 2015 

 

V roce 2016 n§mŊstek prim§tora Josef StiborskĨ ocenil 13 nejlepġ²ch ģ§kŢ opavskĨch 

z§kladn²ch a speci§ln²ch ġkol. V n§sleduj²c²m pŚehledu se o kaģd®m z ocenŊnĨch 

zm²n²me na z§kladŊ informac² zveŚejnŊnĨch v bŚeznov®m zpravodaji Hl§ska. 

 
Jan BŊhavĨ (ZĠ Otick§) byl ocenŊn za svou pracovitost, p²li a snahu dos§hnout co 

nejlepġ²ch vĨsledkŢ. Sv® znalosti a vŊdomosti uplatŔoval v nejrŢznŊjġ²ch soutŊģ²ch 

a olympi§d§ch, kde pokaģd® obsazoval pŚedn² m²sta, nejlepġ²ch vĨsledkŢ dosahoval 

v zemŊpise a dŊjepise. Tento rok obsadil tŚet² m²sto v olympi§dŊ chemick®. Vynikal 

v angliļtinŊ, vyhr§val ġkoln² kola anglick® olympi§dy a skvŊle ġkolu reprezentoval 

v okresn²ch kolech. V konverzaļn² soutŊģi, kter§ se kaģdoroļnŊ konala ve Ġternberku, 

se v loŔsk®m roce um²stil na ļtvrt®m m²stŊ a letos tuto soutŊģ vyhr§l. Sv® znalosti 

angliļtiny zdokonaloval v jazykovĨch kurzech, z¼ļastnil se ġkoln²ho vzdŊl§vac²ho 

z§jezdu do Anglie.  

 
Jakub Giecek (ZĠ Havl²ļkova) dosahoval pravidelnŊ vĨbornĨch studijn²ch vĨsledkŢ. 

Byl plnohodnotnĨm ¼ļastn²kem Śady projektŢ. Zapojil se do celoroļn²ho projektu 

Pam§tkovan§, kterĨm na ġkole prov§zela KateŚina Skal²kov§, a projektu Uļ²me se 

podnikat. KaģdoroļnŊ se ¼ļastnil mezin§rodn² vĨtvarn® soutŊģe pro zrakovŊ postiģen® 

ve Zl²nŊ Radost tvoŚit. V t®to soutŊģi z²skal dvakr§t hlavn² cenu, jednou hlavn² cenu za 

kolektivn² pr§ci. Po celou dobu ġkoln² doch§zky se pravidelnŊ vŊnoval sportu, zde 

dos§hl i pŚes svŢj zrakovĨ handicap nemalĨch ¼spŊchŢ. PravidelnŊ se ¼ļastnil 

Celost§tn²ch sportovn²ch her zrakovŊ postiģen® ml§deģe a Mistrovstv² zrakovŊ 

postiģenĨch v plav§n², kde se vģdy um²sŠoval na pŚedn²ch pozic²ch. Kuba byl velkou 

oporou v kolektivn²ch sportech. V goalballe a showdownu patŚil k nejlepġ²m hr§ļŢm 

v Ļesk® republice. VĨbornĨch vĨsledkŢ tak® dosahoval ve sjezdov®m lyģov§n².  

 

Eliġka Chabiļovsk§ (ZĠ a PĠ Slezsk®ho odboje) z²skala ocenŊn² za svou empatii, 

skromnost a snahu o dobŚe funguj²c² kolektiv. Reprezentovala ġkolu v mnoha 

sportovn²ch, pŊveckĨch a recitaļn²ch soutŊģ²ch. Byla ļlenkou tĨmu ģ§kŢ opavsk®ho 

okresu, kterĨ zv²tŊzil v krajsk®m kole Sportovn²ch her ml§deģe ģ§kŢ speci§ln²ch ġkol 

v r§mci Moravskoslezsk®ho kraje. Ģ§kynŊ osm® tŚ²dy byla tak® aktivn² skautkou. Ve 

voln®m ļase navġtŊvovala z§kladn² umŊleckou ġkolu a uļila se zpŊvu a hŚe na kytaru. 

 

Mark®ta Fuks²kov§ (ZĠ Vrchn²) se pravidelnŊ ¼ļastnila vŊdomostn²ch a jazykovĨch 

soutŊģ², pŚedevġ²m z pŚ²rodopisu, zemŊpisu a nŊmeck®ho jazyka, ve kterĨch 

obsazovala pŚedn² pozice. V pŚ²rodovŊdn® soutŊģi Mendelova gymn§zia z²skalo 

v loŔsk®m roce jej² druģstvo druh® m²sto, v letoġn²m roce se um²stilo jako tŚet². Pro sv® 
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organizaļn² a komunikaļn² schopnosti se stala vŢdļ² osobnost² projektu Emise. Se 

svĨmi vrstevn²ky postoupili v loŔsk®m roce aģ do fin§le a z²skali 1. m²sto, v letoġn²m 

roce obsadili v okresn²m kole druh® m²sto. Do fin§le rovnŊģ postoupila v pŚ²rodovŊdn® 

soutŊģi Velk§ cena ZOO, kde obsadila tŚet² m²sto. V pŚedeġlĨch letech byla vidŊt 

v zemŊpisn® olympi§dŊ. KaģdoroļnŊ se ¼spŊġnŊ ¼ļastnila konverzaļn² soutŊģe 

v nŊmeck®m jazyce.  

 

Denis Kurka (ZĠ T. G. Masaryka) patŚil mezi pracovit®, spolehliv® a kamar§dsk® 

spoluģ§ky. NavġtŊvoval krouģek robotiky, zaob²ral se poļ²taļovou grafikou 

a programov§n²m tisku na 3D tisk§rnŊ, byl spr§vcem nŊkolika hern²ch serverŢ a webŢ. 

AktivnŊ se vŊnoval RC modelŢm, zejm®na dronov®mu l®t§n². PravidelnŊ se ¼ļastnil 

olympi§d v matematice a chemii, zapojoval se do soutŊģ² ve fyzice, informatice 

a v r§mci ġkoln²ch akc² pŚedv§dŊl pokusy. Se svou odpalovac² rampou pro vodou 

poh§nŊn® rakety se z¼ļastnil soutŊģe o nejlepġ² video prezentuj²c² fyzik§ln² pokus. 

D²ky znalostem elektrotechniky obsadil druh® m²sto v okresn²m kole soutŊģe technick® 

tvoŚivosti. V dev§t®m roļn²ku byl nej¼spŊġnŊjġ²m Śeġitelem pŚ²rodovŊdn®ho klokana 

v r§mci cel®ho Moravskoslezsk®ho kraje. UspŊl tak® v krajsk®m kole chemick® 

soutŊģe MladĨ chemik. SvŢj talent rozv²j² i ve vĨtvarn® oblasti. V celost§tn² internetov® 

logick® soutŊģi Brloh obsadil se svĨm druģstvem druh® m²sto. Uģ druhĨm rokem je 

ġkoln²m koordin§torem projektu Emise. 

 

Tom§ġ Kurka (ZĠ Boģeny NŊmcov®) byl vynikaj²c² student, pilnĨ, aktivn², tvŢrļ², 

ochotnĨ, pŚ§telskĨ a v kolektivu obl²benĨ. Studoval hru na jazzovou kytaru na Lidov® 

konzervatoŚi v OstravŊ a hr§l s kapelou na rŢznĨch opavskĨch kulturn²ch akc²ch, 

doprov§zel tak® ġkoln² pŊveckĨ sbor. Byl vġestrannŊ sportovnŊ nadanĨ a aktivn². 

PravidelnŊ se ¼ļastnil soutŊģ² v atletick®m ļtyŚboji, florbalu, stoln²m tenisu, halov® 

kopan®, fotbalu, volejbalu a basketbalu. S volejbalovĨm a basketbalovĨm tĨmem se 

pravidelnŊ um²sŠoval na medailovĨch pozic²ch. Jeho nejvŊtġ²m ¼spŊchem byla loŔsk§ 

stŚ²brn§ medaile v republikov®m fin§le Sportovn² ligy z§kladn²ch ġkol v basketbalu. 

Đļastnil se zemŊpisn® olympi§dy, logick® olympi§dy a v tomto ġkoln²m roce z²skal 

1. m²sto v soutŊģi Datel v psan² vġemi deseti.  

 
Barbora Kuzn²kov§ (Slezsk® gymn§zium, nominov§na za ZĠ Kyleġovice) patŚila mezi 

ģ§kynŊ s vġestrannĨm nad§n²m. NejvŊtġ²ch ¼spŊchŢ dosahovala ve sportu, zejm®na 

v atletice. PravidelnŊ byla velkou oporou druģstev Poh§ru rozhlasu, Atletick®ho 

ļtyŚboje, PŚespoln²ho bŊhu, V§noļn² a Velikonoļn² laŠky, pŚiļemģ vģdy s um²stŊn²m do 

tŚet²ho m²sta na okresn², pŚ²padnŊ krajsk® ¼rovni. Bodovala i v kategorii jednotlivcŢ. 

S velmi dobrĨmi vĨsledky reprezentovala ġkolu ve volejbale a florbale, v koġ²kov® 

dokonce s postupem do krajsk®ho kola. VavŚ²ny sb²rala tak® ve vŊdomostn²ch 

soutŊģ²ch. V hojn® m²Śe se ¼ļastnila ġkoln²ch kol olympi§d a soutŊģ² s nejlepġ²mi 

vĨsledky a n§slednŊ pak reprezentovala ġkolu v okresn²ch kolech, z nichģ urļitŊ stoj² 

za zm²nku 3. m²sto zemŊpisn® olympi§dy.  

 

B§ra Lichnovsk§ (ZĠ Engliġova) byla c²levŊdom§, svŊdomit§, aktivn² a neuvŊŚitelnŊ 

vġestrann§ ģ§kynŊ se skvŊlĨmi vĨsledky ve vĨuce. Ġkolu reprezentovala nejen ve 

vŊdomostn²ch soutŊģ²ch, ale hlavnŊ ve sportovn²ch a umŊleckĨch, kde pravidelnŊ 

dosahovala aģ na stupnŊ v²tŊzŢ na mistrovstv² ĻR. Barļa byla mistryn² ĻR v Poh§ru 

rozhlasu, Atletick®m ļtyŚboji, PohybovĨch skladb§ch, druh§ v ĻR v pŚespoln²m bŊhu, 
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finalistkou republikovĨch fin§le v atletick®m v²ceboji. TŚet² m²sto si odvezla i z ME 

v pŚespoln²m bŊhu druģstev. Mimo jin® byla 3. v ĻR ve floristice. 

 
KateŚina Maliġkov§ (ZĠ Ġr§mkova) byla vġestrannŊ nadan§, talentovan§ ģaļka, kter§ 

byla ļlenkou ġkoln²ho klubu gymnastek, se kterĨm jiģ z²skala Śadu celost§tn²ch 

ocenŊn². NavġtŊvovala dramatickĨ krouģek, vynikala v recitaļn² dovednosti, pravidelnŊ 

hr§la pro dŊti v Loutkov®m divadle v OpavŊ. Moderovala slavnostn² celoġkoln² 

pŚedstaven² pro rodiļe v kinŊ M²r. Byla ļlenkou EkotĨmu a ġkoln²ho parlamentu. Jako 

ļlenka maģoretek Roses Opava z²skala v prŢbŊhu ġkoln²ho roku 2014/2015 ve 

skupinovĨch i s·lovĨch formac²ch 18 zlatĨch, 9 stŚ²brnĨch a 9 bronzovĨch. Mezi 

nejcennŊjġ² patŚ² v maģoretkov®m sportu bronzov§ medaile z mistrovstv² Evropy 

a mistrovstv² ĻR. Z²skala 1. m²sto v krajsk®m a 3. m²sto v republikov®m kole 

mezin§rodn² vĨtvarn® soutŊģe Evropa ve ġkole s obr§zkem Italsk§ mŊsta, takov§ byla 

a takov§ jsou dnes. 

 

Hana Rybov§ (ZĠ MaŚ§dkova) byla premiantkou tŚ²dy. Ģ§ci si j² v§ģili pro jej² 

pŚ§telskou, dobrosrdeļnou povahu. PatŚila mezi vŢdļ² osobnosti, byla nadan§ 

a ctiģ§dostiv§. AktivnŊ tak® spolupracovala s dŊtmi z mateŚsk® ġkoly. VŊnovala se tak® 

starġ²m spoluobļanŢm, kterĨm pravidelnŊ chodila ļ²st do domova dŢchodcŢ. Ļten² 

a literatura patŚily k jej²m hlavn²m z§jmŢm. Sv® vġestrann® vŊdomosti maxim§lnŊ 

z¼roļovala v rozmanitĨch ġkoln²ch kolech soutŊģ². ĐspŊchu dos§hla tak® v dalġ²ch 

kolech soutŊģ²: dvakr§t 1. m²sto v soutŊģi Velk§ cena ZOO, 3. m²sto v soutŊģi Gymkom 

na Slezsk®m gymn§ziu, ocenŊn² za nejlepġ² video v pŚ²rodovŊdn® soutŊģi Mendelova 

gymn§zia a uspŊla i v soutŊģi Hled§me mlad®ho chemika ĻR. Velmi aktivnŊ se 

zapojovala do projektu Slezsk®ho gymn§zia Emise. Letos se zapojila do Peer projektu. 

 

Yasmine Sassi (ZĠ Dostojevsk®ho) byla sleļna s pestrou ġk§lou z§jmŢ, mezi nimiģ 

dominovala kresba. Mezi vrstevn²ky byla obl²ben§ pro svoji pŚirozenost, mil® 

vystupov§n², ochotu pom§hat. KromŊ kreslen² mŊla v oblibŊ poslech souļasn® hudby 

a tak® tanec, navġtŊvovala z§kladn² umŊleckou ġkolu. S pohybovŊ-taneļn²m krouģkem 

opakovanŊ vystupovala na ġkoln²ch bes²dk§ch pro seniory v Klubu svat® Aneģky. Se 

ġkoln²m pŊveckĨm krouģkem reprezentovala ġkolu na postu s·lov® zpŊvaļky. 

Dominantn²m z§jmem vġak pro ni byla kresba. Jej² obr§zky upoutaj² smyslem pro 

detail, zachycen²m pŚ²bŊhu a atmosf®ry. Sama se pustila do vypracov§n² knihy, kde 

popsala slovy, ale pŚedevġ²m ilustracemi pr§zdninov® z§ģitky. Skl²zela ¼spŊchy na 

vĨtvarnĨch soutŊģ²ch, ze kterĨch si odn§ġela ta nejvyġġ² ocenŊn². Z²skala prvn² m²sto 

v celorepublikov® soutŊģi ĠŠastn® st§Ś² oļima dŊt². Cenu pŚevzala od akademick®ho 

mal²Śe Kristiana Kodeta v praģsk®m kl§ġteŚe Emauzy. 

 

Michaela Ġkrbelov§ (ZĠ Edvarda Beneġe) dosahovala vĨbornĨch studijn²ch vĨsledkŢ. 

Bystr§, pohotov§, zodpovŊdn§, c²levŊdom§ a pracovit§ ģ§kynŊ byla v kolektivu 

obl²ben§ pro svou pŚ§telskou povahu. Dva roly pŢsobila jako mluvļ² tŚ²dy a st§la v ļele 

ġkoln²ho parlamentu. KromŊ toho h§jila z§jmy ģ§kŢ v Opavsk®m zastupitelstvu dŊt² 

a ml§deģe. V r§mci jeho ļinnosti v akci nazvan® Maraton psan² dopisŢ, kterĨ 

organizuje celosvŊtovŊ organizace Amnesty International, se j² podaŚilo zajistit seps§n² 

nejv²ce dopisŢ na podporu nespravedlivŊ vŊznŊnĨch a st²hanĨch aktivistŢ. PravidelnŊ 

reprezentovala ġkolu ve sportu, jazykovĨch soutŊģ²ch v anglick®m a letos tak® 

francouzsk®m jazyce. Reprezentovala ġkolu v nŊkolika matematickĨch soutŊģ²ch, 
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¼spŊchu dos§hla v soutŊģi Finanļn² gramotnost a postoupila do okresn²ho kola 

olympi§dy z jazyka ļesk®ho. NŊkolikr§t se z¼ļastnila soutŊģe mladĨch zoologŢ. Deset 

let zp²vala v dŊtsk®m pŊveck®m sboru JeŚabinka.  

 
KateŚina Vaġ²ļkov§ (ZĠ Ilji Hurn²ka) byla v kolektivu obl²ben§ pro svou pŚ§telskou 

povahu, ochotu pomoct spoluģ§kŢm i pedagogŢm. Jako ļlenka pŊveck®ho sboru 

Domino se z¼ļastnila mnoha koncertŢ a hudebn²ch festivalŢ nejen u n§s, ale 

i v zahraniļ². Sbor tak® doprov§zela hrou na housle. Byla ļlenkou opavsk®ho souboru 

lidovĨch tancŢ a cimb§lovky. Ġkolu ¼spŊġnŊ reprezentovala v pŊveck® soutŊģi 

OpavskĨ skŚiv§nek, kde opakovanŊ z²skala 1. m²sto. V letoġn²m roce vyhr§la i ġkoln² 

kolo olympi§dy v ļesk®m jazyce a postoupila do okresn²ho kola.320 

 

 

Nejlepġ² pedagogov® 

 

Jednadvacet pedagogickĨch pracovnic mateŚskĨch a z§kladn²ch ġkol obdrģelo 

u pŚ²leģitosti Dne uļitelŢ ocenŊn² za vynikaj²c² pr§ci. Letoġn² Den uļitelŢ pŚipadl na 

Velikonoļn² pondŊl², oceŔovalo se proto pŚi dalġ²m vhodn®m term²nu, a to ve ļtvrtek 

7. dubna v s§le MŊstsk®ho domu kultury Petra Bezruļe. Na tento den pŚipad§ 

668. vĨroļ² vyd§n² z§kladn² listiny Karlovy univerzity. ĂOceŔov§n² pedagogŢ m§ 

v OpavŊ dlouholetou tradici a dneġn² den je dŢkazem, ģe m§me spoustu vynikaj²c²ch 

uļitelŢ,ñ Śekla vedouc² odboru ġkolstv² Andrea Ġtenclov§. N§mŊstek prim§tora Josef 

StiborskĨ ve sv®m projevu ocenil pr§ci uļitelŢ jako velmi n§roļnou, zodpovŊdnou 

a mnohdy bohuģel i nebezpeļnou. ĂProfese pedagogŢ je dlouhodobŊ nedocenŊn§. 

Nen² to kliġ®, ale bohuģel tristn² realita. Materi§ln² ocenŊn² kantorŢ se sice zlepġilo, ale 

spoleļensk® ocenŊn² t®to profese st§le pokulh§v§. Douf§m, ģe aspoŔ v OpavŊ to aģ 

tak neplat², dŢkazem ļehoģ je i dneġn² akce. M§me z§jem, aby se o vynikaj²c² pr§ci 

uļitelŢ vŊdŊlo,ñ uvedl Josef StiborskĨ. K ocenŊnĨm uļitelŢm kr§tce promluvil i prim§tor 

Radim KŚupala. ĂKdyģ jsem poslouchal profily dneġn²ch ocenŊnĨch, uvŊdomil jsem si, 

ģe mnoz² z nich by si zaslouģili i dalġ² vĨznamn® ceny. Zejm®na ti, kteŚ² pracuj² 

s postiģenĨmi dŊtmi. Vġem takovĨm patŚ² naġe velk® ocenŊn² a podŊkov§n²,ñ Śekl 

prim§tor. V r§mci doprovodn®ho programu vystoupili ļlenov® cimb§lovky pŚi Z§kladn² 

umŊleck® ġkole V§clava K§lika i pŚi StŚedisku voln®ho ļasu Opava a s·list® Slezsk®ho 

divadla. 

 

PŚehled ocenŊnĨch: Jolana Mezlov§ (MĠ Heydukova), Pavl²na Sp²valov§ (MĠ 

Havl²ļkova), Bohdana Zemanov§ (MĠ Riegrova), Dana Ļern§ (MĠ Sedmikr§sky), 

Lenka Bahensk§ (ZĠ Boģeny NŊmcov®), Zuzana Sidunov§ (ZĠ E. Beneġe), 

Miroslava KudŊlov§ (ZĠ Engliġova), Lenka Jur§ġov§ (ZĠ Kyleġovice), Eva Zahelov§ 

(ZĠ MaŚ§dkova), Kamila SvŊtl²kov§ (ZĠ Ochranova), ZdeŔka Kellnerov§ (ZĠ 

Otick§), Eva Sonkov§ (ZĠ Riegrova), Alena Kºnigov§ (ZĠ Ġr§mkova), Monika 

Gracov§ (ZĠ Vrchn²), Lenka KopŚivov§ (ZĠ Dostojevsk®ho), Zuzana Meleck§ (ZĠ 

Slezsk®ho odboje), Hana PŚiklenkov§ (ZĠ Havl²ļkova), Karla Rozkoġn§ 

(Pedagogicko-psychologick§ poradna), Hana Adamiļkov§ (MĠ Eliġka), Hana 
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Montagov§ (StŚedisko voln®ho ļasu Opava) a Milada Pazdern²kov§ (ZĠ NovĨ 

svŊt).321 

 

 

MateŚsk® ġkoly 

 
Do mateŚskĨch ġkol nastoupilo m®nŊ dŊt². Na zaļ§tku kvŊtna probŊhly letoġn² z§pisy 

dŊt² do mateŚskĨch ġkol zŚizovanĨch mŊstem Opava. Pod§no bylo celkem 648 ģ§dost², 

nŊkteŚ² rodiļe vġak pŚiġli k z§pisu se svĨmi dŊtmi do v²ce mateŚskĨch ġkol. SkuteļnĨ 

poļet dŊt², kter® chtŊli rodiļe do mateŚinek um²stit, byl po odeļten² tŊchto duplicit 530. 

V mateŚskĨch ġkol§ch by se pŚitom po odchodu dŊt² do prvn²ch tŚ²d mŊlo dle 

pŚedpokladu uvolnit 553 m²st. ĂNejvŊtġ² z§jem byl o MateŚskou ġkolu kŚesŠanskou na 

Mniġsk® ulici. Tady urļitŊ nebudou moci vyhovŊt vġem z§jemcŢm, neboŠ poļet ģ§dost² 

pŚevĨġil kapacitu ġkoly. Ve vŊtġinŊ opavskĨch mateŚskĨch ġkol ale bude m²st dostatek 

a kladnŊ tak budou vyŚ²zeny ģ§dosti vġech dŊt², kter® jsou schopny vzdŊl§vat se 

v mateŚsk® ġkole,ñ uvedla vedouc² odboru ġkolstv² Andrea Ġtenclov§ s t²m, ģe mezi 

pŚihl§ġenĨmi byl i velkĨ poļet dŊt² mladġ²ch tŚ² let. Oproti loŔsk®mu roku bylo letos 

pod§no o 144 ģ§dost² m®nŊ. ĂVlivem negativn²ho demografick®ho vĨvoje a pŚij²m§n²m 

vŊkov® kategorie dŊt² mladġ²ch 3 let se zaļ²n§ prosazovat trend postupn®ho 

uvolŔov§n² m²st v nŊkterĨch mateŚskĨch ġkol§ch,ñ uvedla d§le Ġtenclov§ a na z§vŊr 

dodala: ĂPŚesn® ¼daje o poļtu dŊt² v mateŚskĨch ġkol§ch budeme zn§t aģ po jejich 

skuteļn®m n§stupu v z§Ś². NŊkteŚ² rodiļe totiģ sv® d²tŊ k pŚedġkoln²mu vzdŊl§v§n² 

pŚihl§s², to ale nakonec z nejrŢznŊjġ²ch dŢvodŢ do ġkolky nenastoup².ñ322  

 

K letoġn²m jubilantŢm patŚila MateŚsk§ ġkola Srd²ļko, kter§ se starala o pŚedġkoln² dŊti 

jiģ 70 let. K t®to pŚ²leģitosti pŚipravily uļitelky v hale ġkoly vĨstavku pod n§zvem Jak to 

bylo kdysi, kter§ nechala nahl®dnout do doby jej²ho vzniku prostŚednictv²m dobov® 

kroniky, fotografii, uļebn²ch pomŢcek, hraļek, historickĨch koļ§rkŢ a panenek. Pro 

rodiļe, ale tak® pro nŊkdejġ² ģ§ky ġkoly bylo pŚipraveno slavnostn² vystoupen² dŊt² 

v Loutkov®m divadle odpoledne 15. bŚezna a n§slednŊ se pak ġkolka otevŚela vġem 

z§jemcŢm bŊhem dne otevŚenĨch dveŚ².  

 

KŚesŠansk§ mateŚsk§ ġkola Mniġsk§ jiģ pravidelnŊ poŚ§dala tvŢrļ² d²lniļky, v nichģ si 

dŊti ï nejen z vlastn² ġkoly ï mohli pod veden²m uļitelek vyrobit rŢzn® ozdobn® 

pŚedmŊty. BŚeznov§ Jarn² d²lniļka byla zamŊŚena na velikonoļn² vaj²ļka a jarn² 

ozdoby, v dobŊ pŚedv§noļn², v sobotu a nedŊli 2. a 3. prosince, to zase byly ozdoby 

v§noļn². PŚi t®to d²lniļce byla ġkola bohatŊ v§noļnŊ vyzdobena. Ġkola byla jednou 

z tŊch, kter® podporoval opavskĨ podnik Ostroj na z§kladŊ dlouhodobŊ uzavŚen® 

smlouvy. V tomto roce firma zajistila obnovu a vĨstavbu chodn²ļkŢ s polyuretanovĨm 

povrchem, coģ vĨraznŊ zlepġilo estetickou podoby ġkoln² zahrady. N§klady na ¼pravy 

dos§hly takŚka pŢl mili·nŢ korun, kter® firma ġkolce vŊnovala.   

 

Pedagoģce Ġ. Rostoļilov® z MateŚsk® ġkoly Ġr§mkova se podaŚilo z rozvojov®ho 

programu MĠMT z²skat prostŚedky na podporu logopedick® prevence pro pŚedġkoln² 

vzdŊl§v§n². ProstŚedky budou vynaloģeny na vyġkolen² ļtyŚ pedagogŢ ï tak® 
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z mateŚskĨch ġkol Jateļn², Van²ļkova a 17. listopadu a na vybaven² jejich pracoviġtŊ 

novĨmi logopedickĨmi pomŢckami pro rozvoj slovn² z§soby a rŢzn§ speci§ln² cviļen², 

napŚ. dechov§, artikulaļn² a podobnŊ, kter§ jsou stŊģejn² pro spr§vnĨ ŚeļovĨ vĨvoj. 

 
 

Z§kladn² ġkoly 

 

Z§pis do prvn²ch tŚ²d z§kladn²ch ġkol probŊhl 15. a 16. ledna, do speci§ln² ġkoly 

Dostojevsk®ho 28. ledna. Z oļek§vanĨch v²ce jak sedmi set pŚihl§ġek po odeļtu 

odloģenĨch n§stupŢ do ġkoly a dalġ²ch zmŊn v z§Ś² do prvn²ch tŚ²d nastoupilo celkem 

574 prvŔ§kŢ. Ģ§kŢ ukonļuj²c²ch z§kladn² vzdŊl§n² bylo o nŊco m®nŊ, celkem 535, 

opavsk® ġkoly vġak mŊly dostateļnou rezervu, takģe probl®my se zah§jen²m ġkoln² 

doch§zky se nevyskytly. Z§pisŢm do z§kladn²ch ġkol pŚedch§zely v lednu na ŚadŊ ġkol 

dny otevŚenĨch dveŚ², aby si rodiļe mohli udŊlat lepġ² pŚedstavu o podm²nk§ch, v nichģ 

se budou jejich dŊti vzdŊl§vat a vychov§vat. PrvŔ§ļky uv²tali tak® pŚedstavitel® mŊsta, 

na ZĠ Otick§ prim§tor R. KŚupala, na ZĠ Ġr§mkova n§mŊstek J. StiborskĨ. Pro 

vġechny mŊsto pŚipravilo V²t§n² prvŔ§ļkŢ, v jehoģ r§mci se uskuteļnilo spoleļn® 

fotografov§n² na n§mŊst², projekce filmu a pŚed§n² upom²nkovĨch pŚedmŊtŢ. 

 

VĨznamnĨm krokem pŚi vzdŊl§v§n² dŊti bylo pŚibl²ģen² vĨuky potŚeb§m pro dalġ² vĨvoj 

dŊt², coģ znamen§ mimo jin® tak® prohlouben² polytechnick® vĨchovy. Nejen k tomuto 

c²li je zamŊŚen projekt zah§jenĨ 1. dubna na vŊtġinŊ ġkol Opavska vļetnŊ vġech ġkol 

zŚizovanĨch mŊstem. Byl to projekt M²stn² akļn² pl§n rozvoje vzdŊl§v§n² pro uzem² 

Opavska II s vĨhledem do roku 2023, jehoģ zpracovatelem je M²stn² akļn² skupina 

Opavsko z. s. (MAS Opavsko), kter§ m§ dlouholetou zkuġenost s budov§n²m m²stn²ho 

partnerstv² v regionu. Podle uzavŚen® dohody bude mŊsto partnerem MAS Opavsko 

pro oblast pŚedġkoln²ho a z§kladn²ho vzdŊl§v§n². ĂHlavn² projektov§ t®mata jsou 

pŚedġkoln² vzdŊl§v§n² a p®ļe, ļten§Śsk§ a matematick§ gramotnost na z§kladn²ch 

ġkol§ch a inkluzivn² vzdŊl§v§n² a podpora dŊti a ģ§kŢ ohroģenĨch ġkoln²m 

ne¼spŊchem,ñ pŚibl²ģila manaģerka projektu Gabriela Geherov§. Projekt mŊl umoģnit 

ġkol§m nastaven² jednotn® podoby podpory a zajistit systematick® ļerp§n² evropskĨch 

financ² pro ġkolsk§ zaŚ²zen². Projekt pŚedpokl§dal v prŢbŊhu jeho realizace pravideln® 

setk§v§n² pedagogŢ a dalġ²ch pŚestavitelŢ z oblasti vzdŊl§v§n² v pracovn²ch skupin§ch 

a nezapom²nal ani na rodiļe.  

 

Tak® dalġ² akce, do n²ģ se zapojilo pŊt opavskĨch ġkol, pŚispŊla k lepġ² pŚedstavŊ dŊt² 

o tvorbŊ hodnot. Byl to jiģ tŚet² roļn²k soutŊģe PrŢmysl oļima dŊt², kterou pro ģ§ky 

z§kladn²ch ġkol vyhl§silo Sdruģen² dŢln²ch a stroj²renskĨch technologi². Ģ§ci 

z¼ļastnŊnĨch ġkol navġt²vili vĨrobn² d²lny vyhlaġovatele a mŊli pŚi tom moģnost 

poŚizovat fotografie, jeģ byly pak vystaveny v Obchodn²m centru Breda & Weinstein. 

 

Tak® v letoġn²m roce Śada opavskĨch ġkol z²skala ļetn§ prvenstv² a tak® dalġ² ļestn§ 

um²stŊn² ve sportovn²ch i odbornĨch soutŊģ²ch i v celost§tn²m mŊŚ²tku, kter§ jsou 

uvedena u jednotlivĨch ġkol.  

 

KaģdoroļnŊ se vylepġuje technickĨ stav ġkol a jejich vybaven² a nebylo tomu jinak ani 

v letoġn²m roce. Hned z kraje roku dne 7. ledna byla za ¼ļasti vĨznamnĨch hostŢ 
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uvedena do provozu nov§ tŊlocviļna z§kladn² ġkoly v OpavŊ-Kom§rovŊ. Za n§klady 

pŚesahuj²c² 26 mili·nŢ korun byla vybudov§na v prŢbŊhu minul®ho roku montovan§ 

hala, kter§ obsahovala tak® dalġ² ġkole doposud chybŊj²c² prostory ï ġatny, kabinet 

a WC. TŊlocviļna mŊla slouģit nejen ģ§kŢm ġkoly, ale bude pŚ²stupn§ tak® obļanŢm 

mŊstsk® ļ§sti Kom§rov, kteŚ² doposud museli za sportovn²m vyģit²m doj²ģdŊt do centra 

mŊsta nebo do okoln²ch obc² a ġkol.  

 

Dalġ² z§kladn² ġkoly z²skaly na kvalitŊ stavebn²mi ¼pravami prob²haj²c²mi bŊhem 

hlavn²ch letn²ch pr§zdnin. Za ļ§stku pŚesahuj²c² 4 mili·ny korun bylo rekonstruov§no 

soci§ln² zaŚ²zen² v z§kladn² ġkole Ġr§mkova, atrium ġkoly E. Beneġe, nov® fas§dy se 

doļkala ġkola MaŚ§dkova a u hŚ²ġtŊ z§kladn² ġkoly B. NŊmcov® by opravena opŊrn§ 

zeŅ. Pr§ce byly hrazeny z ļ§sti vlastn²ch investiļn²ch fondŢ jednotlivĨch ġkol, 

dofinancov§n² bylo zajiġtŊno z mŊstsk®ho rozpoļtu.  
 

 

ZĠ E. Beneġe 

Ġkola se zamŊŚen²m na vĨuku ciz²ch jazykŢ uspoŚ§dala pro dŊti prvn²ho stupnŊ Den 

jazykŢ. Uļitel® a starġ² spoluģ§ci uspoŚ§dali kaģdou tŚ²du jako urļitou zemi s jej² 

kulturou a jazykem. DŊti pŚi jejich n§vġtŊvŊ se s nimi seznamovaly a postupnŊ 

Ăprocestovalyñ Evropu i jin® zemŊ naġ² planety a v kaģd® plnily speci§ln² ¼koly. 

Nakonec obdrģely raz²tko do sv®ho Ăcestovn²ho pasuñ. Celodenn² p§teļn² Ăcesta kolem 

svŊtañ, kter§ se uskuteļnila 30. z§Ś², se dŊtem velmi l²bila 

 

Pro pŚedġkol§ky a jejich rodiļe realizovala ġkola v listopadu uk§zkovou vyuļovac² 

hodinu spolu s besedou s uļiteli ġkoly a tak® prohl²dkou budovy, coģ mohlo pŚispŊt 

k lepġ²mu rozhodov§n² pŚi z§pisech dŊt² do ġkol. 

 

 

ZĠ Havl²ļkova 

 

Z pŊti m²st Ļesk® republiky se sjely do PlznŊ dŊti na XXI. celost§tn² Sportovn² hry 

zrakovŊ postiģen® ml§deģe. Vloni tuto soutŊģ opavsk§ ġkola vyhr§la, takģe 

dev²tiļlenn® ġkoln² druģstvo pŚijelo na soutŊģ v roli favorita. SoutŊģilo se 

v lehkoatletickĨch disciplin§ch, showdownu, plav§n² a v z§vŊreļn®m turnaji v goalballu. 

ĂPo celou dobu soutŊģ² byly vidŊt obdivuhodn® vĨkony cel®ho druģstvañ konstatovala 

uļitelka ġkoly I. Hendrychov§, coģ vy¼stilo v koneļn®m obh§jen² mistrovsk®ho titulu. 

 

 

ZĠ Mal® Hoġtice 

 

Uļitel® ġkoly se snaģili realizovat pŚi vĨuce Komensk®ho z§sadu Ăġkola hrouñ, a proto 

dŊtem pŚipravovali pestr® vyuļov§n². BŊhem ġkoln²ho roku tak ģ§ci absolvovali 

rozmanitou ġk§lu akc². Pozn§vali tradiļn² i netradiļn² zemŊdŊlsk® plodiny pŊstovan® 

m²stn²mi obļany, setkali se na besedŊ s policisty, v r§mci TĨdne mobility se z¼ļastnili 

cyklovĨletu a zapojili se do projektu Envicup a sbŊru pap²ru. Pro rodiļe a ostatn² 

obļany mŊstsk® ļ§sti pŚipravili v listopadu velkou halloweenskou slavnost, kter§ 

zapoļala pochodem duchŢ a pokraļovala spoleļnou z§bavou.  
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ZĠ MaŚ§dkova 

 

Netradiļn²ho vyuļov§n² se z¼ļastnili ģ§ci prvn²ho stupnŊ ġkoly. Ġkoln² poradensk® 

pracoviġtŊ ve spolupr§ci s MŊstskou polici², Polici² ĻR a StŚedn² zdravotnickou ġkolou 

pŚipravilo Den bezpeļnosti. KromŊ z§kladn²ch informac² o bezpeļn® j²zdŊ na kole, 

o postupu pŚi n§lezu injekļn² stŚ²kaļky ļi jak spr§vnŊ v®st rozhovor se z§chrannou 

sluģbou si ģ§ci mohli vyzkouġet i praktick® ļinnosti pŚi prvn² pomoci, oġetŚov§n² 

zlomeniny ļi pop§len². K ¼spŊchŢm ģ§kŢ ġkoly patŚ² tak® v²tŊzstv² Kamila Svobody ze 

tŚ²dy 3. A v celost§tn² soutŊģi MatematickĨ klokan. 

 

 

ZĠ T. G. Masaryka 

 

Ġkola si letos pŚipom²nala devades§t let od sv®ho zaloģen². Oslavy jubilea se konaly ve 

dnech 20. a 21. Ś²jna. ZamŊstnanci pŚipravili na odpoledn² ļas prohl²dku budov ġkoly na 

RiegrovŊ ulici, ve tŚ²d§ch byl pŚipraven doprovodnĨ program. V podveļer se po oba dny 

konala v Kulturn²m domŊ Na Rybn²ļku slavnostn² akademie.  

 

 

ZĠ Ochranova 

 

Ġkola s tŚ²dami zamŊŚenĨmi na hudebn² vĨchovu se trvale prezentovala veŚejnosti jak 

vlastn²mi koncerty pŊveckĨch sborŢ pŢsob²c²ch na ġkole, tak i trvalejġ² spoluprac² 

napŚ²klad se SlezskĨm divadlem v OpavŊ, kde vystupovaly v rol²ch dŊtskĨch ļi 

chr§movĨch sborŢ. V tomto roce tomu tak bylo nejļastŊji v Pucciniho Tosce. 

NechybŊly ani dobr® vĨsledky z vystoupen² v zahraniļ². V letoġn²m roce sbor Domino 

reprezentoval nejen ġkolu, ale i Opavu na kvŊtnov®m festivalu v Ben§tk§ch na 

7. Venezie Music Festival, odkud si pŚivezl diplom v kategorii Sborov® umŊn².   

 

K ¼spŊchŢm jednotlivĨch ģ§kŢ patŚilo letoġn² um²stŊn² ģ§kynŊ Ad®ly Mrazov® 

v 6. roļn²ku liter§rn² soutŊģe Ļertovsk® poh§dky. Odborn§ porota posoudila jej² 

poh§dku ĂĻert Bernard a duhovĨ n§strojñ jako tŚet² nejlepġ² z v²ce jak pŊti set zaslanĨch 

prac². Diplom za ¼ļasti cel® tŚ²dy 7A pŚevzala v OstravŊ 21. ļervence.  

 

 

ZĠ Otick§ 
 

Ģ§ci ġkoly vymŊnili klasick® vyuļov§n² za besedy, pŚedn§ġky a d²lny bŊhem Dne 

zdrav², prevence a bezpeļnosti. Ģ§ci niģġ²ch tŚ²d se uļili spr§vnĨm hygienickĨm 

postupŢm, ģ§ci z vyġġ²ch tŚ²d se seznamovali s ļinnost² hasiļsk®ho z§chrann®ho 

sboru, nejstarġ² si odzkouġeli prvn² pomoc pŚi rŢznĨch ¼razech a poranŊn²ch, dev§Š§ci 

jeġtŊ navġt²vili Muzeum oġetŚovatelstv² a patologie ve Slezsk® nemocnici. Na 

programech se pod²lelo 34 odbornĨch lektorŢ. Ģ§ci ġkoly tak® osvŊdļili svou zdatnost. 

Osm z nich se probojovalo aģ do republikov®ho fin§le Odznaku vġestrannosti 

olympijskĨch v²tŊzŢ, kter® se uskuteļnilo na atletick®m stadionu v BrnŊ. Zlatou medaili 

a titul mistrynŊ republiky vybojovala v kategorii d²vek roļn²ku 2005 Tereza MatĨskov§, 

mezi chlapci roļn²ku 2006 z²skal stŚ²brnou medaili Vincent Glos. Do prvn² des²tky 

pŚeborn²kŢ se dostali jeġtŊ dalġ² tŚi ģ§ci ġkoly. 
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ZĠ a PĠ Slezsk®ho odboje 

 

Tradiļn² PonoģkovĨ den ġkola opŊt uskuteļnila na Den Downova syndromu 

21. bŚezna. Touto akci ġkola upozorŔuje spoleļnost na lidi s handicapem, kteŚ² jsou 

odk§z§n² na jej² pochopen² a pomoc. Program dne obsahoval den otevŚenĨch dveŚ² ve 

ġkole s uk§zkou terapi² vyuģ²vanĨch ve speci§ln²ch tŚ²d§ch a prezentaci vĨuky 

v praktick® ġkole jednolet®. N§vġtŊvn²ci se tak mohli sezn§mit s pouģ²v§n²m l®ļebn® 

hipoterapie, canisterapie, muzikoterapie ļi terapie s loutkou. Druhou ļ§st² dne byla 

mal§ pŚehl²dka taneļn²ch, sportovn²ch, pŊveckĨch a dramatickĨch souborŢ opavskĨch 

ġkol v Loutkov®m divadle, k nimģ je pozvalo veden² ġkoly, aby PonoģkovĨ den 

radostnŊ oslavili zdrav® a postiģen® dŊti spoleļnŊ.   

 

 

ZĠ Ġr§mkova 

 

Po dvoulet®m snaģen² ġkola z²skala mezin§rodn² titul Ekoġkola. Vlajku a titul pŚevzali 

z§stupci ġkoly v ļervnu v Sen§tu Ļesk® republiky. ĐspŊchy vġak ġkola skl²zela 

i v dalġ²ch oblastech. V mezin§rodn² vĨtvarn® soutŊģi Slovansk® jaro, kter§ se konala 

v litevsk®m Vilniusu, uspŊly v siln® konkurenci ï do soutŊģe se pŚihl§silo v²ce jak pŊt 

tis²c dŊt² ï dvŊ ģ§kynŊ ġkoly, z nichģ jeden§ctilet§ Jana Hopjakov§ z²skala za svou 

grafickou pr§ci s n§zvem DŊtstv² Cyrila a MetodŊje zlatĨ diplom, coģ bylo v soutŊģi 

nejvyġġ² ocenŊn². Dalġ²m ziskem pro ġkolu skonļila jej² ¼ļast v celost§tn² soutŊģi 

Talent roku, zamŊŚen® na pohybov® aktivity a sportovn² soutŊģivost. Z fin§le si pŚivezli 

hned tŚi prvenstv²: v kategorii 1. stupnŊ ġkol za skladbu Mal²Śi, kategorii 2. stupnŊ za 

choreografii Zahradnice a v dalġ² kategorii tyt®ģ dŊti za skladbu Basketbal. Ġkola letos 

hostila Mistrovstv² Ļesk® republiky v psan² na poļ²taļi, tentokr§t s mezin§rodn² ¼ļast² 

z Polska. U kl§vesnic se vystŚ²dalo 120 ģ§kŢ a druģstvo poŚadatelsk® ġkoly z²skalo 

bronzovou medaili.  

 

Ġkola zah§jila novĨ projekt PreventivnŊ navz§jem, na kterĨ se j² podaŚilo z²skat 

prostŚedky z Moravskoslezsk®ho kraje. Byl zamŊŚen na negativn² jevy ve spoleļnosti 

a na jeho realizaci se budou pod²let jak pedagogov®, tak i ģ§kovskĨ parlament. Konļ²c² 

ġkoln² rok 2015/2016 uzavŚela ġkola slavnostn²m otevŚen²m novŊ upraven® ġkoln² 

zahrady a badatelsk®ho centra 29. ļervna za poļetn® ¼ļasti ģ§kŢ a milovn²kŢ 

pŚ²rody.323  

 
 

ZĠ a MĠ V§vrovice 
 

Ġkola letos oslavila 10. vĨroļ² otevŚen² zahrady, kter§ nesla n§zev Prostor pro hru, 

fantazii a klid podle projektu vĨtvarn²ka M. Pacnera. K t®to pŚ²leģitosti byla pŚipravena 

vĨstava PŚ²bŊh zahrady, kter§ byla pŚ²stupn§ v prostor§ch ZUĠ na Soln® ulici. Na 

vĨstavŊ byly fotografie a vĨtvarn® pr§ce ģ§kŢ ġkoly a tak® dokumenty, kter® uk§zaly 

nelehkou cestu k prosazen² netradiļn²ho Śeġen² ġkoln²ho exteri®ru, za nŊjģ ġkola 

z²skala jiģ Śadu uzn§n² a prestiģn²ch ocenŊn². Do zahrady mŊli pŚ²stup i obļan® mŊsta, 

                                                 
323

   Hl§ska ļ. 6, 2016, s. 24 



100 
 

kteŚ² se tak mohli potŊġit a osvŊģit v kr§sn®m prostŚed². Je tak® ļasto centrem 

spoleļenskĨch ud§losti poŚ§danĨch obyvateli t®to mŊstsk® ļ§sti.  

 

 

ZĠ Vrchn² 
 

Letos ġkola ve spolupr§ci s lyģaŚskĨm are§lem SKI Klobouk v KarlovŊ pod PradŊdem 

jiģ podruh® organizovala pro ģ§ky opavskĨch ġkol soutŊģ v obŚ²m slalomu a poh§r 

prvn²ho n§mŊstka prim§tora, kter§ se uskuteļnila 17. bŚezna. Z¼ļastnilo se na sto 

pades§t ġkol§kŢ v ļtyŚech vŊkovĨch kategori²ch. Hlavn² cenu, poh§r n§mŊstka, z²skala 

poŚadatelsk§ ġkola, kter§ dominovala ve vŊtġinŊ vŊkovĨch kategori² a zaslouģenŊ tak 

zv²tŊzila i celkovŊ.  

 

 

StŚedisko voln®ho ļasu Opava 

 

ředitelkou StŚediska voln®ho ļasu Opava (SVĻ) byla Jaroslava Pol§kov§. Za ġkoln² 

rok 2015/2016 uspoŚ§dali zamŊstnanci a spolupracovn²ci SVĻ Opava celkem 1005 

jednotlivĨch pŚ²leģitostnĨch akc² pro 49 156 ¼ļastn²kŢ. Z toho bylo asi 298 akc² 

v sobotu a nedŊli s 24 699 ¼ļastn²ky. D§le pŚipravili pracovn²ci SVĻ 29 soutŊģ² 

kategorie A a B pro 8301 ģ§kŢ. Na SVĻ pracovalo celkem 105 z§jmovĨch ¼tvarŢ 

s 1207 ļleny. V letn²m obdob² probŊhlo tak® 39 pobytovĨch akc² pro 835 ¼ļastn²kŢ. 

Chod SVĻ zajiġŠovalo celkem 15 intern²ch pedagogŢ s rŢznĨmi typy pracovn²ch 

¼vazkŢ (pŚepoļtenĨ stav ļinil 12,75 pracovn²kŢ), 42 extern²ch pedagogŢ, 8 internich 

zamŊstnancŢ a 4 extern² pracovn²ci na provozn²m a ekonomick®m ¼seku.   

Nyn² zmiŔme alespoŔ nŊkter® ¼spŊchy z§jmovĨch ¼tvarŢ SVĻ. 

 

SVĻ zŚizovalo kromŊ jin®ho PŊveckĨ sbor Domino, kterĨ se ¼ļastnil mezin§rodn²ho 

festivalu dŊtskĨch pŊveckĨch sborŢ Venezia Music Festival v italskĨch Ben§tk§ch.  

 

Taneļn² soubor PULS Opava sklidil v tomto ġkoln²m roce opŊt mnoho ¼spŊchŢ. 

S choreografi² My z²skal postup na celost§tn² pŚehl²dku sc®nick®ho tance ml§deģe 

a dospŊlĨch Tanec, tanec 2015 v Jablonci nad Nisou. Z²skal tak® nominaci na festival 

Susret hrvatskih plesnih ansambala v Chorvatsku 2016. Taneļnice z²skaly tak® 

nominaci na Mezidruhovou divadeln² pŚehl²dku 86. Jir§skŢv Hronov 2016 s choreografi² 

Ve spŊchu, bez dechu. Choreografie Na cestŊ postoupila na Celost§tn² pŚehl²dku 

dŊtskĨch skupin sc®nick®ho tance ml§deģe a dospŊlĨch Tanec, tanec 2016 

v MŊstsk®m divadle v ProstŊjovŊ. Tato choreografie se tak® dostala aģ na celost§tn² 

pŚehl²dku pantomimy a pohybov®ho divadla XXI. OtevŚeno 2016 v Kol²nŊ. Choreografie 

Kdyģ to na n§s padne si vydobyla mimo jin® postup na Celost§tn² pŚehl²dku 

sc®nick®ho tance ml§deģe a dospŊlĨch Tanec, tanec 2016 v Jablonci nad Nisou.  

 

StepaŚky se s choreografi² Keep Smiling um²stily na 3. m²stŊ na Mistrovstv² Ļesk® 

republiky ve stepu 2016 v Praze a obdrģely nominaci na Mistrovstv² Evropy a svŊta 

Tap Dance 2016. 
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ĐspŊġn§ byla tak® choreografie Cestovn² horeļka, kter§ z²skala prvn² m²sto na 

Mistrovstv² Ļesk® republiky ve stepu 2016 v Praze a rovnŊģ nominaci na ME a MS Tan 

Dance 2016. Soubory PULS vedly Jana a Eva Vond§lovy.  

 

N§rodopisnĨ soubor ĐsmŊv (vedouc² SoŔa Wenzelov§) se v ļervenci ¼ļastnil 

24. International Festival of the Children of Mountains ï Poland 2016 v polsk®m 

Nowym Sanczi. Soubory Ischias (vedouc² Jaroslava Pol§kov§) a Vrtek (vedouc² SoŔa 

Wenzelov§) reprezentovaly v ļervenci na festivalech v Chorvatsku, mimo jin® v Dugim 

Ratu. 

 

Divadeln² soubor OPAL, kterĨ vedla Miroslava Hal§mkov§, z²skal ocenŊn² 

v region§ln²m kole pŚehl²dky amat®rskĨch loutk§ŚskĨch souborŢ Opavsk§ rolniļka 

s n§vrhem do ġirġ²ho vĨbŊru celost§tn² pŚehl²dky Loutk§Śsk§ Chrudim 2016 se hrou 

KŚesadlo. Hra DaidalŢv p§d stejn®ho divadeln²ho souboru byla ocenŊna na pŚehl²dce 

DospŊl² dŊtem 2016 a postoupila do celost§tn²ho kola amat®rsk®ho ļinohern²ho 

divadla pro dŊti Popelka Rakovn²k 2016. 

 

DŊtskĨ divadeln² soubor ĠtŊkadlo (vedouc² Daniel Kollmann) z²skal za hru Kohoutek 

a slepiļka ocenŊn² na dŊtsk® divadeln² pŚehl²dce Divadeln² l²z§tko 2016 a postoupil do 

region§ln²ho kola Ostravsk® ġupinky 2016. Na Divadeln²m l²z§tku uspŊla tak® hra 

Tajemstv² DŊtsk®ho divadeln²ho souboru JitŚenka (vedouc² Petra Bubl²kov§), kter§ tak® 

z²skala postup do region§ln²ho kola Ostravsk® ġupinky 2016. 

 

Provoz SVĻ byl financov§n z rozpoļtu mŊsta Opavy, pŚ²m® n§klady jako napŚ²klad 

mzdy a odvody byly hrazeny z prostŚedkŢ Ministerstva ġkolstv² ml§deģe a tŊlovĨchovy. 

Velk§ ļ§st provozn²ch n§kladŢ byla d§le hrazena z ¼ļelovĨch dotac² mŊsta Opavy. 

V roce 2016 byly poskytnuty z rozpoļtu mŊsta Opavy ¼ļelov® dotace ve vĨġi 

820 000 Kļ na akce kulturn²ho zamŊŚen² pro dŊti a ml§deģ, n§rodopisn® a folklorn² 

akce, festival Chodn²ļky k domovu, sportovn² akce, na ¼ļast dŊt² z pŊveck®ho sboru 

Domino a z taneļn² skupiny Puls na festivalech, na podporu ļinnosti OZDM. KromŊ 

jin®ho z²skalo SVĻ tak® dar od sponzorŢ ve vĨġi 71 500 korun na ļinnost Klubu 

Domino a bubenick®ho orchestru Boris. Celkem tvoŚily pŚ²jmy na provoz ļ§stku 8 499 

030 korun a n§klady se pohybovaly ve stejn® vĨġi. 

 

 

ZUĠ V§clava K§lika 

 

ředitelem ġkoly byl Petr Bouļek, kterĨ na tomto postu pŢsobil od roku 2010. Kapacita 

ġkoly byla 1258 ģ§kŢ. VzdŊl§n² ġkola poskytovala v budov§ch na N§draģn²m okruhu 

11, N§draģn²m okruhu 27 (Knihovna Petra Bezruļe), ve DvoŚ§kovĨch sadech 4 

(budova ZĠ a PĠ Slezsk®ho odboje), na OchranovŊ 6 (ZĠ Ilji Hurn²ka) a na PekaŚsk® 

77 (ZĠ Ilji Hurn²ka). 

 

Ġkola poskytovala vzdŊl§v§n² ve tŚech oborech: hudebn²m (938 ģ§kŢ), taneļn²m 

(125 ģ§kŢ) a liter§rnŊ-dramatick®m (39 ģ§kŢ). NapŚ²klad hru na klav²r studovalo 

241 ģ§kŢ, hru na kytaru 104 ģ§kŢ, hru na elektrick® kl§vesov® n§stroje 103 ģ§kŢ, 

s·lovĨ zpŊv 91 ģ§kŢ a sborovĨ zpŊv 49 ģ§kŢ. Celkem ġkolu navġtŊvovalo 1102 ģ§kŢ. 
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UļitelŢ ve ġkole pŢsobilo celkem 47 (na hudebn²ch oborech jich pracovalo 42) 

a z celkov®ho poļtu bylo 27 ģen. Ġkola mŊla jeġtŊ 6 nepedagogickĨch zamŊstnancŢ.  

 

Talentov® zkouġky probŊhly v term²nech 10. a 18. kvŊtna 2016. Dostavilo se 

185 uchazeļŢ, ze kterĨch bylo pŚijato 164 ģ§kŢ. StejnĨ poļet z§jemcŢ o studium byl 

i v roce 2015. Ġkolu opustilo v tomto ġkoln²m roce 74 absolventŢ, z toho 59 d²vek.  

 

Ģ§ci ġkoly dos§hlli ļetnĨch ¼spŊchŢ napŚ²klad v soutŊģ²ch umŊleckĨch ġkol. Orchestry 

a soubory reprezentovaly ġkolu na veŚejnĨch akc²ch, napŚ²klad na festivalu Bezruļova 

Opava nebo na promen§dn²ch koncertech. Soubory tak® poŚ§daly vĨchovn® koncerty 

na opavskĨch i mimoopavskĨch z§kladn²ch a stŚedn²ch ġkol§ch. DPS JeŚabinka 

napŚ²klad zp²val na pietn²m aktu poŚ§dan®m mŊstem Opavou na MŊstsk®m hŚbitovŊ 

8. kvŊtna.324 

 

HospodaŚen² ġkoly za rok 2016 skonļilo kladnĨm vĨsledkem ve vĨġi 269 486 Kļ. Ġkola 

obdrģela pŚ²spŊvky na provoz ve vĨġi v²ce neģ 25 mili·nŢ korun, z toho dotace 

a pŚ²spŊvky z ministerstva ġkolstv² ļinily 22,135 mili·nu korun. Ġkole byla tak® 

poskytnuta ¼ļelov§ dotace ve vĨġi 750 tis²c korun na ¼pravu vnitŚn²ch prostor budovy 

ve DvoŚ§kovĨch sadech.325 

 

 

ZUĠ Soln§ 

 

Ġkola nab²zela vĨtvarn® obory pod veden²m vĨtvarnic, jako byla Mark®ta Janeļkov§ ļi 

Ivana SĨkorov§, kter§ vedla ġkolu jako Śeditelka. Ģ§ci ġkoly byli jiģ tradiļnŊ oporou pŚi 

organizov§n² vĨtvarnĨch happeningŢ, vĨstav a dalġ²ch akc² spojenĨch s festivaly Dalġ² 

BŚehy a Bezruļova Opava. 

 

 

                                                 
324

   VĨroļn² zpr§va o ļinnosti ġkoly. Z§kladn² umŊleck§ ġkola V. K§lika, 2015ï2016. 
325

   VĨroļn² zpr§va o ļinnosti ġkoly. Z§kladn² umŊleck§ ġkola V. K§lika, 2016ï2017. 
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StŚedn² ġkoly 

 

Ud§losti ze ģivota stŚedn²ch ġkol jsem ļerpal pŚev§ģnŊ z vĨroļn²ch zpr§v o ļinnosti ve 

ġkoln²m roce 2015/2016 a tak®, hlavnŊ co se tĨļe ¼dajŢ o hospodaŚen², ze ġkoln²ho 

roku 2016/2017. 

 

 

Masarykova stŚedn² ġkola zemŊdŊlsk§ 

 

ředitelem ġkoly pro obdob² od 1. srpna 2012 do 31. ļervence 2018 byl jmenov§n 

Arnoġt Klein. Arnoġt Klein byl od roku 2016 tak® Śeditelem Ġkoln²ho statku Opava.  

 

Masarykova ġkola zemŊdŊlsk§ a Vyġġ² odborn§ ġkola, Opava nab²zela studium na 

stŚedn² ġkole s kapacitou 610 ģ§kŢ: v oborech Agropodnik§n² se zamŊŚen²m na 

ekonomiku, Agropodnik§n² se zamŊŚen²m na provoz, PŚ²rodovŊdn® lyceum, Ekologie 

a ģivotn² prostŚed² se zamŊŚen²m na ochranu pŚ²rody a prostŚed², Chemik oper§tor se 

zamŊŚen²m na vĨrobu l®ļiv, ZemŊdŊlec ï farm§Ś, Zahradn²k a Podnik§n². Na odborn® 

ġkole s kapacitou 90 ģ§kŢ mohli z§jemci studovat obor Region§ln² politika zemŊdŊlstv² 

a venkova. Ve ġkoln²m roce 2015/2016 studovalo ve ġkole ve 25 tŚ²d§ch 646 ģ§kŢ 

a studentŢ. Pro srovn§n², ve ġkoln²m roce 2005/2006 bylo ve ġkole 15 tŚ²d se 411 ģ§ky. 

 

Podle vĨroļn² zpr§vy ġkola patŚila spolu se ġkoln²m statkem k nej¼ļelnŊji zaŚ²zenĨm 

komplexŢm sv®ho druhu v ĻR. ĂVŊŚ²me, ģe ¼bytek ģ§kŢ, kterĨ postihuje stŚedn² ġkoly 

nad§le, utlum²me kvalitou a jm®nem ġkoly, pestrou strukturou oborŢ, maxim§ln² 

prostupnost² mezi obory stŚedn² ġkoly a dalġ²m pokraļov§n²m vyġġ² odborn® ġkoly.ñ 326  

 

Ġkola byla zaŚazena do tzv. trval® vzdŊl§vac² z§kladny Ministerstva zemŊdŊlstv² 

a poļet takto zamŊŚenĨch vyġġ²ch odbornĨch ġkol v ĻR byl n²zkĨ. Ġkola tak® byla 

souļ§st² jednoho ze dvou pilotn²ch center celoģivotn²ho vzdŊl§v§n² Ministerstva 

zemŊdŊlstv² ĻR s n§zvem Moravskoslezsk® centrum odborn®ho vzdŊl§v§n² pro rozvoj 

venkovsk®ho prostoru. V roce 2003 pŚi n§stupu souļasn®ho Śeditele mŊla jen dva 

obory: Agropodnik§n² a ZemŊdŊlec, hospodyŔka.  

 

V roce 2015 mŊla ġkola celkem 83,85 pŚepoļtenĨch pracovn²kŢ, z toho 59,33 

pedagogickĨch a z nich 44,3 uļitelŢ teoretickĨch pŚedmŊtŢ a 11,03 uļitelŢ odborn®ho 

vĨcviku.  

 

V are§lu ġkoly byla vybudov§na v roce 2015/2016 sv®pomoc² pedagogŢ a ģ§kŢ ġkoly 

kr§sn§ vĨukov§ skalka z podkladu z j²lovit® bŚidlice. ĂJedn§ se o d²lo podle 

nejnovŊjġ²ch trendŢ a poznatkŢ zakl§d§n² skalek, kter® vhodnŊ dotvoŚilo vzdŊl§vac² 

expozice v parku. KaģdoroļnŊ tak postupujeme v realizaci n§dhern®ho vzdŊl§vac²ho, 

sportovn²ho a oddechov®ho komplexu okol² ġkoly,ñ pochlubila se vĨroļn² zpr§va.327 

 

                                                 
326

   Masarykova stŚedn² ġkola zemŊdŊlsk§ a Vyġġ² odborn§ ġkola, Opava, p. o. VĨroļn² zpr§va 
2015/2016, s. 5 
327

   Masarykova stŚedn² ġkola zemŊdŊlsk§ a Vyġġ² odborn§ ġkola, Opava, p. o. VĨroļn² zpr§va 
2015/2016, s. 35 
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Mendelovo gymn§zium 
 

DlouholetĨm Śeditelem ġkoly byl Petr Pavl²ļek a jeho z§stupcem V§clav PustŊjovskĨ. 

Ġkola mŊla 594 ģ§kŢ, z toho 364 d²vek, a 55 pedagogŢ, coģ pŚepoļteno na cel® 

¼vazky ļinilo 47,19. Ke ļtyŚlet®mu studiu si podalo v dubnu 2016 pŚihl§ġku 178 ģ§kŢ 

a k osmilet®mu studiu 96 ģ§kŢ. Celkem bylo pŚijato do prvn²ho roļn²ku 112 ģ§kŢ.  

 

Ve ġkoln²m roce 2015/2016 maturovalo ve ġkole 114 studentŢ, 2 z nich nestudovali na 

vysokĨch ġkol§ch. Na vysok® a vyġġ² odborn® ġkoly bylo tedy pŚijato 97,5 % 

pŚihl§ġenĨch absolventŢ. Nejv²ce studentŢ bylo pŚijato ke studiu na UniverzitŊ 

Palack®ho (23) a napŚ²klad pouze 4 ke studiu na Slezsk® univerzitŊ. Nejv²ce bylo 

z§jemcŢ o studium na filozofickĨch fakult§ch (21) a na druh®m m²stŊ byly l®kaŚsk® 

fakulty (18).  

 

ĐspŊchy studentŢ Mendelova gymn§zia Opava se dostaly i na str§nky mŊstsk®ho 

zpravodaje Hl§ska. 

 

Fyzici Mendelova gymn§zia zv²tŊzili v celost§tn²m kole Turnaje mladĨch fyzikŢ. Proti 

sobŊ se postavily ļtyŚi tĨmy a jako neporazitelnĨ se opŊt prosadil tĨm opavskĨch 

studentŢ ve sloģen² Petr Sosna, Pavel ĠtŊp§nek, Daniel RychlĨ, David Wittek a Jan 

Peiker. V²tŊznĨ tĨm tak z²skal moģnost reprezentovat Opavu i Ļeskou republiku na 

svŊtov®m fin§le International Young Physicistsó Tournament (IYPT) v JekatŊrinburgu 

v Rusku. ĂV celost§tn²ch kolech z²skali naġi studenti jednou 3. m²sto, dvakr§t 2. m²sto 

a ġestkr§t 1. m²sto. Po vĨhr§ch v celost§tn²ch kl§n²ch si vĨbornŊ vedli 

i v mezin§rodn²ch svŊtovĨch turnaj²ch, kter® se odehr§valy napŚ²klad v Rakousku, 

ĠvĨcarsku, Jiģn² Koreji, Chorvatsku, Taiwanu, Velk® Brit§nii ļi Thajsku. Velk® 

podŊkov§n² za pŚ²pravu a motivaci urļitŊ patŚ² panu Śediteli Petru Pavl²ļkovi,ñ uvedla 

tiskov§ mluvļ² gymn§zia Jana Proġvicov§.328 

 

Sedmn§ctiļlenn§ skupina mladĨch vŊdeckĨch nadġencŢ se z¼ļastnila soutŊģe Zlepġi 

si techniku. Đkolem soutŊģ²c²ch bylo bŊhem ļtyŚ minut pŚedstavit nŊjakĨ pokus nebo 

vyn§lez z fyziky, biologie, chemie nebo matematiky. ĂStudenti mohli vystoupit pŚed 

odbornou porotu v kostĨmech a mohli sv® t®ma pŚedv®st v nŊjak® vtipn® sc®nce. 

VĨkony jednotlivcŢ i tĨmŢ v kategorii z§kladn²ch i stŚedn²ch ġkol, jejichģ krit®riem byla 

srozumitelnost, z§bavnost i spr§vnost vysvŊtlen² dan®ho jevu, hodnotila odborn§ 

porota z Śad vysokoġkolskĨch pedagogŢ,ñ pŚibl²ģila pedagoģka Mendelova gymn§zia 

ZdeŔka Hanzlikov§, kter§ spolu s Hanou Bartoġ²kovou a Monikou Klapkovou studenty 

pŚipravovala. Kaģdou kategorii studenti osmilet®ho Mendelova gymn§zia t®mŊŚ ovl§dli 

a um²stili se takto: kategorie jednotlivcŢ ZĠ: 1. Ema Pastuszkov§ (pokus Popelka), 

2. Veronika Poustkov§ (pokus Nen² vejce jako vejce); kategorie jednotlivcŢ SĠ: 

1. Tom§ġ Vlļek (pokus 1. ļeskĨ vesm²rnĨ program), 3. Daniel Balhar (pokus Exkluzivn² 

nab²dka); kategorie kolektivŢ ZĠ: 1. Adam Pavelka, David Langer a Michal Pavl²ļek 

(Pokusy s ohnŊm), 2. Veronika Leci§nov§, Jana Hromadov§ a Ad®la Chlebusov§ 

(pokus Modr® z nebe); kategorie kolektivŢ SĠ: 3. Tereza Pol§kov§ a Terezie Rinkov§ 

(pokus VĨroba duhy).329             

 

                                                 
328

   Hl§ska ļ. 5, 2016, s. 34 
329

   Hl§ska ļ. 6, 2016, s. 24 



105 
 

Ġkola v roce 2016 hospodaŚila s n§klady ve vĨġi celkem 41,170 mili·nu korun a vĨnosy 

mŊla ve vĨġi 41,127 mili·nu korun. Z prostŚedkŢ MĠMT ġkola obdrģela okolo 

29 mili·nŢ korun, na dotac²ch a grantech z rozpoļtu mŊsta z²skala 30 tis²c korun (na 

Turnaj mladĨch fyzikŢ ï region§ln² a celost§tn² kolo), na festival Opava Cantat z²skala 

ġkola 15 tis²c korun. 

 

 

Slezsk® gymn§zium 
 

ředitelkou ġkoly byla Milada Pazdern²kov§ a jej²m z§stupcem Karel Kuļera. Jiģ v roce 

2007 ġkola z²skala mezin§rodnŊ uzn§vanĨm ratingem ĂBBñ od International Education 

Society London (IES) s hodnocen²m ĂKvalitn² instituce na velmi dobr® profesion§ln² 

¼rovniñ. Rating byl kaģdoroļnŊ s ¼spŊchem obh§jen. Ġkola vyuļovala podle ġkoln²ho 

vzdŊl§vac²ho pl§nu ĂV ļase a prostoru se neztrat²meñ. 

 

Slezsk® gymn§zium mŊlo k 1. z§Ś² 2015 celkem 35 pedagogickĨch pracovn²kŢ. 

V dubnu 2016 se ke studiu hl§silo 216 uchazeļŢ, kteŚ² vġichni museli absolvovat 

pŚij²mac² zkouġky. PŚijato bylo 145 uchazeļŢ, ze kterĨch nastoupilo 90. Bylo mezi nimi 

24 hochŢ a 66 d²vek. 

 

Ġkola nab²zela vĨuku hlavn²ho ciz²ho jazyka a druh®ho k nŊmu. ĂO kvalitŊ jazykov® 

pŚ²pravy na Slezsk®m gymn§ziu svŊdļ² tak® nab²dka British Council a Alliance 

franaise, kter® umoģŔuj² studentŢm Slezsk®ho gymn§zia skl§dat jazykov® certifik§ty 

pŚ²mo v prostor§ch ġkoly, tzv. v dom§c²m prostŚed²,ñ uvedla vĨroļn² zpr§va. Tuto 

nab²dku mohou vyģ²vat nejen ģ§ci ġkoly, ale tak® z§jemci z Śad opavsk® veŚejnosti.330 

 

Z 95 maturantŢ studovalo 92 (tj. 97 %) na vysokĨch ġkol§ch, tŚi z nich na VĠ 

v zahraniļ² (Velk§ Brit§nie, D§nsko, Spojen® st§ty americk®). TŚi studenti pro 

n§sleduj²c² ġkoln² rok zvolili pr§ci v zahraniļ². 

 

Mezi ¼spŊchy ģ§kŢ ve ġkoln²m roce 2015/2016 patŚilo napŚ²klad 6. m²sto v konkurenci 

18 tĨmŢ v krajsk® Ekologick® olympi§dŊ. SoutŊģn² tĨm tvoŚily ģ§kynŊ 1. roļn²ku ï 

A. KoŚistkov§, B. Larischov§ a M. Kudelov§. 

 

Slezsk® gymn§zium bylo univerzitn²m gymn§ziem Slezsk® univerzity v OpavŊ. ĂObŊ 

instituce spolu ļile komunikuj² a prob²h§ mezi nimi aktivn² spolupr§ce. Pedagogov® 

Slezsk®ho gymn§zia se aktivnŊ vŊnuj² studentŢm SLU a pom§haj² jim v®st jejich 

povinn® pedagogick® praxe, mnoz² zasedli v porot§ch okresn²ch a krajskĨch kol 

soutŊģ² v ciz²ch jazyc²ch, popŚ. byli garanty tŊchto soutŊģ²,ñ uvedla vĨroļn² zpr§va.331 

Aktivn² byla tak® spolupr§ce na projektu Televize SGO, na kter® studenti 

spolupracovali s Martinem Petr§skem, absolventem SGO a pedagogem oboru Đstavu 

fyziky Filozoficko-pŚ²rodovŊdeck® fakulty Slezsk® univerzity. 

 

PŚi Slezsk®m gymn§ziu fungovalo tak® Slezsk® vzdŊl§vac² centrum, kter® nab²zelo 

stejnŊ jako v minulĨch letech nejen kurzy ciz²ch jazykŢ, ale novŊ svou nab²dku rozġ²Śilo 

                                                 
330

   Slezsk® gymn§zium, Opava. VĨroļn² zpr§va 2015/2016, s. 16 
331

   Slezsk® gymn§zium, Opava. VĨroļn² zpr§va 2015/2016, s. 28 
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tak® o kurzy slouģ²c² k intenzivn² pŚ²pravŊ ke studiu na VĠ (Odmaturuj z matematiky, 

PŚ²pravnĨ kurz z matematiky, PŚ²pravnĨ kurz z biologie) a rovnŊģ o kurzy vyuģiteln® 

ġirokou veŚejnost² (Cviļen² z ļesk®ho jazyka, Kurz administrativy, Kurz komunikace 

s veŚejnost²).   

 

Dalġ²m rokem pokraļoval projekt Emise. Z§jem o projekt projevila europoslankynŊ 

KateŚina Koneļn§ a tak® z§stupci Zl²nsk®ho, Olomouck®ho ļi Đsteck®ho kraje a v tuto 

chv²li se na projektu pod²l² 22 subjektŢ. ĂStudenti svĨm otevŚenĨm dopisem poslancŢm 

pod garanc² kraje vyvolali diskusi o novele z§kona o ochranŊ ovzduġ². VelkĨm 

zviditelnŊn²m projektu pak bylo vystoupen² zakladatele LuŅka Plachk®ho 

(v souļasnosti student pr§v na UniverzitŊ Palack®ho v Olomouci) po boku ministra 

ģivotn²ho prostŚed² v poŚadu ĻT M§te slovo s M. J²lkovou,ñ uvedla vĨroļn² zpr§va.332  

 

Ġkola tak® organizovala cyklus stŚedeļn²ch pŚedn§ġek ve spolupr§ci s Opavskou 

kulturn² organizac². Ve sledovan®m ġkoln²m roce probŊhly napŚ²klad pŚedn§ġky 

o arteterapii (v z§Ś²), o z§kulis² liter§rn² a hudebn² sc®ny (s Janem Kunzem), pŚedn§ġka 

Ostrov v§ģek aneb Japonskem s Kl§rou Moravcovou (bŚezen), O Slezance s radn²m 

Daliborem Hal§tkem (duben), V s²ti aneb Projekt E-bezpeļ² o probl®mech 

kyberprostoru (ļerven). 

 

V r§mci ġkoly fungoval tak® divadeln² soubor Bez n§zvu. V tomto ġkoln²m roce 

fungovaly soubŊģnŊ jiģ tŚi skupiny. Jedna mŊla v reperto§ru vlastn² dramatizaci rom§nu 

Leo Rostena Pan Kaplan m§ st§le tŚ²du r§d (derni®ra 27. ¼nora 2016 v Klubu Art), 

druh§ se vŊnovala vlastn² ¼pravŊ rozhlasov® hry Frighyese Karinthyho Chci zp§tky 

ġkoln® (napŚ. 5 kvŊtna 2016 v Klubu Art) a tŚet² zpracovala hru na motivy poh§dky Jana 

Wericha Fimf§rum (premi®ra 22. bŚezna 2016, Klub Art). 

 

Novinkou pro tento ġkoln² rok bylo CE.STU, CEntrum pomoci a podpory STUdentŢm. 

Jednalo se o preventivn² terapeutick® pracoviġtŊ ġkoly, kter® nab²zelo ģ§kŢm 

pomocnou ruku pŚi zvl§d§n² nastalĨch obt²ģnĨch situac² a pŚi pŚedch§zen² v§ģnŊjġ²m 

probl®mŢm, a to v prim§rn²m, sekund§rn²m ļi terci§ln²m stadiu, tedy v jak®koliv formŊ 

a podobŊ, ve kter® se zrovna ļlovŊk nach§z². V tĨmu pracovn²kŢ byli bĨval² studenti ļi 

pedagogov® ġkoly, v r§mci profes² byla k dispozici psycholoģka, psychoterapeutka, 

soci§ln² pracovnice, speci§ln² pedagoģka, nutriļn² terapeutka ļi kouļ. 

 

Ġkola hospodaŚila v roce 2016 s n§klady ve vĨġi 24 683 620 korun ļeskĨch a vĨnosy 

ve vĨġi 24 947 421 korun. Na dotac²ch z rozpoļtu mŊsta Opavy obdrģela ġkola 40 000 

korun na projekt Emise.333 

 

 

Obchodn² akademie a StŚedn² odborn§ ġkola logistick§ 
 

ředitelem ġkoly ve ġkoln²m roce 2015/2016 byl Petr KyjovskĨ, jeho z§stupci byli 

ZdenŊk Binar, Pavel Najman a Luk§ġ R§dek. 
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Ve ġkoln²m roce 2015/2016 studovalo na ġkole celkem 607 ģ§kŢ, z toho 286 chlapcŢ 

a 321 d²vek. Na ġkole bylo celkem 24 tŚ²d denn²ho studia s maturitn² zkouġkou. 

V kaģd®m roļn²ku bylo po 6 tŚ²d§ch. 

 

Ve ġkole pracovalo 54 intern²ch uļitelŢ, vļetnŊ Śeditele a jeho tŚ² z§stupcŢ. Provoz 

ġkoly zajiġŠovalo pŊt administrativn²ch pracovn²kŢ, ġkoln²k, elektrik§Ś a ¼drģb§Ś. O ¼klid 

se staralo sedm ukl²zeļek. Ve vĨdejnŊ obŊdŢ byly zamŊstn§ny tŚi pracovnice. 

V domovŊ ml§deģe se o ubytovan® ģ§ky a studenty staraly tŚi vychovatelky, jedna 

asistentka pedagoga a jedna ukl²zeļka. VĨuku pŊti ciz²ch jazykŢ zajiġŠovalo 

18 vyuļuj²c²ch. PŚepoļtenĨ poļet pedagogickĨch pracovn²kŢ dle ¼vazkŢ byl 54,3, 

z toho intern²ch uļitelŢ 54 a extern²ch 0,3. 

 

O studium na ġkole projevilo v tomto ġkoln²m roce z§jem celkem 295 ģ§kŢ, pŚijato bylo 

celkem 244 uchazeļŢ a nastoupilo jich nakonec 131.334  

 

Ġkola spolupracovala s dopravn² fakultou Ģilinsk® univerzity a dopravn² fakultou Jana 

Pernera na UniverzitŊ Pardubice. Obory tŊchto VĠ totiģ umoģŔovaly jej²m absolventŢm 

pokraļovat ve specializaļn²m zamŊŚen² studijn²ch oborŢ Logistick® a finanļn² sluģby 

a Provoz a ekonomika dopravy. Zhruba 50 % absolventŢ ġkoly pokraļovalo ve studiu 

na VOĠ a VĠ. NejļastŊji na Ostravsk® univerzitŊ, Slezsk® univerzitŊ a Vysok® ġkole 

b§Ŕsk® (ekonomick® fakulty), ale tak® na UniverzitŊ Pardubice a Ģilinsk® univerzitŊ 

(dopravn² fakulty). PŚes 40 % pŚipadalo na absolventy v zamŊstnaneck®m pomŊru.335  

 

Ġkola hospodaŚila v roce 2015 s celkovĨmi n§klady i vĨnosy ve vĨġi 41 486 955. V roce 

2016 se n§klady i vĨnosy pohybovaly ve vĨġi 41 380 655 korun.  

 

Ġkola spolupracovala v r§mci programu Erasmus plus se ġkolami v Bulharsku, 

Turecku, LitvŊ a Lotyġsku na projektu nazvan®m Nach den Spuren unserer 

Personlichkeiten. Jeho hlavn²m c²lem bylo pozn§n² vĨznamnĨch evropskĨch 

osobnost² v jednotlivĨch zem²ch. Projekt trval od z§Ś² 2015 do srpna 2017. Ġkola byla 

koordin§torem projektu a vĨġe schv§len® dotace byla 121 500 eur. Z§mŊrem projektu 

bylo probudit z§jem ģ§kŢ o vĨznamn® n§rodn² osobnosti, kter® svĨm d²lem a vlivem 

pŚekraļovaly hranice jednotlivĨch zem². Z§roveŔ mŊl v ģ§c²ch pos²lit pojem n§rodn² 

identity a patriotismu.336  

 

Studenti ġkoly se tak® zapojili do projektu PoraŅ radn²m. Na projektu spolupracovala 

s opavskou hotelovou ġkolou a o. s. Oģiven² z Prahy. Smyslem projektu bylo nauļit dŊti 

argumentaci a z§kladŢm politick® debaty. Debata mezi ģ§ky obchodn² akademie 

a hotelov® ġkoly prob²hala 28. dubna 2016. Celkem se z OA a SOĠL projektu ¼ļastnilo 

cca 20 ģ§kŢ.337 
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StŚedn² ġkola hotelov§ a VOĠ 
 

Jako Śeditel ġkoly pŢsobil ve ġkoln²m roce 2015/2016 Martin RuskĨ. StŚedn² ġkola mŊla 

kapacitu 1100 ģ§kŢ a vyġġ² odborn§ ġkola 370 studentŢ. Mottem ġkoly bylo ĂĠkola pln§ 

ģivotañ. Co se rozvoje ġkoly tĨļe, v tomto ġkoln²m roce byla v hlavn² budovŊ ġkoly na 

TyrġovŊ 34 provedena rekonstrukce ģ§kovskĨch toalet a vĨmŊna oken v prvn²m 

nadzemn²m podlaģ². ĂVe ġkoln² restauraci Terasa byla zmodernizov§na kuchynŊ nejen 

za ¼ļelem zkvalitnŊn² vĨuky ģ§kŢ oboru KuchaŚ-ļ²ġn²k, ale tak® ke zkvalitnŊn² sluģeb 

pro veŚejnost,ñ uvedla vĨroļn² zpr§va.338 V budovŊ na HusovŊ 6 byla dokonļena 

posledn² f§ze vĨmŊny oken v kabinetech a soci§ln²ch zaŚ²zen²ch a modernizace dvou 

kmenovĨch tŚ²d. V SchinzelovŊ domŊ doġlo k modernizaci p§nsk®ho kadeŚnictv², kde 

prob²hala vĨuka uļŔŢ oboru KadeŚn²k. BŊhem pr§zdnin byla opravena poġkozen§ 

podlaha ve ġkoln² j²delnŊ v prostor§ch Domova ml§deģe na AlġovŊ ulici a d§le drobn® 

¼pravy sportoviġtŊ v are§lu domova. Ġkola poskytovala stŚedn² vzdŊl§n² s maturitn² 

zkouġkou v oborech Hotelnictv², Cestovn² ruch a Podnik§n²; d§le pak stŚedn² vzdŊl§n² 

s vĨuļn²m listem, napŚ²klad v oborech VĨrobce potravin, PekaŚ nebo řezn²k-uzen§Ś 

a tak® vyġġ² odborn® vzdŊl§v§n² napŚ²klad v oborech ř²zen² hotelov®ho provozu nebo 

Rozvoj a Ś²zen² region§ln² turistiky.  

 

Ġkola zamŊstn§vala celkem 143 zamŊstnancŢ, z toho bylo 90 pedagogŢ.  

 

Ve ġkoln²m roce 2015/2016 bylo do maturitn²ch oborŢ pŚijato celkem 102 ģ§kŢ, z nich 

nastoupilo 73. Do n§stavbov®ho studia bylo celkem pŚijato 32 ģ§kŢ a 32 jich tak® 

odevzdalo z§pisovĨ l²stek. Do uļebn²ch oborŢ ġkola pŚijala 222 ģ§kŢ, ze kterĨch 

nastoupilo 114, a koneļnŊ na obory vyġġ² odborn² ġkoly bylo pŚijato 51 studentŢ, 42 

z nich nastoupilo a jeden student byl pŚijat opakovanŊ.339  

 

V maturitn²ch oborech skl§dalo z§vŊreļn® zkouġky 346 studentŢ, z nich prospŊlo 

s vyznamen§n²m 25, prospŊlo 304 a neprospŊlo 17, 25 studentŢ z celkov®ho poļtu 

skl§dalo opravn® zkouġky. Uļebn² obory absolvovalo celkem 334 ģ§kŢ, 

s vyznamen§n²m prospŊlo 15, prospŊlo 235, neprospŊlo 50, neklasifikov§no bylo 34 

a z celkov®ho poļtu 34 ģ§kŢ skl§dalo zkouġky opakovanŊ. N§stavbov® studium 

absolvovalo celkem 40 ģ§kŢ, z nich 21 prospŊlo, 12 neprospŊlo, 7 nebylo 

klasifikov§no, z celkov®ho poļtu 13 ģ§kŢ vykonalo opravn® zkouġky. KoneļnŊ ve 

vyġġ²m odborn®m studiu skl§dalo zkouġky 44 studentŢ, z nich prospŊlo 12 a neprospŊli 

ļtyŚi.340  

 

Ġkolu na konci roku 2015/2016 opustilo 10 absolventŢ oboru VĨrobce potravin, 

21 kuchaŚŢ-ļ²ġn²kŢ, 7 prodavaļŢ, 10 cukr§ŚŢ, 21 kadeŚn²kŢ, 4 pekaŚi a 5 Śezn²kŢ. 

Celkem to ļinilo za letn² i podzimn² term²n z§vŊreļnĨch zkouġek 89 absolventŢ.341  
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Ġkola spolupracovala napŚ²klad s firmami J. L. N. Opava, Hypermarketem Globus, 

Opava; pek§rnou Betina, spol. s. r. o. Opava, firmou Bivoj, a. s. Opava a dalġ²mi. 

 

Ġkola tak® provozovala ġkoln² restauraļn² zaŚ²zen²: Samoobsluģnou j²delnu ZelenĨ 

jelen, Ġkoln² restauraci Vesna, Restauraci Terasa a SchinzelŢv dŢm, ve kter®m se 

kromŊ jinĨch nach§zely provozovny d§msk®ho kadeŚnictv² a holiļstv² anebo tu tak® 

prob²hala teoretick§ vĨuka oborŢ jako napŚ²klad PekaŚ.  

 

V roce 2015 ġkola hospodaŚila s pŚ²spŊvky ze st§tn²ho rozpoļtu ve vĨġi 49,728 mili·nu 

korun, pŚ²spŊvky a dotace od zŚizovatele ļinily 12,813 mili·nu a vlastn² trģby okolo 

15 mili·nŢ korun. N§klady ļinily celkem 47,622 mili·nŢ korun.  

 

K 30. z§Ś² 2015 mŊla ġkola 426 ģ§kŢ na stŚedn² odborn® ġkole, 406 ģ§kŢ na stŚedn²m 

odborn®m uļiliġti a 136 na vyġġ² odborn® ġkole. PŚ²m® n§klady na ģ§ka stŚedn² 

odborn® ġkole ļinily podle skuteļnosti 43 435 korun, na uļiliġti to bylo 46 303 korun 

a v pŚ²padŊ vyġġ² odborn® ġkoly 36 858 korun.342 Nav²c n§klady na vzdŊl§v§n² ģ§ka 

v domovŊ ml§deģe ļinily 27 939 korun a n§klady na jednoho ģ§ka vyuģ²vaj²c² ġkoln² 

j²delnu tvoŚily 5 641 korun. Hospod§ŚskĨ vĨsledek ġkoly v hlavn² ļinnosti za rok 2015 

ļinil ī742 575 korun, v doplŔkov® ļinnosti to bylo 854 500 korun ļeskĨch. Celkem byl 

hospod§ŚskĨ vĨsledek 111 925 korun. 

 

V roce 2016 ġkola obdrģela na pŚ²mĨch dotac²ch ze st§tn²ho rozpoļtu 50,228 korun, 

vlastn² trģby tvoŚily celkem 15,860 mili·nŢ a vĨnosy za doplŔkovou ļinnost 3,283 

mili·nŢ. N§klady a vĨnosy tvoŚily celkem 48,449 mili·nŢ. StŚedn² odborn§ ġkola mŊla 

410 ģ§kŢ, stŚedn² odborn® uļiliġtŊ 383 ģ§kŢ, VOĠ 107. N§klady na ģ§ka dle 

skuteļnosti: stŚedn² odborn§ ġkola 46 235 korun, stŚedn² odborn® uļiliġtŊ 50 216, VOĠ 

43 092, domov ml§deģe 29 548 korun a n§klady na stravu 6 488.343 

 
 

StŚedn² ġkola prŢmyslov§ a umŊleck§ Opava 
 

ředitelem ġkoly byl V²tŊzslav Doleģ², jeho z§stupci byli: Zuzana Vildomcov§ 

(z§stupkynŊ pro technick® obory), Dieter Schallner (z§stupce pro umŊleck® obory, 

jmenov§n od 1. z§Ś² 2015 do 30. ļervna 2016), Lubom²r Anlauf (z§stupce pro 

umŊleck® obory, jmenov§n od 1. ļervence 2016). Ġkola nab²zela ke studiu technick® 

obory: Stroj²renstv² se zamŊŚen²m na vĨpoļetn² techniku a Informaļn² technologie se 

zamŊŚen²m na poļ²taļov® s²tŊ a programov§n². D§le poskytovala studium umŊleckĨch 

oborŢ: PrŢmyslovĨ design, GrafickĨ design a Tvorbu hraļek a hern²ch pŚedmŊtŢ. Cel§ 

skladba oborŢ podle vĨroļn² zpr§vy byla stabilizovan§. ĂPouze u oboru 82-41-M/08 

Tvorba hraļek a hern²ch pŚedmŊtŢ nem§me dostateļnĨ z§jem uchazeļŢ, pokud by se 

situace v budoucnu nezlepġila, museli bychom tento obor omezit,ñ psala zpr§va.344 

 

Ke konci ļervna 2016 mŊla ġkola 39 uļitelŢ, z toho 37 intern²ch a 2 extern².  
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O studium technickĨch oborŢ projevilo z§jem 143 uchazeļŢ a stejnĨ poļet jich 

vykonalo pŚij²mac² zkouġky, pŚijato jich bylo 100 a z nich nastoupilo 77. Na umŊleck® 

obory podalo pŚihl§ġku 61 uchazeļŢ, tolik jich tak® konalo pŚij²mac² zkouġky. Z nich 

bylo pŚijato 38 uchazeļŢ a z tŊch 25 skuteļnŊ nastoupilo. Na umŊleckĨch oborech je 

kaģdoroļnŊ otev²r§na multioborov§ tŚ²da s celkovĨm poļtem 24 ģ§kŢ. ĂTŚ²da je 

rozdŊlena na tŚi samostatn® skupiny podle jednotlivĨch oborŢ. Podm²nkou pŚijet² je 

¼spŊġn® vykon§n² talentov® zkouġky,ñ uvedla vĨroļn² zpr§va.345 Ke studiu na 

technickĨch oborech bylo pŚijato celkem 98 uchazeļŢ (a to vļetnŊ odvol§n² 

a dodateļnĨch pŚijet²) a nepŚijato bylo 28 uchazeļŢ. 

 

Ke konci srpna 2016 mŊla ġkola celkem 231 ģ§kŢ na technickĨch oborech a 91 ģ§kŢ 

na umŊleckĨch oborech. 

 

Ģ§ci ġkoly se ¼ļastnili mnoha soutŊģ² a pŚehl²dek a tak® jich nŊkolik poŚ§dali ve sv® 

ġkole. Druh® m²sto z²skalo napŚ²klad druģstvo sloģen® z ģ§kŢ ġkoly v soutŊģi Bridge 

Builder Contest. ĂHodnotil se pŚedevġ²m pomŊr hmotnosti mostu k jeho ¼nosnosti 

a ģ§kŢm naġ² ġkoly se v siln® konkurenci ġkol opŊt daŚilo. Druģstvo ģ§kŢ tŚ²dy SV1 

obsadilo druh® m²sto a odborn® porotŊ se nejv²ce l²bil most druģstva tŚ²dy SV3,ñ uvedla 

vĨroļn² zpr§va.346 

 

Konala se tak® soutŊģ Merkur pro ģ§ky ġkoly oboru stroj²renstv² na voln® t®ma, 

¼ļastn²ci si mohli postavit cokoliv. Letos se vŊtġinou stavŊly jeŚ§by. PŊkn® byly 

vġechny modely, zv²tŊzit vġak mohl jen jeden. Letos to byl jeŚ§b V²ta Palzera a Luk§ġe 

Rause - ģ§kŢ III. roļn²ku.347 

 

Ġkola tak® pŚipravila IT Workshop pro ģ§ky ZĠ. Jednodenn² setk§n² bylo urļeno 

mladĨm nadġencŢm do modern²ch technologi². Akce probŊhla ve ļtvrtek 25. ¼nora 

2016 v laboratoŚ²ch a poļ²taļovĨch uļebn§ch ġkoly. Z§jemci si pŚedem mohli zvolit 

jeden ze tŚ² pracovn²ch semin§ŚŢ ï Elektronik Junior (vedl Ing. Miekisch), Administrator 

Junior (Mgr. GodovskĨ) a Webmaster Junior (Mgr. LuļnĨ) a pod veden²m odbornĨch 

uļitelŢ i za asistence studentŢ oboru informaļn² technologie se nechat zasvŊtit do 

z§kladŢ elektroniky, spr§vy operaļn²ch syst®mŢ a poļ²taļovĨch s²t² nebo tvorby 

webovĨch str§nek. Vġechny tŚi semin§Śe se podaŚilo naplnit i pŚesto, ģe se workshop 

konal poprv®.348 

 

Tradiļn² model§Śsk§ soutŊģ pro tŚ²ļlenn® tĨmy ģ§kŢ z§kladn²ch ġkol Merkur 2016 - 

Stav²ġ, stav²m, stav²me, nejlepġ²ho odmŊn²me se konala i v letoġn²m roce. Jiģ 

sedmĨ roļn²k uspoŚ§dala ġkola 15. ļervna. ĂSvou ġikovnost i prostorovou pŚedstavivost 

si mlad² konstrukt®Śi mohli otestovat na sestrojen² modelŢ vysokozdviģn®ho voz²ku 

a dod§vky z d²lŢ popul§rn² stavebnice Merkur,ñ uvedla vĨroļn² zpr§va. Ze soutŊģe 

nakonec v siln® konkurenci vzeġlo jako v²tŊzn® druģstvo ģ§kŢ ze ZĠ Opava, Boģeny 
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NŊmcov®, n§sledovan® reprezentanty ZĠ SkŚipov. Na tŚet²m m²stŊ skonļili z§stupci ZĠ 

Slavkov. Hlavn² sponzor soutŊģe - firma Ostroj a.s., vŊnovala kaģd® z 20 z¼ļastnŊnĨch 

ġkol merkurovskou stavebnici M8.349  

 

Ġkola tak® poŚ§dala kurzy malov§n², kresby a modelov§n² pro z§jemce o umŊleck® 

obory a veŚejnost.  

 

Ġkola mŊla 6. ļervna 2016 kontrolu z Ļesk® ġkoln² inspekce. PŚedmŊtem kontroly bylo 

dodrģov§n² vybranĨch ustanoven² ġkolsk®ho z§kona a souvisej²c²ch prov§dŊc²ch 

pr§vn²ch pŚedpisŢ. Kontrola probŊhla se z§vŊrem, ģe nebylo zjiġtŊno poruġen² ģ§dnĨch 

pr§vn²ch pŚedpisŢ.350 

 

V roce 2016 ġkola ļerpala pŚ²spŊvek od zŚizovatele ve vĨġi 240 000 korun na opravu 

kom²nŢ v budovŊ na PraskovŊ 8 a malov§n² prostor ġkoly. Pr§ce byly zapoļaty 

1. ļervence 2016 a ukonļeny ke 30. srpnu 2016. Celkov§ vĨġe oprav ļinila 183 993 

korun. Dalġ² akc², kter§ probŊhla v dobŊ letn²ch pr§zdnin a na kterou pŚispŊl zŚizovatel 

ġkoly, byla vĨmŊna kotlŢ v kotelnŊ hlavn² budovy ġkoly na ulici Praskova 8 v celkov® 

vĨġi 1 300 000 korun. Pr§ce zapoļaly 8. srpna a skonļily v Ś²jnu 2016. 

 

Ġkola tak® uspŊla v soutŊģi Ġkola doporuļen§ zamŊstnavateli. Referoval o tom 

lednovĨ zpravodaj Hl§ska. Skonļila mezi ġkolami Moravskoslezsk®ho kraje na 

2. m²stŊ.351  

 

 

StŚedn² prŢmyslov§ ġkola stavebn² 

 

ředitelkou ġkoly byla Karla Labudov§. Ġkola nab²zela ke studiu dva ļtyŚlet® obory: 

Stavebnictv² a Geod®zie a katastr nemovitost².  

 

K 30. z§Ś² 2015 na ġkole studovalo celkem 256 studentŢ, z ļehoģ bylo 82 d²vek a 174 

chlapcŢ. Nejv²ce studentŢ mŊla ġkola z Opavy (173), pak z Brunt§lu (65) a kromŊ 

jin®ho i 10 ģ§kŢ z Nov®ho Jiļ²na.  

 

VĨuku ģ§kŢ ve ġkoln²m roce 2015/2016 zajiġŠovalo 25 intern²ch uļitelŢ vļetnŊ Śeditelky 

ġkoly, jej²ho z§stupce a vedouc²ho praxe. Vġichni tito uļitel® byli kvalifikovan². Dva 

uļitel® praxe mŊli pouze stŚedoġkolsk® vzdŊl§n² a doplŔkov® pedagogick® studium, 

coģ byla pro vĨkon pr§ce dostaļuj²c² kvalifikace. PŚepoļtenĨ poļet pedagogickĨch 

pracovn²kŢ podle ¼vazkŢ byl 23,43. Ġkola mŊla ke konci srpna 2016 celkem 

6 spr§vn²ch zamŊstnancŢ.  

 

PŚihl§ġku na ġkolu celkem v obou kolech pŚij²mac²ho Ś²zen² podalo 106 ģ§kŢ z§kladn²ch 

ġkol, z toho 74 odevzdalo z§pisovĨ l²stek, coģ dŊlalo 69,81 %.  
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U maturitn² zkouġky z oboru Stavebnictv² prospŊlo celkem 35 studentŢ v Ś§dn®m 

a opravn®m term²nu na jaŚe, celkem v obou term²nech 5 prospŊlo s vyznamen§n²m 

a 10 neprospŊlo. V podzimn²m term²nu na tomto oboru prospŊli v opravn®m term²nu 

(Ś§dnĨ nebyl) 4 studenti a neprospŊli 3. V oboru Geod®zie a katastr nemovitost² se 

konala v jarn²m term²nu pouze Ś§dn§ zkouġka a u t® prospŊlo 6 studentŢ 

a 3 neprospŊli. V podzimn²m term²nu (Ś§dn®m i opravn®m byly pouze ne¼spŊġn® 

vĨsledky, a to celkem u 5 studentŢ.352  

 

Na ġkole prob²hala od 1. do 3. bŚezna 2016 kontrola Ļesk® ġkoln² inspekce. Kontrola 

vynesla z§vŊr, ģe ļinnost ġkoly je v souladu s rozhodnut²m o zaŚazen² do rejstŚ²ku ġkol 

a ġkolskĨch zaŚ²zen². Na oļek§van® ¼rovni podle zpr§vy poskytovala ģ§kŢm stŚedn² 

vzdŊl§n². 

 

Celkov® vĨnosy za rok 2016 ļinily 17,464 mili·nu korun, pŚ²spŊvek na pŚ²m® n§klady 

na vzdŊl§v§n² byl 17,116 mili·nŢ, coģ bylo o 863 tis²c korun m®nŊ neģ v roce 2015. 

N§klady ġkoly tvoŚily 17,464 mili·nu. VĨsledek hospodaŚen² tedy ļinil 117 924 korun.353 

 

MŊs²ļn²k Hl§ska pŚinesl v kvŊtnu informaci, ģe studenti StŚedn² prŢmyslov® ġkoly 

stavebn² se zabĨvaj² mŊŚen²m ¼nikŢ tepla. Projekt podpoŚil ze sv®ho rozpoļtu kraj. Ģ§ci 

navġtŊvovali z§jemce z Śad majitelŢ rodinnĨch domŢ a bytovĨch jednotek a na m²stŊ 

zamŊŚovali st§vaj²c² stav budovy a termokamerou mŊŚili jeho skladbu a energetickou 

n§roļnost.354 

 

 

StŚedn² ġkola technick§ 

 

Ġkolu ve ġkoln²m roce 2015/2016 Ś²dil Josef Vond§l. Ġkola kromŊ jin®ho poskytovala 

moģnost studia v oborech N§strojaŚ, Obr§bŊļ kovŢ, Strojn² mechanik a Mechanik 

seŚizovaļ. Z§stupkyn² Śeditele pro teoretick® vyuļov§n² byla Blanka Burdov§ 

a z§stupcem Śeditele pro odbornĨ vĨcvik byl Bruno Mrkva. Ġkola mŊla k dispozici 

18 kmenovĨch uļeben, 16 uļeben odbornĨch (4 pro ICT, 2 pro medi§ln² vĨuku, uļebny 

CNC obr§bŊn², CNC plazmov®ho p§lic²ho stroje, metrologie, sv§Śeļsk® ġkoly, ciz²ch 

jazykŢ, ġit² odŊvŢ). OdbornĨ vĨcvik se uskuteļŔoval ve 14 d²ln§ch, kter® byly 

odpov²daj²c²m zpŢsobem vybaveny potŚebnĨm zaŚ²zen²m podle vyuļovanĨch oborŢ. 

Pedagogickou ļinnost i odbornĨ vĨcvik ve ġkoln²m roce 2015/2016 zajiġŠovalo celkem 

51,6 pŚepoļtenĨch pracovn²kŢ, z toho 18,4 ģen.355  

 

V pŚij²mac²m Ś²zen² bylo pŚijato 231 uchazeļŢ, ze kterĨch skuteļnŊ nastoupilo 151. Do 

n§stavbov®ho studia bylo pŚijato 64 uchazeļŢ, z nichģ skuteļnŊ nastoupilo 59 a bŊhem 

ġkoln²ho roku bylo pŚijato jeġtŊ dalġ²ch 23 uchazeļŢ.  

 

Ve ġkole probŊhla v tomto ġkoln²m roce kontrola Ļesk® ġkoln² inspekce od 25. do 

28. dubna 2016. Dalġ² kontrola probŊhla ve dvou ļervnovĨch term²nech roku 2016 

a neshledala ģ§dn® poruġen² pr§vn²ch pŚedpisŢ.  
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HospodaŚen² ġkoly za rok 2015 skonļilo hrubĨm ziskem ve vĨġi 96 590 tis²c korun. 

Pololetn² zisk k 30. ļervnu 2016 byl tak® ziskovĨ, a to vy vĨġi 201 tis²c korun.356 

 

Ġkola mŊla dlouhodobŊ se zamŊstnavateli a firmami velice ¼zk® kontakty. Ve ġkoln²m 

roce 2015/2016 spolupracovala s 37 pr§vn²mi subjekty pŚi zajiġtŊn² odborn®ho vĨcviku 

pro 110 ģ§kŢ. Nejv²ce spolupracovala s firmami FERRAM, a. s., OSTROJ, a. s., 

ARMATURY Group, a. s., STROJĉRNA VehovskĨ s. r. o. nebo Prestar, s. r. o. aj. 

 

 

StŚedn² ġkola zdravotnick§, Opava 

 

StŚedn² zdravotnick§ ġkola kromŊ jinĨch aktivit myslela v tomto roce i na seniory. Uģ 

potŚet² organizovala pestrou nab²dku mnoha nejrŢznŊjġ²ch aktivit zamŊŚenĨch na 

zdravotn² a soci§ln² aspekty st§Ś² a st§rnut². Studentky a studenti ġkoly pŚipravili 

pŚedn§ġky na t®ma poruchy vĨģivy ve st§Ś², prevence nemoc² a ¼razŢ, soci§lnŊ pr§vn² 

aspekty pomoci seniorŢm a dalġ². Setk§n² vŊnovan® seniorŢm se uskuteļnilo 19. Ś²jna 

od 13 hodin v budovŊ ġkoly ve DvoŚ§kovĨch sadech. Na poŚ§d§n² t®to akce pŚispŊlo 

mŊsto 15 tis²ci korunami.357 

 
 

Slezsk§ univerzita 

 
Informace o Slezsk® univerzitŊ v OpavŊ byly ļerp§ny ze dvou zdrojŢ ï z VĨroļn² 

zpr§vy o ļinnosti za rok 2016 a ze zpravodajsk®ho port§lu iNoviny.slu.cz 

 

Opavsk® souļ§sti Slezsk® univerzity v OpavŊ (ļ²seln® ¼daje jsou uv§dŊny bez OPF 

v Karvin®) v roce 2016 navġtŊvovalo celkem 2 712 posluchaļŢ bakal§Śsk®ho, 

navazuj²c²ho magistersk®ho a doktorsk®ho studia. ř§dnou st§tn² z§vŊreļnou zkouġkou 

studium ukonļilo celkem 746 absolventŢ. Univerzita nab²zela celkem 70 studijn²ch 

programŢ, z toho 26 v bakal§Śsk® a 23 v navazuj²c² magistersk® a 21 v doktorsk® 

¼rovni. Na chodu univerzity se pod²lelo celkem 314 zamŊstnancŢ (urļit§ ļ§st se pod²l² 

na chodu vġech souļ§st², tedy i mimoopavskĨch), z toho vyuļuj²c²ch bylo 136 

a 12 neakademickĨch lektorŢ. 

Na pŢdŊ univerzity bylo uspoŚ§d§no devŊt n§rodn²ch a deset mezin§rodn²ch 

konferenc². 

 

Slezsk§ univerzita v OpavŊ jako instituce nez²skala v roce 2016 ģ§dn® vĨznamn® 

zahraniļn² ocenŊn². Na mezin§rodn² ¼rovni ale byla ocenŊna historiļka a pedagoģka 

Đstavu historickĨch vŊd doc. PhDr. Marie Gawreck§, CSc., kter® ve ļtvrtek 25. ledna 

2016 propŢjļil rakouskĨ velvyslanec dr. Alexander Grubmayer, L. L. M., RakouskĨ 

ĻestnĨ kŚ²ģ za vŊdu a umŊn² (Das ¥sterreichischen Ehrenkreuz f¿r Wissenschaft und 

Kunst). VŊdkynŊ byla ocenŊna za dlouholetou vĨznamnou spolupr§ci s RakouskĨm 

kulturn²m f·rem v Praze, za garanci Rakousk® knihovny v OpavŊ, kter§ byla souļ§st² 

Univerzitn² knihovny Slezsk® univerzity v OpavŊ, a za kulturn², vzdŊl§vac² 
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a spoleļensk® poļiny pŚipravovan® na platformŊ t®to instituce pro odbornou i laickou 

veŚejnost. 

 

V p§tek 19. ¼nora 2016 se v prostor§ch Kulturn²ho domu Na Rybn²ļku v OpavŊ 

uskuteļnil Reprezentaļn² ples Slezsk® univerzity v OpavŊ, kterĨ byl prvn² ofici§ln² 

akc² v roce 25. vĨroļ² vzniku univerzity. Ples ve spoleļnosti Tv§Śe Slezsk® univerzity 

Kl§ry Janļ²kov® slavnostnŊ zah§jili rektor Slezsk® univerzity doc. Pavel Tuleja 

spoleļnŊ s prim§torem mŊsta Opavy Ing. Radimem KŚupalou. 

 

Pedagoģka Institutu tvŢrļ² fotografie v OpavŊ, ostravsk§ fotografka Dita Pepe, z²skala 

v ¼terĨ 5. dubna spoleļnŊ s Barborou Baronovou VĨroļn² kniģn² cenu Magnesia Litera 

2016 v kategorii Litera za nakladatelskĨ ļin za publikaci s n§zvem Intimita vydanou 

nakladatelstv²m Intimita Wo-men. Cenu obŊma autork§m pŚedal bŊhem slavnostn²ho 

vyhlaġovac²ho ceremoni§lu ministr kultury Ļesk® republiky Daniel Herman. TŚ²letĨ 

projekt spisovatelky B§ry Baronov® a fotografky Dity Pepe Intimita dokumentoval osud 

ġesti ģen a vych§zel z jejich autentickĨch vĨpovŊd², den²kŢ, soukromĨch fotografi². 

I kdyģ se Intimita op²rala o sloģit® osudy konkr®tn²ch lid², osobn² vklad obou autorek 

pŚesahoval projekt ģ§nr dokumentu a nab²zel ļten§ŚŢm Śadu vĨpovŊdn²ch rovin 

a individu§ln²ch interpretac². Publikace d§vala nahl®dnout do skryt®ho a obt²ģnŊ 

sdŊliteln®ho svŊta ģen. 

 

Slezsk§ univerzita v OpavŊ vyslyġela vĨzvu mezin§rodn² humanit§rn² organizace 

ADRA a pŚipravila v mŊs²ci dubnu ve spolupr§ci se ZĠ V§vrovice sb²rku balenĨch 

luġtŊnin a tŊstovin na pomoc rodin§m s dŊtmi ze Zakarpatsk® Ukrajiny. Na univerzitŊ 

se vybralo 120 kg potravin, dalġ²ch 263 kg vŊnovala opavsk® veŚejnost. Do sb²rky 

pŚispŊla napŚ. i ZĠ Hradec nad Moravic² a jej² pracoviġtŊ v okoln²ch obc²ch, kde se 

vybralo 90 kg potravin. VĨtŊģek sb²rky byl pŚed§n poboļce ADRA v Hav²ŚovŊ.  

 

Vyhl§ġen²m nejlepġ²ch festivalovĨch sn²mkŢ a slavnostn²m galaveļerem skonļil tŚet² 

roļn²k Mezin§rodn²ho festivalu studentsk®ho filmu OpavskĨ p§v 2016. Festival 

organizaļnŊ pŚipravili studenti oboru Audiovizu§ln² tvorba na Filozoficko-

pŚ²rodovŊdeck® fakultŊ Slezsk® univerzity v OpavŊ. Uskuteļnil ve dnech 2.ï5. kvŊtna  

na nŊkolika m²stech mŊsta Opavy. KromŊ filmovĨch pŚedstaven² ho doprov§zel bohatĨ 

doprovodnĨ program sloģenĨ z odbornĨch workshopŢ, pŚedn§ġek, semin§ŚŢ, 

hudebn²ch pŚedstaven², vĨstavy nebo tŚeba Ăhernyñ deskovĨch her. O nejlepġ²ch 

filmech rozhodovala pŊtiļlenn§ odborn§ porota ve sloģen²: pedagoģka Monika 

Hors§kov§ (Slezsk§ univerzita v OpavŊ), herec Luk§ġ Hejl²k, dokumentaristka 

a laure§tka Ceny Pavla Kouteck®ho Kl§ra řezn²ļkov§, dramaturg Ļesk® televize 

Martin Novosad a srbsk§ kameramanka Jana Ģjak. Nej¼spŊġnŊjġ²m filmem 

studentsk®ho festivalu se stal animovanĨ film Marka Bergera (AMU Praha) P®r§k: St²n 

nad Prahou. Rozd§ny byly i dalġ² festivalov® ceny, jednu z nich ï za videoklip ï z²skal 

i opavskĨ student oboru Audiovizu§ln² tvorba Radim Kaller. 

 

Celkem 213 z celkem 380 absolventŢ Univerzity tŚet²ho vŊku Slezsk® univerzity 

v OpavŊ si v pondŊl² 6. ļervna 2016 osobnŊ pŚevzalo v s§le Kulturn²ho domu Na 

Rybn²ļku sv§ absolventsk§ osvŊdļen², kter§ jim v r§mci slavnostn²ho ceremoni§lu 

pŚedal rektor Slezsk® univerzity v OpavŊ doc. Pavel Tuleja. Jednalo se o frekventanty, 
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kteŚ² navġtŊvovali univerzitn² kurzy v OpavŊ a v KrnovŊ, nejmladġ²m posluchaļŢm 

ned§vno minula pades§tka, ti nejstarġ² pak jiģ oslavili svĨch devades§t. 

 

V p§tek 17. ļervna 2016 podepsal rektor Slezsk® univerzity v OpavŊ doc. Pavel Tuleja 

SmŊrnici rektora ļ. 6/2016 pro pouģ²v§n² jednotn®ho vizu§ln²ho stylu Slezsk® 

univerzity v OpavŊ. T²mto pŚedpisem doġlo ke zmŊnŊ vġech vizu§ln²ch symbolŢ 

univerzity (loga, korpor§tn²ch barev, fontŢ p²sma, tiskovin atd.). NovĨ styl byl mladistvĨ, 

modern² a designovŊ ļistŊjġ² neģ pŢvodn², pouģ²vanĨ od roku 2008. 

 

Đstav oġetŚovatelstv² Fakulty veŚejnĨch politik, odbornŊ vzdŊl§vaj²c² zdravotn² 

sestry pro nemocniļn² a l®ļebn§ zaŚ²zen², si v roce 2016 pŚipom²nal jubilejn² des§tĨ rok 

sv® existence. NejvŊtġ² z akc², kterĨmi si pŚipom²nal toto jubileum, byly ļervencov® 

OġetŚovatelsk® dny prevence na opavsk®m Horn²m n§mŊst². Ve velkokapacitn²m stanu 

bylo pro pŚ²choz² veŚejnost pŚipraveno celkem 15 stanoviġŠ, kde se n§vġtŊvn²kŢm 

vŊnovalo sedmdes§t studentŢ prvn²ho a druh®ho roļn²ku oboru Vġeobecn§ sestra a na 

nichģ si mohl kaģdĨ nechat zkontrolovat z§kladn² zdravotn² stav, poradit se o svĨch 

probl®mech nebo si vyzkouġet napŚ. pohyb s tŊhotenskĨm bŚichem. Akci navġt²vilo 

nŊkolik set malĨch i velkĨch obyvatel Opavy. 

 

KateŚina Knopov§ z Opavy, posluchaļka tŚet²ho roļn²ku bakal§Śsk®ho studia oboru 

Hotelnictv² na ObchodnŊ podnikatelsk® fakultŊ v Karvin®, se v sobotu stala 1. vicemiss 

Miss Czech Press. Fin§lovĨ galaveļer se uskuteļnil 17. z§Ś² v praģsk®m Klubu L§vka 

pod KarlovĨm mostem. 

 

V nedŊli 18. z§Ś² 2016 pŚevzal v BrnŊ student druh®ho roļn²ku studijn²ho oboru 

Multimedi§ln² techniky Đstavu fyziky Filozoficko-pŚ²rodovŊdeck® fakulty Slezsk® 

univerzity v OpavŊ JiŚ² DobrĨ cenu za v²tŊzstv² v celost§tn² videosoutŊģi poŚ§dan® 

iniciativou UkliŅme Ļesko. Za sn²mek nazvanĨ Guerilla Cleaning, origin§lnŊ 

zaznamen§vaj²c² ¼klid okolo dolnobeneġovsk®ho rybn²ka Nezmar, vyhr§l videokameru 

zn. Canon. 

 

Ve stŚedu 5. Ś²jna zaģila akademick§ obec Slezsk® univerzity v OpavŊ velice slavnostn² 

a ruġn® zah§jen² nov®ho akademick®ho roku 2016/2017. AkademickĨ den v kostele 

sv. V§clava se stal vrcholem s®rie oslav, kterĨmi si opavsk§ akademick§ obec 

pŚipom²nala 25. vĨroļ² zaloģen² univerzity. Vedle z§stupcŢ ļeskĨch, slovenskĨch 

a polskĨch vysokĨch ġkol a univerzit byl slavnosti pŚ²tomen tak® m²stopŚedseda vl§dy 

ĻR pro vŊdu, vĨzkum a inovace Pavel BŊlobr§dek, opavġt² poslanci, z§stupci 

Krajsk®ho ¼Śadu Moravskoslezsk®ho kraje, prim§tor Opavy a dalġ² pŚedstavitel® 

politick®ho, spoleļensk®ho a kulturn²ho ģivota mŊsta a regionu. PŚi pŚ²leģitosti 

akademick®ho dne se rektor Slezsk® univerzity doc. Pavel Tuleja rozhodl udŊlit 

v letoġn²m jubilejn²m roce medaile Silesia docta at culta 16 osobnostem ¼zce spjatĨm 

se zaloģen²m Slezsk® univerzity v OpavŊ a Zlat® medaile Slezsk® univerzity doc. Alici 

Kelemenov® za vĨznamnĨ pŚ²spŊvek k dlouhodob®mu rozvoji univerzity ve vŊdeck® 

a pedagogick® oblasti a PhDr. Arturu Sommerovi za aktivn² pr§ci v pŚ²pravn®m vĨboru 

pro zŚ²zen² SU, tvorbu studijn²ch programŢ pro jazyk nŊmeckĨ a latinskĨ, za vĨznamnĨ 

pod²l na pr§ci akademickĨch sen§tŢ a tak® za znaļn® ¼sil² pro rozvoj fakulty 

a univerzity. D§le udŊlil ļestnĨ doktor§t (titul doctor honoris causa) jednomu 

z nejvĨznamnŊjġ²ch souļasnĨch vŊdcŢ pŢsob²c²ch v oblasti astrofyziky, profesoru 
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Marku Abramowiczovi, a pŚedal jmenovac² listiny novĨm docentŢm univerzity. V druh® 

ļ§sti dne se host® pŚesuli do budovy na BezruļovŊ n§mŊst² 14, kde se uskuteļnilo 

ofici§ln² otevŚen² zrekonstruovan®ho s²dla Fakulty veŚejnĨch politik a prvn² prohl²dka 

zbrusu nov® Univerzitn² knihovny. Rekonstrukc² se podaŚilo kromŊ modernizace 

uļeben a z§zem² rozġ²Śit moģnosti fakulty o specializovan® uļebny Đstavu 

oġetŚovatelstv² a dvŊ velkokapacitn² posluch§rny dohromady pro 400 studentŢ. 

AkademickĨ den Slezsk® univerzity v OpavŊ 2016 zakonļilo zased§n² univerzitn² 

VŊdeck® rady.  

 

Od nov®ho akademick®ho roku 2016/2017 Fakulta veŚejnĨch politik v OpavŊ v reakci 

na demografick® progn·zy postupn®ho st§rnut² populace zaļala vyuļovat novĨ 

bakal§ŚskĨ studijn² obor Edukaļn² p®ļe o seniory. Jeho posluchaļi budou m²t po 

absolutoriu nezbytnou pŚ²pravu v pedagogickĨch a psychologickĨch discipl²n§ch 

a z§klady dalġ²ch spoleļenskovŊdn²ch oborŢ, jako je napŚ. sociologie, soci§ln² pr§ce, 

pr§vo nebo zdravotnictv², a z²skaj² tak pŚedpoklady pro vġestrannou p®ļi o seniory.  

 

V mŊs²ci Ś²jnu Slezsk§ univerzita vyhl§sila finanļn² sb²rku pro sedmiletou Nat§lku 

Kotasovou, d²vku trp²c² dŊtskou obrnou. Sb²rky se z¼ļastnili zamŊstnanci Filozoficko-

pŚ²rodovŊdeck® fakulty, Fakulty veŚejnĨch politik a rektor§tu Slezsk® univerzity v OpavŊ 

a na potŚebnou jednor§zovou l®ļbu v Sanatori²ch Klimkovice pŚedali matce d²vky 

50 tis²c korun. 

 

10. roļn²k festivalu Na cestŊ, pŚipravovanĨ posluchaļi tŚet²ho roļn²ku oboru Kulturn² 

dramaturgie se zamŊŚen²m na divadlo, pŚedn§ġen®m na Filozoficko-pŚ²rodovŊdeck® 

fakultŊ v OpavŊ, se uskuteļnil ve dnech 24.ï26. Ś²jna a jako svŢj (tradiļn²) podtitul si 

nesl slogan ñaģ do oblakñ. Proļ aģ do oblak Śekla jedna z organiz§torek festivalu 

Jasm²na Finkeov§: ĂDes§tĨ roļn²k chceme pojmout tak trochu slavnostnŊji, chceme ho 

zvednout nŊkam vĨġe, tŚeba aģ do oblak. Oblakov® t®ma festivalu neomezuje, 

mŢģeme si j²m volnŊ plout, a kdyģ n§s nŊco upout§, vr§t²me se dolŢ na zem 

a prohl®dneme si to zbl²zka.ñ Vedle divadeln²ch inscenac² byly pŚipraveny workshopy, 

rozborov® semin§Śe nebo tŚeba akrobatick§ vystoupen² ļi hudebn² koncerty. 

Festivalov® dŊn² se neodehr§valo jen v prostoru Loutkov®ho divadla, ale vyrazilo tak® 

do ulic Opavy, napŚ. na Horn² n§mŊst², do Jazz Caf® Clubu Evģen, Music clubu 13, do 

Obecn²ho domu a tak® do obchodn²ho centra Breda&Weistein.  

 

Prof. PhDr. Rudolf Ģ§ļek, Dr. se stal novĨm dŊkanem Fakulty veŚejnĨch politik 

v OpavŊ. S ¼ļinnost² od 1. listopadu 2016 jej do funkce jmenoval rektor Slezsk® 

univerzity v OpavŊ doc. Ing. Pavel Tuleja, Ph.D. Ke stejn®mu dni byl jmenov§n do 

funkce Śeditele Matematick®ho ¼stavu prof. RNDr. Miroslav Engliġ, DrSc., 

a k 8. listopadu se ujal sv® funkce rovnŊģ novĨ pŚedseda Akademick®ho sen§tu 

Slezsk® univerzity v OpavŊ Ing. Werner Bernat²k, Ph.D. 

 

Tom§ġ Leci§n, posluchaļ druh®ho roļn²ku oboru L§zeŔstv² a turismus na Đstavu 

l§zeŔstv², gastronomie a turismu v OpavŊ z²skal ļtvrt® m²sto v kategorii Culinary Art na 

prosincov®m IKA - Culinary Olympics 2016 v nŊmeck®m Erfurtu. SoutŊģ by se dala 

pŚirovnat k olympijskĨm hr§m v oblasti kuchaŚsk®ho umŊn². 
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KULTURA 
 
V lednu roku 2016 byla obnovena myġlenka kulturn²ho zpravodaje, kde by z§jemci 

naġli vġechny kulturn² akce konaj²c² se v opavsk®m okrese na jednom m²stŊ. Projekt 

OpavskĨ svŊt kultury nav§zal na tiġtŊnĨ zpravodaj, kterĨ vych§zel v letech 1999 

a 2000. Tentokr§t zaļal fungovat ale jen jako webovĨ port§l. Jeho inici§torem byl JiŚ² 

Ryba. 

 
Mirek MasaŚ²k po pŊtadvaceti letech ukonļil kari®ru. Pod hlaviļkou sv® agentury 

Mazel uspoŚ§dal v OpavŊ bezm§la 350 kulturn²ch akc², mezi jinĨmi koncertŢ 

dechovĨch hudeb. Agenturu spoluzaloģil v roce 1991 s pŚ§teli a nakonec v n² zŢstal 

s§m. Za ļtvrt stolet² se mu podaŚilo do Opavy pŚiv®zt okolo 73 kapel. D²ky nŊmu 

vystoupili v OpavŊ napŚ²klad Joģka ĻernĨ, Jarmila Ġul§kov§, Josef Z²ma, Honza 

Vyļ²tal nebo Ander z Koġ²c a tak® kapely MoravŊnka, Kozlovka, StŚ²brŔanka, 

MistŚ²Ŕanka a dalġ². Po 342. akci se Mirek MasaŚ²k rozhodl kari®ru ukonļit.358 

 

Luk§ġ Vondr§ļek sklidil fenomen§ln² ¼spŊch. PodaŚilo se mu 26. kvŊtna zv²tŊzit 

v klav²rn² soutŊģi kr§lovny AlģbŊty v Bruselu, kter§ se kon§ jednou za tŚi roky. Luk§ġ 

Vondr§ļek si z²skal publikum i porotu svou interpretac² d²la Clauda Ledouxe 

A ButerflyËs Dream a Klav²rn²ho koncertu ļ. 3 d moll Sergeje Rachmaninova.359 

 

 

Kino M²r 

 
Kino M²r kromŊ bŊģn®ho prom²t§n² pro veŚejnost pŚispŊlo do kulturn²ho ģivota mŊsta 

tak® mimoŚ§dnĨmi akcemi. V prv® ŚadŊ zde uv§dŊl OpavskĨ filmovĨ klub pŚednostnŊ 

pro sv® ļleny speci§lnŊ vybran® tituly svŊtov® i ļesk® filmov® produkce. Ļinnosti 

filmov®ho klubu je v t®to kapitole kroniky vŊnov§n samostatnĨ z§pis.  

 

V bŚeznu (8. 3.) se po roce a pŢl vr§til do Opavy zn§mĨ cestovatel JiŚ² Kolbaba, kterĨ 

slovem a obrazem pŚedstavil malebnĨ ostrov Bali, kterĨ si velmi zamiloval, protoģe 

podle jeho slov nem§ na t®to planetŊ obdoby. V tomto roce to vġak nebyla jeho 

posledn² n§vġtŊva Opavy. PŚicestoval znovu 15.  listopadu, kdy svĨm emotivn²m 

vypr§vŊn²m a pŚekr§snĨmi z§bŊry ve dvouhodinov®m programu pŚedstavil Ăsedm divŢ 

Islanduñ.    

 

Z dalġ²ch akc² zmiŔme napŚ²klad koncert skupiny Maxim Turbulenc 16. prosince, kterĨ 

si nenechalo uj²t zhruba 540 dŊt². 

 

 
 
 
 

                                                 
358

   Hl§ska ļ. 7-8, 2016, s. 20 
359

   Hl§ska ļ. 7-8, 2016, s. 21, z§znam z koncertu viz: https://www.youtube.com/watch?v=26ZMyVhy4Kk 

https://www.youtube.com/watch?v=26ZMyVhy4Kk
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Knihovna Petra Bezruļe 
 

V organizaļn² struktuŚe knihovny v roce 2016 nedoġlo k ģ§dnĨm zmŊn§m. Znamen§ to, 

ģe knihovna st§le fungovala v hlavn² budovŊ, ve tŚech poboļk§ch a pŊti m²stn²ch 

knihovn§ch v mŊstskĨch ļ§stech Opavy. Tak® poļet oddŊlen² jak v hlavn² budovŊ, tak 

v poboļk§ch zŢstal stejnĨ. V postaven² metodick®ho poradce, kterĨm knihovna byla 

pro dalġ²ch 51 knihoven, patŚ² mezi jej² z§sluhy zd§rnĨ rozbŊh m²stn²ch knihoven 

v Dobroslavic²ch a DŊhylovŊ, ty byly s jej² pomoci zŚ²zeny v pŚedchoz²m roce.   

 

NejvŊtġ²m pod²lem se na celkovĨch vĨsledc²ch knihovny pod²lela centr§ln² ļ§st v hlavn² 

budovŊ, znaļnĨ pŚ²nos mŊla vġak tak® poboļka v KateŚink§ch vzhledem k jej²mu 

vĨhodn®mu um²stŊn² v nejvŊtġ²m s²dliġti mŊsta. 

 

KnihovnŊ P. Bezruļe trvale n§leģ² vĨznamn® m²sto mezi nejdŢleģitŊjġ²mi kulturn²mi 

institucemi mŊsta. Je logick®, ģe nejvŊtġ² objem prac² pŚedstavuj² ļinnosti spojen® 

s knihami a tak® s dalġ²mi informaļn²mi prostŚedky jako jsou obrazov® materi§ly, 

zvukov® a video z§znamy, v posledn² dobŊ i elektronick® prostŚedky v podobŊ 

internetu. KromŊ toho se bohatŊ vyuģ²vaj² prostory mimo s§ly s knihami, zejm®na velkĨ 

s§l a rozlehl® pŚ²stupov® prostory. Prom²t§ se to do vysok®ho poļtu ļetnĨch koncertŢ, 

vzdŊl§vac²ch a kulturn²ch poŚadŢ, kter® organizuje nejen knihovna, ale tak® dalġ² 

opavsk® instituce. 

 

Knihovna hospodaŚila s dotac² v celkov® vĨġi 14 mili·nŢ korun, v n²ģ nejvŊtġ² ļ§st 

poch§zela z rozpoļtu mŊsta, kter® je zŚizovatelem knihovny. Menġ²mi ļ§stkami 

pŚispŊlo Ministerstvo kultury na pokryt² n§kladŢ na digit§ln² kroniku a na podporu 

kulturn² ļinnosti knihoven, na celoroļn² projekt BezruļŢv rok a na rozv²jen² zvukovĨch 

knih v r§mci dotaļn²ho titulu K21, na rozvoj region§ln²ch ļinnosti pŚispŊl tak® 

MoravskoslezskĨ kraj. Vlastn² aktivn² ļinnost² nejen za knihovnick® sluģby, ale tak® za 

n§jmy a ¼sporu energi² knihovna z²skala pŚebytek t®mŊŚ tŚi a pŢl mili·nu korun, coģ 

pŚedstavovalo desetiprocentn² navĨġen² rozpoļtovan® ļ§stky, takģe hospod§ŚskĨ 

vĨsledek roku nakonec vykazoval pŚebytek 212.000 Kļ. 

 

Z vĨroļn² zpr§vy Knihovny Petra Bezruļe ocitujme nŊkolik z§kladn²ch statistickĨch 

¼dajŢ: Kniģn² fond vļetnŊ poboļek ļinil 257 022 svazkŢ s roļn²m pŚ²rŢstkem 12 545 

svazkŢ, v ostatn²ch form§ch knihovna disponovala 17 tis²ci jednotkami s roļn²m 

pŚ²rŢstkem 1070 jednotek. Knihovna mŊla zaregistrov§no celkem 8425 ļten§ŚŢ, z toho 

5159 v centr§ln² ļ§sti. U registrovanĨch ļten§ŚŢ byl zaznamen§n nepatrnĨ pokles 

o 162 osob, coģ je v posledn²ch letech trvalejġ² zjev vlivem rozġiŚuj²c²ch se 

elektronickĨch sluģeb. CelkovĨ roļn² poļet vĨpŢjļek dos§hl 506 671, z toho 277 212 

v hlavn² budovŊ knihovny. Tak® n§vġtŊvnost dosahovala vysokĨch ļ²sel. Poļet 

fyzickĨch n§vġtŊv dos§hl prakticky 170 tis²c osob vļetnŊ ¼ļastn²kŢ na kulturn²ch 

a vzdŊl§vac²ch akc²ch, u virtu§ln²ch n§vġtŊv, kter® zahrnovaly dotazy ke katalogu, 

rezervace knih a podobnŊ pŚekroļila n§vġtŊvnost 204 tis²c. 

 

Knihovna P. Bezruļe vykazuje kaģdoroļnŊ mimo knihovnick® sluģby tak® bohatou 

ļinnost v dalġ²ch kulturn²ch oblastech, kter® vyuģ²vaj² zejm®na hlavn² s§l knihovny 

a tak® pŚ²stupov® prostory hlavnŊ v centr§ln²m s²dle. Za rok 2016 to bylo 122 akc² 
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kulturn²ch a 204 vzdŊl§vac²ch, z toho 70 akci organizovali v prostor§ch knihovny jin® 

organizace. Z kulturn²ch akc² to byly zejm®na koncerty a veŚejn§ vystoupen², kter® 

poŚ§daly Z§kladn² umŊleck® ġkoly v OpavŊ a H§ji ve Slezsku, C²rkevn² konzervatoŚ 

a tak® PŊveckĨ sbor KŚ²ģkovskĨ a umŊleck§ agentura K. Kostery. Mezi vzdŊl§vac²mi 

akcemi to byly napŚ²klad autorsk§ ļten² s J. Richterovou a I. Obermanovou, nejļastŊji 

vġak cestovatelsk® pŚedn§ġky, nŊkter® navazuj²c² na vĨstavy v prostor§ch knihovny. 

TŊch bylo bŊhem roku v hlavn² budovŊ 18, ponejv²ce to byly vĨstavy fotografick®, jedna 

ve spolupr§ci s polskĨmi pedagogy z RatiboŚe, ale tak® vĨstavy vĨtvarnĨch prac² dŊt² 

i dospŊlĨch. Zde nutno uv®st vĨstavy vŊnovan® Karlu IV., jehoģ 700. vĨroļ² narozen² 

bylo toho roku vzpom²n§no celost§tnŊ. Tak® v poboļk§ch knihovny v KateŚink§ch 

a Kyleġovic²ch byly uspoŚ§d§ny vĨstavy v celkov®m poļtu 11. Jako v jinĨch letech tak 

i v tomto roce se knihovna zapojila do akc² celost§tn²ch nebo do projektŢ jinĨch 

knihoven. Jiģ potŚet² to byla akce Lovci perel, kterou iniciovala knihovna mŊsta Hradce 

Kr§lov®. Z¼ļastnilo se 78 dŊti. Tak® probŊhla Noc s Andersenem spojen§ s pŚesp§n²m 

v budovŊ knihovny. I tentokr§t se uskuteļnila v term²nu celost§tn² akce a opakovanŊ 

c²lenŊ pro ģ§ky Z§kladn² a Praktick® ġkoly. Aģ do kvŊtna prob²hala rovnŊģ celost§tn² 

akce Uģ jsem ļten§Ś ï kniha pro prvŔ§ļka, pŚi kter® kaģdĨ mŊs²c navġt²vily knihovnu 

dvŊ prvn² tŚ²dy a seznamovaly se s literaturou. Pravideln® stŚedeļn² ļten² bylo souļ§sti 

akce Cel® Ļesko ļte dŊtem a ke ġpiļkovĨm akc²m patŚily programy BŚezen ï mŊs²c 

knihy a TĨden knihoven. Na vġech akc²ch se pod²lel celĨ kolektiv knihovny, kterĨ 

vļetnŊ poboļek tvoŚilo 33 pracovn²kŢ.  

 

Knihovna Petra Bezruļe mŢģe tedy rok 2016 povaģovat za velmi ¼spŊġnĨ, protoģe 

svĨmi vĨsledky vĨraznŊ pŚispŊla ke kultivaci velk®ho poļtu obļanŢ Opavy a jej²ho okol² 

a zejm®na mlad® generace.  

 

 

Kulturn² dŢm Na Rybn²ļku 

 
Kulturn² dŢm Na Rybn²ļku m§ jiģ Śadu let nezastupiteln® m²sto v kulturn²m ģivotŊ 

mŊsta, protoģe po restituci SnŊmovn²ho s§lu c²rkevn²m Ś§dem minoritŢ jako jedin® 

zaŚ²zen² v OpavŊ disponuje dostateļnŊ kapacitn²m, byŠ ne zcela vyhovuj²c²m 

univerz§ln²m s§lem pro rŢzn® kulturn² poŚady, kterĨ je vyuģ²v§n nejen mŊstem jako 

jeho majitelem, ale formou pron§jmu  tak® dalġ²mi kulturn²mi opavskĨmi institucemi. 

 

Prvn² letoġn² akc² byl dalġ² abonentn² koncert z cyklu poŚ§dan®ho Magistr§tem mŊsta 

Opavy. Ġest®ho ledna vystoupil s programem komorn² klasick® hudby  americko-

anglickĨ houslista Steven Crichlow a ļesko-anglickĨ klav²rista Tom§ġ Klement. 

AbonentŢm zahr§li d²la A. W. Mozarta, A. DvoŚ§ka, G. Gershwina a R. Strausse.  

 

Cyklus pokraļoval hned n§sleduj²c² dva mŊs²ce. 10. ¼nora prezentovalo Trio 

Amadeus, sloģen® z ļeskĨch hudebn²kŢ K. Dohnala, F. HluchanŊ a P. HluchanŊ, 

skladby Mozarta, Rossiniho a K. Stockhausena v programu Humor v hudbŊ aneb 

HarlekĨnovy promŊny.  

 

Dalġ², jiģ pŚedposledn² koncert abonentn² Śady dne 17. bŚezna zaplnilo seskupen² 

Baborak Ensemble programem Okouzlen² lesn²m rohem. Zakladatel souboru, 
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hornista R. Babor§k, kterĨ patŚ² k naġim ġpiļkovĨm hr§ļŢm na lesn² roh i jako s·lista 

ļeskĨch a zahraniļn²ch symfonickĨch orchestrŢ, v doprovodu s dalġ²mi ļleny 

komorn²ho tŊlesa ï M. Baļov®, H. Babor§kov® a M. Sekery zahr§li vĨbŊr skladeb pro 

tento n§stroj s doprovodem od L. v. Beethovena po B. Bart·ka.  

         

V dubnu byl v poŚad² VIII. koncertem ukonļen abonentn² cyklus 2015/2016. Koncertn² 

trio Andor Musicus - K. B²lkov§, P. Fajtl a J. Ġkrdl²k pŚedneslo hudebn² poklady 

francouzsk®ho baroka z d²la J. Ph. Rameaua.  

 

V prŢbŊhu mŊs²ce dubna nab²dl Kulturn² dŢm sv® prostory nŊkolika poŚadŢm 

XX. roļn²ku festivalu Dalġ² bŚehy, kter®mu je vŊnov§n samostatnĨ z§pis. V z§vŊru 

mŊs²ce se jeġtŊ uskuteļnil sedmĨ roļn²k div§cky obl²ben® taneļnŊ-divadeln² show 

v r§mci Mezin§rodn²ho dne tance. PoŚadatelem bylo taneļn² studio Tany Tany. 

Pozv§n² do Opavy pŚijalo v²ce neģ sedmdes§t ¼ļinkuj²c²ch. Podle slov hlavn² 

organiz§torky Evy Grambalov® v dobŊ pŚ²pravy pŚedstav² uzn§van® taneļnice nebo 

jejich taneļn² skupiny nejrŢznŊjġ² taneļn² styly od ñétancŢ latinsko-americkĨch, 

irskĨch, ġpanŊlsk®ho flamenga po tance modern² a chybŊt nebude ani show dance ļi 

tajemn§ ohŔov§ showéñ Akce se uskuteļnila 30. dubna a jej² ļ§st² byla i div§ck§ 

soutŊģ.  

 

Po letn² pŚest§vce zah§jila program druh® poloviny roku skupina Tata Bojs, jej²ģ 

koncert vġak poŚ§dala Opavsk§ kulturn² organizace. Aģ v listopadu se uskuteļnil dalġ² 

koncert abonentn²ho cyklu, v nŊmģ vystoupila rumunsk§ skupina Bucharest Gipsy 

Stars v ļele s virtuosem svŊtov®ho form§tu cimbalistou M. Predou s doprovodem 

v nezvykl®m sloģen² M. Turneadu ï akordeon, B. Standou ï klarinet a M. Gore ï 

kontrabas. V poŚadu My Roots, m® koŚeny se program nesl v duchu rumunsk® 

multiinstrument§ln²  hudby. Protagonista Marius Preda se tak vr§til ke svĨm koŚenŢm 

od vyhr§v§n² na svatb§ch od svĨch ġesti let, pŚes studia v Nizozem² a spolupr§ci 

s vĨznamnĨmi rumunskĨmi i zahraniļn²mi hudebn²ky aģ po koncertov§n² s jazzovĨmi 

muzikanty svŊtov®ho ohlasu.  

 

Z§kladn² umŊleck§ ġkola V§clava K§lika uspoŚ§dala 30. listopadu v s§le kulturn²ho 

domu Na Rybn²ļku z§vŊreļnĨ koncert nejlepġ²ch ¼ļastn²kŢ pŚehl²dky mladĨch 

talentovanĨch kytaristŢ opavsk®ho regionu v podveļern²m programu Kytarov§ smrġŠ 

2016. 

 

 

Matice slezsk§ 

 
HistorickĨ spolek se s²dlem v OpavŊ, jehoģ nejvŊtġ²m odborem je jiģ tradiļnŊ odbor 

v OpavŊ, potvrdil svou dalġ² existenci splnŊn²m pŚedepsanĨch legislativn²ch podm²nek 

nov®ho obļansk®ho z§kon²ku. Vyģadovalo to prov®st ¼pravy stanov cel®ho spolku 

a zmŊny v org§nech spolku a jejich vz§jemnĨch vztaz²ch. ObdobnŊ jako u hlavn²ho 

spolku, kterĨ byl zaps§n do spolkov®ho rejstŚ²ku u Krajsk®ho soudu v OstravŊ jiģ 

v pŚedchoz²m roce a kter®mu se n§zev na z§kladŊ vĨjimky dle Ä 3042 nov®ho 

obļansk®ho z§kon²ku nezmŊnil, byl opavskĨ odbor na z§kladŊ usnesen² Krajsk®ho 

soudu v OstravŊ ze dne 1. ļervence 2016 zaps§n jako Matice slezsk§, poboļnĨ spolek 
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v OpavŊ. Aļkoliv s²dlo odboru ï Matiļn² dŢm na Ryb²m trhu zŢstalo stejn®, zmŊnila se 

jeho adresa na Matiļn² ulice 175/2. 

       

Ļlensk§ schŢze odboru se uskuteļnila dne 17. bŚezna 2016 jiģ tradiļnŊ v aule 

C²rkevn² konzervatoŚe, jej²ģ studenti a pedagogov® ¼vodem obohatili schŢzi hudebn²m 

vystoupen²m. SchŢze mŊla pouze hodnot²c² n§plŔ, protoģe volebn² obdob² jeġtŊ d§le 

pokraļovalo. BŊhem roku doġlo vġak ke zmŊn§m ve vĨboru odboru zruġen²m funkce 

tajemn²ka a rezignaci dalġ²ho ļlena, coģ se projevilo v dalġ² ļinnosti odboru ¼tlumem 

nebo ukonļen²m nŊkterĨch ļinnost². V souladu s upravenĨmi stanovami byla zruġena 

revizn² komise odboru. VĨbor rezignoval na poŚ§d§n² vlastn²ch matiļn²ch koncertŢ i na 

dŚ²vŊjġ² spolu¼ļast pŚi poŚ§d§n² festivalŢ Bezruļova Opava a TŚebovickĨ kol§ļ 

v OstravŊ-TŚebovic²ch. Ponechal si jen poŚadatelstv² hudebn²ho festivalu BeethovenŢv 

Hradec, jehoģ 54. roļn²k se konal ve dnech 16. aģ 19. ļervence 2016 a byl urļen 

studentŢm klav²rn² hry. Do soutŊģn² ļ§sti se pŚihl§silo na tŚicet ¼ļastn²kŢ ze 12 zem² 

(vļetnŊ Ļesk® republiky), nŊkolik jednotlivcŢ nakonec nepŚijelo, coģ vġak nic neubralo 

na kvalitŊ pŚedvedenĨch vĨkonŢ. Slavnostn²m zah§jen²m byl koncert pan² Arty 

Arnicane, ļlenky mezin§rodn² poroty, kter§ pohotovŊ nahradila z dŢvodu n§hle 

zdravotn² indispozice dojednanou ruskou umŊlkyni A. Ryaguzovou. Koncert pŚinesl 

vġem posluchaļŢm mimoŚ§dnĨ z§ģitek. Na z§vŊreļn®m koncertu s n§zvem ĂRadost 

z v²tŊzstv²ñ, kterĨ natoļil ĻeskĨ rozhlas, se pŚedstavili hlavn² v²tŊzov® soutŊģe: Teprve 

patn§ctiletĨ klav²rista ze Slovenska Martin Chudada a sleļna Saori Toyama 

z Japonska, kteŚ² z²skali prvn² ceny, a dva nositel® druh® ceny ï T. Vr§na a K. Vrtiġka, 

oba z Ļesk® republiky. O oba koncerty byl velkĨ z§jem a Velk§ dvorana hradeck®ho 

Ļerven®ho z§mku byla zcela zaplnŊna. Dalġ² roļn²k festivalu nebyl na z§vŊr vyhl§ġen, 

jak bĨvalo obvykl®, a Matice slezsk§ po uzavŚen² vġech n§leģitosti spojenĨch 

s festivalem od jeho dalġ²ho poŚ§d§n² ustoupila a poŚadatelstv² pŚedala C²rkevn² 

konzervatoŚi v OpavŊ.  

      

Ediļn² ļinnost odboru Matice slezsk® byla v roce 2016 sporadick§. Vyġla obvykl§ dvŊ 

ļ²sla 42. roļn²ku VlastivŊdnĨch listŢ Slezska a severn² Moravy s kvalitn² obsahovou 

i grafickou ¼rovn², kde Śada pŚ²spŊvkŢ byla mimoŚ§dnŊ objevn§. Ve druh®m ļ²sle se 

vġak dosavadn² odpovŊdnĨ redaktor a hlavn² administr§tor, Vlastimil Koļvara, po 

sedmn§cti letech se ļten§Śi rozlouļil a ozn§mil svou rezignaci na dalġ² ¼ļast v Ś²zen² 

periodika. Zpravodaj Matice slezsk® urļenĨ nejen pro ļleny opavsk®ho odboru, ale 

i pro ļleny ostatn²ch odborŢ Matice slezsk® a tak® pro informov§n² veŚejnosti o jej² 

ļinnosti, kterĨ od prvn²ho ļ²sla v roce 1991 zajiġŠoval ve funkci tajemn²ka rovnŊģ 

V. Koļvara, vyġel pouze jednou. Jin® publikace opavskĨ odbor nevydal.  

 

Matice slezsk§ i v tomto roce form§lnŊ zaġtiŠovala cenu Opavsk§ Th§lie. V z§Ś² byla 

za sez·nu 2015/2016 udŊlena pouze cena div§ka, kterou na z§kladŊ ankety z²skal ļlen 

ļinohry Slezsk®ho divadla D. VolnĨ. Cena za umŊleckĨ vĨkon se neudŊlovala 

vzhledem k person§ln²m zmŊn§m ve veden² SDO v uplynul® sez·nŊ a o jej² dalġ² 

budoucnosti veden² Matice slezsk® zaļalo jednat s novĨm Śeditelem po jeho n§stupu 

do funkce. 

      

K bl²ģ²c²mu se 140. vĨroļ² vzniku Matice opavsk® a t²m i matiļn² ļinnosti ve Slezsku 

pŚipravilo Slezsk® zemsk® muzeum vĨstavu Matice opavsk§ a spolkovĨ ģivot ve 
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Slezsku, zah§jena byla 6. prosince 2016. Matice slezsk§ se poradenskou funkci tak® 

na vĨstavŊ pod²lela.  

     

Matiļn²mi ļleny i veŚejnost² velmi obl²ben® z§jezdy se v roce 2016 neuskuteļnily. 

RovnŊģ tak pilotn² projekt cyklu besed a pŚedn§ġek o historii a vĨznamu Matice slezsk® 

pŚipravovanĨ jiģ v minul®m roce se v prŢbŊhu roku nerealizoval. 

 

Velmi vĨraznou ļ§st² ļinnosti Matice slezsk® v prŢbŊhu roku pŚedstavovalo ¼sil² 

o vyŚeġen² probl®mŢ spojenĨch s Matiļn²m domem. ByŠ je to sp²ġe intern² z§leģitost 

spolku, m§ velmi ¼zkou spojitost s mŊstem. Po obnoven² spolku v roce 1989 mŊsto 

navr§tilo Matici slezsk® jej² historickĨ majetek ï Matiļn² dŢm v OpavŊ, do trval®ho 

uģ²v§n² i  pozemky. Vlivem nepŚ²znivĨch historickĨch zmŊn v prŢbŊhu minul®ho stolet² 

a tak® zmŊnou legislativy v tomto stolet² se dostaly pozemky pod Matiļn²m domem do 

majetku st§tu, kterĨ v roce 2014 ukonļil jejich bez¼platn® uģ²v§n² a postavil Matici 

slezskou pŚed skuteļnost buŅ pozemky odkoupit, nebo za nŊ platit n§jem. Vzhledem 

k jejich rozsahu i um²stŊn² v centru mŊsta jde v obou pŚ²padech o ļ§stky znaļnŊ 

vysok®, pro dobrovolnĨ spolek v podstatŊ likvidaļn². Nav²c se k tomu pŚipojila 

skuteļnost, ģe st§t poskytl Matici slezsk® prostŚedky pro mnohamilionovou rekonstrukci 

Matiļn²ho domu pŚevzat®ho v havarijn²m stavu, kter§ se spl§cela jeho uģ²v§n²m st§tem 

do nŊj um²stŊnĨmi institucemi: Pedagogicko-psychologickou poradnou a ġkolskĨm 

stravovac²m zaŚ²zen²m. Tyto instituce zmŊnou legislativy pŚeġly na kraj a st§t nyn² 

vym§h§ po majiteli Matiļn²ho domu velmi vysokou ĂneumoŚenouñ ļ§st investovanĨch 

prostŚedkŢ. S ohledem na historickĨ vĨznam Matice slezsk® a jej²ho pŚedchŢdce 

Matice opavsk® a jej²ch z§sluhy o zachov§n² ļeġstv² ve Slezsku je postoj st§tu ze 

strany Matice slezsk® povaģov§n za zcela absurdn² a nespravedlivĨ. Tento probl®m 

usilovala Matice slezsk§ za velmi ¼ļinn® spolupr§ce mŊsta i podpory poslancŢ Śeġit 

s ĐŚadem pro zastupov§n² st§tu ve vŊcech majetkovĨch, zat²m ale bezvĨslednŊ. Proļ 

naprost§ tvrdost st§tu a nekompromisn² postoj vŢļi Matici slezsk® v t®to problematice 

takto trv§, zŢst§v§ zat²m nezodpovŊzenou ot§zkou. 

 

 

Opavsk§ kulturn² organizace 

 

Opavsk§ kulturn² organizace pokraļovala v kulturn² ļinnosti podobnŊ jako v roce 

minul®m a realizovala ji ve stejnĨch provozn²ch prostor§ch. Podle vĨroļn² zpr§vy se 

podaŚilo zejm®na zlepġit image organizace jako celku. Celkov§ n§vġtŊvnost sice 

nepŚekroļila loŔsk§ ļ²sla, bylo to bez nŊkolika jednotlivcŢ ġedes§t tis²c, avġak 

s pŚihl®dnut²m ke skuteļnosti, ģe po dobu dvou mŊs²cŢ byla hlavn² expozice 

v Obecn²m domŊ Cesta mŊsta uzavŚena a jedna z pŚipravenĨch vĨstav ï Opavsk§ 

nejé, byla proto instalovan§ v exteri®ru v parku mezi Obecn²m domem a Ptaļ²m 

vrchem. Vzbudila mimoŚ§dnĨ z§jem Opav§kŢ, jejichģ poļet ovġem nebylo moģn® 

monitorovat, takģe celkov§ skuteļn§ n§vġtŊvnost nepochybnŊ pŚekroļila loŔsk§ ļ²sla. 

Uzav²rka expozice pŚes svou n§roļnost, protoģe bylo nutno expon§ty ļ§steļnŊ vyklidit 

a opŊt nainstalovat, vġak mŊla pozitivn² vĨznam. V t® dobŊ bylo do vĨstavn²ho prostoru 

podle pŚipraven®ho projektu instalov§no nov® klimatizaļn² zaŚ²zen², kter® nejen zlepġilo 

mikroklima v expozici a tak® komfort n§vġtŊvn²kŢ, ale zvĨġilo i ochranu vystavenĨch 

expon§tŢ, coģ umoģn² vystavovat i historicky cenn® expon§ty. Organizace prok§zala 
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dobr® vĨsledky i z ekonomick®ho pohledu. PŚ²spŊvek zŚizovatele na provoz byl v roce 

2016 sn²ģen o jeden mili·n na celkem 14 mili·nŢ, ale pŚi celkovĨch n§kladech pŚes 

17 mili·nŢ korun pŚekroļil pŚ²jem tak® d²ky vlastn²m aktivit§m ļ§stku 18 mili·nŢ, takģe 

hospod§ŚskĨ vĨsledek vyk§zal pŚ²znivĨ zisk ve vĨġi 974 tis²c korun.  

 

PŚi vġech svĨch aktivit§ch urļenĨch veŚejnosti vyuģ²vala Opavsk§ kulturn² organizace 

ġirok® spolupr§ce s dalġ²mi institucemi, zejm®na se SlezskĨm zemskĨm muzeem, 

Slezskou univerzitou, ZemskĨm archivem v OpavŊ a jeho poboļkami, N§rodn²m 

pam§tkovĨm ¼stavem, ale tak® Galeri² vĨtvarnĨch umŊn² v OstravŊ a Spolkem pro 

Ostravskou kulturu. Spolupracovala tak® s Śadou opavskĨch ġkol. Byla tak® aktivn²m 

a nŊkdy i hlavn²m pod²ln²kem pŚi organizov§n² vĨznamnĨch akc² ve mŊstŊ: kulturn²ch 

festivalŢ Bezruļova Opava a Dalġ² bŚehy, Landscape festival Opava 2016 a dalġ²ch.  

 

PŚipomeŔme nejvĨznamnŊjġ² kulturn² akce, kter® se v roce 2016 uskuteļnily 

v jednotlivĨch zaŚ²zen²ch organizace.  

 

 

Expozice Cesta mŊsta 

 

Expozici obohatily tŚi kr§tkodob® vĨstavy, kdyģ dalġ² bylo nutno z dŢvodu jej²ho 

uzavŚen² instalovat ve venkovn²m prostoru, jak je uvedeno vĨġe. Z konce pŚedchoz²ho 

roku (vernis§ģ byla 12. listopadu 2015) pŚech§zela vĨstava OpavskĨ pivovar, kterou 

do ukonļen² 14. dubna zhl®dlo v²ce jak tŚi a pŢl tis²ce osob. VĨstava pŚedstavila dŊjiny 

pivovarnictv² ve mŊstŊ od stŚedovŊku, kdy u jeho zrodu st§la pr§vov§reļn§ spoleļnost 

jako organizace s tradiļn²m Ś²zen²m, pŚes zaloģen² prŢmyslov®ho pivovaru v 19. stolet², 

jeho rozvoj, kdy svĨm vĨznamem pŚes§hl hranice regionu aģ po z§nik v roce 2010, kdy 

byl nahrazen modern²m n§kupn²m centrem. Nem®nŊ ¼spŊġnou byla vĨstava Jm®nem 

z§kona ve dnech 28. dubna aģ 28. srpna, kter§ prezentovala dŊjiny ļetnictva ve 

Slezsku a byla spoleļnĨm projektem se SlezskĨm zemskĨm muzeem. PŚedstavovala 

historii bezpeļnostn²ho apar§tu ve Slezsku v dobŊ habsbursk® monarchie 

a Ļeskoslovenska, a to na pŚedmŊtech ukazuj²c²ch profesn² i osobn² ģivot ļetn²kŢ, 

jejich ļinnost na sluģebn§ch i v kas§rn§ch, ale i jejich konfrontaci s n§sledky n§siln® 

ļinnosti. Z vĨbŊru konkr®tn²ch pŚ²padŢ ŚeġenĨch polici² vzniklo origin§ln² a pro 

n§vġtŊvn²ky zvl§ġŠ pŚitaģliv® Ăpanoptikum zemŊ Slezsk®ñ. Posledn² kr§tkodob§ vĨstava 

v trval® expozici pŚipomnŊla nejen minul® podoby Opavy, ale tak® vĨvoj techniky 

souvisej²c² se sn²m§n²m a prohl²ģen²m ĂprostorovĨchñ fotografi². S n§zvem TŚet² 

rozmŊr Opavy se vr§tila do konce 19. stolet², kdy v OpavŊ zah§jila provoz 

Kaiserpanorama, tedy pŚ²stroj umoģŔuj²c² prohl²ģen² stereoskopickĨch obr§zkŢ. 

VeŚejnosti pŚ²stupnĨ podnik na Kol§Śsk® ulici pŚedv§dŊl n§vġtŊvn²kŢm ve tŚech 

dimenz²ch mŊsta, krajiny, pamŊtihodnosti nebo tak® rŢzn® slavnosti z cel®ho svŊta. 

TŊģiġtŊm pŚedv§dŊnĨch sn²mkŢ vġak byla Opava mezi lety 1890 aģ 1938, jej² rŢzn§ 

m²sta a jejich podoby. SouļasnŊ pŚedstavila i zaŚ²zen², kter§ pronikla i do soukrom² 

a umoģnila podobn® projekce v dom§c²m prostŚed². Ke vġem vĨstav§m byly pŚipraveny 

hojnŊ vyuģ²van® vzdŊl§vac² programy pro ġkoly, tematick® pŚedn§ġky pro veŚejnost 

a komentovan® prohl²dky. V r§mci trval® expozice vġak poŚ§dala Opavsk§ kulturn² 

organizace dalġ² pŚedn§ġky na rŢzn§ t®mata, kter§ se v²ce ļi m®nŊ vztahovala 

k expozici a na nichģ pŚedn§ġeli pozvan² experti z rŢznĨch odbornĨch zaŚ²zen². BŊhem 
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roku se uskuteļnilo celkem dvan§ct doprovodnĨch akc² buŅ pŚ²mo ve vĨstavn²m 

prostoru, nebo tak® v Klubu Art, pŚ²padnŊ v S§le purkmistrŢ. 

 

 

Galerie Obecn²ho domu 

 

V Galerii Obecn²ho domu zamŊŚen® na souļasn® umŊn² a tak® na vlastn² projekty 

pracovn²kŢ OKO se uskuteļnilo bŊhem roku osm vĨstav s celkovou n§vġtŊvnost² 4700 

osob.  

 

Prvn² vĨstava, kter§ pŚetrvala z prosince pŚedeġl®ho roku, patŚila italsk® grafiļce 

a keramiļce MarilenŊ Bergamini. Od 4. ¼nora do 3. dubna vystavoval v galerii 

ostravskĨ mal²Ś Marek Nenutil, kterĨ na svĨch surrealistickĨch pl§tnech pŚedstavoval 

vlastn² vidŊn² svŊta inspirovan®ho t®mŊŚ ļ²mkoliv ï histori², filmy, ud§lostmi, ale tak® 

rŢznĨmi vlastn²mi ģivotn²mi zkuġenostmi. Prolnut² vġech tŊchto inspirac² vznikal 

u div§ka pocit pŚipom²naj²c² poģit² siln® d§vky halucinogenu. 

 

Dalġ² vĨstavou se galerie pŚipojila k festivalu Dalġ² bŚehy. Pod n§zvem I Ben§tky jsou 

v m®m srdci vystavoval v dobŊ 7. dubna aģ 1. kvŊtna Pavel Piekar barevn® linoryty 

zpodobŔuj²c² imagin§rn² portr®ty zn§mĨch osobnost², kter® jsou s Ben§tkami spojen® 

aŠ uģ svĨm pŢvodem nebo pŢsoben²m. 

 

Tak® dalġ² vĨstava byla souļ§st² rozs§hlejġ² kulturn² akce ï Landscape festivalu. Pod 

n§zvem CZECH-SCAPE pŚedstavila t®ma souļasn® ļesk® krajin§Śsk® architektury 

s pŚesahy do dalġ²ch pŚ²buznĨch discipl²n, ļ²mģ z§mŊrnŊ pŚekroļila hranice bŊģn®ho 

ch§p§n² oboru architektury. T®ma bylo pojato jako komplexn² obraz krajiny, zahradn²ch 

prostor a mŊstskĨch celkŢ pod jednou oblohou. VĨstava probŊhla od 5. kvŊtna do 

10. ļervence.  

 

V pr§zdninov®m ļase od 14. ļervence do 4. z§Ś² byl galerijn² prostor vŊnov§n vĨstavŊ 

Spectaculare Art ï Otisk hudby. řada autorŢ, napŚ²klad M. PustŊjovskĨ, M. Cimala, 

J. Ulrych, M. Ġkapa, T. VavŚ²ļek atd. pŚedstavili interaktivn² svŊteln® objekty reaguj²c² 

na hudbu a podobnŊ i obrazy hudbou inspirovan®. VĨstava se tak stala jakĨmsi 

hudebn²m otiskem do souļasn®ho vĨtvarn®ho umŊn², jak ostatnŊ uģ napov²dal i jej² 

n§zev.  

 

Z§Śijov§ vĨstava byla vŊnov§na architektuŚe spojen® s v²nem. Pod n§zvem 

Architektura a v²no ve stŚedn² EvropŊ byly pŚedstaveny ļtyŚi des²tky staveb 

a zaŚ²zen² vinaŚstv², kter® vznikly ve stŚedn² EvropŊ v posledn²ch letech. KromŊ pl§nŢ, 

fotografi² a dalġ² dokumentace byla na vĨstavŊ zastoupena nŊkter§ moravsk§ vinaŚstv² 

vlastn²m malĨm st§nkem spojenĨm s ochutn§vkou v²n a s jejich prodejem. VĨstava 

trvala od 7. do 25. z§Ś². 

 

Od 6. z§Ś² vystavoval sv® interpretace rŢznĨch t®mat pod n§zvem DveŚe dovnitŚ Milan 

Cais ve formŊ kombinovanĨch technik od obrazŢ po re§ln® trojrozmŊrn® vĨtvory. Do 

galerie se vr§til po pŊti letech, tentokr§t vġak na rozd²l od pŚedchoz² prezentace nebyl 

jeho projev inspirov§n hudbou, kter§ tohoto multimedi§ln²ho umŊlce vŊtġinou 

ovlivŔovala. VĨstava trvala do konce listopadu. 
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Z§vŊr roku galerie vŊnovala dom§c²mu t®matu. VĨstava se jmenovala Nepos²lejte 

n§m uģ ģ§dn® rukopisy a pŚipomenula prvn² desetilet² opavsk®ho nakladatelstv² 

Perplex. VĨstava dokumentovala pŚ²nos nakladatelstv² zejm®na pro liter§rn², ale 

i spoleļenskĨ ģivot regionu. Vizu§ln² materi§ly, dokument§rn² artefakty a historick® 

dokumenty mapovaly porevoluļn² koŚeny, z nichģ ļinnost nakladatelstv² vyrŢstala a na 

nŊģ nav§zala a pŚehlednŊ prezentovala bohatou ģeŔ beletristick® produkce, v n²ģ se 

hlavnŊ mlad§ tvŢrļ² generace vyjadŚuje jak k minulosti, tak i k souļasnĨm probl®mŢm, 

kter® je inspiruji, nebo tak® provokuj² k vlastn²mu vyj§dŚen². VĨstava pokraļovala 

i v dalġ²m roce.  

 

Ke galerijn²m vĨstav§m bylo tak® vyuģito foyer kav§rny k vĨstav§m menġ²ho rozsahu, 

kter® tematicky navazovaly na hlavn² galerijn² prostor nebo byly vŊnov§ny 

samostatnĨm vĨtvarnĨm projevŢm.  

 

 

DŢm umŊn² 

 

DŢm umŊn² s pŚilehlĨm kostelem sv. V§clava zŢst§v§ nejrozs§hlejġ²m vĨstavn²m 

prostorem ve spr§vŊ OKO. M§ tak® nejvyġġ² n§vġtŊvnost, kter§ v roce 2016 pŚekroļila 

23 tis²c n§vġtŊvn²kŢ. VĨstavy, kterĨch se bŊhem roku uskuteļnilo celkem 26, byly jako 

obvykle uspoŚ§d§ny v bloc²ch. TŊch bylo celkem 6, vģdy se spoleļnou vernis§ģ². 

StejnŊ jako v minulĨch letech byla v kaģd®m bloku jedna vĨstava vŊnov§na z§pŢjļce 

z Galerie vĨtvarnĨch umŊn² v OstravŊ, kter§ t²mto zpŢsobem pŚedstavuje opavsk® 

veŚejnosti vĨbŊr vĨznamnĨch dŊl ze svĨch sb²rek. 

 

Prvn² a n§vġtŊvnicky nej¼spŊġnŊjġ² v roce 2016 byla vĨstava Magiļt² Lucemburkov®. 

Ļeġt² kr§lov® a panovn²ci Svat® Ś²ġe Ś²msk®, kterou doprov§zela vĨstava klauzurn²ch 

a diplomovĨch prac² v roce 2015 Institutu tvŢrļ² fotografie Slezsk® univerzity. GVUO 

pod soubornĨm n§zvem V§leļnĨ mrak zapŢjļila d²la umŊlcŢ, kteŚ² reflektovali v§leļn® 

hrŢzy: E. Filly, Fr. Hudeļka, A. Wachsmana, V. W¿nsche a dalġ²ch. VĨstava 

o Lucemburc²ch zaujala rozs§hlĨmi panely s texty k osobnostem z rodu LucemburkŢ, 

k dŢleģitĨm ud§lostem, stavb§m a rukopisŢm. Vystaveny byly tak® modely hradŢ, kopie 

vĨznamnĨch dokumentŢ, plastiky sochaŚe I. Kitzbergera. Centr§ln²mi expon§ty pak 

byly repliky Svatov§clavsk® a ř²ġsk® koruny a c²saŚsk®ho ģezla. 

 

DruhĨ blok vĨstav pŚedstavil nŊkolik osobnost² s pestrou ġk§lou vĨtvarnĨch projevŢ. 

V pŚ²zem² byly vystaveny dŚevŊn® plastiky a velkoform§tov§ pl§tna Jana Svobody. 

VĨstava nesla n§zev St§le tot®ģ a st§le znovu. Dalġ² dvŊ patra Domu umŊn² byla 

vŊnovan§ vĨtvarn® fotografii, jej²ģ autoŚi jsou spojeni s Institutem tvŢrļ² fotografie 

Slezsk® univerzity. Pavel M§ra pŚedstavil pod n§zvem Corpus etc.  prŢŚez svou 

dosavadn² tvorbou. Byl to vĨbŊr z jeho t®mŊŚ tŚiceti cyklŢ, jimģ dominoval tetraptych 

Memory XIV ze souboru Triptychy 2009. Druh® patro zaplnil prŢŚez dosavadn² tvorby 

Dity Pepe, kde byly vystaveny Portr®ty 1999ï2014, kter® jsou osobitĨm fotografickĨm 

den²kem zachycuj²c²m jej² promŊny od mlad® d²vky aģ po matku dorŢstaj²c²ch dcer. 

Galerie vĨtvarn®ho umŊn² v OstravŊ zapŢjļila do oratoŚe vybran§ d²la umŊlcŢ, jejichģ 

d²la nejsou sv§z§na ģ§dnĨmi pravidly a z§kladem jejich tvorby je vĨtvarnĨ experiment. 

Byli to Vl. Bludn²k, J. Ister, R. Plesen, Zb. Slona, M. Medek a dalġ². 
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TŚet² blok vĨstav, kterĨ prob²hal od dubna do ļervna, byl vŊnov§n jedin®mu tvŢrci ï 

Salvatoru Dal²mu. KromŊ oratoŚe, kde pŚetrvala vĨstava Informel z pŚedchoz²ho 

obdob², zaplnily ostatn² prostory Domu umŊn² v²ce jak dvŊ stovky dŊl, jejichģ nosnou 

ļ§st tvoŚil cyklus litografickĨch listŢ k Danteho Boģsk® komedii. Souļ§st² vĨstavy byly 

tak® malovan® tal²Śe, keramick® desky, hedv§bn® ġ§tky potiġtŊn® s²totiskem, soubor 

bronzovĨch plastik a uģit®ho umŊn². Autorovu audiovizu§ln² tvorbu reprezentoval film 

AndaluskĨ pes a animovanĨ pŚ²bŊh Destino. VĨstava spolu s doprovodnĨm programem 

pŚit§hla v²ce jak ġest a pŢl tis²ce n§vġtŊvn²kŢ. 

 

ĻtvrtĨ vĨstavn² blok pŚedstavil hned tŚi architekty a vĨtvarn²ky, z nichģ dva jsou spjati 

s naġ²m regionem. Alfr®d Ġup²k, rod§k z Chlebiļova, architekt a fotograf, pŚedstavil 

vĨbŊr ze sv® tvorby pod n§zvem M§ imagin§rn² domovina, kde v²ce jak pŊti des²tkami 

fotografi² dokumentoval m²sta, kam dŚ²ve turist® prakticky nejezdili a kter§ nebyla 

naruġena z§sahy ļlovŊka. Obsahem fotografi² byly krajiny, architektura a pŚ²rodn² 

¼kazy, kde ļlovŊk byl vĨjimeļnŊ pouze jejich doplŔkem. Obdobn®mu t®matu se 

vŊnovala i opavsk§ architektka Jitka Ġtenclov§, kter§ na vĨstavŊ Dualita pŚedstavila 

sv® kresby z cest, kde na m²stŊ zachycuje vidŊn® tuģkou, uhlem nebo fixem do sv®ho 

skic§ku. Ļernob²l® krajiny doplnily pastelov® variace jednotlivĨch mŊs²cŢ v roce 

a kr§tk® b§snŊ k nŊkterĨm zobrazenĨm m²stŢm. PŚ²zemn² prostory Domu umŊn² 

zaplnila vĨstava Architektura zmocŔuj²c² se prostoru. Jednalo se o vĨstavu, kter§ 

byla vŢbec poprv® vŊnov§na ģivotu a d²lu Alfreda Neumanna. PŚipravil ji ostravskĨ 

spolek Kabinet architektury, kterĨ se vŊnuje popularizaci architektury. Vystaveny byly 

dosud nezveŚejnŊn® autorsk® fotografie, architektonick® vĨkresy, modely budov ve 

zmenġen®m mŊŚ²tku a ve skuteļn® velikosti prostorov® modely nŊkterĨch modulŢ, 

z nichģ se budovy ļi objekty skl§daly. Do oratoŚe zapŢjļila ostravsk§ Galerie 

vĨtvarn®ho umŊn² vĨbŊr ze svĨch sb²rek s n§zvem Nov§ figurace, kterĨ prezentovaly 

pov§leļn® tendence odm²taj²c² estetiku neosobn²ho abstraktn²ho umŊn² a preferovaly 

n§vrat k figur§ln² malbŊ. Vystavena byla d²la J. a K. ValovĨch, R. NŊmce, A. Ġimotov®, 

J. Balcara, Fr. Ronovsk®ho, J. Naļeradsk®ho, sochaŚe K. Nepraġe a dalġ²ch. 

 

StŊģejn² ļ§st² bloku z§ŚijovĨch a Ś²jnovĨch vĨstav byla vĨstava Teodor Rotrekl / Mal²Ś 

budoucnosti. Vystaven§ d²la byla vybr§na s ohledem na t®ma festivalu Bezruļova 

Opava ï ĻlovŊk mezi umŊn²m a vŊdou, protoģe vĨstava byla jeho souļ§sti. Rotreklovy 

obrazy ukazuj² prol²nan² svŊta vŊdy a umŊn², protoģe autora kromŊ techniky malov§n² 

vģdy zaj²mala tak® astronomie, fyzika, biologie a Śada dalġ²ch vŊdn²ch discipl²n. 

VĨstava zaplnila celĨ DŢm umŊn² mimo vstupn² prostory v pŚ²zem², kde prob²hala 

vĨstava holotropn²ho umŊn² ġestice umŊlcŢ, kteŚ² v ļase zachytili vĨvoj a prŢbŊh 

promŊny sv®ho psych®. V oratoŚi tradiļnŊ vystavila ostravsk§ galerie ze svĨch sb²rek 

vĨbŊr z dŊl Klubu konkretistŢ. SoubŊģnŊ prob²hala tak® vĨstava v kostele sv. V§clava, 

kde na vĨstavŊ Paraleln² vrstvy byly instalov§ny pr§ce Jakuba Nepraġe, kterĨ pouģ²v§ 

nov§ m®dia, pŚedevġ²m videoinstalace, v nichģ pŚedv§d² sv® vidŊn² pŚetechnizovan®ho 

svŊta  jako Ădruhou pŚ²roduñ. 

 

Posledn² dva mŊs²ce roku mŊly vĨstavy v DomŊ umŊn² vļetnŊ kostela sv. V§clava opŊt 

bl²ģe k domovu. V pŚ²zem² byl vystaven rozs§hlĨ vĨbŊr pohlednic ze sb²rky opavsk®ho 

sbŊratele R. Dybowicze SvŊt vļerejġka na opavskĨch pohlednic²ch 1893ï1918, 

rozļlenŊnĨ do Śady tematickĨch skupin. Ve druh®m patŚe sloupov® s²nŊ vystavoval 

profesor Slezsk® univerzity ZdenŊk Stuchl²k sv® nejnovŊjġ² a dosud nevystavovan® 
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fotografie s t®matem Mezi Ś§dem a chaosem. Tak® prostor kostela sv. V§clava 

zaplnily fotografie dom§c² autorky. Zuzana Samara zde pod vĨstiģnĨm n§zvem Bez 

domova dokumentovala na ļernob²lĨch a barevnĨch fotografi²ch ģivot lid², kteŚ² pŚiġli 

o svŢj domov a ģiji v provizorn²ch obydl²ch a pod mosty, a kter® zachytila bŊhem roku 

2015 svĨm objektivem v OpavŊ, ale tak® v OstravŊ a Praze. Prvn² patro sloupov® s²nŊ 

bylo vŊnov§no nejnovŊjġ² tvorbŊ Hany Mikulenkov®, kter§ na vĨstavŊ Moģn§ jsem 

moc, ale Ty jsi v²c svĨmi barevnĨmi malbami, ale i jemnĨmi perokresbami ovlivnŊnĨmi 

pobytem v Asii zpodobŔuje jako metaforu ģivota moŚe a dalġ² pŚ²rodn² ¼kazy ï 

vegetativn² symboly, kŚ²dla, koruny stromu nebo tvary diamantu. Do oratoŚe byla 

zapŢjļena d²la souļasnĨch autorŢ pŢsob²c²ch v Moravskoslezsk®m kraji, jejichģ tvorba 

svĨm pŚ²nosem jiģ pŚekroļila r§mec kraje a kter§ obohatila sb²rky ostravsk® galerie, 

mimo jin® to byly pr§ce J. ĠpaŔhela, I. Ġtenclov®, D. Balab§na, H. PrŢchov® a dalġ²ch.  

 

 

Klub Art 

 

V klubu se uskuteļnil velkĨ poļet rŢznorodĨch akc² ï koncerty rozmanitĨch ģ§nrŢ, 

pŚedn§ġky, divadeln² pŚedstaven², liter§rn² a b§snick® veļery, filmov§ pŚedstaven² 

a dalġ². VŊtġina z nich se tŊġila znaļn® n§vġtŊvnosti, ale byly i takov®, o kter® nebyl 

velkĨ z§jem pŚes jejich skuteļnŊ vysokou umŊleckou kvalitu. Byly to zejm®na 

alternativn² jazzov® projekty nebo pŚedstaven² alternativn²ho divadla, kter§ jsou 

medi§lnŊ m®nŊ zn§m§. PŚesto je takovĨm poŚadŢm trvale vŊnov§na pozornost 

poŚadatele, aby byla zachov§na diverzifikace kulturn²ho programu, a je zde tak® snaha 

o seznamov§n² veŚejnosti s progresivn²mi smŊry souļasn® kultury. NŊkter® akce 

vŊtġ²ho rozsahu pŚes§hly prostorov® moģnosti klubu, a proto je pracovn²ci Klubu Art 

uspoŚ§dali v Kulturn²m domŊ Na Rybn²ļku, ale tak® na veŚejnĨch prostranstv²ch mimo 

Obecn² dŢm. TĨkalo se to zejm®na ¼ļasti Opavsk® kulturn² organizace na mŊstskĨch 

festivalech Dalġ² bŚehy, Bezruļova Opava, ale i na mimoŚ§dn®m Landscape festivalu. 

Zejm®na na tŊchto poŚadech spolupracovali pracovn²ci organizace a tedy i Klubu Art 

s dalġ²mi opavskĨmi institucemi ï SlezskĨm zemskĨm muzeem, Slezskou univerzitou, 

ale i s nŊkolika ġkolami a dalġ²mi veŚejnopr§vn²mi institucemi ļi s priv§tn²mi osobami. 

Z§znam o tŊchto programech je uveden v pŚ²sluġnĨch ļ§stech kroniky. 

 

NejļastŊjġ²mi poŚady v klubu byla hudebn² vystoupen² vŊhlasnĨch i m®nŊ zn§mĨch 

kapel, byly to napŚ²klad kapela Vertigo (24. 3), Ģalman a spol. (9. 4.), Support Lesbiens 

(28. 10.), Folimanka blues (5. 11.), Priessnitz (2. 12.), vystupovali tak® zpŊv§ci se 

svĨmi kapelami ï jiģ po nŊkolik§t® L. Dusilov§ (19. 3.) ļi J. Ġuransk§ (6. 10.). Na ŚadŊ 

hudebn²ch veļerŢ vystoupilo i nŊkolik kapel ï na Opavsk® klubov® noci 6. kvŊtna hned 

tŚi, v  listopadov®m poŚadu Metalcore ļtyŚi. Poļet hudebn²ch poŚadŢ dos§hl dvŊ 

des²tky, jejich program vġak naplnil daleko vŊtġ² poļet kapel.  

S§l klubu hostil tak® zaj²mav® inscenace. 21. ledna brnŊnsk® studio Paradox 

v pŚedstaven² Daemoni pŚivedlo na sc®nu osudy JiŚ²ho Mahena a BoŚivoje Srby. 

V dubnu (18. 4.) ¼spŊġnŊ hostoval v klubu ï a v OpavŊ jiģ po nŊkolik§t® ï zn§mĨ 

praģskĨ divadeln² a filmovĨ herec Jaroslav Duġek se svĨmi improvizacemi. Mal§ 

inventura 2016 byla kr§tk§ Śada zaj²mavĨch pŚedstaven²: Zaļala jiģ 23. 10. v parku 

u kaġny pod Ptaļ²m vrchem Ăzcela otevŚenĨm divadelnŊ-hudebn²m improvizaļn²m 

veļerem StandardËartn² kabaret Vosto5 a pak pokraļovala v s§le klubu. Petra 

Tejnorov§ pŚedstavila 24. Ś²jna svŢj sc®nickĨ dokument Uhozen® kvŊtinou o vnitŚn²m 
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ģivotŊ tŚ² konkr®tn²ch ģen. V nŊm odhaluje pod rŢznĨmi ¼hly pohledu pŚedstavy 

o ģen§ch, kter® o nich vytv§Ś² spoleļnost a kter® si o sobŊ nŊkdy vytv§Śej² ony samy. 

PŚedstaven² TŚet² leģ podle knih autorky A. Kristof VelkĨ seġit, DŢkaz a TŚet² leģ 

probŊhlo 25. Ś²jna a zpodobnilo pŚ²bŊh dvojļat pŚesazenĨch v dobŊ v§lky z velk®ho 

mŊsta na vesnici k podiv²nsk® babiļce. Vġeho se nedost§v§ a protagonist® tak mus² 

hledat cesty sv® existence. PŚedstaven² Śeġ² rozpor mezi etikou a podl®h§n² zlu 

s viditelnou snahou se mu vzepŚ²t. Posledn²m pŚedstaven²m s®rie bylo 26. 10. F¿r die 

macht. Byla to kombinace autorsk®ho jeviġtn²ho projevu Halky TŚeġŔ§kov®, videa 

a jeviġtn² fotografie o cestŊ  moģn®ho Śeġen² glob§ln²ch probl®mŢ svŊta a dosaģen² 

svŊtov® demokracie.  

 

Klub Art tak® jiģ posedm® realizoval festival Jeden svŊt s t®matem Hled§n² domova. 

Ve dnech 4. aģ 8. dubna byla prom²tnuta dvac²tka dokument§rn²ch filmŢ o lidskĨch 

pr§vech pro veŚejnost a ġkoly doprov§zen§ besedami s pŚedstaviteli rŢznĨch kulturn²ch 

a charitativn²ch instituc². Pro nŊkter§ prom²t§n² byl vyuģit i S§l purkmistrŢ, v nŊmģ byla 

instalov§na doprovodn§ vĨstavka Dejme dŊtem rodinu. Festivalu se z¼ļastnilo pŚes 

patn§ct set div§kŢ.  

V pestr® nab²dce Klubu art nechybŊly ani akce jako autorsk§ ļten², kdy napŚ²klad 

pŚedstavila 17. 3. Blanka Fiġerov§ svou novou sb²rkou ZlodŊjky vrac² lģiļky. KromŊ 

autorky byla na veļeru pŚ²tomna jej² pŚ²telkynŊ Jana JanŊkov§, kter§ pŚeļetla uk§zky 

z knihy, a hudebn² doprovod zajistili bratŚi Vankov®. V Ś²jnu vystoupila skupina 

Abendland a souļ§st² veļera byl kŚest stejnojmenn® knihy, kter§ je vŊnov§na ¼zem² 

od Opavy na severoz§pad jako zdroje inspirac² liter§rn²ch i hudebn²ch. PokŚtŊna byla 

i nov§ deska. Veļer byl souļ§st² festivalu Bezruļova Opava. Program klubu doplnily 

tak® besedy ļi klasick® pŚedn§ġky, z nichģ velkĨ z§jem vzbudila beseda dvou 

opavskĨch cestovatelŢ ï Jana Kunzeho, dramaturga OKO, a Pavola Hudrana, kteŚ² 

v poŚadu Z Kapsk®ho mŊsta do Namibie hovoŚili o sv® dobrodruģn® cestŊ po 

Jihoafrick® republice. Jin®, avġak nem®nŊ nap²nav® chv²le zaģ²vala novin§Śka Mark®ta 

Kutilov§ na StŚedn²m vĨchodŊ, o dojmy se podŊlila s vdŊļnĨm publikem v besedŊ 

Isl§msk®mu svŊtu na dostŚel. VĨtvarn²k Milan Cais hovoŚil dne 9. 11. o sv®m vidŊn² 

svŊta a umŊleckĨch n§zorech, kter® v re§ln® podobŊ pŚedstavovala souļasnŊ 

prob²haj²c² vĨstava z jeho tvorby v galerii Obecn®ho domu.  

 

 

Slezsk® divadlo 

 
Obdob² divadeln² sez·ny 2015/2016 a ļ§st n§sleduj²c² sez·ny do konce roku 2016, 

kter®mu je vŊnov§n tento kronik§ŚskĨ z§znam, byl pro Slezsk® divadlo dobou urļit® 

nestability a person§ln²ch zmŊn v oblasti veden² divadla.  Jiģ na jaŚe 2015 rozhodl 

zŚizovatel divadla ï mŊsto Opava - vyhl§sit vĨbŊrov® Ś²zen² na funkci Śeditele divadla. 

Z pŚihl§ġenĨch uchazeļŢ o tento post vĨbŊrov§ komise zvolila Mgr. Karla Drg§ļe, kterĨ 

dne 1. ļervence 2015 nastoupil do funkce a nahradil tak dosavadn²ho Śeditele 

Ing. JindŚicha Paskera. V jeho prospŊch hovoŚil jak pŚedloģenĨ n§roļnĨ projekt, tak 

i skuteļnost, ģe ġlo o zkuġen®ho divadeln²ka i se zahraniļn²mi zkuġenostmi. Nav²c mŊl 

bl²zkĨ vztah k OpavŊ, v n²ģ str§vil ļ§st sv®ho ml§d². PŚi n§stupu Śekl o svĨch pl§nech 

mimo jin®: ĂDiv§kŢm chci nab²zet hry na evropsk® ¼rovni, alespoŔ v nŊļem 

vĨj²meļn®é Nedovol²m, aby tu byl jeden dobrĨ herec a ostatn² se vezliéñ Svou funkci 
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zaļal velmi razantnŊ ï odvolal ġ®fy opery a ļinohry a na jejich m²sto jmenoval nov®, 

zas§hl do jiģ pŚipraven®ho reperto§ru nov® sez·ny, uvaģoval o zmŊnŊ premi®rov®ho 

dne. Uk§zalo se vġak, ģe i zkuġenĨ divadeln²k nemus² vģdy spr§vnŊ odhadnout sv® 

moģnosti. Jeho nedomyġlen§ opatŚen² narazila na rozhodnĨ nesouhlas vŊtġiny ļlenŢ 

umŊleckĨch souborŢ, podpoŚenĨch i odborovou hereckou asociac² a doġlo 

k z§sadn²mu stŚetu mezi nimi a veden²m divadla. Vlna pobouŚen² dos§hla i do opavsk® 

veŚejnosti, coģ nakonec vy¼stilo k odvol§n² Mgr. Karla Drg§ļe z funkce. Dne 

27. listopadu byl povŊŚen Ś²zen²m divadla ing. Martin Dobeġ, dosavadn² ekonomickĨ 

n§mŊstek Śeditele. Hned po n§stupu odvolal opatŚen² vydan§ jeho pŚedchŢdcem 

a vr§til chod divadla do pŢvodn²ch kolej², ļ²mģ uklidnil v§ġnŊ pracovn²kŢ divadla. Svou 

funkci zast§val do 31. kvŊtna 2016, kdy na z§kladŊ vĨsledku nov®ho vĨbŊrov®ho Ś²zen² 

byl Śeditelem divadla jmenov§n Mgr. Ilja Racek, Ph.D. NovĨ Śeditel svĨm uv§ģlivĨm 

jedn§n²m, kdy se nejdŚ²ve seznamoval s provozem divadla a jeho moģnostmi 

i jednotlivĨmi osobnostmi, kter® chod divadla vĨznamnŊ ovlivŔuj², pŚispŊl vĨraznŊ 

k jeho stabilizaci. Utlumen² rozporŢ umoģnilo n§vrat k norm§ln² umŊleck® pr§ci, takģe 

z§vŊr roku pŚinesl opŊt dobr® vĨsledky Slezsk®ho divadla pro kvalitn² kulturn² ģivot 

mŊsta a regionu. 

         

V z§Ś² zaļala divadeln² sez·na 2015/2016 pŚedstaven²m pro dŊti, a to premi®rou 

divadeln² podoby obl²ben® poh§dky Jana Karafi§ta Brouļci. V reģii opavsk®ho Jakuba 

Str§nsk®ho se hlavn²ch rol² ujali Daniel VolnĨ, Tereza Bartoġov§ a Hana VaŔkov§. 

O ļtrn§ct dnŢ pozdŊji se uskuteļnila v ļesk® premi®Śe hra souļasn®ho anglick®ho 

autora Robina Hawdona Vġechno nejlepġ². Hra je situaļn² komedi², v n²ģ hlavn² hrdina 

- ¼Śedn²k Bob Śeġ² manģelskou krizi fingovanou milostnou schŢzkou v hotelu, kde se 

souhrou n§hod ve vedlejġ²m pokoji seznamuje dvojice ze seznamky. Pokoje jsou 

propojen® a obsluhuj²c² ponŊkud prostoduchĨ pikol²k a tak® ļ²ġn²k vyvol§vaj² velkĨ 

zmatek z§mŊnou pŚ²tomnĨch osob, nakonec i vlastn² manģelky Boba. Vġe konļ² 

sm²rem a pŚ§n²m vġeho nejlepġ²ho, coģ symbolizovalo i pŚ§n² Slezsk®mu divadlu, 

protoģe poļ§tek sez·ny byl jeġtŊ spojen s oslavou 210. vĨroļ² zah§jen² divadeln²ho 

provozu (1. Ś²jna 1805) pŚipom²nan®ho celĨ minulĨ rok 2015. U t®to premi®ry byla 

rovnŊģ pŚed§na v r§mci Opavsk® Th§lie cena div§ka za rok 2015, kterou na z§kladŊ 

veŚejn® ankety z²skala s·listka opery Ilona Kaplov§ Tich§.  

           

Do konce roku  2015 uvedlo Slezsk® divadlo jeġtŊ dvŊ premi®ry. V nedŊli 18. Ś²jna, 

jeġtŊ za veden² divadla Mgr. K. Drg§ļem, to byla opera G. Pucciniho Tosca. Toto 

hudebn² drama pln® l§sky, v§ġnŊ, nen§visti a podlosti, v n²ģ hlavn² hrdinka jeġtŊ neģ 

sp§ch§ sebevraģdu, zavraģd² pŚedstavitele policie Scarpia v odvetŊ za popraven² jej²ho 

milence, mal²Śe Caravadossiho, patŚ² ke st§lic²m opern²ch pŚedstaven² v cel®m svŊtŊ.  

Do Opavy se vr§tilo jiģ po ġest® (od roku 1945).  PŢsoben² nov®ho Śeditele se projevilo 

v poļetnŊjġ²ch alternac²ch hlavn²ch pŚedstavitelŢ i v novŊ koncipovan®m divadeln²m 

programu obohacen®m o cel® libreto opery. Na prvn² premi®Śe se v hlavn² roli 

pŚedstavila E. Biegas, v dalġ²ch pŚedn²ch rol²ch to byli J. Nociar jako mal²Ś Cavaradossi,  

Zd. Kapl jako Angelotti a G. Bel§ļek jako Scarpia. PŚedstaven² v origin§ln²m znŊn² bylo 

premi®rovĨm publikem pŚijato velmi vŚele. O vysok® kvalitŊ pŚedstaven² svŊdļ² 

skuteļnost, ģe hostuj²c² s·lista G. Bel§ļek byl za svou roli nominov§n do nejuģġ²ho 

vĨbŊru na cenu Th§lie. Dalġ² premi®rou divadeln² sez·ny 2015/2016 byla hudebn² 

komedie Limon§dovĨ Joe, kterou opavsk® divadlo uvedlo poprv®. Tato velmi ¼spŊġn§ 

komedie autorsk® trojice Brdeļka-Rychl²k-H§la jiģ proġla t®mŊŚ vġemi divadeln²mi 
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sc®nami u n§s a je zn§m§ i z filmov®ho zpracov§n² jako ĂkoŔsk§ operañ, (v nŊmģ 

hlavn² roli hr§l ostravskĨ rod§k Karel Fiala), byla posledn² premi®rou roku, na kter® se 

pod²lel jak opern², tak i ļinohern² soubor pos²lenĨ o hosty z operetn²ho souboru 

N§rodn²ho divadla moravskoslezsk®ho v OstravŊ. V kabaretn²m prostŚed², do nŊhoģ 

byl dŊj situov§n, pŚinesl do hlediġtŊ veselĨ humor, hravost a obļerstven² ï a to doslova, 

protoģe se pod§valo i v pŚedn²ch Śad§ch. Byla to opravdu z§bavn§ pod²van§ na 

hrdinsk® kousky neohroģen®ho abstinenta Limon§dov®ho Joea, kterĨ ļelil podrazŢm 

pistoln²ka Hor§ce zn§m®ho jako Hogo Fogo, aby z²skal l§sku arizonsk® pŊnice 

Torn§do Lou. PochopitelnŊ sc®nu zaplnily i dalġ² postavy Ădivok®ho z§paduñ, aby 

vġechny z§pletky a spory nakonec skonļily zjiġtŊn²m, ģe aļ Ăpadouch nebo hrdina, my 

jsme jedna rodinañ. PŚedstaven² bylo velmi z§bavn® a potvrdilo z§jem div§kŢ o dobrĨ 

divadeln² humor.   

 

SilvestrovskĨm pŚedstaven²m tohoto muzik§lu spolu s hrou Vġechno nejlepġ² Slezsk® 

divadlo v OpavŊ uzavŚelo prvn² polovinu divadeln² sez·ny a tak® rok 2015.  

 

BŊhem prvn²ch tĨdnŢ roku 2016 Slezsk® divadlo publikovalo vĨroļn² zpr§vu za minulĨ 

rok 2015, proto z n² uv§d²me nŊkolik hospod§ŚskĨch ¼dajŢ: V roce 2015 uvedlo divadlo 

celkem 12 premi®r a jeho soubory odehr§ly 311 pŚedstaven² na pŢdŊ divadla, na 

z§jezdech v Ļesk® republice a v Polsku. Poļet pŚedplatitelŢ za uplynulou sez·nu 

m²rnŊ stoupl a celkov§ n§vġtŊvnost za rok dos§hla 79,5 %. PŚi celkov® roļn² trģbŊ pŚes 

devŊt mili·nŢ korun pŚedstavovaly celoroļn² provozn² n§klady za rok 2015 ļ§stku 

t®mŊŚ 83 mili·nŢ, kter® byly hrazeny z nejvŊtġ² ļ§sti z pŚ²spŊvku mŊsta jako zŚizovatele 

divadla ve vĨġi 68 mili·nŢ korun. S menġ²mi dotacemi pŚispŊlo divadlu Ministerstvo 

kultury ĻR a tak® MoravskoslezskĨ kraj.  

      

V lednu pokraļovala divadeln² sez·na lednovou premi®rou hry Ģenitba rusk®ho klasika 

N. V. Gogola, kter§ byla prvn² premi®rou roku. Hlavn²mi postavami hry jsou d²vka na 

vd§v§n² Ag§ta, kter§ se chce vd§t, ale nev² jak na to, a jej² protŊjġek, notorickĨ 

ml§denec Podkolatov, trochu baļkora a lenoch, ģ§dnĨ hrdina, v podstatŊ hodnĨ ļlovŊk, 

ale pŚece jen nŊjak§ jistota. Kolem obou se pak toļ² Śada postav, jednoho druh®mu 

dohazuj², ale zase rozmlouvaj², aby nakonec vġe dospŊlo ke ġŠastn®mu konci. 

V novŊjġ²m pŚekladu Leoġe SuchaŚ²py hru nastudoval Ivan MisaŚ, protagonisty 

pŚedstaven² byli Tereza Bartoġov§ a Jakub Str§nskĨ. 

 

V lednu vġak zaznamenalo Slezsk® divadlo v§ģnou ztr§tu. Po kr§tk® nemoci zemŚel ve 

vŊku 83 let dlouholetĨ ļlen ļinohern²ho souboru Emanuel KŚenek. KromŊ nŊkolika 

prvn²ch let zŢstal po celĨ ģivot vŊren opavsk®mu divadlu a i po odchodu do dŢchodu 

velmi ļasto hostoval v ļinohern²ch pŚedstaven²ch. Byl vġestrannou osobnost² nejen 

v divadle ï bŊhem sv® ®ry ¼spŊġnŊ hr§l i v ŚadŊ operet, ale po v²ce jak ġedes§t let se 

vĨraznŊ pod²lel na opavsk® kultuŚe jako organiz§tor a populariz§tor dalġ²ch 

umŊleckĨch oblasti ï ve fotografii, vĨtvarn®m umŊn², liter§rn²ch programŢ a dalġ²ch. 

V roce 1998 mu byla mŊstem udŊlena Cena Petra Bezruļe. 

 

Đnorov§ divadeln² premi®ra pŚinesla kromŊ svŊtozn§m® a obl²ben® jednoaktov® opery 

P. Mascagniho Sedl§k kaval²r v reģii L. Cukra a se s·listy K. Jordu jako Sentuzzu, 

J. Rouska v roli Turrida, I. Tichou jako Lolu, A. Vovka jako Alfia a Ġ. Marġ§lkovou v roli 

Turridovy matky Lucie novinku: Requiem Gabriela Faur®ho. Toto jeho nejzn§mŊjġ² d²lo 
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je mġ² za mrtv® pro orchestr, varhany, sbor a s·listy. K t®to kr§sn® hudbŊ vytvoŚil 

choreograf Valerij Globa baletn² fantazii a nastudoval ji s baletn²m souborem a ļleny 

opavsk® opery v pŢsobiv®m proveden² jako modlitbu za sp§su duġ² zemŚelĨch, kter® 

s pomoc² postavy Zjeven² hledaj² cestu do vŊļn®ho pŚ²bytku v nebes²ch. Skladba m§ 

sedm ļ§st² a kaģd§ z nich je sugestivn²m vyj§dŚen²m, kter® m§ svou vlastn² 

kompoziļn² hodnotu. Choreografie byla vedena v neoklasick®m stylu, s·la zp²vali 

T. Kaveck§ a Zd. Kapl, roli Zjeven² tanļil J. BŚezina. Pro obŊ ļ§sti veļera vytvoŚil sc®nu 

J. Vlļek a kostĨmy T. Krypta, dirigentem byl M. ĠedivĨ. 

 

BŚezen obohatil reperto§r opavsk® ļinohry premi®rou hry d§nsk®ho autora Thomase 

Vinterberga Rodinn§ slavnost, kter§ je adaptac² jeho ¼spŊġn®ho filmu Festen, jenģ 

z²skal na filmov®m festivalu v Cannes cenu poroty a pot® Śadu dalġ²ch ocenŊn² 

z cel®ho svŊta. Hru adaptoval pro jeviġtŊ Bo Hr. Hansen a jiģ proġla mnoha divadly 

v zahraniļ² a tak® u n§s. Na opavskou sc®nu ji pŚivedl reģis®r R. Groszman. Jej² dŊj je 

koncentrov§n na oslavu ġedes§tin ¼spŊġn®ho hoteli®ra Helgeho v pod§n² Martina 

T§borsk®ho, kam se sj²ģd² cel§ rodina vļetnŊ nepozvanĨch ļlenŢ. PŚij²ģdŊj² ¼ļastn²ci 

oslavy, konaj² se posledn² pŚ²pravy, host® se obl®kaj² ke stolu, n§sleduje veļeŚe 

s ļetnĨmi projevy. A pr§vŊ bŊhem tŊchto fr§z² vyplouvaj² na povrch minul® ud§losti, 

kter® v ģ§dn®m pŚ²padŊ neslouģ² ke cti nejen oslavenci, ale i dalġ²m rodinnĨm 

pŚ²sluġn²kŢm. Atmosf®ra se st§v§ mrazivou a postupnŊ pozn§van§ pravda a celkovĨ 

prŢbŊh oslavy komplikuje vztahy mezi pŚ²tomnĨmi. Hra konļ², host® se rozch§zej², ale 

rodinn§ pouta jsou v§ģnŊ poġramocena, takģe n§vrat k minulosti jiģ nen² moģnĨ. 

V GroszmanovŊ reģii a ve vĨtvarn®m pod§n² S. Markov® se pŚedstavil prakticky celĨ 

ļinohern² soubor. Premi®ra vġak byla obecenstvem pŚijata s rozpaky, zejm®na proto, 

ģe m²sty nebylo hercŢm rozumŊt, jako by zapom²nali, ģe repliky jsou urļeny pŚedevġ²m 

div§kŢm a nikoliv jen ¼ļinkuj²c²m na sc®nŊ. S touto vĨtkou hodnotila recenzentka 

J. Hruġkov§ pŚedstaven² jako pŚ²nosn®.  

          

V dubnov® premi®Śe s§hla opavsk§ opera po osvŊdļen®m a ļasto hran®m d²le 

G. Bizeta Carmen. V klasick®m pojet² ji reģ²rovala J. AndŊlov§ Pletichov§ na sc®nŊ 

J. Milfajta a v kostĨmech T. Kypty. Na inscenaci se pod²lel celĨ opern² soubor, hudebn² 

nastudov§n² Ś²dil P. Ġumn²k. V tituln²ch rol²ch ¼ļinkovali B. Mart²nkov§-Pol§ġkov§ 

a I. Tich§ jako Carmen, J. Nociar a J. Rousek jako Don Jos®, Z. Kapl a A. Vovk jako 

Escamillo, T. Kaveck§ a B. Ļechov§ jako Michaela. Premi®rov® publikum pŚijalo 

proveden² s nadġen²m, rovnŊģ dalġ² repr²zy byly velmi ¼spŊġn®. PŊknĨm zavrġen²m 

nastudov§n² tohoto d²la byla nominace B. Pol§ġkov® na Th§lii v oboru opery. V dubnu 

pŚipomnŊlo Slezsk® divadlo tak® 400. vĨroļ² ¼mrt² W. Shakespeara komorn² hrou 

Souborn® d²lo Williama Shakespeara (ve 120 minut§ch), kter§ je spoleļnĨm d²lem 

A. Longa, D. Singera a J. Winfielda. TŚi Ăshakespearovġt² odborn²ciñ, Kuba, Michal 

a Dan, se postupnŊ mŊn² na Romea, Hamleta, Tita Andronica ļi Othella a kaģdĨ po 

sv®m medituje nad svĨm ļinem ļi osudem. Vzduchem sviġt² kordy, l²taj² polibky i r§ny, 

zn² ļeġtina, angliļtina a nefalġovan§ skotġtina a obecenstvo se pochopitelnŊ dobŚe 

bav². A skuteļnŊ za dvŊ hodiny si div§ci pŚipomnŊli cel® rozs§hl® d²lo anglick®ho 

klasika, takģe pŚedstaven² mŊlo u obecenstva dobrĨ ohlas.  

              

V posledn² inscenaci ļinohry divadeln² sez·ny uv²talo opavsk® obecenstvo po 

ļtyŚiadvaceti letech hru Gabriely Preissov® Gazdina roba s podtitulem To Tvoje divn® 

srdce, Evuġa moja, kterou v ¼pravŊ Anny Saavedry uvedla pohostinsky ġ®fka 
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ostravsk®ho Divadla P. Bezruļe J. Ryġ§nek Schmidtov§ na sc®nŊ a v kostĨmech 

vĨtvarnice K. Kov§ļikov®. Dramatick§ prvotina dnes jiģ klasick® autorky se stala ikonou 

ļesk®ho dramatu a je vģdy dobŚe pŚij²m§na ļeskĨm publikem. Nov§ inscenace vych§z² 

z tradice, ale jen n§znakovŊ, byla posunuta do modernŊjġ²ho prostŚed² a obohacena 

o lidov® p²snŊ a hudbu M. Buzziho. Na dobr®m vĨsledku inscenace se pod²lel celĨ 

ans§mbl ļinohry, vynikla vġak hlavn² dvojice Evy a Manka v pod§n² Ġ. Vykydalov® 

a D. Voln®ho. ĐspŊġnost pŚedstaven² potvrdila i pozdŊjġ² nominace pŚedstavitelky Evy, 

Ġ§rky Vykydalov®, na cenu Th§lie.  

        

Divadeln² sez·nu a tak® prvn² polovinu roku uzavŚela premi®ra operety E. K§lm§na 

Marica. DŊj t®to operety se odehr§v§ na zaļ§tku 20. stolet² ï tedy v dobŊ jej²ho vzniku 

(1924) ï na maŅarsk®m panstv² kr§sn® a bohat® hrabŊnky Marici, kam se zchudlĨ 

hrabŊ Tasilo nech§ inkognito najmout jako spr§vce, aby vydŊlal pen²ze na vŊno pro 

svou sestru. ObŊ hrabata se do sebe zamiluj². HrabŊ Tasilo se vġak ocitne 

v podezŚen², ģe mu nejde o l§sku, ale o jej² pen²ze. řada romantickĨch i komickĨch 

peripeti² vede, jak uģ to u operet bĨv§, ke ġŠastn®mu z§vŊru. Autor mistrovsky 

zakomponoval do operety barvit® melodie sv®ho rodn®ho MaŅarska, proto je ļasto 

nazĨv§na ĂmaŅarskou n§rodn² operetouñ. Operetu nastudoval M. Pr§ġil v reģii 

D. Hlubkov®, v ¼stŚedn²ch postav§ch se pŚedstavili K. Jorda ï T. Kaveck§ a J. Nociar ï 

M. P. Vojta. V opavsk®m divadle byla tato opereta uvedena teprve podruh®. 

        

Po letn² pŚest§vce zah§jila novou divadeln² sez·nu ļinohra premi®rou komedie 

francouzsk®ho klasika Pierre-Augustina C. de Beaumarchaise Figarova svatba. Toto 

nejzn§mŊjġ² a nejļastŊji hran® autorovo d²lo, kter® nastavuje kritick® zrcadlo vztahu 

hrabŊc²ho p§na a jeho vychytral®ho sluhy v dobŊ, kdy se chce oģenit se svou 

snoubenkou a hrabŊc² sluģebnou, o n²ģ usiluje i s§m hrabŊ, vyvolalo v dobŊ vzniku 

nemilost tehdejġ²ch mocnĨch a tak® z§kaz jej²ho uv§dŊn², je v²ce zn§m§ v podobŊ 

geni§ln² Mozartovy opery. Modern² opavsk§ inscenace Beaumarchaisovy komedie na 

t®mŊŚ pr§zdn® sc®nŊ velmi ubrala na ¼ļinku z§pletek, kter® jsou ļasto velmi 

samo¼ļeln® a postr§daj² na vtipnosti. Reģie J. Ondry pŚipom²nala sp²ġe studentsk® 

pŚedstaven², nezaujala ani vĨprava I. Kanhªuserov®. PŚedstaven² bylo pŚijato se 

znaļnĨmi rozpaky. 

           

PŚed zah§jen²m prvn² premi®ry Slezsk®ho divadla v nov® divadeln² sez·nŊ byla tak® 

udŊlena div§ck§ cena za minulou sez·nu 2015/2016. Na z§kladŊ hlasov§n² div§kŢ 

v anketŊ pŚevzal cenu ļlen ļinohry Daniel VolnĨ, kterĨ z²skal plnĨch 22 % platnĨch 

hlasŢ. Premi®rov® obecenstvo potvrdilo udŊlen² ceny dlouhĨm potleskem.  

         

V Ś²jnu uvedla sv® prvn² pŚedstaven² nov® divadeln² sez·ny tak® opera. Zvolila k tomu 

m®nŊ hranou operu G. Verdiho Attila. Pro opavsk® milovn²ky opery to vġak tak ¼plnŊ 

nezn§m® d²lo nebylo, protoģe ji mohli vidŊt jiģ v roce 1991, a to dokonce 

v ļeskoslovensk® premi®Śe. Tehdejġ² uveden² bylo velmi ¼spŊġn®, ale tak® mimoŚ§dnŊ 

n§roļn®, protoģe opera byla inscenov§na v provizorn²ch podm²nk§ch sc®ny ve 

Spoleļensk®m domŊ podniku Ostroj na TŊġ²nsk® ulici v dobŊ, kdyģ budova opavsk®ho 

divadla proch§zela gener§ln² rekonstrukci. Podruh® ji pŚivezla do Opavy dne 

25. listopadu 2006 Ġt§tn§ opera z Bansk® Bystrice v nastudov§n² dirigenta Pavla 

Tuģinsk®ho, kterĨ v t® dobŊ zast§val funkci Śeditele Slezsk®ho divadla. Toto sc®nick® 

proveden² vġak vzbudilo jist® rozpaky, protoģe dŊj byl posunut do obdob² druh® 
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svŊtov® v§lky vļetnŊ pŚ²sluġnĨch dobovĨch rekvizit ï stŚelnĨch zbrani, vojenskĨch 

mundurŢ apod. Reģis®rka nov®ho uveden² J. AndŊlov§ Pletichov§ zachovala klasickou 

podobu zpŊvohry o vl§dci HunŢ Attilovi, kterĨ se svĨmi hordami plenil v 5. stolet² velkou 

ļ§st Evropy. HistorickĨ n§mŊt, kterĨ se jen volnŊ op²r§ o skuteļn§ fakta, je obohacen 

o milostnou z§pletku a touhu po pomstŊ. Verdi ve sv®m d²le zŚetelnŊ nar§ģ² na situaci 

v tehdejġ² It§lii a alegoricky vykresluje cestu k jej²mu osvobozen² z podruļ² habsbursk® 

monarchie. Protoģe ġlo o prv® opern² pŚedstaven² sez·ny, pŚedstavili se v ļelnĨch 

rol²ch kromŊ opavskĨch st§lic tak® nov® tv§Śe. V tituln² roli to byl D. Szendiuch 

a M. Kubeļka, v roli Odabelly to byla vedle K. Jordy polsk§ sopranistka A. Bochenek-

Osieck§, v dalġ²ch zp²vali A. Vovk postavu Ezia a tenorist® J. Nociar a J. Rousek v roli 

Oresta. Hudebn² nastudov§n² vedl P. Ġumn²k. Premi®ra i kaģd® pŚedstaven² opery byly 

pŚijaty s velkĨm ohlasem. 

         

Listopadov§ premi®ra ļinohry pŚivedla na sc®nu Slezsk®ho divadla hru ļesk®ho autora 

Petra Zelenky PŚ²bŊhy obyļejn®ho ġ²lenstv².  PŚesto, ģe jde o prvotinu autora, z²skala 

tato hra jiģ i mezin§rodn² ohlas, byla pŚeloģena do nŊkolika jazykŢ, uvedena 

v divadlech naġich zahraniļn²ch sousedŢ a tak® zfilmov§na. DramaturgynŊ ļinohry 

Slezsk®ho divadla A. Matouġkov§ pŚedstaven² charakterizovala jako Ăhru o rŢznĨch 

podob§ch ġ²lenstv² a tak® o rŢznĨch podob§ch l§sky, o odcizenosti mezi nejbliģġ²mi 

i o zoufal® potŚebŊ bl²zkosti, jeģ je ukotvena ve zmaten® dobŊ pŚelomu nov®ho stolet². 

Stav² pŚedevġ²m na brilantn²ch dialoz²ch a neļekan® komedi§ln² aģ absurdn² n§pady 

propojuje s pŚekvapivĨmi dŊjovĨmi zvraty.ñ Inscenaci pŚipravil s celĨm ļinohern²m 

souborem reģis®r Petr VeselĨ, kterĨ ke spolupr§ci pŚizval sc®nografa M. Popelku 

a kostĨmn² vĨtvarn²ci Z. Maz§ļovou. Hra byla hlediġtŊm pŚijat§ dobŚe a zejm®na 

oslovila stŚedn² a mladġ² generaci mimo jin® tak® proto, ģe div§kŢm pŚipom²nala 

i souļasnost. 

           

Posledn² premi®rou roku, kterou divadlo potŊġilo sv® n§vġtŊvn²ky, byla zdaŚil§ 

inscenace muzik§lu Noc na KarlġtejnŊ. DŊj pŚedstaven² nen² nutno pŚedstavovat, 

protoģe s  pŢvodn² podobou komedie Jaroslava Vrchlick®ho nebo jej²ho ¼spŊġn®ho 

filmov®ho zpracov§n² reģis®rem Zd. PodskalskĨm se setkal t®mŊŚ kaģdĨ v naġ² vlasti. 

Pr§vŊ tato filmov§ verze s p²snŊmi K. Svobody a J. Ġtaidla se stala z§kladem 

muzik§lu, kterĨ ¼spŊġnŊ proch§z² ļeskĨmi hudebn²mi sc®nami. Reģis®rka D. Hlubkov§ 

spojila opern² soubor s ļ§st² ļinohry, coģ ve vz§jemn® kombinaci pŚineslo inscenaci 

vĨbornou ¼roveŔ pŊveckĨch vĨkonŢ i civiln²ch projevŢ. Tak® vĨtvarn§ podoba 

pŚedstaven², na n²ģ se pod²leli J. Milfajt n§vrhem sc®ny a T. Kypta kostĨmŢ, byla velmi 

kvalitn². V tituln²ch rol²ch vystoupila kromŊ vġech opavskĨch s·listŢ tak® Śada hostŢ ï 

mimo jin® R. Harok, O. Bezaļinsk§, V. Morys, E. Trupar, v rol²ch mlad®ho mileneck®ho 

p§ru T. Bartoġov§ a V. Pr§ġil Gidov§ a D. VolnĨ a R. MedŔanskĨ, hudebn² str§nku 

Ś²dila E. Mikeġov§. ĐsmŊvn® a z§bavn® pŚedstaven² bude jistŊ pokraļovat i v dalġ²m 

roce k potŊġe vdŊļn®ho opavsk®ho publika. 

         

KromŊ divadeln²ch pŚedstaven² obohatilo Slezsk® divadlo opavskĨ kulturn² ģivot 

i dalġ²mi akcemi. Pokraļovaly nedŊln² dopoledn² hudebn² matin® s obsahem komorn² 

hudby a zpŊvu v poļtu 6 pŚedstaven², v listopadu uskuteļnil vlastn² koncert divadeln² 

orchestr, v salonku divadla probŊhlo 10 vĨtvarnĨch vĨstav, z nichģ jedna pŚedstavila 

divadeln² architekturu I. Klimeġe. V ¼noru divadlo poŚ§dalo Divadeln² festival Opava za 

¼ļasti Opery SlŃske a Praģsk®ho komorn²ho baletu, v listopadu se divadlo jiģ po druh® 
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zapojilo do mezin§rodn²ho programu Noc divadel a pro dŊti i dospŊl® pŚipravilo 

lampi·novĨ prŢvod poh§dkovĨch postav. Mimo divadeln² budovu se uskuteļnil 

tŚikr§lovĨ lampi·novĨ prŢvod Opavou. K vyvrcholen² nedivadeln²ch akc² patŚila 

Bezruļova Opava, v jej²mģ r§mci se konal na divadeln²m jeviġti koncert Jan§ļkovy 

filharmonie, pŚi kter®m byla pŚed§na cena Petra Bezruļe dlouholet®mu ļlenu 

Slezsk®ho divadla Evģenu Truparovi. 

         

Z§vŊreļn® roļn² hodnocen² vĨsledkŢ Slezsk®ho divadla vyznŊlo pŚ²znivŊ a odpov²dalo 

stabilizuj²c² se situaci divadla bŊhem roku. Se svĨmi 159 zamŊstnanci, z nichģ bylo 93 

ļlenŢ umŊleckĨch souborŢ a ġest dalġ²ch pracovn²kŢ umŊleck®ho zamŊŚen², 

hospodaŚilo s vĨnosy osmdes§t a pŢl milionŢ korun, pŚiļemģ n§klady byl t®mŊŚ o milion 

a pŢl niģġ². Ve vĨnosech pŚedstavovala nejvŊtġ² ļ§stku dotace mŊsta jako zŚizovatele 

ve vĨġi 69 milionŢ, pŚ²spŊvek ministerstva kultury byl 2,9 milionu a Moravskoslezsk®ho 

kraje pŚes osm set tis²c. Za to divadlo realizovalo 246 divadeln²ch pŚedstaven² vļetnŊ 

17 z§jezdŢ, prim dos§hli Brouļci s 22 repr²zami. Celkov§ roļn² n§vġtŊvnost dos§hla 

79,4 %, k ļemu pŚispŊl i zvĨġenĨ n§rŢst pŚedplatitelŢ o dvŊ stŊ osob oproti minul® 

sez·nŊ. 

 

Dobr® vĨsledky Slezsk®ho divadla v roce 2016 v r§mci celorepublikov®ho divadelnictv² 

potvrdily tŚi nominace na cenu Th§lie ï B. Pol§ġkov§ za Carmen, D. Szendiuch za 

Attilu a Ġ. Vykydalov§ za Evu v Gazdin® robŊ. S tŊmito zisky tedy vstupovalo divadlo 

do nov®ho roku s nadŊj² na dosaģen² dalġ²ch dobrĨch umŊleckĨch i hospod§ŚskĨch 

vĨsledkŢ. 

 

 

Slezsk® zemsk® muzeum 

 
Rok 2016 byl v cel®m statŊ ve znamen² oslav 700 let od narozen² ļesk®ho kr§le 

a Ś²msk®ho c²saŚe a jednoho z nejzn§mŊjġ²ch LucemburkŢ ï Karla IV, coģ se vĨraznŊ 

projevilo tak® v ļinnosti Slezsk®ho zemsk®ho muzea.  Muzeum jiģ druhĨm rokem 

pokraļovalo pod veden²m Śeditelky Jany Hor§kov® v postupnĨch zmŊn§ch pŚi 

odstraŔov§n² nedostatkŢ zpŢsobenĨch v minulĨch letech pŚehl²ģen²m potŚeb pro jeho 

¼spŊġnĨ provoz. DŢleģitĨm mezn²kem bylo zaveden² nov® organizaļn² struktury muzea 

a s n² souvisej²c² systemizace pracovn²ch m²st, kter§ veġla v platnost hned z poļ§tku 

roku a dotkla se vġech 123 zamŊstnancŢ. Muzeum nav§zalo nov§ vĨznamn§ 

partnerstv² s ļeskĨmi i zahraniļn²mi muzejn²mi odborn²ky, coģ upevnilo jeho postaven² 

mezi vĨznamnĨmi muzejn²mi institucemi. K tomu je nutno pŚiļ²st tak® ¼ļast Slezsk®ho 

zemsk®ho muzea na realizaci vĨhledov®ho projektu ĂPŚipomenut² vĨroļ² vzniku 

Ļeskoslovenska v roce 1918ñ, coģ stvrdilo spoleļn® podeps§n² memoranda k tomuto 

projektu spolu s Śadou ļeskĨch a slovenskĨch kulturnŊhistorickĨch instituc². Po celĨ rok 

pokraļovala vloni zah§jen§ gener§ln² rekonstrukce M¿llerova domu, kter§ vedla 

i k vĨznamnĨm archeologickĨm n§lezŢm, pŚedevġ²m k objevu pŢvodn² zdi opavsk®ho 

stŚedovŊk®ho hradu. K vĨrazn®mu obohacen² sb²rek muzea pŚispŊl unik§tn² 

termoplastickĨ prepar§t slona indick®ho, kterĨ tak ve vstupn² hale historick® vĨstavn² 

budovy tvoŚ² pŢsobivou dominantu zoologickĨch sb²rek muzea. V Arboretu NovĨ DvŢr 

byla dokonļena 1. etapa revitalizace historick®ho alpina. 
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Slezsk® zemsk® muzeum mŊlo v t® dobŊ trvale ve spr§vŊ 37 objektŢ, z nichģ byla 

vŊtġina ve ġpatn®m technick®m stavu, a jen velmi pomalu doch§zelo k jejich obnovŊ. 

NŊkter® muzejn² objekty jsou i mimo mŊsto, a to i dosti vzd§len®. KromŊ Arboreta 

v Nov®m DvoŚe a N§rodn²ho pam§tn²ku II. svŊtov® v§lky v Hrabyni se to tĨkalo tak® 

pŊtice vojenskĨch bunkrŢ pobl²ģ Hluļ²na, pracoviġtŊ novodobĨch dŊjin v OstravŊ 

a zejm®na srubu Petra Bezruļe v Ostravici a vĨzkumn® stanice v DomaġovŊ pod 

PradŊdem.  

 

K hlavn²m ¼kolŢm muze² patŚ² kromŊ vĨzkumu tak® utv§Śen² a udrģov§n² sb²rek a jejich 

prezentace veŚejnosti. Slezsk® zemsk® muzeum nab²dlo veŚejnosti celkem osm 

trvalĨch muzejn²ch expozic a dalġ²ch 21 vĨstav k rŢznĨm vĨroļ²m ļi pŚ²leģitostem. 

Trval® expozice a tak® vĨstavy jsou vybavov§ny vhodnĨmi publikacemi 

a doprovodnĨmi programy, jako jsou workshopy nebo edukaļn² programy, kter® 

n§vġtŊvn²kŢm s ohledem na jejich vŊk ļi vzdŊl§n² objasŔuji obsah vĨstav nebo jejich 

vĨznamn® jednotlivosti. BŊhem roku se uskuteļnilo 43 podobnĨch akc², coģ 

pŚedstavovalo stoprocentn² n§rŢst oproti minul®mu roku. Pracovn²ci muzea tak® 

uspoŚ§dali pro veŚejnost 23 pŚedn§ġek z nejrŢznŊjġ²ch oblast², pŚevaģovala t®mata 

z historie a ģivota ġlechty a tak® druh® svŊtov® v§lky. N§vġtŊvnost muzea zŢstala 

prakticky na ¼rovni loŔsk®ho roku a tradiļnŊ bylo nejnavġtŊvovanŊjġ² ļ§st² muzea 

Arboretum v Nov®m DvoŚe. CelkovĨ sb²rkovĨ fond obsahoval 2 610 760 jednotek 

s roļn²m pŚ²rŢstkem 15 853 jednotek. K vĨznamnĨm pŚ²rŢstkŢm patŚila pozŢstalost 

akademick®ho mal²Śe J. Bajgara, hudebn² sb²rka kostela sv. KateŚiny ve SlezskĨch 

Rudoltic²ch a soubor umŊleckĨch dŊl a architektonickĨch pl§nŢ z majetku Ļesk® 

provincie Kongregace Sester Boģsk® l§sky z provinļn²ho domu Marianum v OpavŊ. 

Pro odbornou veŚejnost a n§vġtŊvn²ky vydalo muzeum kromŊ bŊģn®ho propagaļn²ho 

materi§lu 11 publikac², mezi nimiģ je tŚeba uv®st dva rozs§hl® katalogy k vĨstav§m 

v historick® budovŊ a obs§hlĨ soupis k bezruļovsk®mu vĨroļ² Bezruļ a umŊn². Tak® 

ekonomicky bylo Slezsk® muzeum ¼spŊġn®, protoģe dosaģen® hospod§Śsk® vĨsledky 

pŚi rozpoļtovan® ļ§stce zhruba 70 milionŢ byly vyrovnan®.  

 

Po celkov®m pŚehledu ļinnost² Slezsk®ho zemsk®ho muzea v roce 2016 vŊnujme nyn² 

podrobnŊjġ² pozornost jednotlivĨm expoziļn²m are§lŢm. 

 

 

Historick§ vĨstavn² budova 

 

Hlavn² vĨstavn² prostory zauj²mala trval§ expozice Slezsko. Ļ§st t®to expozice ï KŚ²dla 

myġlenek ï byla zruġena a do uvolnŊn®ho prostoru byla od 1. bŚezna instalov§na 

n§vġtŊvnicky velmi ¼spŊġn§ vĨstava Ļas dŊtstv² a her a po n² od 21. z§Ś² SpolkovĨ 

ģivot ve Slezsku. Prvn² vĨstava byla v ¼vodn² ļ§sti zamŊŚena na dŊti, kterĨm 

pŚedstavila svŊt poh§dek a jejich bytost², vĨstava pokraļovala kapitolou Zv²Śata a jejich 

dŊti a z§vŊreļn§ ļ§st vĨstavy Kdyģ pŚiletŊl ļ§p sezn§mila n§vġtŊvn²ky s ritu§ly 

spjatĨmi s narozen²m d²tŊte, kŚtem i obdob²m ġestinedŊl², jeģ byly praktikov§ny 

v lidov®m prostŚed².  

 

Druh§ vĨstava pŚedstavila spolky a jejich ļinnost v cel® jejich ġ²Ś² a rozmanitosti od 

druh® poloviny 19. stolet² do poloviny stolet² dvac§t®ho se zdŢraznŊn²m kontinuity do 

souļasnosti. Byly to spolky ļesk® i nŊmeck® jako hasiļi, sportovci, ale i spolky 
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recesistn², na pŚ²klad Schlaraffia a dalġ². VĨstava byla v prosinci doplnŊna o rozs§hlou 

ļ§st vŊnovanou nejvĨznamnŊjġ²mu ļesk®mu spolku Matici opavsk®, kter§ byla 

uspoŚ§d§na ke 140. vĨroļ² jej²ho zaloģen². K tomuto t®matu uspoŚ§dalo muzeum ve 

spolupr§ci s Matic² slezskou v r§mci vĨstavy tak® workshop, jehoģ vĨstupem mŊl bĨt 

sborn²k pŚipravovanĨ pro pŚ²ġt² rok.  

 

Poļ§tkem roku pŚetrvaly jeġtŊ dvŊ loŔsk® vĨstavy - Neklidn® stolet² a Franz Josef 

muzeum, 120 let od otevŚen² vĨstavn² budovy. Po jejich ukonļen² instalovalo muzeum 

ve vĨstavn²ch prostorech 7 dalġ²ch vĨstav: K nejvĨznamnŊjġ²m patŚila vĨstava Pocta 

Karlu Ļernohorsk®mu, kter§ pŚipomnŊla 120. vĨroļ² narozen² tohoto mnohostrann®ho 

organiz§tora ģivota v ļesk®m Slezsku, jehoģ mimoŚ§dn® z§sluhy se zapsaly nejen do 

historie Matice opavsk®, ale tak® opavsk®ho zemsk®ho muzea, kde pŢsobil jiģ pŚed 

v§lkou a jehoģ z§sluhou bylo obnoveno po niļiv®m konci druh® svŊtov® v§lky. Nem®nŊ 

vĨznamnou byla vĨstava 25 let Slezsk® univerzity v OpavŊ. Tato dnes nejvĨznamnŊjġ² 

ġkolsk§ instituce v ļesk®m Slezsku byla prostŚednictv²m dokumentŢ, fotografi² 

a trojrozmŊrnĨch pŚedmŊtŢ pŚedstavena nejen v souļasn® podobŊ, ale n§vġtŊvn²kovi 

pŚibl²ģila i historii snah o zŚ²zen² t®to ġkoly v naġem regionu od konce minul®ho stolet².  

 

K dalġ²m kr§tkodobĨm vĨstav§m patŚil 8. roļn²k vĨstavy ocenŊnĨch fotografi² z cel® 

Ļesk® republiky MŢj svŊt, (22. 2. ï 9. 3.), kter§ po vyhl§ġen² vĨsledkŢ zah§jila cestu po 

Ļesk® republice, vĨstava vĨsledkŢ archivn² knihvazaļsk® soutŊģe (23. 5. ï 24. 6.), 

kter§ se jiģ poļtvrt® uskuteļnila v pŚedchoz²m roce, putovn² vĨstava Pros²m, vyberte 

sié (24. 8. ï 27. 11.), jej²mģ smyslem bylo pŚispŊt k lepġ² orientaci v souļasn®m 

globalizovan®m svŊtŊ v oblasti obchodov§n² a vĨmŊny zboģ². Do svŊta umŊn², ale 

i hmyzu zavedla n§vġtŊvn²ky vĨstava Surrealistick® novoroļenky entomologa SZM 

(18. 3. ï 10. 10.), na kter® uzn§vanĨ muzejn² odborn²k slezsk®ho muzea J. Roh§ļek 

vystavil soubor novoroļenek, kreseb a ilustrac² souvisej²c²ch se ģivotem hmyzu, 

zejm®na much. Historickou vĨstavn² budovu navġt²vilo bŊhem roku v²ce neģ 26 tis²c 

n§vġtŊvn²kŢ. 

 

 

Arboretum NovĨ DvŢr 

 

Arboretum bylo tradiļnŊ nejnavġtŊvovanŊjġ² souļ§st² Slezsk®ho zemsk®ho muzea 

a s t®mŊŚ tŚiceti tis²ci n§vġtŊvn²ky tomu tak bylo i v roce 2016. N§vġtŊvn²ky pŚitahovaly 

nejen trval® expozice, tvoŚen® rozs§hlĨm ģivĨm parkem s dŚevinami pŊti svŊtad²lŢ, 

kterĨ doplŔoval sklen²k s tropickĨmi a subtropickĨmi rostlinami, ale i kr§tkodob® 

vĨstavy, jeģ v bohat® nab²dce pŚedstavovaly pŚ²rodu nejen kolem n§s, ale i ze zem² 

n§vġtŊvn²kŢm velmi vzd§lenĨch, a to v nejrŢznŊjġ²ch podob§ch a form§ch. Prvn² z pŊti 

vĨstav, Krajinou Slezska (2. 4. ï 17. 5.), seznamovala n§vġtŊvn²ky prostŚednictv²m 

uk§zek vybranĨch biotopŢ, dobovĨch i souļasnĨch fotografi² a uk§zek ze sb²rek muzea 

se zmŊnami slezsk® krajiny ve 20. stolet². Dalġ² vĨstavy jiģ naplno prezentovaly kr§su 

pŚ²rody a tak® bohatstv² vlastn²ch muzejn²ch sb²rek. Byly to pŚedevġ²m Kvetouc² 

rododendrony (v kvŊtnu) a Kouzlo ģivĨch motĨlŢ (v ļervnu), bŊhem nichģ n§vġtŊvn²ci 

byli pŚ²mĨmi ¼ļastn²ky promŊny nen§padn®ho pupenu ļi housenky v n§dhernĨ plod 

pŚ²rody v podobŊ kvŊtu ļi motĨla. V letn²m obdob² byly v arboretu vystaveny Balk·nov® 

rostliny (13. 6. ï 31. 8.). Posledn² vĨstavou, kter§ zaļala v srpnu a pokraļovala i do 

dalġ²ho roku, byla Cesta kolem svŊta. ProstŚednictv²m vzorkŢ miner§lŢ a hornin ze 
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svŊtovĨch naleziġŠ, vybranĨmi expon§ty ze zoologickĨch a entomologickĨch sb²rek 

muzea a uk§zkami rostlinnĨch spoleļenstev pŚedstavila z§kladn² charakteristiky pŊti 

kontinentŢ. 

 

 

Pam§tn²k Petra Bezruļe 

 

VĨstavn² prostor v patŚe pam§tn²ku slouģ² pŚedevġ²m k seznamov§n² s osobnostmi 

nebo ud§lostmi s vĨznamnĨm pŚ²nosem slezsk® historii a kultuŚe, kter® vġak zastiŔuje 

d²lo autora, jemuģ je pam§tn²k vŊnov§n s trvalou expozic² v pŚ²zem² budovy postaven® 

na m²stŊ v§lkou zniļen®ho rodn®ho domu P. Bezruļe ï Vladim²ra Vaġka. Bezpochyby 

to plat² o vĨstavŊ Abeceda literatur, kter§ pŚetrvala z minul®ho roku do konce ¼nora 

a byla z hlediska pŚedstavenĨch osobnost² dost objevn§. Letn² obdob² v pam§tn²ku 

patŚilo knih§m, pŚesnŊji Śeļeno starĨm nizozemskĨm tiskŢm ze sb²rek Slezsk®ho 

zemsk®ho muzea, kter® byly pŚedstaveny na vĨstavŊ Kr§sa a tajemstv² star®ho 

Nizozem² (15. 3. ï 20. 9.). VĨstavu doplŔovala soudob§ drobn§ umŊleck§ d²la. Od 

18. Ś²jna do konce roku probŊhla vĨstava Jubilant V§clav K§lik, kter§ pŚipomnŊla tohoto 

vĨznamn®ho ļesk®ho hudebn²ka a opavsk®ho rod§ka v roce jeho 125. vĨroļ² narozen² 

a 65. vĨroļ² ¼mrt². KromŊ pam§tek pŚipom²naj²c²ch jeho osobnost mŊli z§jemci 

moģnost poslechnout si nahr§vky jeho nejlepġ²ch dŊl.  

 

Organickou ļ§st² Pam§tn²ku Petra Bezruļe byl jeho srub na Ostravici, v nŊmģ byly ve 

st§l® expozici zpŚ²stupnŊny pam§tky na tamŊjġ² Bezruļovy pobyty. BŊhem roku jej 

navġt²vilo 852 osob, kter® se tak bl²ģe sezn§mily s dobou Bezruļova st§Ś² a odpoļinku. 

 

 

N§rodn² pam§tn²k II. svŊtov® v§lky 

 

Komplex pam§tn²ku tvoŚenĨ mohutnou hlavn² budovou v symbolick® podobŊ kl²nŢ 

s trvalou expozic² a spr§vn² budovou, obsahuj²c² kromŊ spr§vy pam§tn²ku a restaurace 

tak® vĨstavn² prostory pro ļasovŊ kr§tkodob® vĨstavy a pŚ²leģitostn® akce, vykazoval 

trvale velmi sluġnou n§vġtŊvnost d²ky tomu, ģe byl ļasto navġtŊvov§n mladġ²mi 

generacemi, zejm®na ġkoln² ml§deģ², a takt®ģ se v nŊm konaly veŚejn® vzpom²nkov® ļi 

pietn² akce spojen® s boji za svobodu naġ² vlasti. KromŊ mimoŚ§dnŊ pŢsobiv® st§l® 

expozice prezentuj²c² Śadu t®mat spojenĨch s v§lkou a dŊjinami 20. stolet² nab²dly 

vĨstavn² prostory pam§tn²ku n§vġtŊvn²kŢm tŚi vĨstavy: Odchody a n§vraty (14. 4. ï 

30. 11.) mapovaly odchody ģen a muģŢ spjatĨch s regionem Slezska a severn² Moravy 

do vĨchodn²ho a z§padn²ho odboje a jejich pŚ²nos k osvobozen² Ļeskoslovenska. 

Neopominuly ani osudy lid² z pohraniļ², kteŚ² narukovali do nŊmeck® arm§dy a pot® 

dezertovali na stranu pozdŊjġ²ch v²tŊzŢ. VĨstava HrabynŊ vļera a dnes ve stejn®m 

term²nu byla vŊnov§na snad nejzniļenŊjġ² slezsk® vs², v n²ģ dnes pam§tn²k stoj², 

a pŚedstavila ji v jej²ch dŊjin§ch od prvn² zm²nky v roce 1377 aģ do souļasnosti. 

Posledn² vĨstava roku se jmenovala VŢnŊ purpury, pach v§lky (8. ï 30. 11). 

V nevelk®m rozsahu pŚibl²ģila pŚipom²n§n² V§noc ve Slezsku ve v§leļnĨch pomŊrech, 

na bojiġt²ch II. svŊtov® v§lky a tak® v nuznĨch podm²nk§ch koncentraļn²ch t§borŢ. 

HrabyŔskĨ pam§tn²k spravuje rovnŊģ are§l ļeskoslovenskĨch opevnŊn² v Hluļ²nŊ-

Darkoviļk§ch, kterĨ kromŊ nab²dky zcela vybavenĨch interi®rŢ, pohledŢ do ģivota 

voj§kŢ v betonovĨch pevnŢstk§ch a venkovn² instalace tŊģk® bojov® techniky byl vyuģit 
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k setk§n² z§jemcŢ o dŊjinn® ud§losti 20. stolet². Byla to vzpom²nkov§ akce k ukonļen² 

v§lky, Fajne l®to se z§bavnĨm programem, soutŊģemi a uk§zkami brannĨch sportŢ se 

zamŊŚen²m na nejmladġ² generaci a v z§Ś² pochod po linii ļeskoslovensk®ho opevnŊn². 

Tyto akce mŊly velmi ģivĨ ohlas u veŚejnosti a dobrou n§vġtŊvnost.  

 

 

ZemskĨ archiv v OpavŊ 
 
ZemskĨ archiv s²dlil v OpavŊ ve SnŊmovn²m domŊ a jako ļ§steļn® pracoviġtŊ 

s depozit§Śem uģ²valo bĨvalĨ sklad firmy Oseva na PraskovŊ ulici, administrativn² ļ§st 

byla lokov§na v budovŊ na OlbrichovŊ ulici. KromŊ toho mŊl vlastn² poboļn® pracoviġtŊ 

v Olomouci. ZemskĨ archiv v OpavŊ spravoval deset okresn²ch archivŢ, z toho pŊt ve 

vġech bĨvalĨch okresn²ch mŊstech Moravskoslezsk®ho kraje a pŊt archivŢ v bĨvalĨch 

okresn²ch mŊstech Olomouck®ho kraje. VĨroļn² zpr§vy o ļinnosti Zemsk®ho archivu 

sumarizuj² ļinnost cel® instituce, tedy vļetnŊ poboļek, v tomto z§pisu vġak uv§d²me aģ 

na vĨjimky jen ¼daje pro s²deln² opavskou ļ§st Zemsk®ho archivu a opavsk®ho 

okresn²ho archivu.  

 

ZemskĨ archiv Opava vļetnŊ poboļek peļoval celkem o 21 163 archivn²ch souborŢ, 

z toho pŚ²mo v Zemsk®m archivu bylo 2480 archivn²ch souborŢ. V cel® instituci bylo 

obsazeno vġech 162 systemizovanĨch m²st, z nichģ 107 bylo v kategorii st§tn² sluģby. 

Vlastn² centr§ln² opavsk§ ļ§st zemsk®ho archivu zamŊstn§vala 61 pracovn²kŢ. BŊhem 

roku odeġly do dŢchodu PhDr. Jarmila ĠtŊrbov§ a PhDr. Simona Binarov§, Mgr. Ġ§rka 

Jaroġov§ ukonļila pracovn² pomŊr. NovŊ byla pŚijata konzerv§tora Mgr. Daniela 

Josefusov§, z mateŚsk® dovolen® se vr§tily dvŊ archiv§Śky a jedna ¼ļetn². Doġlo tak® 

k ļ§steļn® reorganizaci, pŚi kter® u nŊkterĨch pracovn²kŢ doġlo ke zmŊnŊ pracovn²ho 

zaŚazen² mezi oddŊlen²mi archivu. 

 

ZemskĨ archiv v OpavŊ centr§lnŊ zajiġŠoval finanļn² prostŚedky pro vġechny podŚ²zen® 

okresn² archivy. V t®to oblasti ġlo v roce 2016 vŊtġinou o bŊģnou ¼drģbu a drobn® 

opravy budov a zaŚ²zen², modernizaci technickĨch prostŚedkŢ a jejich n§kup. 

Vynaloģen® ļ§stky vŊtġinou nepŚekroļily Ś§dovŊ statis²ce korun, jen ve dvou pŚ²padech 

dos§hly mili·nov® vĨġe pŚi opravŊ stŚech budov. NejvŊtġ²ch prostŚedkŢ ve vĨġi 

6,5 mili·nŢ si vyģ§dalo dokonļen² ¼prav budovy v OpavŊ na BŚezinovŊ ulici, kter§ byla 

z²sk§na bezplatnĨm pŚevodem od ĐŚadu pro zastupov§n² st§tu ve vŊcech majetkovĨch 

pro St§tn² okresn² archiv Opava. Do t®to opraven® budovy byla bŊhem l®ta pŚesunuta 

konzervaļn² d²lna z vedlejġ² budovy Slezsk®ho zemsk®ho muzea na N§draģn²m 

okruhu, kde byla v pronajat® m²stnosti. 

 

V opavsk® centr§le zemsk®ho archivu pokraļovala jiģ nŊkolik let realizov§na 

katalogizace a masivn² digitalizace archiv§li² a zapojov§n² skenŢ do informaļn²ho 

syst®mu. Poļet poŚ²zenĨch sn²mkŢ byl zhruba 20 mili·nŢ, z toho asi 15 mili·nŢ bylo jiģ 

zveŚejnŊno. V organizaļn² ļinnosti opavsk®ho centra byla zah§jena pŚ²prava 

manipulaļn²ch prac² na vystŊhov§n² depozit§Śe z Osevy, kde se poļ²talo s brzkĨm 

ukonļen²m n§jmu. 
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Odborn² pracovn²ci archivu kromŊ svĨch pracovn²ch povinnost² byli v ġirok® m²Śe 

zapojeni do aktivit dalġ²ch instituc², jimģ poskytovali odborn® konzultace, ale tak® podle 

jejich poģadavkŢ vyhled§vali podklady i archivn² materi§l k veŚejn® prezentaci. Byly to 

zejm®na expozice a vĨstavy ve Slezsk®m zemsk®m muzeu a Opavsk® kulturn² 

organizaci, ale tak® v jinĨch m²stech, v Olomouci, Ġumperku, v Roztok§ch u Prahy 

a dalġ²ch. Pracovnici archivu rovnŊģ figuruj² v redakļn²ch rad§ch cel® Śady periodik 

krajsk®ho i celost§tn²ho dosahu. TĨkalo se to nejen pracovn²kŢ v OpavŊ, ale vġech 

podŚ²zenĨch okresn²ch archivn²ch poboļek.  

 

St§tn² okresn² archiv  Opava, kterĨ tvoŚil organickou souļ§st Zemsk®ho archivu, si 

v roce 2016 vĨraznŊ polepġil ziskem nov®ho s²dla na BŚezinovŊ ulici, jak je uvedeno 

vĨġe. Po kolaudaci se od z§Ś² vlastn²mi silami a pomoc² brig§dn²kŢ zaļaly do budovy 

stŊhovat archivn² fondy pŚedevġ²m obc² a mŊst okresu a okresn²ch spr§vn²ch ¼ŚadŢ od 

nejstarġ²ch dokladŢ aģ po rok 1990 a st§tn²ch instituc² a organizac², kter® byly dosud 

um²stŊny v budovŊ bĨval®ho evangelick®ho kostela na Lidick® ulici a ve vedlejġ² 

budovŊ Zemsk®ho archivu na OlbrichovŊ ulici v OpavŊ, nŊkter® fondy i v budovŊ 

okresn²ho archivu v KrnovŊ. Zat²mco stŊhov§n² fondŢ pokraļovalo i v n§sleduj²c²m 

roce, archivn² knihovna obsahuj²c² 10 602 svazkŢ, kter§ byla dosud um²stŊna zļ§sti 

v budovŊ St§tn²ho archivu Opava a zļ§sti v Zemsk®m archivu Opava na OlbrichovŊ 

ulici, naġla definitivn² um²stŊn² v nov® budovŊ. Nad§le zŢstal v uģ²v§n² depozit§Ś ve 

Skrochovic²ch, kde byla tak® prostorov§ rezerva potŚebn§ pro dalġ² doplŔov§n² 

archivn²mi fondy. Pr§ce a archivn² sluģby zajiġŠovalo 8 pracovn²kŢ archivu a pŚesto, ģe 

kromŊ bŊģn® rutinn² ļinnosti byli vġichni zat²ģen² n§roļnou prac² spojenou se 

stŊhov§n²m, vŊtġina z nich aktivnŊ pŢsobila v pŚ²pravŊ rŢznĨch vĨstav a tak® byli ļleny 

redakļn²ch kolektivŢ odbornĨch ļasopisŢ, do nichģ pŚisp²vali i autorsky obdobnŊ jako 

ostatn² odborn² pracovn²ci Zemsk®ho archivu v OpavŊ a jeho poboļek. 

 

 

MŊstsk® festivaly 

 

Dalġ² bŚehy 

 

Kulturn² ģivot mŊsta bŊhem mŊs²ce dubna byl ve znamen² tohoto tradiļn²ho festivalu jiģ 

po dvac§t®. Podle slov dramaturga festivalu Petra Rotrekla Ăpodvac§t® tak vstoup²me 

do proudu Śeky kulturn²ch a umŊleckĨch poŚadŢ festivalu, podvac§t® budeme cht²t 

doplout a dos§hnout na dalġ² bŚehyñ. Proto vybran® t®ma festivalu bylo velmi prost® ï 

řeka a jeho program byl skuteļnŊ bohatĨ a rŢznorodĨ, jak uģ to proud vody v Śek§ch 

pŚin§ġ². ByŠ slavnostn² zah§jen² festivalu se uskuteļnilo aģ v p§tek 8. dubna, jeho 

program bŊģel jiģ od prvn²ho dne mŊs²ce. NejpoļetnŊji bylo ve festivalov®m programu 

zastoupeno filmov® umŊn², a to sedmi samostatnĨmi filmovĨmi veļery. KromŊ nŊkolika 

zahraniļn²ch kultovn²ch filmŢ se uskuteļnily i dvŊ filmov® premi®ry. ĻeskĨ film Teorie 

tygra pŚedstavil div§kŢm jeho scen§rista a souļasnŊ reģis®r Radek Bajgar, filmovĨ 

dokument 20 let na Dalġ²m bŚehu nab²dl retrospektivn² pohled na dvacetiletou historii 

festivalu, kterou po celou tu dobu peļlivŊ zaznamen§val Jaroslav Rotrekl. Film 

pŚipomnŊl mnoh® vz§cn® hosty festivalu, zaj²mav® umŊleck® projekty, jak 
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ñimportovan®ñ z rŢznĨch m²st republiky ļi z ciziny, tak i dom§c² provenience, kter® byly 

vĨsledkem tvŢrļ²ch n§padŢ opavskĨch osobnosti ļi opavskĨch kulturn²ch instituc².  

 

Milovn²kŢm divadla nab²dl festival ļtyŚi rŢzn§ pŚedstaven², kter§ byla vģdy mimoŚ§dnĨm 

z§ģitkem. MŊstsk® divadlo Zl²n pŚivezlo pŢvodn² autorskou inscenaci Labyrint svŊta 

a r§j srdce, coģ byla punkov§ zpovŊŅ uļitele n§rodŢ v jazyce 19. stolet² o tom, co se 

stane, kdyģ jednoho z nejvŊtġ²ch duchŢ dŊjin Evropy uvrhneme zpŊt do jeho vlastn²ho 

pŚ²bŊhu. Autorskou inscenaci pŚivezlo na festival tak® praģsk® Divadlo na Z§bradl² 

s hrou Hamleti. Na sc®nŊ se objev² najednou sedm HamletŢ, kteŚ² postupnŊ odkrĨvaj² 

jak ģivot Hamleta, tak i herce, kterĨ ho ztv§rŔuje, ļ²mģ se div§k mŢģe ponoŚit do slast² 

a strast² hereck® profese, coģ je okoŚenŊno notnou d§vkou humoru. K jiģ tradiļn²m 

hostŢ festivalu patŚil zn§mĨ divadeln² a filmovĨ herec Jaroslav Duġek. I tentokr§t pŚijel 

do Opavy s autorskĨm pŚedstaven²m, kterĨm potŊġil ļetn® n§vġtŊvn²ky. K tŊmto 

mimoŚ§dnĨm pŚedstaven²m se pŚipojil tak® opavskĨ loutkohereckĨ soubor Opal, kterĨ 

pŚedvedl hru O. Augusty v ¼pravŊ sv® ļlenky M. Hal§mkov® DaidalŢv p§d. Zn§mĨ 

pŚ²bŊh antick®ho hrdiny Daidala a jeho syna Ikara, tedy o vinŊ a trestu, o sbl²ģen² 

i odcizeni otce a syna v t®to inscenaļn² podobŊ z²skal na N§rodn² pŚehl²dce v Chrudimi 

v roce 2015 cenu za dramatickĨ poļin.  

 

V programu festivalu se uskuteļnilo tak® pŊt koncertŢ. Nebyly opomenuty ani 

vĨznamn§ jubilea: sedmist® vĨroļ² narozen² ļesk®ho kr§le a Ś²msk®ho c²saŚe Karla IV. 

pŚipomenula pŚedn§ġka s projekc² B. Vurma a vĨstava Vita Caroli v KnihovnŊ Petra 

Bezruļe a o ShakespearovŊ fenom®nu promluvil profesor Martin HilskĨ. 

 

Geograficky se jubilejn² roļn²k festivalu rozpŚ§hl po cel® zemŊkouli. PochopitelnŊ prim 

mŊly programy vŊnovan® naġi zemi ï Grªfenberg v bŊhu stalet² pŚedstavila 

fotografick§ vĨstava J. NŊmeļka. Ġirġ² okol² l§zn² pozn§vali ¼ļastn²ci festivalu 

v programu Ochutnejte Jesen²ky, kterĨ  od poledne do veļern²ch hodin obsahoval 

dokument§rn² film o V. Priessnitzovi, pŚedn§ġku o l®ļivosti vody, ochutn§vku rŢznĨch 

jesenickĨch vĨrobkŢ a koncert Jarom²r 99 a kapela, neodmyslitelnŊ spojenĨch 

s Jesen²kem. Ostatn² Evropu zastupovaly Ben§tky v hudebnŊ poetick®m programu 

Ben§tky a l§ska a vĨstavŊ grafika P. Piekara I Ben§tky jsou v m®m srdci. Na 

opaļnou stranu zemŊkoule pŚenesl z§jemce unik§tn² dvoudenn² program Japonsko 

v Sakura dojo, kterĨ pŚedstavil tradiļn² japonsk® umŊn² a kulturu, zpŢsob ģivota 

samurajŢ a ģivot v buddhistick®m kl§ġteŚe. 

 

Tuto pomyslnou cestu Dalġ²ch bŚehŢ kolem svŊta zavrġil v sobotu 9. dubna 

dvan§ctihodinovĨ poŚad stanice Ļesk®ho rozhlasu Vltava ĂDen z Opavyñ plnĨ 

rozhovorŢ, hudby, zpŊvu a ģivĨch pŚenosŢ, kterĨ pŚedstavil posluchaļŢm Opavu jako 

srdce Slezska. 

 

 

Bezruļova Opava 

 

Kulturn² ģivot Opavy v mŊs²ci z§Ś² patŚil jako kaģdoroļnŊ festivalu Bezruļova Opava. 

Jeho 59. roļn²k trval pŚesnŊ mŊs²c, od 1. z§Ś² do 1. Ś²jna, a jeho t®matem byl ĻlovŊk 

mezi umŊn²m a vŊdou. V ¼vodn²m slovŊ festivalov®ho bulletinu to struļnŊ vystihl jeho 
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hlavn² dramaturg Petr Rotrekl, kdyģ na z§vŊr kr§tk® ¼vahy o vztahu umŊn² a vŊdy 

napsal: ĂUmŊn² je totiģ velk§ vŊda a vŊda je pozoruhodn® a n§roļn® umŊn²ñ. V tomto 

duchu se nesl tak® celĨ festivalovĨ program, jehoģ nosn® body tvoŚilo jako vģdy 

zah§jen², vzpom²nka na Petra Bezruļe u jeho hrobu, koncert Jan§ļkovy filharmonie, 

pohostinsk§ pŚedstaven² vĨznamnĨch ļeskĨch sc®n, doprovodn® programy na Doln²m 

n§mŊst² a ukonļen² festivalu. VĨznamnou souļ§st² letoġn²ho roļn²ku byla s®rie poŚadŢ 

vŊnov§na jednomu z naġich nejvŊtġ²ch filmovĨch reģis®rŢ Karlu Zemanovi s n§zvem 

Karel Zeman ï zachraŔujeme svŊt fantazie, kterĨ zahrnoval ġest programŢ 

prezentuj²c²ch jeho ģivot a d²lo jak pro dospŊl®, tak i pro dŊti. PŚi tŊchto programech 

byly prom²tnuty nejzn§mŊjġ² Zemanovy filmy. Mezi tŊmito stŊģejn²mi ļ§stmi festivalu se 

uskuteļnily des²tky koncertŢ, besed a filmovĨch pŚedstaven², kter® ilustrovaly hlavn² 

t®ma 59. roļn²ku festivalu. 

 

Zahajovac² ceremoni§l byl spojen s pŚed§n²m Ceny P. Bezruļe Evģenu Truparovi, 

bĨval®mu s·listovi opery Slezsk®ho divadla, kterĨ dlouhodobŊ vġestrannŊ obohacuje 

kulturn² ģivot mŊsta poļetnĨmi kulturn²mi akcemi. Po proslovech a podŊkov§n² 

probŊhly vernis§ģe hned tŚ² vĨtvarnĨch vĨstav pŚedstavuj²c²ch d²la Teodora Rotrekla, 

Jakuba Nepraġe a vĨstavu holotropn²ho umŊn². Tradiļn² symfonickĨ koncert 

ostravskĨch filharmonikŢ Ś²zenĨ Heiko M. Fºrsterem obsahoval d²lo lotyġsk®ho 

skladatele P. Vaskse Credo, Debussyho MoŚe a Beethovenovou 6. symfonii 

ĂPastor§ln²ñ. PŚi pietn² vzpom²nce na P. Bezruļe vzpomnŊli autora SlezskĨch p²sn² 

liter§rn² vŊdci M. Hos§k a J. Flaiġman, kteŚ² t®hoģ dne veļer v Klubu Art pŚedstavili 

zcela nov® vyd§n² t®to sb²rky, zpracovan® jako ļten§Śsk® a souļasnŊ vŊdeck® kritick® 

vyd§n² pro Śadu Kritick® historick® edice Đstavu pro ļeskou literaturu Ļesk® akademie 

vŊd. Divadeln² str§nku festivalu zaplnilo Divadlo Drak z Hradce Kr§lov® s pŚedstaven²m 

Posledn² trik Georgese M®li®se, praģsk® Divadlo Na Z§bradl² s hrou Velvet Havel 

a MŊstsk® divadlo Zl²n s ¼spŊġnou sc®nickou adaptaci knihy K. Tuļkov® Ģitkovsk® 

bohynŊ. Pro dŊti a ml§deģ byla urļena loutkohereck§ pŚedstaven² TŊġ²nsk®ho divadla 

(Noemova archa), divadla Cylindr Praha, divadla Tramt§rie z Olomouce a tak® 

pantomimick§ pŚedstaven² Radima Vizv§ryho. MimoŚ§dnou souļ§sti 59. roļn²ku 

festivalu byl ucelenĨ ļtyŚdenn² program Festival spoleļenskĨch her a hlavolamŢ, 

kterĨ uspoŚ§dal opavskĨ Klub spoleļenskĨch her Pajdul§k. Festival jeho n§vġtŊvn²kŢm 

nab²dl ġirokĨ pŚehled nepoļ²taļovĨch her, mezi kterĨmi byly kromŊ oblig§tn²ch ġachŢ 

tak® japonsk® shogi, ļ²nsk® go, seversk® kuģelky Mºlkky a Śada modern²ch a karetn²ch 

her. Program nab²dl z§jemcŢm nejen z§kladn² informace o hr§ch, ale tak® rychlokurzy, 

turnaje a soutŊģe. Festival se odehr§val ve vġech ļ§stech Obecn²ho domu, ale 

i v pŚilehl®m parku, kde prob²haly hry v pŚ²rodŊ.  

 

Bohat§ programov§ n§plŔ 59. roļn²ku Bezruļovy Opavy, kter§ obs§hla t®mŊŚ ġedes§t 

poŚadŢ, nab²dla opavskĨm obļanŢm ġirokou ġk§lu kulturn²ch z§ģitkŢ, kterou bohatŊ 

vyuģili. Festival patŚil k tŊm zdaŚilĨm a do historie mŊsta se zapsal bez jak®hokoliv 

minusu. 
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Ostatn² festivaly 
 

Festival k seģr§n² byl podtitul tŚ²denn²ho filmov®ho festivalu, kterĨ ve dnech 7. aģ 

9. bŚezna uspoŚ§dalo Statut§rn² mŊsto Opava spolu s Opavskou kulturn² organizac² 

a OpavskĨm filmovĨm klubem v Klubu Art Obecn²ho domu. Jeho programovou n§pln² 

bylo prom²t§n² japonskĨch rŢznorodĨch filmovĨch dokumentŢ se vztahem k japonsk® 

kuchyni a kulin§Śsk®mu umŊn². NechybŊly ani ochutn§vky japonskĨch specialit. Filmy 

byly pŚevzat® z praģsk®ho festivalu Eiga-sai (Sv§tky filmu) a jejich prezentace byla 

doprov§zena zasvŊcenĨm slovem pana Robina Shoen HeŚmana z Ļesko-japonsk® 

spoleļnosti. Tento festival se v OpavŊ uskuteļnil jiģ poļtvrt®. 

 

Tradiļn² festival Pro Tibet se v OpavŊ uskuteļnil od 15. bŚezna v Kav§rnŊ AlterNativa. 

Zah§jila ho pŚedn§ġka Adama Kubesy na t®ma Ģivot Buddhy. Ve stŚedu 16. bŚezna pak 

byl prom²tnut australskĨ dokument§rn² film Tibet vol§ po svobodŊ. O den pozdŊji se 

pak prom²tal nŊmeckĨ film Đtek pŚes Himal§je. Po celĨ mŊs²c pak trvala vĨstava Pavly 

Brady z tibetsk® Lhasy. VĨtŊģek letoġn²ho festivalu byl vŊnov§n tibetskĨm seniorŢm, 

konkr®tnŊ zajiġtŊn² jejich l®kaŚsk® p®ļe a n§kupu kompenzaļn²ch pomŢcek. Festival 

ProTibet v OpavŊ spolupoŚ§dali Strana zelenĨch a Kav§rna AlterNativa.360  

 

M§me r§di baroko je kr§tkodob§ nesoutŊģn² koncertn² pŚehl²dka urļena ģ§kŢm 

a pedagogŢm z§kladn²ch a stŚedn²ch umŊleckĨch ġkol, kterou kaģdoroļnŊ organizuje 

C²rkevn² konzervatoŚ v OpavŊ. Jiģ podev§t® se uskuteļnila od 31. bŚezna do 2. kvŊtna. 

V programu byla vystoupen² s·listŢ nebo souborŢ z§kladn²ch umŊleckĨch ġkol, 

studentŢ a pedagogŢ konzervatoŚ².  Dev§tĨ roļn²k byl obohacen o metodickĨ semin§Ś 

pod veden²m profesorky Barbary Maria Filli a o interpretaļn² kurz barokn² hudby, kterĨ 

byl pŚ²stupnĨ vġem z§jemcŢm z oboru zpŊv a hudebn²ch n§strojŢ housle, klav²r, 

varhany a cembalo. 

 

Divadeln² festival DiFeO 2016 byl mimoŚ§dnĨ tŚ²denn² festival poŚ§danĨ SlezskĨm 

divadlem v z§vŊru ¼nora, kterĨ vzhledem k pŚestupn®mu roku mŊl dvacet devŊt dnŢ. 

Po tŚi veļery mohli Opavan® zaģ²t mimoŚ§dn® kulturn² poŚady. V prvn²m veļeru 

v sobotu 27. ¼nora to byl benefiļn² koncert svŊtozn§m® opern² pŊvkynŊ Andy-Louise 

Bozgy, kter§ v OpavŊ vystoupila jako host jiģ v lednu v tituln² roli Pucciniho opery. 

V prvn² polovinŊ koncertu prezentovala p²sŔovĨ cyklus za klav²rn²ho doprovodu Libuġe 

Vondr§ļkov®, v druh® ļ§sti pak zaznŊly nejslavnŊjġ² §rie v doprovodu orchestru 

divadla. V p§tek hostovala na  opavsk® sc®nŊ Opera Slaska z Bytomi s inscenac² 

polsk® n§rodn² opery Halka St. Moniuszka. ProdlouģenĨ ¼nor zakonļil PraģskĨ 

komorn² balet s pŚedstaven²m tŚ² ļeskĨch kvartetŢ: DvoŚ§kŢv SlovanskĨ kvartet, 

smyļcovĨ kvartet Ļern® zrcadlo Vladim²ra Sommra a SmetanŢv kvartet z m®ho ģivota. 

O vġechny veļery byl mimoŚ§dnĨ z§jem. 

 

Jan§ļkŢv M§j se tradiļnŊ poŚ§d§ v ŚadŊ m²st Moravskoslezsk®ho kraje vļetnŊ Opavy, 

kter® se v letoġn²m roļn²ku dotkl jen letmo, zato vġak s mimoŚ§dnĨm poŚadem. 

V kostele sv. V§clava byla 2. ļervna provedena Mġe c-moll pro s·la, sm²ġenĨ sbor 

a orchestr W. A. Mozarta. Toto vĨjimeļn® d²lo provedl The Czech Ensemble Baroque 

Orchestra pod veden²m dirigenta R. V§lka a sbormistrynŊ T. V§lkov®, s·lov® party 
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pŚednesli L. ńuricov§ Cafourkov§ a K. KnŊģ²kov§, soprany, J. Kub²n a V. Ļ²ģek, tenory 

a J. M. Proch§zka, bas. Koncert byl pro vġechny posluchaļe mimoŚ§dnĨm z§ģitkem.   

 

ObdobnŊ mezin§rodn² interpretaļn² soutŊģ BeethovenŢv Hradec se kon§ mimo 

Opavu v Hradci nad Moravic², avġak hudbymilovnĨm posluchaļŢm z Opavy nab²z² 

zahajovac² koncert v r§mci abonentn² Śady poŚ§dan® mŊstem a nab²dl jim tak® 

z§vŊreļnĨ koncert laure§tŢ zajiġtŊnou dopravou autobusy. Letoġn² roļn²k byl jiģ 

pades§tĨ ļtvrtĨ a potŚet² ï a naposled ï jej poŚ§dala Matice slezsk§ ve Velk® dvoranŊ 

hradeck®ho z§mku. Velmi kr§snĨ zahajovac² koncert pŚipravila posluchaļŢm ļesk§ 

pianistka E. Novotn§, kter§ se jako pŚedsedkynŊ poroty soutŊģe vŊnovan® klav²ru ujala 

tohoto ¼kolu za ohl§ġenou, avġak n§hle onemocnŊlou ruskou pianistku. SoutŊģe se 

z¼ļastnilo 17 ¼ļastn²kŢ z dev²ti zem² vļetnŊ Ļesk® republiky. V²tŊzi se stali Martin 

Chudada ze Slovenska a Saori Toyama z Japonska, kteŚ² sv® umŊn² pŚedvedli na 

z§vŊreļn®m koncertu Radost z v²tŊzstv². Oba veŚejn® koncerty Beethovenova Hradce 

dok§zaly zaplnit Velkou dvoranu Ļerven®ho z§mku. 

 

Tak® Ś²jen byl bohatĨ na kulturn² nab²dku, protoģe se ve mŊstŊ uskuteļnily hned tŚi 

festivaly. ByŠ oproti bezruļovsk®mu festivalu byly kr§tkodob®, pŚesto vĨznamnŊ 

obohatily ģivot mŊsta. NejvĨznamnŊjġ²m z nich byla bezesporu Mezin§rodn² varhann² 

soutŊģ Petra Ebena, kterou jiģ po devaten§ct® poŚ§dala spolu s mŊstem C²rkevn² 

konzervatoŚ Opava. Vyhl§ġena byla jiģ v bŚeznu a do uz§vŊrky se pŚihl§silo celkem 

41 ¼ļastn²kŢ, kteŚ² soutŊģili ve dvou kategori²ch: v interpretaci hudebn²ch dŊl to bylo 

29 varhan²kŢ a ve varhann²  improvizaci 12. SoutŊģ se uskuteļnila ve dnech 24. aģ 

29. Ś²jna a vĨkony ¼ļastn²kŢ hodnotila sedmiļlenn§ mezin§rodn² porota, kter® 

pŚedsedal Jon Laukvik z Norska. Kr§tce pŚed zah§jen²m soutŊģe vystoupil se 

samostatnĨm varhann²m koncertem v konkatedr§le Nanebevzet² Panny Marie ġv®dskĨ 

varhan²k Hans Fagius, kterĨ byl ļlenem poroty. Đļastn²ci soutŊģili ve dvou kategori²ch. 

V interpretaļn² ļ§sti zv²tŊzila Jemima Stephenson, prvn² m²sto v improvizaci z²skal 

Daniel Strzandala. Vyhl§ġenou cenu Nadace Ļesk®ho hudebn²ho fondu za nejlepġ² 

proveden² skladby Petra Ebena z²skala rovnŊģ J. Stephenson. 

 

Mezin§rodn² festival outdoorovĨch filmŢ byl dalġ²m festivalem, kterĨm obohatila 

druhou polovinu Ś²jna poŚ§daj²c² Slezsk§ univerzita v OpavŊ. Jeho n§pln² byly filmy 

z cel® Śady m²st pro Evropany ļasto exotickĨch, kter® ukazovaly pŚ²rodn² kr§sy, ale 

tak® ģivot a zvyky m²stn²ch obyvatel. NechybŊly ani filmy se sportovn² tematikou 

z bŊģnĨch sportŢ, ale i filmy s extremn²mi sportovn²mi vĨkony rŢzn® kategorie. Filmy 

byly uv§dŊny v tematickĨch bloc²ch a doplnŊny besedami s tŊmi, kteŚ² filmy natoļili. 

OpavskĨ festival byl ļ§st² celorepublikov® soutŊģe, kter§ se odehr§vala v 50 m²stech. 

Celkem v n² bylo prom²tnuto 95 filmŢ, kter® usilovaly o z²sk§n² nŊkter® z vyhl§ġenĨch 

cen. Ty byly pŚed§ny na z§vŊr soutŊģe v listopadu v praģsk®m kinŊ Lucerna za ¼ļasti 

vĨznamnĨch osobnost² pŚev§ģnŊ ze sportovn²ho svŊta. Hlavn² cenu Grand Prix z²skal 

film The Elements reģis®ra T. Gal§ska.   

 

Tak® na tŚet²m Ś²jnov®m festivalu se pod²lela Slezsk§ univerzita, a to studenti tŚet²ho 

roļn²ku oboru Kulturn² dramaturgie se zamŊŚen²m na divadlo. Festival nese n§zev Na 

cestŊ a jeho program zasahuje do mnoha ģ§nrŢ, s nimiģ je souļasn® divadlo spojen®. 

Obsah netvoŚili pouze studenti z univerzity, ale festivalu se z¼ļastnila Śada hostŢ 

z Prahy, Brna, ĻeskĨch BudŊjovic, Divadlo Ġumperk a dalġ². Program festivalu, 
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uskuteļnŊn®ho 24. aģ 26. Ś²jna byl takŚka celodenn² a tvoŚily jej pŚedn§ġky, workshopy, 

pŚedstaven² pro dŊti, filmov® projekce a hudebn² produkce. Festival vyrazil 

z uzavŚenĨch prostorŢ i do mŊsta uskuteļnŊnĨm prŢvodem masek, kterĨ na zah§jen² 

festivalu proġel centrem.    

 

V listopadu (od 24. do 27. 11.) se Opava stala centrem stŚedoġkolskĨch pŊveckĨch 

sborŢ. Jubilejn² 20. roļn²k festivalu Opava cantat 2016, kterĨ jiģ od roku 1996 tradiļnŊ 

poŚ§d§ Mendelovo gymn§zium vģdy kolem 17. listopadu jako pŚipom²nku boje studentŢ 

za svobodu, se stal souļasnŊ 8. roļn²kem celost§tn² pŚehl²dky stŚedoġkolskĨch 

pŊveckĨch sborŢ, jehoģ upoŚ§d§n²m bylo gymn§zium povŊŚeno hlavn²m poŚadatelem, 

organizaci NIPOS. Slavnostn² zah§jen² zajistil AkademickĨ sbor Vysok® ġkoly b§Ŕsk® ï 

technick® univerzity Ostrava koncertem v kostele sv. Hedviky. Do I. kategorie ï 

soutŊģn² se pŚihl§silo celkem 9 sborŢ, ve II. kategorii ï pŚehl²dkov®, vystoupilo 7 sborŢ. 

PŚedstavuje to celkem v²ce jak tŚi sta studentŢ a ģ§kŢ, kteŚ² maj² r§di sborovĨ zpŊv. 

Tento velkĨ z§jem o ¼ļast na celost§tn² pŚehl²dce, do n²ģ se mohly pŚihl§sit v²tŊzn® 

sbory z jednotlivĨch krajskĨch pŚehl²dek, pŚinesl hodnŊ starost² a vr§sek na ļele 

poŚadatelŢm z Śad studentŢ, pedagogŢ a zainteresovanĨch rodiļŢ, kteŚ² ale vġe zvl§dli 

bez z§drhelŢ a starosti a za to jim patŚilo vŚel® podŊkov§n². Z§vŊreļnĨ koncert se 

uskuteļnil ve Velk® dvoranŊ z§mku Hradec nad Moravic², na kter®m vystoupilo nŊkolik 

sborŢ v ļele s absolutn²m v²tŊzem, kterĨm se stal sm²ġenĨ pŊveckĨ sbor Gybon 

z Gymn§zia Boģeny NŊmcov® v Hradci Kr§lov®, vedenĨ sbormistrem Jarom²rem 

Schejbalem. 

 

MimoŚ§dnŊ bohatou akc² se ġirokĨm prostorovĨm rozsahem a pestrou programovou 

nab²dkou prob²haj²c² nŊkolik mŊs²cŢ byl Landscape festival Opava 2016 s podtitulem 

Krajina ï mŊsto ï veŚejnĨ prostor. KromŊ mŊsta se na jeho poŚ§d§n² pod²lela Galerie 

Jaroslava Fragnera z Prahy a realizace se ¼ļastnila cel§ Śada opavskĨch instituc². 

Slavnostn² zah§jen² probŊhlo v sobotu 28. kvŊtna na Ptaļ²m vrchu a v pŚilehl®m parku. 

Celodenn² open air program pŚipomnŊl nŊkdejġ² pulzuj²c² mŊstskĨ ģivot na m²stech, 

kde se v minulosti odehr§val. V prŢbŊhu odpoledne a veļera vystoupilo nŊkolik kapel 

m²stn²ch i mimoopavskĨch, byli zde Munroe, Psychonaut, BratŚ² Orfeov®, The 

Prostitutes a dalġ². Souļ§st² festivalu byla tak® vĨstava otevŚen§ v Obecn²m domŊ jiģ 

5. kvŊtna, kter§ pod n§zvem Czechscape ï portr®t souļasn® ļesk® architektury 

pŚedstavila d²la ļeskĨch krajin§ŚskĨch architektŢ a umŊlcŢ realizovanĨch v uplynulĨch 

pŊtadvaceti letech. VĨstava tuto problematiku pŚedkl§dala velmi poutavŊ jako obraz 

samotn® krajiny a venkova, mŊstsk®ho veŚejn®ho prostoru, soukromĨch zahrad, 

veŚejnĨch parkŢ, zelenŊ komerļn²ch objektŢ, ale i rŢznĨch intervenc² do veŚejn®ho 

prostoru. V prŢbŊhu dalġ²ch festivalovĨch mŊs²cŢ se k programu pŚipojily bĨval® 

obchodn² centrum Slezanka a galerie Gottfrei, kde byly otevŚeny vĨstavy se vztahem 

ke krajin§Śsk® architektuŚe, veŚejn®mu prostoru a landartu. VeŚejnosti se otevŚel tak® 

are§l opuġtŊn® tov§rny Karnola, v nŊmģ byla instalov§na vĨstava Krajina z druh® ruky. 

MimoŚ§dnĨ z§jem vzbudil v ļervnu realizovanĨ projekt N§plavka 2016. Jeho smyslem 

bylo pŚen®st tŊģiġtŊ festivalu na nŊkolik dnŢ do m²st ponŊkud opom²jenĨch ï na 

n§bŚeģ² Śeky Opavy a na pŚilehl® plochy ï do parku u ġkoly Ochranova a prostranstv² 

u Hasiļ§rny na protŊjġ²m bŚehu Śeky. V kr§tk® dobŊ zde vyrostlo improvizovan® 

podium, na nŊmģ vystupovaly opavsk® kapely, prob²haly autorsk§ ļten² a tak® diskuse 

ļi besedy o veŚejn®m prostoru a mŊstsk®m ģivotŊ. Pod®l Śeky byly postaveny tak® 

st§nky s obļerstven²m, obŊ strany n§plavky spojila jednoduch§ l§vka pro pŊġ² 
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umoģŔuj²c² rychl® spojen², aby n§vġtŊvn²ci mohli snadno pŚech§zet mezi 

prezentovanĨmi programy podle sv®ho z§jmu. BŚehy Śeky ozdobily tak® umŊleck® 

instalace, jeģ vytvoŚili osloven² umŊlcŢ bŊhem souļasnŊ prob²haj²c²ho sochaŚsk®ho 

sympozia. N§vġtŊvnost bŊhem tohoto desetidenn²ho kulturn²ho ĂnadŊlov§n²ñ byla zcela 

mimoŚ§dn§, k ļemuģ dopomohlo i velmi pŚ²hodn® letn² poļas². CelĨ festival byl zavrġen 

instalac² s n§zvem Ztracen§ m²sta, kter§ na nŊj na dalġ² dobu zachov§ ģiv® vzpom²nky. 

Smyslem bylo pŚipom²nat minulost mŊsta v dobŊ, kdy jeġtŊ bylo obehn§no hradbami. 

V m²stech, kde pŢvodnŊ st§ly v mŊstskĨch hradb§ch br§ny, vyrostla jejich symbolick§ 

zpodobnŊn² ve tvaru dvou ocelovĨch pylonŢ spojenĨch p§sem zapuġtŊnĨm do dlaģby 

v ¼rovni chodn²ku. Na p§su byla vyŚez§na silueta pŢvodn² podoby br§ny s ud§n²m 

vzd§lenosti c²le, ke kter®mu cesta od br§ny smŊŚovala. Takģe nyn² budou jeġtŊ dlouho 

n§vġtŊvn²ci centra mŊsta vstupovat symbolicky pŚes RatiboŚskou, JaktaŚskou ļi 

Hradeckou br§nou.  

 

 

RŢzn® 

 

TaneļnŊ-divadeln² show jako oslava Mezin§rodn²ho dne tance v pod§n² Studia Tany 

Tany se konala 30. dubna v Kulturn²m domŊ Na Rybn²ļku. Na akci vystoupilo v²ce neģ 

50 taneļnic a taneļn²kŢ z cel® Ļesk® republiky i Slovenska. K vidŊn² byl napŚ²klad 

khalleegy neboli dynamick§ tanec vlasŢ, arabsk® flamenco, saidi neboli folkl·rn² tanec 

s hol², shaabi alias egyptskĨ steet dance a dalġ² m®nŊ ļi v²ce exotick® styly.361 

 

Opavsk§ klubov§ noc neboli Festival FreiPlatz,se v OpavŊ uskuteļnila 6. a 7. kvŊtna. 

Jej²m poŚadatelem byla Galerie Gottfrei. 

 

Fotografka Dita Pepe, pŢsob²c² jako pedagoģka Institutu tvŢrļ² fotografie Slezsk® 

univerzity, z²skala spoleļnŊ s Barborou Baronovou VĨroļn² kniģn² cenu Magnesia 

Litera 2016 v kategorii Litera za nakladatelskĨ ļin. Dita Pepe a Barbora Baronov§ byly 

nominov§ny za publikaci s n§zvem Intimita, kterou vydalo nakladatelstv² Intimita 

Women. PodobnŊ jako jejich pŚedchoz² spoleļn§ kniha, jednalo se i v tomto pŚ²padŊ 

o unik§tn² stylizovanĨ umŊleckĨ liter§rnŊ-fotografickĨ dokument, kterĨ ve vypr§vŊn² 

ġesti ļeskĨch ģen otev²r§ dŢleģit§ osobn² i spoleļensk§ t®mata jako zdravotn² 

hendikep, prostituce, deprese, um²r§n²é Autorky na publikaci prŢbŊģnŊ pracovaly tŚi 

roky. Barbora psala, Dita fotila a kniha najednou mŊla 588 stran. Bylo tŚeba ġkrtat, 

vyŚazovaly se fotografie. Nakonec se publikace, kter§ se skl§d§ z jedn® textov® knihy 

a ġesti fotografickĨch seġitŢ, podaŚila a Magnesia Litera je potvrzen²m, ģe skvŊle. Je 

urļitŊ odv§ģn§, moģn§ kontroverzn², ale v kaģd®m pŚ²padŊ zaj²mav§ a jedineļn§. 

K ¼plnosti je tŚeba jeġtŊ dodat, ģe uģ v roce 2012 z²skal Literu za literaturu faktu 

vedouc² Đstavu historickĨch vŊd Slezsk® univerzity JiŚ² Knap²k za dvousvazkovou 

publikaci PrŢvodce kulturn²m dŊn²m a ģivotn²m stylem v ļeskĨch zem²ch 1948ï1967.362  

 

Opavsk§ kapela Expedice Apalucha vydala nov® album. Album neslo n§zev 5 a podle 

znalcŢ hudby t®to kultovn² slezsk® kapely je tato deska zat²m tou nejdrsnŊjġ², kterou 
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skupina vydala. Je p§t§ v poŚad², proto ļ²slovka v n§zvu. ĂJe to p§t§ deska, je n§s pŊt, 

pŊtiprstĨ je i obtisk na obliļeji, kterĨ ģivot obļas d§v§, aby se ļlovŊk vzpamatoval, 

a nakonec pŊt dn² je v tĨdnu do v²kendu, kter® ļlovŊka kolikr§t ġtvou, kdyģ je nejen 

pr§ce ¼morn§ a nekoneļn§,ñ pŚibl²ģil frontman kapely Jura Bos§k. V tomto roce slav² 

s Apaluchou jiģ 15 let. Hlavn² kŚest desky probŊhl v Hradci nad Moravic², na zimn² edici 

Hradeck®ho slunovratu.363   
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NĆBOĢENSKħ ĢIVOT 
 
V t®to kapitole jsem se snaģil shrom§ģdit z opavskĨch c²rkv² hlavnŊ ty ud§losti, kter® 
mŊly pŚesah i pro samotnĨ ģivot mŊsta. Nejsou zde zastoupeny zdaleka vġechny 
n§boģensk® obce, vyb²ral jsem pouze ty, kter® vĨraznŊji utv§Śely spoleļenskĨ ģivot 
mŊsta. 
 
 

ř²mskokatolick§ c²rkev 
 

ř²mskokatolick§ farnost Panny Marie v OpavŊ 
 

Pro vŊŚ²c² byl rok 2016 rokem Boģ²ho milosrdenstv². O hlavn²ch ud§lostech v ģivotŊ 

farnosti hovoŚ² jej² zpravodaj Cesta. 

 

Ġestn§ct®ho ledna se v pastoraļn²m stŚedisku minoritsk®ho kl§ġtera konala duchovn² 

obnova pro muģe. T®matem setk§n² byl MarnotratnĨ syn a duchovn² obnovu vedl 

P. Petr Eli§ġ.  

 

V r§mci farnosti se tak® konal TĨden modliteb za jednotu kŚesŠanŢ od 18. do 

25. ledna. 

 

Koncem ledna pŚipomnŊl ve sv® pŚedn§ġce P. Larisch osobnost a vĨznam P. Paula 

Heidera, od jehoģ smrti uplynulo 25. ledna 80 let. Jeho ģivot byl spjatĨ s ř§dem 

nŊmeckĨch ryt²ŚŢ, pozdŊji NŊmeckĨm Ś§dem. Od roku 1916 byl dokonce proboġtem 

hlavn²ho mŊsta rakousk®ho Slezska, Opavy a v roce 1933 byl zvolen velmistrem 

Ś§du.364  

 

Tak® opavskĨch veŚ²c²ch se tĨkala nab²dka biskupstv² ostravsko-opavsk®ho. VŊŚ²c²m 

chtŊlo biskupstv² pomoct k intenzivnŊjġ²mu proģit² postn² doby, ke kter®mu vyb²zel 

papeģ Frantiġek. Formou SMS nebo e-mailu kaģdodennŊ z§jemcŢm rozes²lalo kr§tk® 

myġlenky o milosrdenstv². Byly to napŚ²klad myġlenky papeģe Benedikta XVI., sv. Jana 

Pavla II. nebo Matky Terezy z Kalkaty ļi papeģe Frantiġka. 

 

Ġest®ho ¼nora se uskuteļnila duchovn² obnova, kterou vedl P. Petr Smolek, knŊz  

z Rychvaldu. T®ma obnovy bylo shodn® s celĨm t®matem letoġn²ho Svat®ho roku 

neboli: ĂBuŅte milosrdn², jako je v§ġ Otecñ. 

  

Na t®ma KŚesŠanskĨ pohled na bolest a utrpen² pŚedn§ġel 16. ¼nora P. V§clav 

Tomiczek, a to v pastoraļn²m stŚedisku minoritsk®ho kl§ġtera. 

 

KŚ²ģovou cestu opŊt po roce uspoŚ§dali vŊŚ²c² z farnosti 6. bŚezna u StŚ²brn®ho jezera. 

ĂKaģd® zastaven² bylo na t®ma nŊjak®ho skutku milosrdenstv² spojen®ho s modlitbou, 

abychom tyto skutky dok§zali ļinit v naġem ģivotŊ. KaģdĨ skutek byl naps§n na k§men, 

kterĨ jsme rozdali pŚ²tomnĨm dŊtem a na konci symbolicky hodili do ËmoŚe 
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milosrdenstv²Ë,ñ psala v dubnov® CestŊ Aneģka Rychl§. Đļast podle n² byla hojn§ 

a poļas² akci pŚ§lo.365  

 

Karmelit§nsk® knihkupectv² U sv. VojtŊcha a farnost Panny Marie uspoŚ§dali 7. bŚezna 

v konkatedr§le Nanebevzet² Panny Marie pŚedn§ġku Veroniky Bar§tov® (ļlenky 

Komunity Blahoslavenstv²) na t®ma Nen² andŊl jako andŊl. PŚedn§ġka pojedn§vala 

o rozliġov§n² andŊlŢ, o nichģ mluv² Bible, od andŊlŢ ezoterickĨch, kteŚ² nemaj² 

s kŚesŠanstv²m nic spoleļn®ho.  

 

Kurz biblickĨch ģidovskĨch tancŢ pro ģeny uspoŚ§dali farn²ci v minoritsk®m kl§ġteŚe 

od stŚedy 9. bŚezna.  

 
O svat® Hedvice Slezsk® dle historickĨch pramenŢ pŚedn§ġel 15. bŚezna plukovn²k 

v. v. Ing. Frantiġek ValdġtĨn v pastoraļn²m stŚedisku minoritsk®ho kl§ġtera. 

 

Velikonoļn² tvoŚen² pomoc² techniky mramorov§n² vaj²ļek, zejm®na pro maminky 

s dŊtmi, se uskuteļnilo 19. bŚezna v pastoraļn²m stŚedisku minoritsk®ho kl§ġtera. 

 

KŚ²ģov§ cesta ulicemi Opavy se uskuteļnila v sobotu 19. bŚezna. Zaļala v 15 hodin 

v kostele sv. VojtŊcha hudebn²m p§smem scholy Tajemstv² bolestn®ho rŢģence. 

N§sleduj²c² den, na KvŊtnou nedŊli 20. bŚezna, se bŊhem mġ² ģehnaly j²vov® ratolesti. 

SouļasnŊ byl tento den zpovŊdn²m dnem a bylo moģno bŊhem nŊj pŚijmout sv§tost 

sm²Śen². VelkĨ p§tek pŚipadl na 25. bŚezna.366 

 

Ģeny z farnosti pletly obvazy pro malomocn®. Setkaly se 29. bŚezna v Denn²m 

stacion§Śi pro seniory CHO na Kyleġovsk® ulici jiģ potŚet², aby si vymŊnily zkuġenosti 

a tak® si popov²daly.367 

 

VŊŚ²c² z opavsk® farnosti vyrazili v dubnu na pouŠ za SvatĨm Otcem do ř²ma. Cestu 

uskuteļnili od 3. do 9. dubna a navġt²vili kromŊ ř²ma i Padovu a Assisi.368 

 

Na t®ma Manģelstv² a rodina v Boģ²m pl§nu pŚedn§ġel 12. dubna v pastoraļn²m 

stŚedisku minoritsk®ho kl§ġtera otec Jan Czudek, Th.D. 

 

Devaten§ct®ho dubna se uskuteļnila komentovan§ prohl²dka kostela sv. Petra 

a Pavla v OpavŊ-JaktaŚi, kterou vedl Petr TesaŚ.369 

 

Memori§l otce Joģky Motyky se uskuteļnil 8. kvŊtna. 

 

PouŠ k PannŊ Marii Opavsk®, Matce milosrdenstv² se letos slavila 14. kvŊtna. Poutn² 

mġe svat§ se uskuteļnila v kostele sv. VojtŊcha v 18 hodin.  
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TŚic§t®ho kvŊtna 2016 uplynulo 20 let od vyd§n² buly Ad Christifidelium spirituali 

papeģem Janem Pavlem II., kterou byla zŚ²zena nov§ ostravsko-opavsk§ diec®ze. 

Tomuto vĨroļ² se vŊnoval Petr TesaŚ v kvŊtnov® CestŊ.370 

 

ĻervnovĨ zpravodaj Cesta referoval o tom, ģe se v sobotu 30. kvŊtna v konkatedr§le 

Nanebevzet² Panny Marie v OpavŊ zrodilo 54 novĨch superhrdinŢ. Odkazoval t²m na 

sv§tost biŚmov§n², kterou podstoupili. 371 

 

Noc kostelŢ se uskuteļnila 10. ļervna a jej²m mottem byl verġ 21,25 z knihy Zjeven²: 

ĂJeho br§ny zŢstanou ve dne otevŚen®, NOC tam uģ nebude.ñ N§vġtŊvn²ci si mohli 

prohl®dnout konkatedr§lu Nanebevzet² Panny Marie, kostel sv. Petra a Pavla, kostel 

sv. Jana KŚtitele a evangelickou modlitebnu. 

 

PŚedevġ²m pro maminky, jejichģ dŊti se mŊly st§t v nejbliģġ²ch letech prvŔ§ļky, byla 

urļena pŚedn§ġka PhDr. Moniky Tich§ļkov® s n§zvem Ġkoln² zralost. Uskuteļnila se 

v p§tek 10. ļervna od 9.30 hodin v MateŚsk®m centru Charity Opava NEĠKOLA. 

 

Jiģ dev§t§ pŊġ² pouŠ ml§deģe z Opavy na Velehrad zaļala 4. ļervence v opavsk® 

konkatedr§le Nanebevzet² Panny Marie mġ² svatou v 7 hodin. Duchovn² patronkou 

pouti byla blahoslaven§ Matka Tereza z Kalkaty. 

 

J§hensk® svŊcen² pŚijali v konkatedr§le Nanebevzet² Panny Marie v OpavŊ v sobotu 

18. ļervna kandid§ti knŊģstv²: Michal Slanina z farnosti KobeŚice a Pavel Obr z farnosti 

Ostrava-Poruba a trval² j§hni: Josef Liberda z farnosti Jesen²k, ZdenŊk Uher z farnosti 

LudgeŚovice a JiŚ² Piln§ļek z farnosti Star§ Ves.372 

 

Mlad² opavġt² vŊŚ²c² se ¼ļastnili koncem ļervence svŊtovĨch dnŢ ml§deģe se SvatĨm 

otcem Frantiġkem v KrakovŊ. Setk§n² se ¼ļastnily asi dva miliony vŊŚ²c²ch ze zhruba 

180 zem², z Ļesk® republiky pŚijelo okolo 6 tis²c mladĨch lid².373  

 

Ļtvrt®ho z§Ś² byla svatoŚeļena Matka Tereza z Kalkaty. Na pŊti prstech ruky 

vysvŊtlovala tajemstv² jejich misijn² pr§ce. ĂKdyģ d§v§te naj²st hladovĨm, nap²t 

ģ²znivĨm, tŊġ²te zarmoucen®, oġetŚujete nemocn® a uj²m§te se chudĨch, setk§v§te se 

s Jeģ²ġem! On kaģd®mu takov®mu ļlovŊku jednou Śekne pŊt velmi dŢleģitĨch slov: Ty 

jsi to udŊlal pro mŊ!ñ 

  

VojenskĨ kaplan Kamil V²cha pŚedn§ġel 20. z§Ś² v pastoraļn²m stŚedisku minoritsk®ho 

kl§ġtera na t®ma Arm§da, jej² postaven² a vĨznam v souļasn®m svŊtŊ. 

 

Duchovn² obnova s VojtŊchem Kodetem se uskuteļnila 8. Ś²jna v konkatedr§le. 

 

Na t®ma Sv§tek Panny Marie RŢģencov®, obrana Evropy pŚed tureckĨm nebezpeļ²m 

(1571), pŚedn§ġel Frantiġek ValdġtĨn 18. Ś²jna v pastoraļn²m stŚedisku minoritsk®ho 

kl§ġtera.374  
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CelĨ Ś²jen prob²hala modlitba rŢģence v kostele svat®ho VojtŊcha. Modlitby zaļ²naly 

vģdy v 17.15, a to vģdy pod nŊjakĨm patron§tem (napŚ²klad skautŢ, C²rkevn² z§kladn² 

ġkoly svat® Ludmily aj.). 

 

Noļn² bdŊn² se konalo opŊt po roce 22. Ś²jna. Akci OpaNIGHT v kostele sv. VojtŊcha 

poŚ§dali z§stupci z okoln²ch farnost². ĂMl§deģ z cel®ho dŊkan§tu pŚiġla nejen na 

vĨborn® obļerstven² (dŊkujeme o. dŊkanovi), ale hlavnŊ na pŚedn§ġku o. VojtŊcha 

Janġty, kterĨ n§m uk§zal dalġ² smŊr v pochopen² Bible,ñ referovala jedna z ¼ļastnic 

v listopadov® CestŊ. Z§stupci farnost² si tak® pŚipravili sc®nku o strastech ģivota, 

kaģdodenn²m pokuġen² a bl²zkosti Boha. V z§vŊru akce probŊhla netradiļn² modlitba, 

¼ļastn²ci se zamŊŚili na pas§ģe ze Star®ho a Nov®ho z§kona a uvŊdomovali si 

podstatu jednotlivĨch slov. Mġi svatou a cel® noļn² bdŊn² doprov§zela zpŊvem 

a hudbou schola z VelkĨch Hoġtic, kter§ dod§vala tu spr§vnou atmosf®ru.375 

 

Betl®msk® svŊtlo pŚijelo do Opavy 17. prosince. V kostelech farnosti bylo vŊŚ²c²m 

k dispozici v nedŊli 18. prosince. Osmn§ct®ho prosince se tak® uskuteļnil zpovŊdn² 

den, a to v kostele sv. VojtŊcha, v kostele sv. Ducha a v kostele sv. Jana 

Nepomuck®ho v Kyleġovic²ch. 

 

Biskupsk§ mġe svat§ se uskuteļnila v pondŊl² 26. prosince v konkatedr§le 

Nanebevzet² Panny Marie. V 8.30 ji celebroval biskup ostravsko-opavsk® diec®ze 

Mons. Frantiġek V§clav Lobkowicz. 

 

V§noļn² divadlo se uskuteļnilo 27. prosince v konkatedr§le Nanebevzet² Panny Marie 

v pod§n² dŊt² ze scholky, kter® si pŚipravily poh§dku O pyġn®m Smrļku. 

 

 

Evangelick§ c²rkev 

 
C²rkev bratrsk§ 

 
Modlitebna sboru se nach§zela na Hradeck® ulici ļ. 50 v OpavŊ. Sbor vedl od roku 

2013 Mat¼ġ Kuġn²r, kterĨ tak® vyd§val pravideln® nedŊln²ky, ve kterĨch informoval 

ļleny sboru o nejbliģġ²ch ud§lostech a ponoukal je tak® k zamyġlen² nad rŢznĨmi 

t®maty, jako byl vztah k Bohu, pŚin§leģen² k Boģ² rodinŊ a dalġ². 

 

Ļlensk® shrom§ģdŊn² se uskuteļnilo 6. bŚezna.  

 

Od 18. do 20. bŚezna poŚ§dala C²rkev bratrsk§ spoleļnŊ s KŚesŠanskĨm sborem 

v opavsk®m ELIMu konferenci Na hlubinu, kter§ mŊla slouģit kŚesŠanŢm jako 

povzbuzen² na cestŊ v²ry. Jako Śeļn²k na n² vystoupil napŚ²klad Alexander Barkoci. 
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Sbor poŚ§dal celoc²rkevn² konferenci CB, kter§ probŊhla ve dnech 20.ï21. kvŊtna 

v Hradci nad Moravic². V prvn² den konference probŊhla spoleļn§ bohosluģba od 

19 hodin v ļerven®m z§mku v Hradci nad Moravic².  

 

Ļlenov® sboru se zapojili do organizace dvou t§borŢ Pod Kobrġtejnem v Jesen²k§ch. 

Od 2. do 9. ļervence se uskuteļnil t§bor rodiļŢ s dŊtmi a od 9. do 16. ļervence 

dorostovĨ t§bor. 

 

Do sluģby byli 4. z§Ś² uvedeni vedouc² stanice Tom§ġ Kolman a Śeditele Elimu Ivo 

VanŊļek. Na sborov® zahradŊ probŊhla 24. z§Ś² svatba snoubencŢ Marka Hobl²ka 

a Kl§ry Siostrzonkov®. 

 

V z§Ś² uskuteļnili ļlenov® sboru z§jezd do Zl²na (25. 9.). 

 

Ļlensk® shrom§ģdŊn² sboru se uskuteļnilo 6. listopadu.  

 

Ļlenov® sboru se tak® 24. prosince ¼ļastnili v§noļn² bohosluģby pod ġirĨm nebem na 

Horn²m n§mŊst² v OpavŊ. 

 

 
Ļeskobratrsk§ c²rkev evangelick§ 

 
Sbor Ļeskobratrsk® c²rkve evangelick® s²dlil na Lidick® ulici. Jeho starġovstvo skl§dalo 

slib 24. dubna.  

 

V kvŊtnu (28. 5.) sbor poŚ§dal koncert souboru Shirim Ashirim, kterĨ interpretuje 

ģidovsk® p²snŊ. V kvŊtnu (29. 5.) se d§le jeġtŊ konala konfirmaļn² slavnost a slavnost 

kŚtu.  

 

Ke konci ļervna ukonļil svou far§Śskou sluģbu v OpavŊ far§Ś Jan Luk§ġ a odeġel na 

sv® nov® pŢsobiġtŊ do Olomouce. Od prvn²ho ļervence jej vystŚ²dal novĨ far§Ś Pavel 

Janoġ²k, kterĨ pŚiġel ze sboru ve Velk®m MeziŚ²ļ², od 1. listopadu zaļal pŢsobit na 

ļ§steļnĨ ¼vazek tak® jako kaplan vŊznice v OpavŊ.  

 

Sbor v tomto roce uskuteļnil ļ§steļnou rekonstrukci farn²ho bytu. 

 

Osmn§ct®ho z§Ś² se konal sborovĨ den s hlavn²m kaplanem VŊzeŔsk® sluģby ĻR 

Pavlem Koļnarem.  

 

Na z§jezd do Olomouce vyjeli ļlenov® sboru 25. z§Ś². 

 

Dev§t®ho Ś²jna byl slavnostnŊ uveden do sluģby novĨ far§Ś Pavel Janoġ²k. PŚiġli jej 

pozdravit z§stupci sboru, mŊsta, senior§tu, dalġ²ch opavskĨch c²rkv² a bĨval®ho sboru. 

 

V prosinci (14. 12.) zah§jil prvn² pŚedn§ġkou svŢj cyklus N§boģenstv² a vĨtvarn® umŊn² 

kunsthistorik Martin Pavl²ļek.   
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Sbor tak® spolupracoval s m²stn² skupinou KŚesŠansk® akademie na pŚedn§ġk§ch 

Alexandra Tomsk®ho a Prokopa Broģe. Ļlenov® sboru tak® poŚ§dali tradiļn² 

velikonoļn² a adventn² d²lnu.376 

  

 
Ļeskoslovensk§ c²rkev husitsk§ 

 
Modlitebna sboru se nach§zela na OlbrichovŊ ulici v OpavŊ. Rok 2016 byl podle 

far§Śky Ladislavy Svobodov® zcela jinĨ neģ vġechny pŚedchoz² a ned§ se Ś²ci, ģe lepġ². 

ĂDŊn² ve svŊtŊ, v Ļesk® republice, v c²rkvi se nakonec tak® odrazilo v naġ² n§boģensk® 

obci a v kaģd®m z n§s,ñ konstatovala far§Śka. I v tomto roce pokraļovala ļinnost 

ekumeny v OpavŊ. V lednu to byl alianļn² tĨden modliteb, kter®ho se z¼ļastnily tyto 

c²rkve: Ś²msko-katolick§, Arm§da sp§sy, C²rkev ļeskoslovensk§ husitsk§ (CĻSH), 

Ļeskobratrsk§ c²rkev evangelick§, C²rkev bratrsk§ a C²rkev adventistŢ sedm®ho dne. 

ĂTak® se konaly pravideln® schŢzky v rŢznĨch c²rkv²ch, kde se urļoval rozpis sluģeb 

v nemocniļn² kapli, letn² venkovn² bohosluģby v mŊstskĨch sadech, veŚejn® ļten² Bible 

pŚed Velikonocemi, v§noļn² pŢlnoļn² bohosluģba a dalġ² spolupr§ce,ñ konstatovala 

Ladislava Svobodov§. KaģdĨ mŊs²c se konala vik§ri§tn² shrom§ģdŊn² ostravsk®ho 

okrsku CĻSH, 16. ¼nora se uskuteļnilo setk§n² v OpavŊ. 

 

Far§Śka byla kromŊ ļlenstv² v c²rkevn²m zastupitelstvu jmenov§na do zahraniļnŊ-

ekumenick® komise, kde se Śeġila spolupr§ce s nŊmeckou c²rkv² a tak® s polskou. 

 

V roce 2016 zemŚely ļtyŚi ļlenky c²rkve, takģe vŊŚ²c²ch bylo k 31. prosinci 2016 celkem 

433. 

C²rkev organizovala tak® Husovy oslavy na Hradci, a to 3. ļervence. ĂTentokr§t ï 

protoģe v tom roce pŚipadlo vĨroļ² up§len² JeronĨma Praģsk®ho v Kostnici ï rok po 

HusovŊ muļednick® smrti, pojali jsme bohosluģbu jako pŚipomenut² tohoto nepr§vem 

opom²jen®ho uļence a muļedn²ka,ñ dodala Ladislava Svobodov§.377 

 

 

Ostatn² c²rkve 

 
V OpavŊ fungovala tak® modlitebna C²rkve adventistŢ sedm®ho dne. Nach§zela se 

na Olomouck® ulici. K§z§n² prob²hala kaģdou sobotu od 9.30. OdpovŊdnĨm kazatelem 

opavskĨch adventistŢ byl od roku 2014 Radek Kantor. Cesarea Opava byla opavskou 

poboļkou C²rkve Nov® nadŊje a sdruģovala vŊŚ²c², kteŚ² kladli dŢraz na origin§ln² 

kŚesŠanstv² pro modern² dobu. Bohosluģby poŚ§dali kazatel® t®to c²rkve kaģdou nedŊli 

v Obecn²m domŊ v OpavŊ. KŚesŠanskĨ sbor Opava s²dlil na ĻapkovŊ ulici, pobl²ģ 

m²sta, kde do roku 1938 st§la opavsk§ synagoga, a vedl ho Vladim²r P²pal. Na webu 

sboru si bylo moģn® poslechnout audioz§znamy z biblickĨch hodin na rŢzn§ t®mata. 
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SPORT 

 

V kapitole pojedn§v§m nejprve o ĂnadļasovĨchñ sportovn²ch t®matech, jako je 

napŚ²klad vyhl§ġen² ankety O nej¼spŊġnŊjġ²ho sportovce roku. D§le popisuji ty sporty 

a kluby, kter® se ¼ļastnily nejvyġġ²ch soutŊģ², nebo se prezentovaly v mŊs²ļn²ku 

Hl§ska.  

 

Tradiļn² bŚeznov® vyhl§ġen² Sportovce Opavska za rok 2015 vyhr§l rozehr§vaļ 

a kapit§n tĨmu BK Opava, basketbalista Jakub Ġ²Śina a po nŊkolika letech tak ñsesadilñ 

z pomysln®ho trŢnu extr®mn²ho sportovce a horolezce Tom§ġe Petreļka. TĨm BK 

Opava se pak stal v²tŊzem ankety v kategorii sportovn²ch druģstev a obh§jil tak loŔsk® 

prvenstv². Kategorii juniorŢ vyhr§l atlet Jakub Rusek, z handicapovanĨch sportovcŢ byl 

nejlepġ² kuģelk§Ś Petr Mrkviļka. Sportovn² hvŊzdou Den²ku byl vyhl§ġen fotbalista 

Jakub JanetzkĨ. Nejlepġ²mi tren®ry se stali KateŚina a Martin Rouskovi z K§noe klubu 

Opava. Do s²nŊ sl§vy opavsk®ho sportu byl zaŚazen olympionik Miloġ Holuġa. ĂNeļekal 

jsem to, byŠ tam byly nŊjak® n§znaky a rĨp§n² tŚeba ze strany Ļoudy. Dokud to ovġem 

nebylo definitivnŊ jist®, nevŊŚil jsem tomu. NŊco jsem zaļal tuġit aģ v momentu, kdy 

loŔskĨ v²tŊz Tom§ġ Petreļek skonļil na ļtvrt®m m²stŊ. Z v²tŊzstv² m§m velkou radost," 

Śekl po vyhl§ġen² Jakub Ġ²Śina.
378 
Ceny v²tŊzŢm jednotlivĨch kategori² za statut§rn² 

mŊsto Opavu pŚed§vali prim§tor Radim KŚupala a jeho n§mŊstci Martin V²teļek 

a Dalibor Hal§tek. Veļerem 54. roļn²ku akce ve Slezsk®m divadle v OpavŊ prov§zela 

Monika Ģ²dkov§ a Radek Erben. V doprovodn®m programu vystoupila pŊvkynŊ Tereza 

Kaveck§ a dŊti ze Sportovn² gymnastiky Ġpiļkov§ ï Opava a Z§kladn² ġkoly 

Ġr§mkova.379  

 

Opavsk® barvy h§jili na olympi§dŊ v Rio de Janeiru bŊģec Jakub Holuġa, skokani 

o tyļi Jan Kudliļka a Michal Balner a deblkanoist® Jon§ġ Kaġpar a Marek Ġindler. Ti 

mŊli medaili na dosah, moģn§ dokonce i zlatou, ale v z§vŊru olympijsk®ho fin§le se 

pŚevrhli a skonļili na osm®m m²stŊ.380 O olympijsk® medaili snil i m²laŚ Jakub Holuġa. 

Touģil si vynahradit zklam§n² z mistrovstv² Evropy v Amsterdamu, kde pro nŊj skvŊle 

rozbŊhnutĨ z§vod skonļil diskvalifikac². Na olympijskĨch hr§ch vġak skonļila jeho 

cesta uģ v semifin§le. Obsadil nakonec dev§t® m²sto.381 Z olympijsk®ho kl§n² vyġel jako 

ļtvrtĨ v poŚad² tyļkaŚ Jan Kudliļka. Z§vod se pro nŊj vyv²jel dobŚe, kdyģ hned 

napoprv® zdolal 550, 565 i 575 centimetrŢ. Nakonec ale zŢstal ve fin§le tŊsnŊ pod 

stupni v²tŊzŢ na ļtvrt®m m²stŊ.382 OlympijskĨ kov nakonec nedovezl ani Michal Balner, 

aļkoliv i on se probojoval s Kudliļkou do fin§le skoku o tyļi. 

 

   

                                                 
378    

http://www.bkopava.cz/aktuality/basketbal-ovladl-anketu-o-nejlepsiho-sportovce-opavska/ 
379    
Hl§ska ļ. 4, 2016, s. 40 

380
   https://www.idnes.cz/oh/rio-2016/vodni-slalom-kaspar-sindler.A160811_181038_oh-vodni-sporty_rou, 

publikov§no 11. srpna 2016 
381

   https://www.idnes.cz/oh/rio-2016/atletika-milar-jakub-holusa-po-vyrazeni-v-

semifinale.A160819_024419_oh-atletika_tny, publikov§no 19. srpna 2016 
382

   https://www.idnes.cz/oh/rio-2016/rozhovor-kudlicka.A160816_074701_oh-atletika_tm2, publikov§no 

16. srpna 2016 

https://www.idnes.cz/oh/rio-2016/vodni-slalom-kaspar-sindler.A160811_181038_oh-vodni-sporty_rou
https://www.idnes.cz/oh/rio-2016/atletika-milar-jakub-holusa-po-vyrazeni-v-semifinale.A160819_024419_oh-atletika_tny
https://www.idnes.cz/oh/rio-2016/atletika-milar-jakub-holusa-po-vyrazeni-v-semifinale.A160819_024419_oh-atletika_tny
https://www.idnes.cz/oh/rio-2016/rozhovor-kudlicka.A160816_074701_oh-atletika_tm2


154 
 

Aerobik 

 

TŊlo a Mysl Tour 2016. Tak se jmenovalo cviļen² s legendami svŊtov®ho sportovn²ho 

aerobiku Olgou Ġ²pkovou a Davidem Hufem, kter® v OpavŊ poŚ§dalo studio Sport 

Perfekt VŊry Macoġkov® 23. dubna ve Sportovn² hale Slezsk®ho gymn§zia. Opava 

byla jedn²m ze sedmi m²st, kde se akce konala.383  

 

 

     Atletika 

 

V poŚad² uģ ļtyŚiaļtyŚic§tĨ roļn²k si zapsala 12. ledna Slezsk§ laŠka, kterou hostila 

hala na TyrġovŊ stadionu v OpavŊ. StŊģejn²mi soutŊģemi v²kendu byl skok o tyļi 

a skok do vĨġky. Atleti kromŊ toho pomŊŚili s²ly tak® ve vrhu koul², d§lce nebo kr§tk®m 

sprintu na ġedes§t metrŢ. Mezi tŚiatŚiceti tyļkaŚi se nejl®pe vedlo Michalu Stuchl²kovi 

z poŚ§daj²c²ho Sokola Opava, kterĨ pokoŚil 472 centimetrŢ, ale svŢj novĨ osob§k 482 

cm uģ nezvl§dl. Dalġ² pŚ²ļky rovnŊģ patŚily OpavanŢm. David H§jek za 412 cm skonļil 

druhĨ, OndŚej Kratochv²l byl za stejnou vĨġku, ale horġ² pokusy klasifikov§n tŚet²m 

m²stem. Na druhou pŚ²ļku si vystoupila vŊkem jeġtŊ ģ§kynŊ Tereza Jan²kov§ (Sokol 

Opava), kter§ s vĨġkou 322 cm prohr§la s Veronikou StrĨļkovou z Ļejkovic jen na 

poļet pokusŢ. Bronzov§ medaile patŚila S§Śe Ġkrob§nkov® (Sokol Opava, 307 cm). 

ĂNa to, ģe Tereze je teprve ļtrn§ct let, jde o skuteļnŊ obdivuhodnĨ vĨkon. Jedn§ se 

o tŚet² nejlepġ² skok historie v ģ§kovsk® kategorii," rozplĨval se nad pokoŚenou vĨġkou 

Terezy Jan²kov® Śeditel z§vodu, tren®r Sokola a jeden z nejvŊtġ²ch tuzemskĨch 

odborn²kŢ ve skoku o tyļi JiŚ² Les§k
384
. Zat²mco soutŊģ vĨġkaŚŢ opanovali skokani 

V²tkovic, mezi ģenami dominovala dom§c² Nat§lie Smolkov§ (168 cm) a na tŚet² pŚ²ļku 

dos§hla opavsk§ ġestn§ctilet§ nadŊje Adriana PospŊchov§ (162 cm). 

 

Druh®ho ¼nora na halov®m mezin§rodn²m m²tinku ve V²dni pŢlkaŚka (800 metrŢ) 

Sokola Opava Vendula Hluch§ dobŊhla v ļase 2:08,65 a vybojovala si tak v juniorsk® 

kategorii tŚet² m²sto. Stejnou pozici na stejn® trati z²skal i Opavan Tom§ġ Vystrk, 

Mark®ta Vavreļkov§ dobŊhla p§t§ a sprinter opavsk®ho Slezanu VojtŊch Kolarļ²k na 

ġedes§tce skonļil osmĨ. O tĨden pozdŊji se Vendula Hluch§ stala v Praze mistryn² 

republiky: Z dalġ²ch opavskĨm atletŢ skonļil druhĨ V²t Palzer v bŊhu na 1 500 metrŢ 

a tŚet² Petra Harasimov§ v trojskoku. 

 

Nejlepġ²mi atlety odd²lu Sokol Opava za rok 2015 byli 8. ¼nora v MŊstsk® knihovnŊ 

Petra Bezruļe vyhl§ġeni sprinter Jakub Rusek a pŢlkaŚka Vendula Hluch§. Vendula 

Hluch§, svŊŚenkynŊ tren®ra Jana Ġkrabala, se v pŚedchoz² sezona stala v bŊhu na 800 

metrŢ mistryn² republiky mezi juniorkami a z²skala stŚ²brnou medaili mezi ģenami, 

ovl§dla pŢlku na Poh§ru mistrŢ evropskĨch zem² v Turecku, byla nejlepġ² bodovaļkou 

prvoligov®ho druģstva, v tabulk§ch suver®nnŊ drģela prvn² pŚ²ļku na osmistovce 

a bŊhem roku na stejn® trati hned tŚin§ctkr§t pŚekonala pŚedchoz² opavskĨ rekord. 

KromŊ toho reprezentovala ĻR na ME juniorŢ.  
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D§lkaŚ a sprinter Jakub Rusek, vedenĨ tren®rem Luboġem Kummerem, z²skal halovĨ 

republikovĨ titul ve sprintu, zv²tŊzil tak® venku mezi muģi do dvaadvaceti ve skoku 

dalek®m. Mezi juniory na republice pak obsadil tŚet² pŚ²ļku. Stejn®ho um²stŊn² dos§hl 

tak® na Poh§ru mistrŢ evropskĨch zem². Jeho vĨkony slibovaly i dobr® um²stŊn² na 

Mistrovstv² Evropy juniorŢ, ale nakonec zde nestartoval. 

 

Posledn² ¼norovĨ v²kend se v praģsk® Stromovce uskuteļnilo Mistrovstv² ĻR 

v sedmiboji. Za v²tŊznĨm Adamem Sebastianem Helceletem (5965 bodŢ) jako druhĨ 

skonļil opavskĨ odchovanec Sokola Marek Luk§ġ (5695 bodŢ) a bronzovĨm 

medailistou se stal David H§jek, aktu§ln² ļlen opavsk®ho odd²lu (5033 bodŢ). 

 

Prvn² bŚeznovĨ v²kend se ve V²tkovic²ch konalo atletick® mistrovstv² ĻR dospŊlĨch. 

Z opavskĨch sokolŢ nejvŊtġ²ho ¼spŊchu dos§hl trojskokan JiŚ² Zeman, jenģ si skokem 

dlouhĨm 15,42 metru zajistil zlatou medaili. 

 

N§mŊstek prim§tora Martin V²teļek pŚijal poļ§tkem ¼nora na Hl§sce mlad® atlety 

Sokola Opava, kteŚ² se mu pŚiġli pochlubit z²skanĨmi tituly Nejlepġ² atlet a atletka odd²lu 

roku 2015. Jednalo se o Vendulu Hluchou a Jakuba Ruska. Spolu s nimi pŚiġli tak® 

starosta Sokola Ļestm²r Duda, pŚedsedkynŊ odd²lu atletiky Marta Kov§Śov§, vedouc² 

tren®r ml§deģe a asistent druģstva juniorŢ Jarom²r Korbel a tren®r a technickĨ vedouc² 

druģstva juniorŢ JiŚ² Les§k. Delegaci pŚivedl vedouc² druģstva juniorŢ Jan Ġkrabal. 

ĂM§m velkou radost z osm®ho m²sta v Poh§ru mistrŢ evropskĨch zem² juniorŢ (PMEZ-

J), kdy nav²c naġi svŊŚenci s pŚehledem obh§jili titul mistrŢ Ļesk® republiky, a t²m se 

nominovali na pŚ²ġt² roļn²k evropsk®ho poh§ru,ñ poznamenal k ¼spŊchŢm odd²lu Jan 

Ġkrabal
385
. Podle nŊj individu§lnŊ vyļn²vali pŚedevġ²m dva sportovci ï bŊģkynŊ 

Vendula Hluch§, mistrynŊ ĻR na 800 metrŢ, 14. na PMEZ-J a nejl®pe boduj²c² ģena 

Sokola Opava v I. lize, kter® bŊhem roku na sv® trati pŚekonala hned tŚin§ctkr§t 

pŚedchoz² opavskĨ rekord. DruhĨm byl d§lkaŚ a sprinter Jakub Rusek, majitel tŚ² zlatĨch 

medail² za tyto discipl²ny. KromŊ toho v roce 2015 z²skal Sokol Opava klubov® v²tŊzstv² 

ģen v I. lize, druh® m²sto muģŢ ve stejn® soutŊģi, 3. m²sto na MĻR ģactva ļi 21 

individu§ln²ch medail² z MĻR. N§mŊstek prim§tora ocenil nejen sportovn² vĨkony, ale 

tak® dobrou pr§ci s ml§deģ², kterou dlouhodobŊ Sokol Opava vytv§Ś² a jako dŢkaz 

uvedl, ģe se vlastnŊ prosadil i ve ñvelk®ñ atletice, kdyģ jeho odchovanci Jakub Holuġa, 

Michal Balner nebo Jan Kudliļka pŚekon§vali ļesk® rekordy ve svĨch discipl²n§ch 

a reprezentovali naġi republiku na ME i MS v atletice. 

 

TŚi zlat® a pŊt bronzovĨch medail². Takov§ byla bilance opavsk®ho Sokola z Mistrovstv² 

Ļesk® republiky ģ§kŢ a ģ§kyŔ v hale, konan®m 10. bŚezna v Jablonci. ĂĐļast osmn§cti 

atletŢ svŊdļ² o tom, ģe m§me opravdu ġirokou z§kladnu. Medaile jsme brali na vġech 

halovĨch mistrovstv²ch. Rozsah je tedy opravdu velkĨ," komentovat to tehdy tren®r 

Sokola Jan Ġkrabal
386

. Ad®la Hluch§ vyhr§la bŊh na 1 500 metrŢ, Tereza Jen²kov§ 

vyhr§la skok o tyļi, Barbora Mal²kov§ bŊh na 300 metrŢ v nov®m rekordu a z²skala 

tak® tŚet² m²sto na 150 m trati. Bronzov® medaile z²skali tak® Tade§ġ Form§nek 

v bŊhu na 60 m, na stejn® trati pŚek§ģek Adam Groda, MatŊj Srovnal ve skoku do 

vĨġky a S§ra Ġkrob§nkov§ ve skoku o tyļi. 
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Luk§ġ Kunc a Vendula Hluch§ vybojovali titul republikovĨch ġampionŢ na ļervnov®m 

MĻR v atletice dospŊlĨch v T§boŚe. Luk§ġ dominoval trojskoku vĨkonem 15,68 metru 

a Vendula vyp§lila rybn²k vġem favoritk§m na osmistovce. ĂUģ pŚed z§vodem j² sice 

byly pŚisuzov§ny ġance na medaili, ale fakt, ģe poraz² finalistku mistrovstv² Evropy 

a svŊta Lenku Masnou, neļekal snad ģ§dnĨ atletickĨ odborn²k,ñ komentoval zlatĨ 

¼spŊch jej² tren®r Jan Ġkrabal.
387

  

 

Na srpnov®m Mistrovstv² Ļesk® republiky atletŢ do dvaadvaceti let mŊly sv® 

reprezentanty oba odd²ly Sokola i Slezanu. Zlat® medaile si pŚivezl JiŚ² Zeman (Sokol 

Opava) za trojskok s vĨkonem 14,94 m, Vendula Hluch§ (Sokol Opava) za bŊh na 

800 m v ļase 2:16,09 min. a Pavla Kuklov§ (Slezan Opava) za hod kladivem, kdy jej² 

vĨkon byl 60,12 m. Opavan VojtŊch Kovalļ²k (Slezan Opava), kterĨ ale v tu dobu 

obl®kal dres Brna, vybojoval stŚ²bro v bŊhu na 200 metrŢ.
388 

 

AtletickĨ cirkus se v OpavŊ na Doln²m n§mŊst² konal 25. srpna. Jeho souļ§st² byl jiģ 

des§tĨ roļn²k tyļkaŚsk®ho Memori§lu dr. Les§ka. PŚi ne¼ļasti dvojice opavskĨch 

olympionikŢ Jana Kudliļky a Michala Balnera byl nejģhavŊjġ²m kandid§tem na v²tŊzstv² 

jejich tr®ninkovĨ kolega Luk§ġ PosekanĨ, kterĨ tak® vĨkonem 520 cm soutŊģ 

vyhr§l.389 

 

V Ś²jnu se na opavsk®m TyrġovŊ stadionu konal RepublikovĨ ġampion§t druģstev 

starġ²ch ģ§kŢ a ģ§kyŔ. Atleti ze Sokola Opava ovl§dli obŊ kategorie, takovĨ ¼spŊch se 

jednomu odd²lu povedl po nŊkolika letech. ĂJedno druģstvo se skl§dalo z dvaceti lid². 

U klukŢ bodovali vġichni, u holek to bylo devaten§ct z nich,ñ zdŢraznil jeden z tren®rŢ 

opavsk®ho Sokola a vedouc² tĨmu d²vek Jan Ġkrabal. PoŚ§daj²c² odd²l podrģeli vrhaļi 

a bŊģci. V²tŊz v disku Tom§ġ Grulich se stal tak® nejl®pe boduj²c²m z§vodn²kem 

Sokola, protoģe jeġtŊ v kouli z²skal druh® m²sto a v kladivu byl tŚet². Mezi ģ§kynŊmi si 

vedla nejl®pe budouc² ļesk§ reprezentantka Barbora Mal²kov§, kter§ suver®nnŊ 

opanovala bŊhy na osm set i tŚi sta metrŢ. V²tŊzov® mŊli z prvenstv² obrovskou radost 

a tren®Śi dokonce skonļili ve vodn²m pŚ²kopu. 

 

 

Basketbal 

 

Hr§ļi BK Opava pod veden²m tren®ra Petra Czudka vstoupili do pokraļov§n² 

Kooperativa NBL jiģ 3. ledna, kdy v Đst² nad Labem prohr§li 78:75 a o tĨden pozdŊji 

pokraļovali 5. kolem Ļesk®ho poh§ru proti svitavskĨm TurŢm, kter® pŚehr§li 85:90. 

 

Druh®ho dubna v posledn²m utk§n² z§kladn² skupiny Kooperativa NBL zv²tŊzil BK 

Opava na palubovce v Đst² nad Labem 92:76 a t²m si zajistil ļtvrt® m²sto a postup do 

play-off soutŊģe. Prvn²m soupeŚem ve ļtvrtfin§le mu byl JIP Pardubice, ale ve ļtyŚech 

duelech tŚikr§t prohr§l a jednou zv²tŊzil. Semifin§le tedy OpavanŢm uniklo 

a v dlouhodob® soutŊģi skonļili na 7. m²stŊ.  
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Opavan® ale figurovali v ofici§ln²ch ģebŚ²ļc²ch soutŊģe ï Jakub Ġ²Śina se stal 

nejuģiteļnŊjġ²m hr§ļem a byl zaŚazen do nejlepġ² pŊtky napŚ²ļ vġemi tĨmy i mezi pŊt 

nejlepġ²ch ĻechŢ v soutŊģi, Petr Czudek podruh® za tŚi roky nejlepġ²m tren®rem, 

rozehr§vaļ Roman Dragoun hr§ļem s nejvŊtġ²m zlepġen²m. 

 

O stup²nek lepġ² postaven² si opavġt² basketbalist® vybojovali v Hyundai Ļesk®m 

poh§ru. ĐspŊġnŊ proġli aģ do semifin§le, kde je na pardubick® palubovce vyzval tĨm 

BK Armex DŊļ²n. V pŚ²m®m souboji o fin§lovĨ duel ale Opava podlehla 76:66 a zahr§la 

si tak o bronzov® medaile    

 

V ¼noru (28. 2.) BK Opava a. s. z²skal dotaci z rozpoļtu Moravskoslezsk®ho kraje ve 

vĨġi 1 milion Kļ na reprezentaci kraje v r§mci Kooperativa NBL. 

 

SkvŊl®ho ¼spŊchu dos§hl B tĨm BK Opava, kdyģ si po posledn²m turnaji v Hradci 

Kr§lov® 8. kvŊtna pŚevzal poh§r za 1. m²sto v 1. lize. Na ¼spŊchu tĨmu se pod²leli 

kromŊ tren®rŢ Petra Valeļka a Kamila Ihringa hr§ļi Jirka Dihel, Roman V²cha, RosŠa 

Dragoun, Kryġtof Vlļek, Robin MatŊjka, Mirek Kvapil, V²Ša Branda, Robert Dihel, Ondra 

Kukla, Michal a Dominik Ihringov® a Tom§ġ Miļunek, bŊhem sezony do hry zas§hli 

tak® Kamil ĻernĨ, Tom§ġ Dihel, Daniel Kopf, Ġimon Kureļka, Petr Martik§n, MatŊj Mik 

a Michal Moninec. 

 

Do nov®ho roļn²ku nejvyġġ² ļesk® basketbalov® soutŊģe vstoupilo §ļko BK Opava 

z§pasem proti Đst² nad Labem v sobotu 24. z§Ś². Jak uvedl na tiskov® konferenci tren®r 

Petr Czudek, podaŚilo se udrģet vġechny l²dry vļetnŊ Jakuba Ġ²Śiny, pŚiġel zkuġenĨ 

Radovan KouŚil, a jak vŊŚil, spolu se skvŊlou atmosf®rou vytvoŚenou div§ky to na konci 

soutŊģe Ăcinkneñ390. Do sezony tĨm vstoupil s tŊmito hr§ļi: LudŊk Jureļka, Filip 

Zbr§nek, Miroslav Kvapil, Jakub Blaģek, Martin Gniadek, Viktor Cvek, V§clav Bujnoch, 

Radovan KouŚil, Radim Kleļka, Rostislav Dragoun, Kryġtof Vlļek a Jakub ĠiŚina. 

Tren®rem byl Petr Czudek, vedouc²m tĨmu Duġan ĠtŊpniļka, mas®rem Petr 

Kivorchian. Z§kladn² ļ§st soutŊģe skonļila duelem s Pardubicemi 4. ¼nora 2017. 

 

 

Beachvolejbal 

 

Martina Bonnerov§ se Ġ§rkou Nakl§dalovou se staly v²tŊzkami opavsk®ho beach 

volejbalov®ho turnaje Ļesk®ho poh§ru ģen, kdyģ ve fin§le porazily p§r KateŚina 

V§lkov§ s Martinou Nakl§dalovou. Do turnaje zas§hly i dva opavsk® p§ry odd²lu Happy 

sport ï sestry ĠŠastn® a sestry Adamļ²kov®. Opavanky ale shodnŊ skonļily ve 

ļtvrtfin§le.
391 

 

Na Mistrovstv² stŚedn² Evropy ï MEVZA ve Slovinsku, kter® se konalo druhĨ z§ŚijovĨ 

v²kend, reprezentovala Ļeskou republiku tak® opavsk§ beachvolejbalov§ dvojice Jan 

a Tom§ġ Pavelkovi. V nabit® konkurenci 28 tĨmŢ z Rakouska, Slovenska, MaŅarska, 

Slovinska a Chorvatska obsadili Honza s Tom§ġem solidn² 13. m²sto. ĂJsme r§di, ģe 
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jsme mŊli moģnost pomŊŚit s²ly s tĨmy, kter® se beachvolejbalu vŊnuj² profesion§lnŊ 

a pravidelnŊ se ¼ļastn² evropskĨch turnajŢ i turnajŢ svŊtov® s®rie. Jsou to pro n§s 

velmi cenn® zkuġenosti,ñ zhodnotili sv® pŢsoben² na turnaji opavġt² hr§ļi.392 

 

 

BŊh 
 

V sobotu 18. bŚezna se v MŊstskĨch sadech v OpavŊ uskuteļnil v poŚad² tŚet² roļn²k 

z§vodu s n§zvem VybŊhneme za slun²ļkem s OC Breda & Weinstein, jenģ 

organizuje opavskĨ odd²l SIPA Sport. Z§vodŢ se z¼ļastnilo v²ce neģ dvŊ stŊ malĨch 

i velkĨch bŊģcŢ. CelkovĨm v²tŊzem na hlavn² trati na pŊt kilometrŢ se stal atlet 

opavsk®ho Sokola MatŊj BeŔoviļ, kterĨ zv²tŊzil ve vĨborn®m ļase 16:26 min., mezi 

ģenami zv²tŊzila Lucie Gruchalov§ ļasem 19:54 minuty. 

Spolek BŊhOpava pŚipravil na rok 2016 nŊkolik z§vodŢ. 23. dubna se jednalo 

o 2. roļn²k z§vodu BŊh§me s TQM. Trasa mŊŚila 10 km, pro kondiļn² bŊģce byly 

pŚipraveny kratġ² distance. 25. z§Ś² se bŊģel VeŚejnĨ bŊh kolem kom²na Modelu na trati 

dlouh® 11,2 km.  

 

Dvac§t®ho srpna se uskuteļnil prvn² roļn²k Breda City Trail Opava. Na 10 km trati se 

jeho v²tŊzem stal JiŚ² Petr z Kovalovic (ļas 31:32) pŚed Janem SĨkorou (Dukla Praha) 

a Davidem Wittkem ze Sokola Opava. Mezi ģenami byla nejrychlejġ² Monika Hor§kov§ 

(klub neud§n) v ļase 42:55, druh§ c²lem probŊhla Magda SmŊjov§ (Mudr§ci.cz) a tŚet² 

Iveta V§clav²kov§ (klub neud§n). Podle vŊku se bŊģelo na trat²ch 200 m, 600 m, 

1 500 m, 5 km a 10 km. TraŠ vedla od obchodn²ho centra Breda&Weinstein v centru 

mŊsta k n§bŚeģ² Śeky Opavy, pot® do MŊstskĨch sadŢ a kolem krosovou ļ§st² okolo 

StŚ²brn®ho jezera zpŊt k Śece OpavŊ a pŚes Resslovo n§bŚeģ² a PekaŚskou ulic² do c²le 

v N§kladn² ulici. 

 

Sedm®ho z§Ś² se konal 4. roļn²k Opavsk® m²le, mŊstsk®ho bŊhu na trase 1 609 m. 

TraŠ byla opŊt vymŊŚena z Olomouck® ulice u Slezsk® nemocnice a c²l na Horn²m 

n§mŊst². Do c²le dobŊhlo 698 z§vodn²kŢ, tedy o v²ce neģ dvŊ stŊ v²ce neģ 

v pŚedchoz²m roce. Nejrychlejġ² ģenou se stala Simona Vrzalov§ z SSK V²tkovice 

v ļase 04:36 minuty (prŢmŊrn§ rychlost 20,99 km/h) a vytvoŚila tak novĨ ģenskĨ traŠovĨ 

rekord. Mezi muģi znovu dominoval opavskĨ rod§k, halovĨ vicemistr a mistr Evropy na 

1500 m Jakub Holuġa, reprezentuj²c² odd²l Dukla Praha, jehoģ ļas byl 04:06 min. 

a rychlost 23,55 km/h. Cel® sportovn² odpoledne komentoval televizn² moder§tor 

ĠtŊp§n Ġkorpil, z§vod odstartovala svŊtov§ rekordmanka na 800 m Jarmila 

Kratochv²lov§. PoŚadatel® Opavsk® m²le vŊnovali z kaģd®ho zaplacen®ho startovn®ho 

pŚ²spŊvek na rehabilitaļn² pomŢcku do Z§kladn² ġkoly a Praktick® ġkoly v OpavŊ 

a Speci§ln²mu pedagogick®mu centru Srdce, jejichģ ģ§ci a uļitel® se z§vodu aktivnŊ 

z¼ļastnili. 

 

V poŚad² druhĨ z§vod v orientaļn²m bŊhu se konal 22. Ś²jna v Obchodn²m centru 

Breda&Weinstein, poŚ§dal ho spolek BŊhOpava za poŚadatelsk® spolu¼ļasti Rotary 

klubu Opava. 
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Posledn²m z§vodem roku 2016 byl 43. roļn²k V§noļn²ho bŊhu, kterĨ tentokr§t na trati 

4,7 km pŚipravil spolek BŊhOpava v nedŊli 18. prosince. 

 
 

Cyklistika 

 
Jednadvac§t®ho kvŊtna se uskuteļnil uģ 16. roļn²k z§vodu Silesia Merida Bike 

Marathon, startuj²c² tradiļnŊ na opavsk®m Horn²m n§mŊst². Pro stovky pŚihl§ġenĨch 

byly pŚipraveny tratŊ v d®lk§ch od 20 do 90 km, z§vod druģstev, tandemŢ a dŊtsk® 

z§vody. Na nejdelġ² traŠ se vydalo celkem 248 cyklistŢ a nejrychlejġ²m z nich byl Jan 

Job§nek (Superior MTB Team), kterĨ ji urazil za 3 hodiny 40 minut a 10 vteŚin. V c²li se 

ale odehr§l neuvŊŚitelnĨ souboj, kdy o pouhou desetinu vteŚiny porazil druh®ho 

OndŚeje Fojt²ka ze Zl²na. O tŚicet minut pozdŊji projela c²lem i nejrychlejġ² ģena Johana 

Kolaġ²nov§ ze Superior Riders. 

 

 

Extr®mn² sporty 

 
OpavskĨ extr®mn² sportovec Tom§ġ Petreļek poskl§dal silnĨ trojļlennĨ tĨm BlackHill / 

Salomon-Suunto / EPO, s n²mģ se na konci bŚezna z¼ļastnil Krkonoġsk®ho survivalu, 

kterĨ mŢģeme stavŊt na ¼roveŔ mistrovstv² ĻR v pŚ²rodn²m v²ceboji. V teplot§ch okolo -

5 stupŔŢ se bŊģelo okolo 120 km, brodily potoky a na kontroln²ch bodech se plnily 

rŢzn® ¼koly. TĨm Jaroslav Krajn²k, Tom§ġ Petreļek a Pavel Kurz celĨ z§vod vyhr§l 

a pro opavsk®ho borce to bylo uģ tŚet² v²tŊzstv² ze ļtyŚech startŢ 

v Krkonoġ²ch393.PŚestoģe se Tom§ġ Petreļek nominoval na mistrovstv² svŊta v Braz²lii, 

nakonec tam neodjel. Jeho cestu na svŊtovĨ trŢn zastavilo zranŊn². 

 

 

Fotbal 

 

PŚed zaļ§tkem jarn² ļ§sti soutŊģe Fortuna n§rodn² liga uspoŚ§dalo 2. bŚezna veden² 

SFC Opava tiskovou konferenci, na kter® sezn§milo veŚejnost s pl§ny pro rok 2016. 

Manaģer klubu Alois Grussmann ozn§mil, ģe bŊhem zimn² pŚest§vky doġlo k nŊkolika 

pŚestupŢm, konkr®tnŊ, ģe do V²tkovic zam²Śili Frantiġek Metelka s Davidem Mikulou, na 

Ģiģkov Jan SvatonskĨ, do ProstŊjova Tom§ġ Mach§lek, do L²ġnŊ Dominik Duda 

a ZbynŊk PospŊch pos²lil Karvinou. Naopak nov§ļky v opavsk® kabinŊ byli ¼toļn²k 

Jakub PŚichystal a z§loģn²k V§clav Mozol. ĂKaģdĨ tren®r chce m²t co nejkvalitnŊjġ² tĨm, 

ale nechceme pracovat t²m stylem jako pŚedchoz² manaģer, kterĨ pŚivedl klub do 

insolvence. Alois Grussmann m§ vĨbornŊ naļtenou ekonomickou linii, proġel si pr§ci 

pŚedstavenstva. SpoleļnŊ s tren®rem v², v jak® finanļn² kondici se klub nach§z². Oba 

pracuj² s rozvahou, za coģ jsem r§d,ñ Śekl na tiskov® konferenci pŚedseda 

pŚedstavenstva Marek H§jek. Konstatov§no bylo tak® to, ģe klub uģ v²ce neģ pŢl roku 

hledal nov®ho finanļn²ho partnera. 
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160 
 

V ¼terĨ 8. bŚezna 2016 od 11 hodin probŊhla za ¼ļasti 100% akcion§ŚŢ v budovŊ 

Hl§sky na Horn²m n§mŊst² 69 Ś§dn§ valn§ hromada (VH) Slezsk®ho fotbalov®ho clubu 

Opava (odloģen§ z prosince 2015). Rozhodnut²m VH byli ze svĨch funkc² odvol§ni 

ļlenov® pŚedstavenstva Ing. Marek H§jek, Ing. Martin V²teļek, Ing. Michal Kokoġek 

a Ing. Daniel Benna a zvoleno nov® pŚedstavenstvo - Ing. Martin V²teļek, Ing. Michal 

Kokoġek, Ing. Martin ViltavskĨ, Milan NŊmec a Ing. Marek H§jek. BezprostŚednŊ po VH 

se seġlo nov® pŚedstavenstvo a probŊhla volba pŚedsedy a m²stopŚedsedŢ 

pŚedstavenstva SFC. PŚedsedou pŚedstavenstva byl zvolen Ing. Marek H§jek 

a m²stopŚedsedy pŚedstavenstva Ing. Martin V²teļek a Ing. Michal Kokoġek. 

 

Do jarn² ļ§sti soutŊģe vstoupil SFC v sobotu 5. bŚezna duelem ve Vlaġimi (0:0) a svoji 

pouŠ sezonou 2015/2016 ukonļil 28. kvŊtna z§pasem ve FrĨdkuïM²stku. Klubu se 

nedaŚilo podle pŚedstav ï z²skal pouh® dvŊ vĨhry a tŚi prohry, ale celkem devŊtkr§t 

remizoval! Na konci ligy z²skal SFC ve 28 utk§n²ch 6 vĨher, 14 rem²z a 8 proher, z²skal 

32 bodŢ a skonļil na celkov®m 11. m²stŊ. Nejlepġ²m stŚelcem tĨmu byl Nemanja 

Kuzmanoviļ, kterĨ vstŚelil 7 branek. Jarn² ļ§st fotbalov® soutŊģe odehr§lo A druģstvo 

SFC Opava s t²mto realizaļn²m tĨmem: brank§Śi Josef KvŊton, Kryġtof Las§k, Petr 

Vaġek, obr§nci Tom§ġ ĻelŢstka, MatŊj Helebrand, MatŊj Hrabina, Jan Ģ²dek, Josef 

Dvorn²k, David Mikula, ZdenŊk PospŊch (kapit§n), Dominik SimerskĨ, z§loģn²ci Jan 

Schaffartzik, Luboġ Horka, Frantiġek Metelka, Radim Grussmann, Jakub JanetzkĨ, 

V§clav Mozol, Jan SvatonskĨ, Luk§ġ Ļeġek, Tom§ġ Jursa, Dominik Fiġer, ¼toļn²ci 

Nemanja Kuzmanoviļ, V§clav Jureļka, Tom§ġ Mach§lek, Tom§ġ Mr§zek, Jakub 

PŚichystal. Tren®r Jan Bar§nek, asistent tren®ra Ludev²t Grmela, vedouc² muģstva 

Dominik Duda, tren®r brank§ŚŢ Vil®m Axmann, kondiļn² tren®r Marek Vin§rek, mas®r 

Tom§ġ Andr®s, pŚedseda pŚedstavenstva Marek H§jek, m²stopŚedseda pŚedstavenstva 

Michal Kokoġek, manaģer Alois Grussmann, technickĨ Śeditel Jaroslav RovŔan. 

 

Na konci kvŊtna podepsal s SFC smlouvu Roman SkuhravĨ a pro nadch§zej²c² 

pŚ²pravu a sezonu se tak stal tren®rem prvn²ho tĨmu. Jeho asistentem byl jmenov§n 

Josef Dvorn²k. 

Po letn² pŚ²pravŊ vstoupil SFC do podzimn² ļ§sti Fortuna n§rodn² ligy jako ¼plnŊ jinĨ 

tĨm. Z 15 odehranĨch duelŢ jich 9 vyhr§l a jen 3x zav§hal. V polovinŊ soutŊģe se 

nach§zel na 3. pŚ²ļce tabulky za vedouc² SK Sigma Olomouc a druhĨm FC Ban²k 

Ostrava. V jeho sestavŊ se objevil srbskĨ obr§nce Marko Radiļ, ¼toļn²ci Tom§ġ Smola 

(z Đst² nad Labem) a Jan FarskĨ (FrĨdek-M²stek), naopak odeġel David Mikula do 

V²tkovic, Jan SvatonskĨ do FrĨdlantu n. Ostravic² a Petr Vaġek do Ban²ku Ostrava.  

 

DruholigovĨ fotbalovĨ klub z Opavy ve spolupr§ci s internetovou, hudebn² 

a lifestylovou televiz² ALL Television podpoŚil Dobrou vŊc, a prostŚednictv²m aukce se 

tak pokus² pŚispŊt dŊtem z dŊtskĨch domovŢ na cestu k moŚi. Do aukce, kter§ se 

uskuteļnila v ļervnu, pŚispŊli hr§ļi podepsanĨm dresem a zprostŚedkovali i dres Libora 

Koz§ka z Aston Villy. 

Ġest®ho ļervna zemŚel ve vŊku 53 let ZdenŊk ĠtĨbar, bĨvalĨ fotbalista a dlouholetĨ 

tren®r opavsk® ml§deģe.  

 

TŚic§t®ho ļervence vstoupil SFC do nov®ho roļn²ku Ļesk®ho poh§ru MOL Cup. 

V prvn²m kole zam²Śil na hŚiġtŊ v PetŚkovic²ch, kde m²stn² hr§ļe porazil d²ky trefŊ 

Tom§ġe Jursy 1:0. Ve druh®m z§pase zaj²ģdŊli Opavan® do Ġumperka, kde vyhr§li 4:1. 
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Branky Opavy vstŚelili ve 35. min. Radiĺ, v 62. a 90. min. Jureļka, a v 86. min. 

Kuzmanoviĺ. 21. z§Ś² ļekalo Opavu ve III. kole Slov§cko (hr§no v Uhersk®m Hradiġti) 

a po prodlouģen² odjeli Slezan® domŢ s v²tŊzstv²m 4:3. Osmifin§lovĨm soupeŚem pro 

Opavu urļil los Viktorii PlzeŔ. Utk§n² se hr§lo ve stŚedu 26. Ś²jna v OpavŊ a dom§c² 

fanouġky potŊġilo dalġ² v²tŊzstv², tentokr§t 4:2. T²m byla poh§rov§ sezona roku 2016 

uzavŚena a ļekalo se na jarn² pokraļov§n². 

 

Ġest®ho srpna oslavila sv® ġedes§tiny opavsk§ fotbalov§ legenda, vĨznamn§ postava 

opavsk® fotbalov® historie, stŚedn² z§loģn²k JindŚich Parda. 

 

Osmn§ct®ho srpna oslavil 75. narozeniny JiŚ² Jaġek, bĨvalĨ Śeditel opavsk®ho klubu 

a tak® vedouc² muģstva, vĨznamnĨ fotbalovĨ rozhodļ².  

 

Ļtrn§ct®ho z§Ś² se v OstravŊ hr§lo derby FC Ban²k Ostrava ï SFC Opava. Utk§n² 

prov§zely stŚety fanouġkŢ, a tak byly oba kluby pŚedvol§ny k Ś²zen² pŚed disciplin§rn² 

komis². ĂPŚedvolali jsme si oba kluby. DŢvodem je z§vaģnost chov§n² fanouġkŢ obou 

klubŢ, kter® podle disciplin§rn²ho Ś§du mŢģe bĨt potrest§no v pŚ²padŊ Ostravy pokutou 

aģ do vĨġe deset milionŢ korun nebo uzavŚen²m stadionu a v pŚ²padŊ hostuj²c² Opavy 

pokutou aģ do vĨġe pŊti milionŢ korun,ñ uvedl pŚedseda disciplin§rn² komise Ligov® 

fotbalov® asociace Richard Baļek
394
. OpavskĨ klub byl nakonec za vulgarismy, 

pronesen² a pouģit² pyrotechniky a poġkozen² zaŚ²zen² stadionu potrest§n finanļn² 

pokutou ve vĨġi 20 000 Kļ. 

 

Po prvn² polovinŊ fotbalov® II. ligy roļn²ku 2016/17 patŚila SFC v tabulce tŚet² pŚ²ļka. 

Tren®r Roman SkuhravĨ byl nanejvĨġ spokojen a zaļal hovoŚit o vidinŊ probojov§n² se 

do I. ligy. 

 

Dne 16. prosince 2016 se konala valn§ hromada SFC Opava. 

 

Sedmn§ct®ho prosince se odehr§l dalġ² z V§noļn²ch z§pasŢ, opŊt na umŊl® tr§vŊ 

v OpavŊ-Kyleġovic²ch. V jednom muģstvu se stŚetli tren®Śi, ļlenov® realizaļn²ch tĨmŢ 

a z§stupci Slezsk®ho FC, ve druh®m pak vĨbŊr star® gardy Kauļuku Opava. Z§pas 

nemŊl v²tŊze a skonļil rem²zou 2:2. Branky vstŚelili za SFC Hruġka mladġ² 2x, za 

Starou gardu Rozhon a Zavadil. PŚi t®to pŚ²leģitosti byl pokŚtŊn novĨ kalend§Ś SFC 

Opava pro rok 2017. 

 

 

Dalġ² ud§losti 

 

Ļesk§ fotbalov§ reprezentace ģen zvl§dla v OpavŊ roli favorita a v kvalifikaļn²m utk§n² 

o postup na Mistrovstv² Evropy porazila Gruzii 4:1. Dom§c² vĨbŊr mohl vyhr§t daleko 

vŊtġ²m rozd²lem, bohuģel spoustu ġanc² zahodil. 

 

Fotbalov§ hŚiġtŊ are§lu Za KoupaliġtŊm v OpavŊ se stala dŊjiġtŊm velk®ho turnaje 

desetiletĨch fotbalistŢ s n§zvem E.ON Junior Cup, na kter®m se stŚetlo celkem 

16 druģstev. Turnaj se odehr§l bez ¼ļasti opavskĨch nadŊj², protoģe tĨm SFC si postup 
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do fin§le v ĻeskĨch BudŊjovic²ch zaŚ²dil uģ v²tŊzstv²m v pŚedchoz²m turnaji. Celkov® 

poŚad²: 1. MFK V²tkovice, 2. TJ Spartak Budiġov nad Budiġovkou, 3. TJ Velk§ Polom, 

4. MFK Karvin§, 5. Fotbal TŚinec, 6. SK Sl§vie TŚebovice, 7. FC Hluļ²n, 8. FK Jesen²k, 

9. FK Bospor Bohum²n, 10. FK Vigantice, 11. FK Star§ BŊl§, 12. SK Bruġperk, 13. ĠSK 

B²lovec, 14. TATRAN Jakubļovice, 15. Juventus Brunt§l, 16. FK Slavia Orlov§ LutynŊ. 

 

 

Florbal 

 
Opavġt² florbalist® SK P.E.M.A. vstoupili do roku 2016 na 4. m²stŊ vĨchodn² divize 

N§rodn² ligy a hned druhĨ lednovĨ v²kend cestovali na palubovku osm® KopŚivnice. 

Dom§c² je ale vyprovodili vĨpraskem 5:2. I kdyģ tabulkou klesali, nakonec se pŚece jen 

podaŚilo hr§ļŢm probojovat se do play-off a bojovali o nejlepġ² ļtyŚku ligy. V ¼vodn²ch 

duelech dvakr§t porazili Opavan® doma Havl²ļkŢv Brod, a protoģe i v odvetŊ na 

palubovce na VysoļinŊ zv²tŊzili, postoupili d§l. V semifin§le zmŊŚil SK P.E.M.A. sv® s²ly 

s tĨmem Brno Gulivers a po prvn²ch dvou duelech nebylo nic rozhodnuto ï 1:1, po 

dalġ²ch dvou z§pasech 2:2. Rozhoduj²c² utk§n² skonļilo v²tŊzstv²m Opavy 4:2 a jej²m 

postupem do fin§le proti Torp®du Hav²Śov. Tomu podlehla 1:3 a dlouhodob§ ļ§st 

soutŊģe skonļila pro Opavany koneļnĨm druhĨm m²stem. V bar§ģi o postup do 1. ligy 

zkŚ²ģil OpavŊ cestu Roģnov pod RadhoġtŊm, ale celkov§ prohra na z§pasy 1:3 

znamenala opavskou stopku. Za Opavu nastupovali: Mart²nek, Klimscha, Mazur, Jakub 

Kocur, Kuļera, Pavela, Dalibor Repļek, Dzierģa, SolnĨ, Gebauer, RychlĨ, Both, 

Balnar, VojtŊch Kocur, Boģeln²k, Sova, Klein, Hal§mek a VojtŊch Repļek. Tren®rem 

byl Robert SegeŠa. 

 

 

Hokej 

 
A-tĨm Hokejov®ho klubu Slezan Opava (HC Slezan) vedenĨ tren®rem Karlem 

Such§nkem pokraļoval od zaļ§tku roku v soutŊģi druh® ligy ï oblast sever, kde byl po 

podzimu 2015 na 5. pŚ²ļce. Do druh® ļ§sti soutŊģe vstoupili prohrou s Hodon²nem 4:5 

a ani d§l se moc nedaŚilo, nakonec z toho bylo aģ 9. m²sto. HC Slezan se nedok§zal 

probojovat do play-off, ale podle oļek§v§n² nemusel ani hr§t o z§chranu. 

 

Z§vŊr mistrovsk® soutŊģe si hr§ļi A tĨmu alespoŔ zpestŚili utk§n²m proti tĨmu 

fanouġkŢ. V dresech soupeŚŢ se jim postavili Nikola Brussov§, Robin Cahel, Jakub 

Ļepica, Luk§ġ Gebel, Luk§ġ JasonŊk, OndŚej KoneļnĨ, Luk§ġ "Casillas" KuŎka, Martin 

Leģ§k, Petr Leģ§k, Kristian Marļ²k, JiŚ² "Keny" TŊģkĨ, Blanka Wagnerov§, Daniel 

WolkovinskĨ a Patrik Pirļak. VĨsledek vġak nebyl zveŚejnŊnĨ. 

 

Po ukonļen² sezony veden² HC Slezan s§hlo k person§ln²m zmŊn§m. V klubu skonļila 

tren®rsk§ dvojice Karel Such§nek ï David Musial, kteŚ² uģ nad§le nepŢsobili ani 

u druholigov®ho §ļka, ani u tĨmu mladġ²ch dorostencŢ. ĂK tomuto kroku jsme se 

rozhodli na z§kladŊ neuspokojivĨch vĨsledkŢ a tak® ztr§ty dŢvŊry k obŊma tren®rŢm. 

Prvn² tĨm nepostoupil do vyŚazovac²ch bojŢ, dorostenci sestupuj². TĨmy mladġ²ho 

a starġ²ho dorostu se od zaļ§tku sez·ny pohybovaly na posledn²ch pŚ²ļk§ch tabulky 
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a nyn² jsou oba na posledn²m sestupuj²c²m m²stŊ,ñ vysvŊtlil jeden z jednatelŢ HK 

Opava Miroslav Glos.395 

 

V dubnu doġlo k dohodŊ se statut§rn²m mŊstem Opavou a po peļlivĨch ¼vah§ch 

schv§lila rada mŊsta Opavy manaģerskou smlouvu jednomu z jednatelŢ HC Milanu 

Kol§Śovi, k jehoģ hlavn² pr§ci patŚilo zajiġŠov§n² provozu klubu a spr§va majetku. 

OdmŊna jednateli mŊl bĨt hrazena z prostŚedkŢ spoleļnosti, kter® jednatel® seģenou 

nad r§mec pŚ²m® dotace. Tzn., ģe odmŊna nebude placena z finanļn²ch prostŚedkŢ 

poskytnutĨch na pŚ²mou dotaci do Hokejov®ho klubu mŊstem. ĂV souļasn® dobŊ 

m§me pokryto 1,4 mil. Kļ z extern²ch komerļn²ch zdrojŢ na provoz A-tĨmu, dalġ² 

smlouvy jsou rozjedn§ny. Je tedy vysokĨ pŚedpoklad, ģe A-tĨm na podzim 

ufinancujeme, neboŠ jiģ nyn² m§me pokryt² na dva mŊs²ce podzimn²ho provozu. Velmi 

r§d bych touto cestou podŊkoval za finanļn² dar 1 milion korun od pana Miroslava 

Glose, jednoho z jednatelŢ klubu, kterĨ t²mto uk§zal, jak v§ģnŊ to se svĨm vstupem do 

klubu mysl². D§le se n§m podaŚilo sehnat na letoġn² rok jiģ reklamy za 400 000 Kļ, 

z toho cca 1/2 smluv je podeps§na na obdob² 5 let, tj. cca 1 mil. Kļ si jiģ klub zajistil 

v prodeji sluģeb pro HKO," uvedl k hospodaŚen² klubu Milan Kol§Ś.396 

 

V ļervenci vstoupili hr§ļi HC Slezan do pŚ²pravy na novĨ roļn²k II. ligy, uģ vedeni 

novĨm tren®rem Petrem Hulvou a jeho asistentem Davidem Galvasem. Do pŚ²pravy 

s §ļkem Slezanu vstoupilo 27 hr§ļŢ, ġirġ² k§dr HC Slezan Opava pro pŚ²pravu na ledŊ 

tvoŚili brank§Śi: Filip Pl§novskĨ, Duġan Ġafr§nek, Michal Wanecki, obr§nci: Tom§ġ 

ĻernĨ, David Galvas, Vladim²r Hol²k, JiŚ² Hon, Patrik Mosler, Dominik RohovskĨ, Daniel 

Slav²k, JiŚ² Ġindel§Ś, Dominik Volf, Luk§ġ Vrabel a ¼toļn²ci: Kryġtof Beneġ, Petr 

Chalupa, V§clav Chomiļ, Luk§ġ ĻernĨ, Petr Ļesl²k, Petr Grygar, Bohumil Herman, 

ZdenŊk Pavelek, Tom§ġ Polok, Pavel Selingr, Jan Ġtindl, Marek Trļka, Jakub V²tek 

a Petr Wolf. 

 

NovĨ roļn²k se hr§l v modifikovan® podobŊ, m²sto 12 tĨmŢ hr§lo skupinu jen devŊt. 

Prvn² utk§n² II. ligy sezony 2016/2017 odehr§li Slezan® proti Technice Brno a vyhr§li 

ho 5:2. 

 

PŚi dom§c²m utk§n² proti KopŚivnici 31. Ś²jna obl®kli hr§ļi HC Slezan nov® dresy. A-tĨm 

uģ nad§le nehr§l v b²lo-ļerven® a ļerveno-b²l® kombinaci, ale vr§til se k historick® ģlut® 

a ļern® barvŊ. Na dresu byly kromŊ vĨroļn²ho loga vyobrazeny kontury slezsk® orlice. 

Dominantn²m prvkem se stal velkĨ n§pis v retro stylu Slezan Opava. Spodn² ļ§st dresu 

zdobily tŚi pruhy. ĂLogo je pŚipraveno na rok 2018, kdy oslav²me 110 let hokeje ve 

slezsk® metropoli. Je to jedna z aktivit, kterou v r§mci vĨroļ² chyst§me. Hokej v OpavŊ 

m§ dlouhou tradici, na kterou mŢģe bĨt pr§vem pyġnĨ. My k bohat® historii odkazujeme 

prostŚednictv²m nov®ho loga a tak® barev, kter® novŊ zdob² naġe dresy. Ģlut® a ļern® 

barvy klub v minulosti vyzn§val, nyn² se k n² vrac²me. Reprezentuj² slezskĨ region, ke 

kter®mu se hrdŊ hl§s²me,ñ uvedl tehdy jednatel Hokejov®ho klubu Opava Milan Kol§Ś. 

  

Klub tak® pŚipravoval zad§n² vĨroby kalhot a ġtulpen v totoģnĨch barv§ch a pŚipravil 
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novou podobu webovĨch str§nek a pŚedstavil vĨroļn² logo, kter® symbolizuje bohatou 

tradici hokeje v OpavŊ. 

 

Ke dni 18. prosince 2016 HC, v polovinŊ rozehrann®ho roļn²ku, Opava odhl§sila svŢj 

juniorskĨ tĨm ze soutŊģe juniorsk® ligy. ĂI kdyģ Opava mŊla pro tuto kategorii zajiġtŊn® 

hr§ļe k soutŊģi, uk§zalo se, ģe m§lokdo z nich m§ z§jem tr®novat a plnit sv® 

povinnosti. Jejich nechuŠ vedla k tomu, ģe z§pasy se musely doplŔovat hr§ļi ze 

starġ²ho dorostu, kteŚ² sami odehr§vaj² dva z§pasy tĨdnŊ a jejich ¼nava se zaļala 

pomalu projevovat na vĨkonech," Śekl pro klubovĨ web Milan Kol§Ś, jednatel HK 

Opava.397 

 

PŚed koncem roku ozn§mil ukonļen² ļinnosti v HC Opava na vlastn² ģ§dost 

z rodinnĨch dŢvodŢ manaģer a jednatel Milan Kol§Ś. Rezignace ke dni 14. ledna 2017 

pŚiġla po necel®m jednom roce ļinnosti ve funkci. Klubu se do ukonļen² vĨbŊrov®ho 

Ś²zen² ujal jako jedinĨ jednatel Miloslav Glos. 

 

 

Dalġ² ud§losti 

 

Dvoudenn² mezin§rodn² hokejovĨ turnaj p§tĨch tŚ²d hostil Zimn² stadion v OpavŊ 18. 

a 19. dubna. Z v²tŊzstv² se nakonec radovala dom§c² Opava, kter§ vyhr§la vġech 

sedm utk§n². Potr§pit je dok§zal aģ ve fin§le NovĨ Jiļ²n, kterĨ porazili dom§c² 3:1 

Hrdinou fin§le se stal opavskĨ brank§Ś David Schwan, kterĨ v prŢbŊhu turnaje nemŊl 

pŚ²liġ pr§ce, ale v z§pase o zlato vyt§hl nŊkolik dobrĨch z§krokŢ a byl vyhl§ġen 

nejlepġ²m g·lmanem. Cenu pro nejlepġ²ho stŚelce si odnesl Maxim VehovskĨ 

s ġestn§cti vstŚelenĨmi brankami. ĂKluci hr§li na hranici svĨch moģnost², koneļnŊ 

pochopili kolektivn² pojet² hry a bavili se hrou, v²tŊzstv² bylo velmi neļekan®," Śekl po 

turnaji vedouc² druģstva a poŚadatel turnaje Pavel Kovalļ²k398. PoŚad²: 1. HK Opava, 

2. NovĨ Jiļ²n, 3. UherskĨ Brod, 4. Hoba Bratislava. 

 

 

Hokejbal 

 
OpavskĨm hokejbalistŢm SHC Opava se podaŚilo po velk®m boji postoupit do dalġ² 

f§ze play-off prvn² hokejbalov® ligy. Zde se stŚetli s tĨmem Ļesk® TŚebov® a aģ tŚet² 

z§pas rozhodl, ģe postoupili do ļtvrtfin§le. Zde je dvŊma por§ģkami zastavil JindŚichŢv 

Hradec a pro Opavu tak sezona skonļila. 

 

PodobnŊ se jim vedlo v Ļesk®m poh§ru, kde se probojovali rovnŊģ do play-off, ale 

cestu za medail² jim zastavily hned v prvn²m kole Prachatice. ĂVstupovali jsme do 

poh§ru jako ¼Śaduj²c² vicemistŚi, i proto se od n§s oļek§valy vysok® c²le," poznamenal 

brank§Ś Opavy Jon§ġ Gruf²k. ĂJenomģe jsme na z§vŊreļnĨ turnaj neodcestovali 

v kompletn² sestavŊ a na naġ² hŚe to bylo zn§t," podotkla opavsk§ jedniļka.
399 
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398   

 https://opavsky.denik.cz/hokej_region/hokej-turnaj-patych-trid20042016.html 
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V podzimn² ļ§sti sezony 2016/17 si ale vedli o pozn§n² l®pe. Posledn² z§pas podzimu 

opavġt² hokejbalist® sice prohr§li na hŚiġti brnŊnskĨch Bulldogs po samostatnĨch 

n§jezdech 4:3, i pŚesto jim po polovinŊ soutŊģe patŚilo prvn² m²sto. Za SHC 

nastupovali: Gruf²k, Schreier-Christ, Marek, Ġindl§Ś, Pavel M§lik, CapinskĨ, Stan²ļek, 

Mareta, VladaŚ, PŚibyla, PŚikryl, PorubļanskĨ, Palcer, Patrik M§lik, Suken²k, ZavŚel, 

Holuġa, Schindler, Smuda, BrunovskĨ, Blaģek. Tren®rem byl JiŚ² Christ. 

 

 

Inline bruslen² 

 
Osmadvac§teho kvŊtna se na trati v Napajedlech stala mistryn² republiky 

v pŢlmaratonu z§vodnice tĨmu LUIGINO.cz Andrea Matouġkov§. Konal se zde z§vod 

Moravsk® Inline Tour 2016, kterĨ byl z§roveŔ republikovĨm ġampion§tem v in-line 

pŢlmaratonu. Ve svĨch kategori²ch si pak stŚ²brn® medaile vyjeli Zuzana P§rtlov§, 

Lucie Maluchov§, Michal Kusyn a Jan Jel²nek st.400 

 

V nedŊli 11. z§Ś² vrcholil dalġ² roļn²k moravsk® in-line tour z§vodem v opavskĨch 

MŊstskĨch sadech, kam se sjelo na 200 z§vodnic a z§vodn²kŢ. Hlavn² poh§rovĨ z§vod 

na jednadvacet kilometrŢ opanoval brnŊnskĨ Richard KudŊl§sek a z§vodnice z Koġic 

Claudia Dohaniļov§. Opavġt² z§vodn²ci si upevnili sv§ m²sta v celkov®m poŚad² 

moravsk® bruslaŚsk® s®rie a sv® vŊkov® kategorie vyhr§li ļlenov® opavsk®ho odd²lu 

LUIGINO.cz Michal Kusyn, Jan Jel²nek st., Zuzana P§rtlov§ a Lucie Maluchov§. 

 

LoŔsk® v²tŊzstv² v cel® moravsk® in-line Tour obh§jila Andrea Matuġkov§, kter§ v c²li 

dodala: ĂDneġn² z§vod byl opravdu tŊģkĨ, bylo velk® horko a opavsk§ traŠ je technicky 

velmi n§roļn§. Skoro celĨ z§vod jsme jeli ve ļtveŚici a rozdali jsme si to aģ v c²lov®m 

spurtu. Jsem r§da, ģe se mi povedlo i letos vyhr§t celou s®rii."401 

 

 

Jezdectv² 

 
SkvŊl®ho ¼spŊchu na ļervencov®m republikov®m ġampion§tu v parkuru, kterĨ se konal 

v Martinic²ch nedaleko PŚ²brami, dos§hla jezdkynŊ JK Opava-KateŚinky Vladislava 

Humpl²kov§. Mezi ģenami nenaġla pŚemoģitelku. ĂPŚed posledn² pŚek§ģkou jsem 

zazmatkovala a dopustila se chyby. NaġtŊst² na ļas jsem byla nejlepġ² a vyhr§la. 

Druh§ Iva Hol²kov§ totiģ tak® jednou chybovala, ale ļasem byla pomalejġ². Po loŔsk®m 

mistrovstv² na PtĨrovŊ, kde jsem obsadila des§tou pŚ²ļku, je toto naprosto ¼ģasnĨ 

vĨsledek," rozplĨvala se v²tŊzka mistrovstv² v Martinic²ch.402 Jej² bratr JiŚ² Hruġka pak 

byl ļlenem tĨmu Severn² Morava, kterĨ v konkurenci sedmn§cti soupeŚŢ vyhr§l tĨmovĨ 

z§vod. 

 

TŚ²denn² mezin§rodn² skokov® z§vody Velk§ cena Opavy a Memori§l Ericha Reģnara, 
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poŚ§dan® na kolbiġti v KateŚink§ch od 12. do 14. srpna, vyhr§l Slov§k Igor Ġulek. 

V konkurenci tŚ² stovek jezdcŢ si z dom§c²ch nejl®pe vedl JiŚ² Hruġka na koni Polar 2, 

kterĨ skonļil celkovŊ osmĨ a na jinĨch kon²ch pak obsadil 11. a 16. m²sto. Mezi ģenami 

si Vladislava Humpl²kov§ na koni Buena Utopia vybojovala 25. pŚ²ļku.403 

 

Z§Śijov® fin§le Velk® ceny Ļesk®ho skokov®ho poh§ru na olomouck®m kolbiġti 

opavskĨ parkurovĨ jezdec JiŚ² Hruġka dot§hl na koneļn® druh® m²sto, kdyģ lepġ² byl 

pouze Rudolf Doleģal. OpavskĨ jezdec dvŊ ze ļtyŚ fin§lovĨch j²zd zvl§dl bez chyby a ve 

dvou se dopustil po jednom zav§h§n². 

 

 

Judo 

 
Mlad² judist® opavsk®ho Slezanu absolvovali prvn² turnaj v roce 2016 v Polsku. 

Z deseti z§stupcŢ se do fin§lovĨch blokŢ podaŚilo v siln® konkurenci probojovat hned 

ġesti. StŚ²brn® medaile vybojovaly Nikola Ġkrob§nkov§ a Veronika Ļechov§, ve svĨch 

vŊkovĨch a v§hovĨch kategori²ch obsadili tŚet² m²sta Emma Schºlzigov§, Karol²na 

Hulov§, Vaġek NovobilskĨ a Frantiġek LhotzkĨ. 

 

V polovinŊ dubna se v TĨnŊ nad Vltavou konalo MĻR krajŢ v judu kategori² starġ²ch 

ģ§kŢ a ģaļek. KaģdĨ kraj reprezentovalo druģstvo v pŊti vybranĨch v§hovĨch 

kategori²ch chlapcŢ a ļtyŚ kategori²ch d²vek. Tren®rem Moravskoslezsk®ho vĨbŊru byl 

jmenov§n opavskĨ tren®r OndŚej Libo, jinak ļlen Slezanu Opava, kterĨ nasadil sv® dva 

svŊŚence. Ve v§hov® kategorii do 57 kg startovala Kl§ra Quisov§, do 55 kg Daniel 

Kordula. ĂOba podali stoprocentn² vĨkony a zaslouģili se o celkov® v²tŊzstv² naġeho 

kraje," pochvaloval si OndŚej Libo, kdy jeho tĨm porazil Zl²nskĨ kraj 8:1, LibereckĨ 8:1, 

JihoļeskĨ 9:0 a StŚedoļeskĨ 6:3 a ve fin§le hladce porazil ĐsteckĨ kraj 7:2. 

 

Opava hostila 25. roļn²k Slezsk®ho poh§ru v judu. Turnaje se z¼ļastnilo 260 mladĨch 

judistŢ a judistek z osmadvaceti odd²lŢ ĻR, Slovenska a Polska, a to ve vŊkov® 

kategorii 8ï14 let. Turnaj byl poprv® zaŚazen do prestiģn² soutŊģe Baill Cup, tedy tŚ² 

turnajŢ, ve kterĨch odd²ly z²sk§vaj² body do celkov®ho hodnocen². Na opavsk®m kl§n² 

si zlat® medaile z dom§c²ch z§vodn²kŢ nechali povŊsit V§clav Ļech, Daniel Kordula, 

V§clav NovobilskĨ, Frantiġek LhotzkĨ, Kl§ra Quisov§ a Karol²na Hulov§, stŚ²brn® Nikol 

Ġkrob§nkov§, Martin Vajda a Viktor Schindler a bronzov® David Bohuslav, Veronika 

Ļechov§, Jan NovobilskĨ, OndŚej Hula, OndŚej Ļastul²k a Tade§ġ Horn²ļek. 

 

Na Ś²jnov®m mistrovstv² republiky v judu kategori² ģ§kŢ vybojovali mistrovsk® tituly 

reprezentanti Slezanu Opava AlģbŊty Ġkrob§nkov®, Nicolas Reinke a Daniel Kordula 

ve vŊkov® kategorii starġ²ch ģ§ku. 
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Kulturistika 

 
Na dubnov®m MĻR v kulturistice v Uhersk®m Hradiġti vybojoval ļlen SK PEPA Opava 

Dan Minster zlatou medaili v kategorii voz²ļk§Śi. TŚet² pŚ²ļku pak z²skal Karel Kretek 

v kategorii do 90 kg. 

 

V Ļel§kovic²ch u Prahy se odehr§l stejnĨ ġampion§t ģen ve fitness a muģŢ v klasick® 

kulturistice a Physique a v posledn² jmenovan® kategorii v podkategorii do 182 cm se 

na druhou pŚ²ļku postavil Opavan V§clav Kr§l. 

 

Jiģ 38. roļn²k soutŊģe Grand Prix Pepa, kter§ pŚedstavuje n§rodn² i evropskou ġpiļku 

v kulturistice a pŚidruģenĨch silovĨch sportech, se konal 29. Ś²jna. Akci pŚipravil tĨm 

zkuġenĨch poŚadatelŢ fitness PEPACENTRUM vedenĨ Stanislavem Peġ§tem. 

Atraktivn² program byl opŊt nachyst§n v OC Breda&Weinstein, kde se pŚed div§ky 

uskuteļnily soutŊģe strongmenŢ, v p§ce, pŚetahovan® ļi streetworkistŢ. Slavnostn² 

veļer pak hostilo Slezsk® divadlo, kde se pŚedstavili soutŊģ²c² v p·diovĨch soutŊģ²ch 

v klasick® kulturistice a fitness discipl²n§ch. Ve 13 kategori²ch z§vodilo celkem 153 

muģŢ, ģen a dŊt². V kulturistice mezi muģi dominovali pŚedevġ²m polġt² soutŊģ²c², 

absolutn²m v²tŊzem se stal Andrzej Kolodziejczyk, mezi ģenami byla nejlepġ² Renatas 

Marcinkutǟ z Litvy. V kategorii bikinifitness pak vyhr§la jej² krajanka Kristina 

Narbutaityte. V r§mci doprovodn®ho programu se konal tak® 5. roļn²k bŊhu na 10 km 

nebo kratġ² trasy, bŊh pro maminky s koļ§rky a novinkou byl z§vod na kolobŊģk§ch na 

trase 3 km. PŚipraven byl i z§vod na in-line brusl²ch nebo turnaj v ping-pongu. ĂMĨm 

velkĨm snem bylo, aby si lid® mohli vyzkouġet i tŚeba m®nŊ zn§m® ļi neobvykl® sporty. 

KaģdĨ rok se snaģ²me vymyslet nŊkolik novinek a ani letos tomu nebude jinak. Jsem 

moc r§d, ģe Opavan® na sportovn² v²kend chod² a ģe m§me vĨborn® ohlasy,ñ Śekl 

organiz§tor soutŊģe Stanislav Peġ§t.404 

 

 

LukostŚelba 

 
MŊsto Znojmo hostilo 27.ï28. srpna jiģ 25. Mistrovstv² Ļesk® republiky ģ§kŢ 

v lukostŚelbŊ. Do bojŢ o cenn® kovy se v dvoudenn²m souboji pustili tak® opavġt² 

lukostŚelci: Denisa Tomanov§ z²skala hned dvŊ stŚ²brn® medaile, a to na 30 a 20 

metrŢ, Jakub Hradil stŚ²brnou medaili na 30 metrŢ. Ve vyŚazovac² soutŊģi pak z²skala 

5. m²sto Denisa Tomanov§, 9. m²sto Aneta Tomanov§ a Jakub Hradil a 17. m²sto 

Adam Beinhauer. ĂLetoġn² um²stŊn² je pro n§ġ odd²l ¼spŊchem. Tak® v kategorii kadetŢ 

m§me z mistrovstv² p§t® m²sto, o kter® se zaslouģil JiŚ² Her§k,ñ zhodnotil ¼ļast na 

MĻR tren®r Marek Chovanec.
405
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MaģoretkovĨ sport 

 

Na 11. Mistrovstv² Evropy v maģoretkov®m sportu, konan®m prvn² ļervnovĨ v²kend 

v chorvatsk® Crkvenici, opavsk® maģoretky klubŢ Roses a Ama zabodovaly. 

Maģoretky Roses si vybojovaly titul vicemistryŔ v kategorii mix junior a titul 

II. vicemistryŔ v kategorii mix kadetky. Maģoretky Ama uspŊly a d²ky nim do Opavy 

putovalo devŊtkr§t zlato a titul mistrynŊ Evropy, devŊtkr§t stŚ²bro a titul vicemistryŔ 

a tŚikr§t bronz a titul II. vicemistryŔ. T²m se kvalifikovaly na srpnov® Mistrovstv² svŊta 

v Praze.  

 
 

Plav§n² 

 
V sobotu 26. bŚezna se u opavsk®ho StŚ²brn®ho jezera seġla plaveck§ veŚejnost na 

z§vodech O poh§r StŚ²brn®ho jezera. Akce se uskuteļnila jako souļ§st des§t®ho 

roļn²ku Setk§n² pokoŚitelŢ kan§lu La Manche. Jednotliv® tratŊ mŊŚily od 100 metrŢ po 

1 kilometr, hlavn² z§vod O poh§r StŚ²brn®ho jezera mŊŚil 750 metrŢ.  

 

Mlad² plavci KPS Opava dominovali na kvŊtnovĨch krajskĨch pŚeborech mladġ²ho 

ģactva v plav§n² v KopŚivnici. DomŢ pŚivezli celkem devŊtadvacet medailovĨch 

um²stŊn², z toho jeden§ct titulŢ pŚeborn²ka kraje a v²tŊzstv² chlapcŢ roļn²ku 2005 ve 

ġtafetŊ na 4x 50 m VZ.  

 

Na listopadovĨch krajskĨch pŚeborech mladġ²ho ģactva v plav§n², konanĨch v OpavŊ, 

z²skali z§vodn²ci poŚ§daj²c²ho odd²lu osmadvacet medailovĨch um²stŊn². Opavġt² 

v konkurenci dalġ²ch patn§cti odd²lŢ z²skali dvan§ct titulŢ pŚeborn²ka kraje a opanovali 

tak® dvŊ ġtafety. 

 

Ļtrn§ctilet§ ļlenka Klubu plaveckĨch sportŢ (KPS) Opava Zuzana Voloveck§ vytvoŚila 

na Velk® CenŊ Krnovska 12. listopadu novĨ rekord na 100 metrŢ volnĨ zpŢsob, kdyģ 

tuto traŠ uplavala za 00:59,5 min. Uģ pŚedt²m se mlad§ ļesk§ juniorsk§ reprezentantka 

stala mistryn² republiky na trati 100 metrŢ motĨlek. 

 
 

Squash 

 
Squashistka Anna Klimundov§ se na zaļ§tku bŚezna z¼ļastnila Mistrovstv² Ļesk® 

republiky muģŢ a ģen v Praze. Bez probl®mŢ postoupila do fin§le, ze kter®ho si 

nakonec odvezla po vyrovnan®m souboji druh® m²sto. 

V kvŊtnu patŚila mezi ļesk® reprezentanty na mistrovstv² Evropy tĨmŢ a o mŊs²c 

pozdŊji jako studentka univerzity Sorbonne ovl§dla tak® Akademick® mistrovstv² 

Francie. V sezonŊ si udrģovala pozici na druh®m m²stŊ ļesk®ho squashov®ho 

ģebŚ²ļku, v okruhu Professional Squash Association (PSA) byla jako jedin§ ļesk§ 

hr§ļka v prvn² stovce nejlepġ²ch. 
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Ġachy 

 
V Ś²jnu se mŊsto Opava pŚipojilo k projektu Ġachy na ulici a v prostoru pŚed Domem 

umŊn² um²stilo prvn² venkovn² stŢl pro ġachy; pro ty, kdo nevlastn² ġachov® figurky, 

byla sada k zapŢjļen² v pokladnŊ Domu umŊn². Ġachov® stolky a ģidle pro veŚejn® 

venkovn² pouģit² byly z betonu, stolek v§ģil zhruba pŢl tuny a ģidle okolo 100 kilogramŢ, 

figury vyrobili vŊzni v Horn²m SlavkovŊ. 

 

 

Ġerm 

 
Posledn² lednovou nedŊli uspoŚ§dal odd²l TJ Slezan Opava ï ġerm jiģ tradiļn² turnaj 

B²l§ Opava v kategori²ch kadetŢ, kadetek, mini ģ§kŢ a mini ģaļek. Dom§c² kadeti ve 

sloģen² VojtŊch Kryġp²n, Karel Has²k, Miroslav Onderka, VojtŊch NevŚela a MatŊj 

Bohdal teprve sb²rali sv® sportovn² zkuġenosti, a tak nejlepġ² byl MatŊj Bohdal na 

17. m²stŊ. V kategorii kadetek startovala AlģbŊta Theuerov§ a S§ra Has²kov§. AlģbŊta, 

vŊkem jeġtŊ ģaļka, se starġ²ch soupeŚek nezalekla a podlehla aģ v z§pase o postup 

mezi 8 nejlepġ²ch, S§ra postoupila do ļtvrtfin§le, kde narazila na pozdŊjġ² finalistku 

a prohr§la 10:15. CelkovŊ se um²stila na sedm®m m²stŊ. V kategorii mini ģ§ci za 

Opavu ġermovali J§chym Has²k, Maty§ġ Laryġ, Marek Holeġ, Tade§ġ Kor§b, Leon 

Sosna, Max KaveckĨ a Petr ĠtŊpniļka. Tak® oni sb²rali zkuġenosti, ale pŚesto dva 

vynikli nad ostatn²mi. Maty§ġ Laryġ postoupil aģ do ļtvrtfin§le, kde prohr§l a bral tak 

skvŊl® p§t® m²sto. J§chym Has²k se propracoval aģ do semifin§le, kde si po 

nap²nav®m souboji poradil s Vrt²lkem ze SBI 10:8 a pot® takticky udolal Knoba 7:5, coģ 

mu pŚineslo prvn² zlatou medaili jeho sportovn² kari®ry. 

 

V sobotu dne 6. ¼nora uspoŚ§dal odd²l ġermu ġavlovĨ turnaj 1. seļ opavsk§ l. p. 2016, 

kter® se vedle ļeskĨch a slovenskĨch sportovcŢ z¼ļastnila poļetn§ vĨprava z Polska 

v ļele s Angelikou Wator, v²tŊzkou EvropskĨch her v Baku. V kategorii seniorŢ 

poŚadatelskĨ odd²l reprezentovali Jan Hoschna a Jakub Grulich. Jakub se do fin§le 

nepod²val, ale Jan podlehl aģ ve ļtvrtfin§le pozdŊji druh®mu Adamu Hanuġovi 

z Houġtky a skonļil tak na ġest®m m²stŊ. Na stejn® pozici skonļil i v kategorii juniorŢ 

fleretista Robert Zwinger.  

 

V bŚeznu se z¼ļastnili Robert Zwinger a Eva Havr§nkov§ ve francouzsk®m Bourges 

Mistrovstv² svŊta kadetŢ a juniorŢ. Robertovi tentokr§t ġtŊst² vŢbec nepŚ§lo a vypadl jiģ 

v kvalifikaci, Eva si celkovŊ vybojovala 42. m²sto mezi 130. ġerm²Śkami z cel®ho svŊta. 

 

Robert Zwinger startoval, tentokr§t jako reprezentant Slezsk® univerzity, na dubnov®m 

Akademick®m mistrovstv² ĻR v BrnŊ. Dostal se aģ do fin§le fleretu, ve kter®m svedl 

tuhĨ a do posledn² chv²le nerozhodnĨ z§pas s V§clavem Kunderou, kterĨ jej nakonec 

porazil 13:15, a Robert se tak stal akademickĨm vicemistrem ĻR. Na stejn®m 

ġampion§tu Eva Havr§nkov§ reprezentuj²c² Ostravskou univerzitu m²sto ve svoj² 

dominantn² kategorii fleret (nebyl dostateļnĨ poļet pŚihl§ġenĨch) nastoupila do soubojŢ 

kordem a brala p§t® m²sto. Naopak v ġavli Eva suver®nn²m zpŢsobem dokr§ļela do 
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fin§le, kde ji zastavila aģ KateŚina Jakubcov§, a pro opavskou ġerm²Śku byla stŚ²brn§ 

medaile. 

 

Na kvŊtnov®m Mistrovstv² ĻR seniorŢ/seniorek v BystŚici pod Pernġtejnem vybojovala 

Eva Havr§nkov§ stŚ²brnou medaili, kdyģ ve fin§le podlehla Ostravaļce SabinŊ 

Hemdrichov®. Eva bojovala i na mistrovsk®m turnaji juniorŢ a zde nemŊla 

pŚemoģitelku. Ve fin§le vedla 14:11, ale dom§c² favoritka Veronika Matraszek za 

vĨrazn® podpory div§kŢ vyuģila situace, kdy nemŊla co ztratit, a dot§hla na 

infarktovĨch 14:14. BezchybnŊ provedenĨm posledn²m ¼tokem vġak obr§tila v²tŊzstv² 

na svou stranu znovu Eva Havr§nkov§ a zaslouģenŊ z²skala zlatou medaili pŚed svou 

kolegyn² z reprezentace a t²m i titul mistrynŊ republiky. Za nejlepġ² vĨsledky 

v zahraniļn²ch z§vodech brala tak® Poh§r Ļesk® republiky 2016. 

Dvacetilet§ ġerm²Śka Slezanu Opava Eva Havr§nkov§ opanovala v kvŊtnu Mistrovstv² 

Ļesk® republiky juniorŢ, na kter®m vybojovala zlatou medaili. SouļasnŊ se stala 

i v²tŊzkou Ļesk®ho poh§ru t®to vŊkov® kategorie. V jej² kari®Śe se jednalo o p§tĨ 

juniorskĨ titul ve fleretu, kterĨm se s touto vŊkovou kategori² rozlouļila. 

 

Des§tĨ titul mistra republiky ve fleretu z²skal 1. ļervna opavskĨ ġerm²Ś OndŚej Las§k na 

fin§lov®m z§vodŊ MĻR kategorie junioŚi (17ï20 let) v OstravŊ. SouļasnŊ se stal 

v²tŊzem Ļesk®ho poh§ru juniorŢ pro rok 2016. Po ļtvrtfin§lov® vĨhŚe nad skvŊlĨm 

Koenigem pomŊrem 15:10 si mladĨ fleretista vŊŚil na celkov® v²tŊzstv², kter® pak 

zavrġil ve fin§le ¼spŊchem nad Filipem Frankem z USK Praha vysoko 15:6. SkvŊl® 

fin§le jeho dosavadn² ml§deģnick® kari®ry ve sportovn²m ġermu. 

 

Ġest®ho listopadu uspoŚ§dal odd²l TJ Slezan Opava ï ġerm tradiļn² turnaj nadŊj² 

OpavskĨ listopad. V sobotu byly na programu kategorie mladġ²ch ģ§kŢ (33 ¼ļastn²kŢ) 

a mladġ²ch ģaļek (14 ġerm²Śek). Nejv²ce se daŚilo J§chymu Has²kovi, kterĨ skonļil 

druhĨ, Barbora Zezulov§ a Mark®ta Volovsk§ se stŚetly ve ļtvrtfin§le a d§l tedy ġla jen 

v²tŊzn§ Zezulov§, kter§ vybojovala bronzovou medaili. Mark®ta j² sekundovala p§tĨm 

m²stem. V turnaji mini ģ§kŢ se nejv²ce daŚilo dvŊma OpavanŢm Tade§ġi Kor§bovi 

a Petru ĠtŊpniļkovi. Petr vypadl ve ļtvrtfin§le, ale Tade§ġ postupoval aģ k tŚet²mu 

m²stu. V kategorii dŊvļat se podaŚilo do osmiļky proniknout Lence Kolenovsk® a Am§lii 

Krop§ļov®, coģ byl pŚi prvn² turnajov® ¼ļasti vŢbec velmi pŊknĨ vĨsledek. Medaili ale 

vybojovala jen Anna Mikov§, kter§ z²skala tŚet² m²sto. 

 
 

Vodn² sporty 

 
Na konci dubna na kan§lu v praģsk® Tr·ji opavġt² vodn² slalom§Śi Kanoe klubu Opava 

Jon§ġ Kaġpar s Markem Ġindlerem dvakr§t s pŚehledem vyhr§li svŢj z§vod 

a nominovali se na olympijsk® hry do brazilsk®ho Ria v kategorii deblkanoistŢ. 

V polovinŊ srpna se na pŚ²rodn² peŚeji na Śece Svratce v BrnŊ uskuteļnilo Mistrovstv² 

Ļesk® republiky ģ§kŢ ve vodn²m slalomu a ve sprintu. Slezskou metropoli na tomto 

z§vodŊ ¼spŊġnŊ reprezentovali z§vodn²ci Kanoe klubu Opava, svŊŚenci tren®rŢ 

Dalibora Slov§ka a JiŚ²ho Val²ka. Opavan® sb²rali mistrovsk® medaile jako na bŊģ²c²m 

p§su. Na stupnŊ v²tŊzŢ vystoupili Jakub Mr§zek, KateŚina Bekov§, Ivana 

Klobouļkov§, Oliver Ulitzka a Maty§ġ Traļ.  






















































